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Αθήνα, σήµερα στις 31 Ιουλίου 2013, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.23’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής (Α’ σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ.
ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΚΑΛΑΝΤΖΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 1ης Αυγούστου 2013. 

Επίκαιρες Ερωτήσεις (Άρθρα 29 παράγραφοι 1 και 130 παρά-
γραφος 8 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 14/29-7-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φεβρωνίας Πατριανάκου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων συµ-
ψηφισµού αµοιβαίων ληξιπρόθεσµων οφειλών µεταξύ του ευρύ-
τερου δηµόσιου τοµέα και των ιδιωτών. 

2. Η µε αριθµό 18/29-7-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
– Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Γεωργίου Βαρεµένου προς
τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την
ανάγκη επιβολής της νοµιµότητας στο έργο κατασκευής του αυ-
τοκινητοδρόµου Αµβρακίας - Ακτίου, επανεκκίνησης των εργα-
σιών και προστασίας των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. 

3. Η µε αριθµό 15/29-7-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κωνσταντίνου
Τριαντάφυλλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας, σχετικά µε το πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι». 

4. Η µε αριθµό 17/29-7-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Επαµεινώνδα Μαριά
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη νοµιµότητα και
διαχείριση των κινδύνων των στεγαστικών δανείων συνδεδεµέ-
νων µε την ισοτιµία ευρώ\ελβετικού φράγκου (EURO/CHF) εν
όψει της ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών.

5. Η µε αριθµό 16/29-7-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Αναγνωστάκη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, σχετικά µε τη βιωσιµότητα της βιοµηχανίας «ΛΑΡΚΟ». 

6. Η µε αριθµό 19/29-7-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε τις περικοπές σε έκτακτους και συµβασιούχους διδά-
σκοντες στα AEI και ΤΕΙ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Απλούστευση δια-
δικασιών για την ενίσχυση της τουριστικής επιχειρηµατικότητας,
αναδιάρθρωση του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού και λοιπές
διατάξεις». 

Στη χθεσινή συνεδρίαση το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε επί της
αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και
οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου σε µία ενότητα.

Η διαδικασία είναι γνωστή και έχει ως εξής: Θα µιλήσουν οι ει-
σηγητές και οι ειδικοί αγορητές των κοµµάτων επί των άρθρων.
Θα ακολουθήσουν οι εναποµείναντες οµιλητές επί της αρχής, επί
των άρθρων και επί των τροπολογιών. Τέλος, αν υπάρχουν και
άλλοι συνάδελφοι που έχουν εγγραφεί θα πάρουν τον λόγο. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε κάτι να προσθέσετε ή να καταθέσετε; 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Όχι, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο ειση-

γητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Κωνσταντόπουλος,
Βουλευτής Πιερίας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθήσαµε χθες τη συζήτηση επί της
αρχής και πολλές φορές αναρωτιόµουν αν βρισκόµαστε όντως
σε περίοδο οικονοµικής κρίσης ή όχι. Εµείς γνωρίζουµε ότι η
κρίση µπορεί να είναι απειλή ή ευκαιρία. 

Το Υπουργείο Τουρισµού και η Υπουργός Τουρισµού µε το νο-
µοσχέδιο το οποίο καταθέτει αποδεικνύει -και το κάνει πράξη-
ότι η κρίση αυτή είναι µια ευκαιρία. Στέλνει σε όλη την κοινωνία
-και εντός της χώρας και εκτός- ένα θετικό µήνυµα. Εις πείσµα
όλων σχεδιάζει, παράγει νέα προϊόντα, τα προωθεί στη διεθνή
αγορά. Το κυριότερο, βγαίνει µε εξωστρέφεια προς τα έξω και
αναζητά νέους αγοραστές, νέους επενδυτές σε µια εξαιρετικά
δύσκολη συγκυρία. 

Δεν συµβιβάζεται µε τα νούµερα, µε τα δεκαεπτά εκατοµµύρια
τουρίστες που ήρθαν φέτος. Δεν βλέπει τους ποσοτικούς δεί-
κτες. Αναζητεί ποιοτικούς δείκτες. Θέλει ποιοτικούς δείκτες.
Αυτό είναι το ζητούµενο σήµερα και αυτό κάνουµε µε αυτό το
νοµοσχέδιο που συζητάµε. Μια επιθετική πολιτική παντού, στα
Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας στο εξωτερικό, στη διεθνή αγορά. 

Το νοµοσχέδιο αυτό και το Υπουργείο Τουρισµού δεν φοβάται
τον ανταγωνισµό. Κάνει αυτό που θα έκανε κάθε σοβαρός επι-
χειρηµατίας, όταν η επιχείρησή του διέρχεται κρίση. Βγαίνει επι-
θετικά, οπλίζει τους επενδυτές που θα έρθουν µε νέα εργαλεία,
µε κίνητρα. Δεν θέλει επενδυτές, όπως αυτούς που ούτε λίγο
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ούτε πολύ µας είπε χθες ο κ. Λαφαζάνης. Να κάνουµε τι; Να ξα-
ναγυρίσουµε στη δεκαετία του ’70 και του ’80, µε ξενοδοχεία δύο
και τριών αστέρων, µε µικροµεσαίες επιχειρήσεις; 

Στο νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι αυτό το ζητούµενο. Το λέει και
ο τίτλος του. Ζητούµενο είναι η προώθηση της επιχειρηµατικό-
τητας. Θέλουµε να έρθουν δυνατοί παίκτες, για να τονώσουν το
τουριστικό προϊόν, την τουριστική αγορά, να δηµιουργήσουν
νέες θέσεις εργασίας. 

Με τι εργαλεία θα δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας; Με
τα εργαλεία του χθες, τα οποία καλά είναι και που –ίσως- το
Υπουργείο Τουρισµού µε ένα άλλο νοµοσχέδιο θα προσπαθήσει
να τονώσει τα ήδη υπάρχοντα µικροµεσαία ξενοδοχεία και την
εσωτερική αγορά; 

Έχουµε συνειδητοποιήσει σε ποιο σηµείο βρισκόµαστε;
Έχουµε συνειδητοποιήσει τι γίνεται στο ευρύτερο περιβάλλον;
Είµαστε κολληµένοι στο χθες και ενίοτε µερικοί προστατεύουµε
τα συµφέροντα του χθες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µένουµε, όµως, µόνο σε
προτάσεις. Αφουγκραστήκαµε –και το ξέρετε πολύ καλά- τον του-
ριστικό κόσµο, γιατί κάποιοι ειρωνεύτηκαν τη δηµόσια διαβού-
λευση και είπαν ότι έγινε µόνο µε τους µεγάλους. Ένας µήνας
ήταν. Δηµόσια διαβούλευση είναι. Ο καθένας µπορούσε να κατα-
θέσει τις προτάσεις του. Τις κατέθεσα χθες στα Πρακτικά. 

Δώσαµε και δίνουµε λύσεις µε το νοµοσχέδιο αυτό για ένα
αύριο που δεν περιµένει. Φυσικά, το χθες αντιστέκεται µε τα φε-
ρέφωνά του εντός και εκτός Βουλής. 

Θα σας πω ένα απλό παράδειγµα. Οι φοροφυγάδες µε τις
βίλες αντιστέκονται. Το βλέπουµε και σε δηµοσιεύσεις σε εφη-
µερίδες, όπου µε έµµεσο τρόπο προσπαθούν να τους υποστηρί-
ξουν. Το ίδιο συµβαίνει και µε όλους αυτούς οι οποίοι δέσµευσαν
εκτάσεις σε νησιά, για να εκβιάσουν µελλοντικούς επενδυτές. Αν-
τιστέκονται και αυτοί και κυρίως µε το µακρύ χέρι του πιο παρα-
σιτικού µεταπρατικού κεφαλαίου εντός της Βουλής. Αναφέροµαι
στη Χρυσή Αυγή. 

Επιτέλους, τι θέλουµε; Απευθύνοµαι τώρα στο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν
µπορεί ο Μανώλης Γλέζος να αναδεικνύει το θέµα των επαύλεων
µε ερωτήσεις, µε παρεµβάσεις, να τον ακούει το Υπουργείο Του-
ρισµού, ουσιαστικά τις προτάσεις του να τις κάνει τροπολογία,
να τις καταθέτει στη Βουλή και να δίνει ουσιαστική λύση. Πείτε
µας τι θέλετε, ακόµα και µέσα από τις τάξεις του κόµµατός σας.
Θέλετε την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και σ’ αυτό το ση-
µείο ή όχι; 

Επειδή πολλά ακούστηκαν για το all inclusive, πραγµατικά δεν
ξέρω τι γίνεται. Έψαξα στο νοµοσχέδιο να βρω αν αναφέρεται
κάπου η φράση «all inclusive». Δεν αναφέρεται πουθενά. Σίγουρα
είναι ένα λογικό άλµα το οποίο κάνετε. Επειδή αναφερόµαστε σε
µεγάλα ξενοδοχεία, σε µεγάλες επενδύσεις, το συνδέετε. Σας
προκάλεσαν και άλλοι συνάδελφοι να πείτε τι θα κάνετε αν κάποιο
κόµµα αύριο καταθέσει πρόταση νόµου ή τροπολογία µε την
οποία να απαγορεύει το all inclusive. Ξέρετε ότι υπάρχει σ’ όλη
τη διεθνή αγορά. Το γνωρίζετε πολύ καλά. Γνωρίζετε πολύ καλά
τις παρενέργειες που υπάρχουν. Γνωρίζετε πολύ καλά τι σηµαίνει.
Κι όµως, έγινε µια «καραµέλα» στο στόµα όλων, µια «καραµέλα»
η οποία ίσως «πουλάει», η οποία όµως θέλει υπευθυνότητα. Ξέ-
ρετε ότι η χαµηλή ποιότητα υπηρεσιών και στο all inclusive είναι
εναντίον αυτών που παρέχουν αυτές τις χαµηλές υπηρεσίες. Η
αγορά εντέλει είτε δέχεται ένα προϊόν είτε το πετάει έξω. 

Έγινε τεράστια αναφορά και στη γνώµη και στις προτάσεις
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Αγνοήσατε φυσικά –
γιατί σας συνέφερε- τη γνώµη της Οικονοµικής και Κοινωνικής
Επιτροπής. Η Υπουργός µπορούσε να κάνει το αυτονόητο, αυτό
που έχουν κάνει δεκάδες Υπουργοί στο παρελθόν. Έφερε ένα
καταπληκτικό νοµοσχέδιο και είχε τη γνώµη της Οικονοµικής και
Κοινωνικής Επιτροπής η οποία είναι ένας «ύµνος» ουσιαστικά για
το νοµοσχέδιό της. Θα µπορούσε να το φέρει αυτούσιο στη
Βουλή και µε την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία που έχει, να το
περάσει. Επί δύο εβδοµάδες έχει «γκαζώσει» κοινοβουλευτικά
όλο το Υπουργείο της. Εξήντα τέσσερις προτάσεις Βουλευτών
και φορέων έγιναν αποδεκτές. Έγιναν σηµαντικές τροποποι-
ήσεις-προσθήκες και δεν έγιναν µε αυθαίρετες υπουργικές προ-
σθήκες αλλά έγιναν µε τροπολογίες που είχαν συνυπογραφεί

από άλλους Υπουργούς. Ούτε αυτό σας έκανε εντύπωση.
Φυσικά το νοµοσχέδιο αυτό θα έπρεπε να είναι ένα πεδίο προ-

σέγγισης και συνεννόησης τουλάχιστον των κοµµάτων του δη-
µοκρατικού τόξου. Είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο το οποίο δίνει
ουσιαστικές λύσεις στα σηµερινά προβλήµατα που υπάρχουν.
Προσελκύει επενδύσεις και δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας οι
οποίες δεν µπορούν να έλθουν µε «µαγικά ραβδιά». 

Υπήρξε ένα τεράστιο θέµα µε τη χωροθέτηση οργανωµένων
υποδοχέων. Αναφέροµαι συγκεκριµένα στο σχόλιο 2 της Επιστη-
µονικής Επιτροπής στο άρθρο 1 παράγραφος 4δ’ για τους ορ-
γανωµένους υποδοχείς σε ειδικά καθεστώτα. Αναφορικά, λοιπόν,
µε τη χωροθέτηση οργανωµένων υποδοχέων σε περιοχές που
συµπεριλαµβάνονται και καθεστώτα ειδικής προστασίας όπως
χώροι αρχαιολογικού ή ιστορικού ενδιαφέροντος, δάση και δα-
σικές εκτάσεις καθώς και περιοχές υπαγόµενες στο εθνικό σύ-
στηµα προστατευόµενων περιοχών του ν. 3937/2011, ρητά
ορίζεται στο άρθρο 1 του σχεδίου νόµου ότι κατισχύουν τα ειδικά
νοµικά καθεστώτα προστασίας και επιβάλλεται ειδική αξιολό-
γηση συνεπειών. Μάλιστα µε το άρθρο 1 ορίζεται ότι στην περί-
πτωση αυτή, στην οικεία πράξη έγκρισης εκάστου οργανωµένου
υποδοχέα πρέπει να αξιολογούνται ειδικώς οι συνέπειες από τη
δηµιουργία και τη λειτουργία των οργανωµένων υποδοχέων του-
ριστικών δραστηριοτήτων σε εν λόγω περιοχές και οι επιπτώσεις
στο τοπίο από τις προτεινόµενες παρεµβάσεις και να τεκµηριώ-
νεται η συµβατότητα του υπό ίδρυση υποδοχέα µε τα ειδικά χα-
ρακτηριστικά και τους στόχους διατήρησης, προστασίας και
ανάδειξης των εν λόγω περιοχών. Μάλιστα, στην περίπτωση
έργων και δραστηριοτήτων που λαµβάνουν χώρα σε προστα-
τευόµενες περιοχές του δικτύου «Natura 2000», η περιβαλλον-
τική αδειοδότηση διενεργείται µε βάση τις σχετικές προβλέψεις
των ειδικότερων προεδρικών διαταγµάτων και υπουργικών απο-
φάσεων προστασίας, ενώ σε περίπτωση ελλείψεως σχετικών
προβλέψεων, υποβάλλεται ως τµήµα της µελέτης περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων ειδική οικολογική αξιολόγηση σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στο άρθρο 10 του ν. 4014/2011. 

Πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι οι οργανωµένοι υποδοχείς ανα-
πτύσσονται σε µεγάλες εκτάσεις όπου είναι πολύ φυσιολογικό
να περιλαµβάνονται και ειδικά καθεστώτα όπως µία δασική
έκταση ή ένας γεώτοπος. Στις περιπτώσεις αυτές και για τις
εκτάσεις αυτές θα εφαρµόζεται ακριβώς το ειδικό θεσµικό πλαί-
σιο προστασίας τους και θα επιτρέπεται η τουριστική χρήση απο-
κλειστικά και µόνο και στο βαθµό που θα προβλέπεται και από
το ειδικό καθεστώς. Ως εκ τούτου, τυχόν προβλεπόµενη απαγό-
ρευση χρήσης οργανωµένου υποδοχέα, π.χ. ΠΟΤΑ, σε ζώνες
απολύτου προστασίας της φύσης είναι απολύτως σεβαστή, δε-
δοµένου ότι επικρατεί και κατισχύει το ειδικό καθεστώς προστα-
σίας αυτής. Προσθέτει ήδη το υπό διαβούλευση ειδικό
χωροταξικό πλαίσιο για τον τουρισµό. Προκύπτει σε ποιες περι-
πτώσεις και υπό ποιους όρους είναι επιτρεπτή η δηµιουργία ορ-
γανωµένων υποδοχέων σε προστατευόµενες περιοχές. 

Επειδή οι οργανωµένοι υποδοχείς αποτελούν αυτοτελή εργα-
λεία σχεδιασµού του χώρου που εγκρίνονται µε προεδρικά δια-
τάγµατα, µπορούν να καθορίζονται ειδικές ζώνες προστασίας και
µέτρα για τη διαχείριση, την προστασία και την ανάδειξη των
τυχόν συµπεριλαµβανοµένων στην έκταση περιοχών.

Κύριοι συνάδελφοι, όλη αυτή η φιλολογία η οποία υπήρξε και
στην επιτροπή και εδώ σχετικά µε τις προστατευόµενες περιοχές
«Natura» κ.λπ., δεν ισχύει. Υπάρχουν οι ασφαλιστικές δικλείδες
για την προστασία και της πολιτιστικής και της περιβαλλοντικής
κληρονοµιάς µας. Τελεία και παύλα γι’ αυτό το θέµα. 

Θα ήθελα να τονίσω κάτι στην κυρία Υπουργό. Υπάρχει η τρο-
πολογία 669 η οποία προέρχεται από Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ και
η οποία λύνει ουσιαστικά θέµατα στην κατάτµηση που υπάρχει
µεταξύ όµορων ξενοδοχείων όταν υπάρχουν επαρχιακοί δρόµοι
και ιδιαίτερα όταν υπάρχει θάλασσα µπροστά και όταν υπάρχουν
εγκαταστάσεις για υπέργειες και υπόγειες διαβάσεις και σχετι-
κές ρυθµίσεις που είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Θα ήθελα
η τροπολογία 669, αν είναι δυνατόν, να γίνει αποδεκτή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε κι
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εµείς.
Tον λόγο έχει ο κ. Λαφαζάνης για ένα λεπτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν πολ-

λές τροπολογίες από Βουλευτές. Αν είναι δυνατόν, η κυρία
Υπουργός να µας πει τώρα αν κάνει αποδεκτές κάποιες απ’
αυτές, για να το εισάγουµε στη συζήτηση. Να µη µας το πει την
τελευταία στιγµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σωστά. Σε εύλογο
χρόνο η κυρία Υπουργός θα µας πει ποιες αποδέχεται και ποιες
όχι.

Tον λόγο έχει ο κ. Κριτσωτάκης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το να µιλήσει κανείς

για τα άρθρα στα οκτώ ή στα έντεκα λεπτά είναι αρκετά δύ-
σκολο. 

Θέλω να ξεκινήσω λέγοντας ορισµένα πράγµατα. Είχαµε µιλή-
σει για το θέµα της Ζέας που είναι σ’ ένα άρθρο και δεν έχουµε
µία απάντηση, δηλαδή δεν θα τοποθετηθούν οι εισηγητές και στο
τέλος της συζήτησης, αν δεν γίνει αποδεκτό, δεν θα ξέρουµε τι
συµβαίνει. Εγώ λέω ότι θα έπρεπε να γίνει αποδεκτό το άρθρο
αυτό, διότι είχε δεσµευτεί η κυρία Υπουργός ότι θα έκανε κάτι
και εν πάση περιπτώσει, αν δεν δεσµευτεί, µία επίσηµη ερµηνευ-
τική δήλωση νοµίζω ότι πρέπει να γίνει ώστε να µην υπάρχουν
πράγµατα που θα ευνοήσουν παρανοµίες ή παρεξηγήσεις.

Θα ήθελα να αναφέρω και κάτι άλλο που εδώ δεν έχει γίνει κα-
τανοητό τουλάχιστον από την πλευρά της Πλειοψηφίας, δηλαδή
του Υπουργείου και του εισηγητή. Ο τουρισµός είναι κατανά-
λωση. Επ’ ουδενί δεν είναι η «βαριά βιοµηχανία», όπως ακούγε-
ται. Ορισµένοι που ξέρουν από τουρισµό «ανατριχιάζουν» µ’
αυτό. Πώς µπορεί να µετρηθεί η κατανάλωση; Στη χώρα δεν
έχουµε τους «δορυφόρους λογαριασµούς». Γίνεται όντως µία
προσπάθεια αυτήν την περίοδο και αυτή η προσπάθεια φαίνεται
να είναι πολύ σοβαρή αλλά δεν γίνεται περιφερειακά. Ξέρουµε
περιφερειακά µόνο µία περίπτωση στον πιο τουριστικό δήµο της
χώρας, το Δήµο Χερσονήσου. Αυτό µπορεί να είναι µια µελέτη
περίπτωσης αλλά δεν είναι αυτό που θα έπρεπε να είναι στο πε-
ριφερειακό επίπεδο. Αυτό όµως θα µπορούσε να µας δώσει αξιό-
πιστα στοιχεία. 

Κυρία Υπουργέ, µε λίγα λόγια σας λέω ότι τα στοιχεία που
έχουµε αυτήν τη στιγµή για τον τουρισµό είναι στατιστικά στοι-
χεία. Δεν είναι ουσιαστικά στοιχεία στα οποία θα µπορούσαν να
«πατήσουν» πολιτικές και να είναι αξιόπιστα τα στοιχεία για να
είναι αξιόπιστες και οι πολιτικές. Αναγνωρίζω τι γίνεται τώρα
αλλά θα πρέπει να δούµε το θέµα του Παρατηρητηρίου. Το Πα-
ρατηρητήριο τι ακριβώς θα κάνει αν δεν υπάρχει η ουσία; Να πα-
ρατηρεί τι; Αυτό που δεν υπάρχει; Άρα, λοιπόν, αυτό είναι ένα
σηµαντικό θέµα.

Για το ΦΠΑ σας είπαµε πολλά πράγµατα και δεν µας απαντή-
σατε τίποτα. Εγώ έκανα και µία πρόβλεψη και νοµίζω ότι θα
έπρεπε να υπάρξει µία απάντηση. Δεν υπήρξε. 

Για τον εγχώριο, τον εσωτερικό τουρισµό ο οποίος, εκτός από
τουρισµός, είναι και ένα δικαίωµα που έχει ο ελληνικός λαός, επί-
σης δεν απαντήθηκε τίποτα, γιατί νοµίζω ότι δεν υπάρχει κάτι
που θα µπορούσατε να απαντήσετε χωρίς να εκτίθεστε. 

Ένα άλλο τεράστιο θέµα. Μιλάµε για τον τουρισµό σε µια Ελ-
λάδα των µνηµονίων και σε µία Ευρώπη της παρατεταµένης
διαρκούς λιτότητας. Έχετε την εντύπωση ότι υπ’ αυτές τις συν-
θήκες µπορούµε να µιλάµε σοβαρά για ανάκαµψη του τουρι-
σµού, για ποιοτικό τουρισµό ή γι’ αυτό που λέµε εµείς που είναι
ακόµα πιο δύσκολο; Αυτό είναι το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ, ένας
τουρισµός µε κοινωνική ανταποδοτικότητα.

Νοµίζω ότι σε αυτά δεν µπορείτε να πείτε κάτι. 
Εκεί όπου υπάρχει µεγάλη απουσία η οποία κάνει πάταγο, θό-

ρυβο, εκεί όπου η απουσία είναι εκκωφαντική, είναι στο θέµα της
εργασίας. Το αφήνετε να γίνεται από αλλού. Γι’ αυτούς τους αν-
θρώπους, τις εκατοντάδες των χιλιάδων, δεν λέτε τίποτα. 

Για το τέλος παρεπιδηµούντων: Το τέλος παρεπιδηµούντων
ήταν 5% κι έχει φτάσει στο 0,5%. Και δεν είναι µόνο ότι το κόψατε
από τους δήµους. Είναι ότι το χαρίσατε στις τσέπες –εκεί παρα-
µένει- των πολύ µεγάλων επιχειρηµατιών, κυρίως του τουρισµού.
Οι δήµοι, όµως, αναστενάζουν. Και από την άλλη µεριά, αυτά
είναι ανταποδοτικά. Εκεί, λοιπόν, πάλι δεν λέτε τίποτα και το αφή-

νετε να περάσει έτσι. 
Για τις ειδικές µορφές τουρισµού υπόσχεσθε και δεσµεύεστε

από αλλού. Εκείνο που θέλω να σας πω είναι το εξής: Μας άφησε
άφωνους ο εισηγητής από τη Νέα Δηµοκρατία, που είπε ότι το
all inclusive δεν αναφέρεται πουθενά στο νοµοσχέδιο. Μα, αυτό
λέµε. Ότι το all inclusive υπάρχει και πρέπει να το αντιµετωπίσεις.
Εµείς δεν αναφέραµε ότι εσείς λέτε πως πρέπει να υπάρξει.
Υπάρχει. Κατεβάζει την ποιότητα. Σκοτώνει τον τουρισµό. Και
σκοτώνει την ανταποδοτικότητά του την επιχειρηµατική -µιας και
µιλάτε για επιχειρήσεις- κυρίως, όµως, την κοινωνική, η οποία εν-
διαφέρει εµάς. Εκεί, τι κάνετε; Τίποτα. Δεν αναφέρεστε. Και το
οµολογείτε. Και µάλιστα µας εγκαλείτε ότι δεν προσέξαµε ότι
δεν αναφέρεται. Αυτό προσέξαµε. Και γι’ αυτό φωνάζουµε. 

Υπάρχουν, επίσης, οι τροπολογίες του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι µία για
το µέτωπο της Πάτρας, στο οποίο θα αναφερθεί ο συνάδελφος
από την Αχαΐα. 

Είναι µία για τη µαρίνα της Ζέας, για την οποία ήδη σας είπα
ότι κάνετε τουλάχιστον τα µίνιµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι, επίσης, η τροπολογία για το ΞΕΕ, το οποίο πρέπει, επι-
τέλους, να γίνει τουριστικό επιµελητήριο και να πάψει να είναι
µόνο ξενοδοχειακό. Αυτό είναι αγκύλωση. 

Τέλος, υπάρχει τροπολογία για το ειδικό σήµα λειτουργίας,
που αφορά πάρα πολύ κόσµο. Είναι αυτό που λέµε, οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις. Αν δεν το δείτε από την πλευρά την κοινω-
νική, από την οποία το βλέπουµε εµείς, δηλαδή την κοινωνική
διάσταση που έχει το θέµα, δείτε το τουλάχιστον από την πλευρά
τη συγκεκριµένη, ότι δηλαδή θα βγούνε από τη σκιά στο φως και
θα έχετε και έσοδα. Σας το θέτω έτσι, ωφελιµιστικά, κάτι που δεν
µου αρέσει αλλά πρέπει κανείς να το πει και έτσι. 

Να δούµε τώρα την καλή σας θέληση στις τέσσερις τροπολο-
γίες του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί είπατε «αποδεχόµαστε», κ.λπ.. Δεχθείτε
τουλάχιστον την τελευταία που σας ανέφερα, για το ειδικό σήµα. 

Και κάτι άλλο. Είχατε το πρώην άρθρο 35, το οποίο µπήκε στη
διαβούλευση, αλλά µετά, αφού έγινε η διαβούλευση, εξαφανί-
στηκε. Και µας είπατε ότι η ΚΕΔΕ δεν θέλει να µπει, ενώ η ΚΕΔΕ
–σας έφερα έγγραφο, το οποίο έχω καταθέσει στις επιτροπές-
λέει «εγώ θέλω». Και σας ρωτάω. Θα το επαναφέρετε; Πρέπει να
µας το πείτε τώρα, όµως, για να το ξέρουµε. Πρόκειται για ένα
πάρα πολύ σοβαρό θέµα, για τα εκτός δρόµου µηχανήµατα, τις
«γουρούνες», όπως έχει επικρατήσει να λέγονται. Και είναι και
θέµα ασφάλειας, θέµα ποιότητας και θέµα διαφόρων πραγµάτων
και συµφερόντων, αν θέλετε, στο θέµα του τουρισµού. 

Εν πάση περιπτώσει, αν είχε κανείς λίγο χρόνο για τα άρθρα,
θα µπορούσε να επιλέξει, για παράδειγµα, ένα σοβαρό θέµα,
αυτό που σας έλεγα και πριν. Δήµαρχοι τουριστικών δήµων σας
λένε για το άρθρο 27, το πρώην 26. Έχετε υφαρπάξει χρήµατα
από τους προϋπολογισµούς των δήµων, κυρίως των τουριστικών.
Από τους υπόλοιπους, λιγότερα. Έτσι, τους ωθείτε στο να κοκ-
κινίσουν τους προϋπολογισµούς, για να µπορούν να πάρουν χρή-
µατα. Αυτό, όµως, θα έχει άλλες συνέπειες απέναντι σε
προγράµµατα, απέναντι στη δράση των δήµων. Σκοτώνετε τους
δήµους, σκοτώνετε την αυτοδιοίκηση, η οποία δεν είναι στην κα-
λύτερή της κατάσταση σε αυτήν τη χώρα. Ποτέ δεν ήταν, αν εξαι-
ρέσουµε το τι γινόταν πριν πολλές δεκαετίες. 

Να σας πω, λοιπόν, ότι ο Δήµος της Ρόδου χάνει 1.300.000. Ο
Δήµος Χερσονήσου –τουριστικός δήµος- χάνει 700.000. Ο Δήµος
Ρεθύµνου χάνει 250.000. Αυτά είναι σοβαρά ποσά για ένα δήµο
σ’ αυτήν την κατάσταση τη µνηµονιακή που ζούµε. Και σας είπα
τι κάνετε µε το τέλος παρεπιδηµούντων. 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς δεν έχουµε καµµία αποδοχή σε
όποια πρόταση και αν σας έχουµε κάνει. Έχουµε κάνει µία ειδική
µελέτη, η οποία είναι σχεδόν τόµος, για τη συζήτηση επί των άρ-
θρων, στην οποία έχουµε σηµαντικές παρατηρήσεις. Δεν προλα-
βαίνουµε, όµως, στο χρόνο που έχουµε να τις αναφέρουµε.

Θέλω, όµως, να σας πω ότι ειδικά για το ΤΑΙΠΕΔ, ειδικά γι’
αυτό που προετοιµάζετε, για να γίνει ξεπούληµα, δεν είναι το κα-
λύτερο πράγµα. 
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Και θέλω να σας πω, κυρία Υπουργέ, το εξής. Εσείς µιλάτε για
ανταγωνισµό. Εµείς λέµε ότι µε το κέρδος και µόνο ως πρώτη
επιδίωξη και κυρίαρχη και µε τον ανταγωνισµό, δεν µπορεί να
υπάρξει ανάπτυξη, παρά µόνο ανάπτυξη ορισµένων εις βάρος
των υπολοίπων στην κοινωνία. 

Να σας αναφέρω για την πολιτική. Η Τουρκία εξήγγειλε το µε-
γαλύτερο αεροδρόµιο στον κόσµο, στην Κωνσταντινούπολη,
πριν από τρεισήµισι µήνες. Εµείς τι απαντάµε στον ανταγωνισµό;
Εµείς απαντάµε ότι κάνουµε οµάδες τα αεροδρόµια...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσω και πάλι, όπως χθες, ακριβώς τον
ίδιο χρόνο, έντεκα λεπτά δηλαδή, όσο µίλησε και ο πρώτος ει-
σηγητής.

Εξήγγειλε, λοιπόν, η Τουρκία το µεγαλύτερο αεροδρόµιο. Κι
εµείς κάνουµε οµάδες τα αεροδρόµια για να τα πουλήσουµε. Δεν
λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας ότι η «HOCHTIEF», που πήρε το αερο-
δρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος» και το έκανε στην ουσία ιδιωτικό,
θέλει να πάρει τα χρήµατά της πίσω. Ωστόσο, ενώ δεν είναι πια
η «HOCHTIEF» γιατί έχει αλλάξει ο ιδιοκτήτης, έχουµε το ακρι-
βότερο και το πιο αντιτουριστικό αεροδρόµιο, σε µία χώρα που
περιµένει πολλά από τον τουρισµό. Και από την άλλη και µε τα
λιµάνια πηγαίνουµε στην ίδια κατεύθυνση. Οι µαρίνες πηγαίνουν
σε τουρκικά συµφέροντα. Και δεν το λέω επειδή είναι Τούρκοι.
Θα το έλεγα ακόµη κι αν ήταν Σουηδοί, για παράδειγµα. 

Εγώ σας λέω ότι αυτές είναι οι κινήσεις που κάνουν οι αντίπα-
λοι στη σκακιέρα στο πλαίσιο του ανταγωνισµού, όπου φαίνεται
ότι εµείς τους βοηθάµε –και δεν ξέρω γιατί- διότι η στόχευσή µας
δεν είναι ο τουρισµός µε κοινωνική ανταποδοτικότητα αλλά πώς
τα µεγάλα συµφέροντα θα µείνουν και θα µπορέσουν να επιβιώ-
σουν. Αυτό, όµως, είναι εις βάρος του ίδιου του τουρισµού και
αυτού που θα µπορούσε να αποδώσει. 

Να πούµε ότι για τον τουρισµό έχει µεγάλη σηµασία, για πα-
ράδειγµα –κάτι που δεν αναφέρεται, επίσης, στο νοµοσχέδιο- το
θέµα των ακριβών διοδίων, των κακών συγκοινωνιών, των θαλάσ-
σιων συγκοινωνιών, που στην ουσία δεν υπάρχουν, σε µία χώρα
που είναι η πιο νησιωτική χώρα της Ευρώπης; Να µιλήσουµε για
τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας; Να µιλήσουµε για τους µι-
σθούς, για την εκπαίδευση και την κατάρτιση, που την πάτε από
δω κι από κει, αλλά στο τέλος δεν υπάρχει και καταρρακώνεται;
Είχε ήδη προβλήµατα αλλά είχε και επιτυχίες. 

Να σας πω, επίσης, ότι σκοτώνετε τις δυνατότητες του τουρι-
σµού, αφαιρώντας τα εργαλεία και τις προοπτικές του. 

Θα κλείσω, λέγοντας µία κουβέντα για το all inclusive. Οι ειδι-
κές µορφές του τουρισµού µαζί µε το θέµα του all inclusive, νο-
µίζω ότι είναι πακέτο. Δεν µοιάζει το ένα µε το άλλο αλλά εάν δεν
κάνεις το ένα, δεν σπρώχνεις σε άλλη κατεύθυνση το άλλο. Να
ξεκαθαρίσω ότι εµείς δεν λέµε ότι µπορείς να φύγεις από τον µα-
ζικό τουρισµό. Δεν λέµε ότι µπορείς να φύγεις εντελώς από το
all inclusive. Ειπώθηκε χθες ότι ακόµη και οι δικτατορίες έχουν
all inclusive. Δηλαδή, δεν µπορεί κανείς να το εµποδίσει. Μπορεί
να το εµποδίσει, όµως, µε αυτές τις πολιτικές, τις οποίες όντως
δεν έχετε ούτε σ’ αυτό το νοµοσχέδιο ούτε γενικά στην οπτική
σας ούτε στον πρώτο ούτε στο δεύτερο, ίσως ούτε στον τρίτο
ορίζοντα. 

Νοµίζω ότι όλα αυτά είναι σηµαντικά θέµατα. Εγώ θα επιµείνω
στο πρώην άρθρο 34. 

Γιατί το αποσύρατε, κυρία Υπουργέ; Τι θα κάνετε επιτέλους;
Βλέπετε ότι σας στέλνουν και οι δήµαρχοι επιστολές και σας
λένε να κάνετε κάτι πάνω σ’ αυτό. Να πω ότι δεν µπορείτε να αν-
τισταθείτε σε ισχυρά συµφέροντα, που θέλουν να συνεχίσουν να
υπάρχουν αυτά τα µηχανήµατα; Γιατί υπάρχει µία οµόφωνη πρό-
ταση από δηµοτικό συµβούλιο –και από άλλα δηµοτικά συµβού-
λια- που σας λέει τον τρόπο ώστε να µην υπάρξει απότοµο
κατέβασµα του διακόπτη σε αυτές τις επιχειρήσεις και να δοθεί
µία λύση, η οποία θα είναι σε ένα βάθος διετίας ή τριετίας. Δεν
νοµίζω ότι έχετε ασχοληθεί. Τουλάχιστον δεν µας το έχετε πει. 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς θα καταθέσουµε ονοµαστικές ψη-
φοφορίες στα συγκεκριµένα άρθρα, ξεκινώντας από το θέµα βέ-
βαια της ΕΥΔΑΠ, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό και άσχετο και
θα πρέπει να το αποσύρετε. Θα προχωρήσουµε και στα συγκε-

κριµένα άρθρα, σε αυτά που δεν προλάβαµε να κάνουµε πλήρη
κριτική, σε αυτήν τη διαδικασία εν µέσω θέρους, η οποία µοιάζει
να είναι -ενώ δεν είναι τυπικά- διαδικασία κατεπείγοντος.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Παρακαλώ την ειδική αγορήτρια του Πανελλήνιου Σοσιαλιστι-
κού Κινήµατος, την κ. Αγγελική Γκερέκου, να πάρει τον λόγο. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα καλό που

έχουν οι στερεότυπες προσεγγίσεις είναι ότι ξεµπερδεύει κανείς
πολύ εύκολα και γρήγορα. Δεν χρειάζεται να διασφαλίσεις ευαί-
σθητες ισορροπίες, δεν απαιτείται να συγκεράσεις αντίθετες
απόψεις και κυρίως, δεν χρειάζεται να αντιµετωπίσεις κατάµατα
και ρεαλιστικά την πραγµατικότητα. Πολύ φοβάµαι, όµως, ότι
στην κατάσταση που βρισκόµαστε δεν υπάρχει πολυτέλεια ούτε
για ιδεοληψίες ούτε για στερεότυπα ούτε καν για την εκ του
ασφαλούς κριτική. 

Πρέπει να δώσουµε ώθηση στην τουριστική µας οικονοµία;
Νοµίζω ότι όλοι θα συµφωνήσουµε πως πρέπει. Πρέπει να φέ-
ρουµε επενδύσεις, να δηµιουργήσουµε θέσεις εργασίας. Πρέπει,
εποµένως, να προχωρήσουµε σε πράξεις, µε τις όποιες επιµέ-
ρους ατέλειες και επιφυλάξεις, επαναλαµβάνω. Και αφού δούµε
τα πράγµατα στην πράξη, να κρίνουµε αν θα πρέπει να αλλά-
ξουµε κάτι από αυτά. 

Υπάρχει πρώτα από όλα, αγαπητοί συνάδελφοι, µία διεθνής
πραγµατικότητα, την οποία δεν µπορούµε και δεν επιτρέπεται να
την αγνοούµε. Γι’ αυτό και πρέπει να βάλουµε κανόνες και προ-
διαγραφές σε µία σειρά τουριστικών αναπτύξεων που ανταπο-
κρίνονται σε αυτήν την τουριστική πραγµατικότητα.

Βέβαια, για να είµαστε ειλικρινείς, αν δεν συνδέσουµε, αφού
βεβαίως δηµιουργήσουµε ένα δυνατό, σύγχρονο και θα έλεγα
βιολογικό, πρωτογενή τοµέα µε τον τουρισµό και αν δεν δηµι-
ουργήσουµε αυτόνοµες πράσινες ενεργειακές µονάδες που να
αξιοποιούν όλες τις εναλλακτικές δυνατότητες για τη λειτουργία
τους, κανένα σχέδιο νόµου και καµµία πολιτική για τον τουρισµό
δεν θα µπορέσει να πάει πολύ µακριά σε αυτήν τη χώρα.

Ας έρθουµε, όµως, σε αυτό που έχουµε σήµερα. Έρχοµαι, λοι-
πόν, στο άρθρο 1 και 2, που αφορά τη χωροθέτηση και αδειοδό-
τηση των σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων. Δεν ξέρω αν το
έχουµε καταλάβει αλλά τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα δεν
χωροθετούνται σε κάποιο ανέπαφο αναξιοποίητο έδαφος. Να θυ-
µίσω ότι το απόγευµα θα συζητήσουµε σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα για πολλοστή φορά το ζήτηµα της ρύθµισης των
αυθαιρέτων.

Δυστυχώς, λοιπόν, για εµάς, τα σύνθετα τουριστικά καταλύ-
µατα χωροθετούνται σε µία χώρα που ζει και βασιλεύει η εκτός
σχεδίου δόµηση. Ας το παραδεχτούµε. Ποτέ στη χώρα µας ο
τουρισµός δεν αναπτύχθηκε στη βάση ενός έστω στοιχειώδους
χωροταξικού σχεδιασµού. Δεν ξέρω γιατί µας ενοχλεί τόσο πολύ
η δόµηση ενός σύνθετου τουριστικού καταλύµατος µε συντελε-
στή 0,05, ενώ δεν µας ενοχλεί καθόλου στην ίδια ακριβώς πε-
ριοχή µε την ισχύουσα νοµοθεσία η δόµηση ενός ξενοδοχείου
µε συντελεστή 0,20.

Δεύτερον, γίνεται µία προσπάθεια να µεταφερθεί και στο χώρο
του τουρισµού το σχήµα «µεγάλοι ξενοδόχοι έναντι µικρών». Γί-
νεται µια προσπάθεια να ευνοηθούν και πάλι οι µεγάλοι επιχει-
ρηµατίες σε βάρος των µικρών κ.λπ.. Ακούστηκαν πολλές φορές
αυτά τα λόγια σε αυτήν την Αίθουσα.

Μου δίνεται η ευκαιρία, αγαπητοί συνάδελφοι, να πω ότι το
σχήµα αυτό έχει µικρή εφαρµογή στον χώρο του τουρισµού και
πιστεύω ότι προσφέρουµε πολύ κακές υπηρεσίες, όταν το θέ-
τουµε µε αυτόν τον τρόπο. Ο τουρισµός είναι µεταξύ άλλων προ-
σφορά υπηρεσιών. Αυτό σηµαίνει ότι απευθύνεται σε
µεµονωµένα άτοµα ή κοινωνικές οµάδες µε συγκεκριµένο τρόπο
ζωής, διαφορετικό µεταξύ τους και πολύ συγκεκριµένες κατανα-
λωτικές συνήθειες, διαφορετικές µεταξύ τους. Διαφορετικό, λοι-
πόν, κοινό εξυπηρετούν οι ξενώνες φιλοξενίας νέων και
διαφορετικό βέβαια τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα. Τα τε-
λευταία για παράδειγµα έχουν στόχο, σύµφωνα και µε τις µελέ-
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τες που υπάρχουν, κυρίως τον αποκαλούµενο τουρισµό τρίτης
ηλικίας, σε ανθρώπους δηλαδή που για πολύ πρακτικούς λόγους
επιθυµούν να παραθερίσουν σε οργανωµένα τουριστικά καταλύ-
µατα, δηλαδή, σε χώρους όπου τους παρέχεται ασφάλεια, που
θα υπάρχει τακτική δηµόσια συγκοινωνία ή λόγου χάρη πρό-
σβαση σε πολιτιστικά αξιοθέατα και ένα σωρό άλλες διαδικασίες.

Γι’ αυτό και σε ό,τι µε αφορά, κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου
να διατηρήσω κάποιες επιφυλάξεις για την επιτυχία που θα έχει
ο θεσµός αυτός στα νησιά. Θεωρώ ότι ο θεσµός των σύνθετων
τουριστικών κατοικιών µπορεί να λειτουργήσει καλύτερα κοντά
και γύρω στα µητροπολιτικά κέντρα, όπως τουλάχιστον βλέ-
πουµε από τη διεθνή εµπειρία. Και αυτή, όµως, η πολιτική δεχό-
µαστε ότι θα κριθεί στην πράξη και θα δούµε πώς θα λειτουρ-
γήσει και σε άλλες περιοχές.

Ειπώθηκε, επίσης, ότι στην περίπτωση ορισµένων τουριστικών
υποδοµών, όπως τα γκολφ, προωθείται µία υπέρµετρη κινητρο-
δότηση, µέσω της αύξησης του ποσοστού πώλησης των παρα-
θεριστικών κατοικιών. Και εδώ υπάρχει πολύ συγκεκριµένος
λόγος που γίνεται αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και εδώ
η ανάπτυξη αυτής της µορφής τουρισµού συνδέεται άµεσα µε
την ύπαρξη οργανωµένης κατοικίας. Δεν προξενεί, λοιπόν, εντύ-
πωση γιατί αυτή η µορφή αθλητικού τουρισµού δεν έχει αναπτυχ-
θεί στη χώρα µας. Πρέπει δε να σηµειώσουµε ότι αυτή η µορφή
αθλητικού τουρισµού συνδέεται κατ’ εξοχήν µε την επιµήκυνση
της τουριστικής περιόδου, δεδοµένου ότι λαµβάνει χώρα κυρίως
την άνοιξη ή το φθινόπωρο, εν πάση περιπτώσει, ένα πολύ µεγα-
λύτερο εύρος µέσα στο χρόνο. 

Αντίθετα, εκείνο που έπρεπε να κάνουµε και το κάναµε είναι
να διαφυλάξουµε ότι η κατασκευή των γηπέδων γκολφ δεν θα
είναι προσχηµατική. Γι’ αυτό και ζητήσαµε πολύ συγκεκριµένες
ασφαλιστικές δικλείδες, όπως η ανάκληση του σήµατος λειτουρ-
γίας και η έντοκη επιστροφή τυχόν επιδότησης των σύνθετων
τουριστικών κατοικιών.

Το νοµοσχέδιο αυτό, όµως, δεν αφορά µόνο τους µεγάλους
επιχειρηµατίες, όπως κακώς ειπώθηκε χθες. Αφορά εξίσου και
τους αποκαλούµενους µικρούς ή µεσαίους επιχειρηµατίες. Όπως
ανέφερα και στη χθεσινή οµιλία µου, κύριο µέληµά µας ήταν να
δώσουµε εργαλεία και σε µικρότερες τουριστικές επιχειρήσεις,
προκειµένου να βελτιώσουν, να αναβαθµίσουν το προϊόν τους.
Ποιον αφορούν για παράδειγµα οι ξενώνες φιλοξενίας νέων;

Στο άρθρο 25, προτείναµε να γίνει πράξη των σχήµα των clus-
ters και στα ενοικιαζόµενα δωµάτια. Όπως επίσης προτείναµε –
και έγινε δεκτή- η επέκταση του θεσµού των condo hotels, όχι
µόνο στα τρίστερα αλλά και στα σχολάζοντα ξενοδοχεία, δηλαδή
αυτά που βρίσκονται σε αναστολή της λειτουργίας τους για διά-
φορους λόγους. Έτσι δίνεται και στα µη κύρια τουριστικά κατα-
λύµατα και όχι µόνο στα ξενοδοχεία, η δυνατότητα λειτουργικής
ενοποίησής τους εφόσον ανήκουν στην ίδια κατηγορία. Έτσι, η
διάταξη αποκτά καθολική εφαρµογή, την οποία θεωρούµε ανα-
γκαία και κυρίως αναπτυξιακού χαρακτήρα. 

Βεβαίως και δεν ξεχνάµε ότι η ραχοκοκαλιά του ελληνικού του-
ρισµού είναι σε µεγάλο βαθµό οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις.
Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι δεν χρειάζεται αυτός ο χώρος µια
µελέτη για ουσιαστική αναδιάρθρωση και αναβάθµιση της ποι-
ότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών τους. 

Περνάω στο άρθρο 26, µε το οποίο καθορίζεται το οικονοµικό
αντάλλαγµα των κύριων τουριστικών καταλυµάτων για το 2013,
ως προς τη χρήση αιγιαλού και παραλίας. Είναι ένα άρθρο που
µας έχει προβληµατίσει αρκετά όλους µας. Όπως γνωρίζετε, τα
οικονοµικά των δήµων µπαίνουν κάτω από τον φακό του οικονο-
µικού παρατηρητηρίου, το οποίο έχει τη δυνατότητα να θέτει υπό
επιτήρηση τους δήµους µε ελλειµµατικούς προϋπολογισµούς.
Με αυτό το δεδοµένο, λοιπόν, είναι κρίσιµο και νοµίζω ότι το αν-
τιλαµβάνεστε, να διασφαλιστεί κάποιο ελάχιστο ικανοποιητικό
έσοδο από τη χρήση αιγιαλού και παραλίας που παραχωρείται
προς εκµετάλλευση από τους δήµους σε κύρια τουριστικά κατα-
λύµατα, ακόµη και αν αυτή η διασφάλιση περιορίζεται –και αυτό
είναι αλήθεια, λόγω του µεταβατικού χαρακτήρα της διάταξης-
στο τρέχον έτος.

Πρέπει δε να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι ο προϋπολογισµός των
δήµων έχει γίνει βάσει διαφορετικών δεδοµένων και αυτό είναι

κάτι το οποίο πρέπει να µας προβληµατίσει.
Γι’ αυτό λοιπόν, προτείνουµε, µε όλη την καλή διάθεση να

βρούµε έναν κοινό τόπο συνεννόησης, τις εξής επιλογές. Είτε το
αντάλλαγµα να καθορίζεται από τον πολλαπλασιασµό του 1/3
της µέσης τιµής δίκλινου δωµατίου µετά λουτρού επί τον αριθµό
των κλινών είτε να καθορίζεται από τον πολλαπλασιασµό του 1/2
της τιµής απλού δίκλινου δωµατίου µετά λουτρού, επίσης επί τον
αριθµό των κλινών.

Θεωρώ ότι για τους λόγους που ανέφερα, αξίζει να επανεξε-
τάσουµε τη συγκεκριµένη διάταξη, ίσως µε την κατάθεση βου-
λευτικής τροπολογίας. Πάντως, είναι κάτι το οποίο πρέπει να µας
προβληµατίσει και να βρούµε τη σωστή και αποτελεσµατική
εκείνη επιλογή.

Ένα άλλο ζήτηµα που θα ήθελα να θέσω, είναι αυτό της ενοι-
κίασης τρίτροχων µοτοσυκλετών σε τουριστικές περιοχές που
έχει τεθεί και στην επιτροπή, κυρίως µε πρωτοβουλία της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης.

Μας είχατε γνωστοποιήσει την επίσηµη θέση της ΚΕΔΕ που
ήταν αντίθετη µε την ανάληψη της αρµοδιότητας από τους δή-
µους για την αδειδότηση των γραφείων ενοικιάσεως µοτοσυκλε-
τών άνω των 50 κυβικών εκατοστών. Παρ’ όλα αυτά, αυτό
αµφισβητήθηκε και είχαµε επανειληµµένες παρεµβάσεις από εκ-
προσώπους κατά τόπους τουριστικών φορέων που ζητούν την
επαναφορά του άρθρου που ρυθµίζει θέµατα ενοικίασης µοτο-
συκλετών αυτής της κατηγορίας. 

Τα επιχειρήµατα είναι πολύ γνωστά και εστιάζουν στις τετρά-
τροχες µοτοσυκλέτες τύπου ATV, που διατίθενται ευρέως προς
ενοικίαση. Οι µοτοσυκλέτες αυτές ενοικιάζονται, χωρίς να ζητεί-
ται άδεια οδήγησης. Έχουµε πολλά τροχαία ατυχήµατα, πολλές
φορές θανατηφόρα και πολύνεκρα, τα οποία πέραν της καθεαυ-
τού τραγικότητάς τους, δυσφηµίζουν τη χώρα µας ως µη ασφα-
λούς τουριστικού προορισµού. Ακόµη πιο σηµαντικό είναι ότι τα
οχήµατα αυτά έχουν κατασκευαστεί µε προδιαγραφές χρήσης
εκτός δρόµου. Είναι δηλαδή ακατάλληλα για οδήγηση στην
άσφαλτο και µε ταχύτητες που φτάνουν στο όριο των δυνατοτή-
των τους. 

Για τους λόγους αυτούς, θα θέλαµε από εσάς να µας ξεκαθα-
ρίσετε ποια είναι τελικά η θέση της ΚΕΔΕ γι’ αυτό το θέµα. Αν
έχει µεταβληθεί από την τελευταία φορά που το συζητήσαµε,
ίσως θα ήταν σκόπιµο να εξετάσουµε την επαναφορά, όπως το
είχατε αρχικά, στο κείµενο του σχεδίου νόµου. Ή εν πάση περι-
πτώσει, να παραχωρηθεί στους δήµους η αρµοδιότητα για αδει-
οδότηση των γραφείων ενοικίασης µοτοσυκλετών άνευ των 50
κυβικών άνευ οδηγού.

Αναφορικά τώρα µε την υπουργική τροπολογία για τις τουρι-
στικές επαύλεις είπαµε και χθες ότι η ρύθµιση αυτή είναι κυρίως
αποτέλεσµα της αδυναµίας των ελεγκτικών µηχανισµών αλλά δυ-
στυχώς έτσι είναι η πραγµατικότητα. Πρόκειται, λοιπόν, για µία
µαύρη παράλληλη αγορά ενοικιάσεως ιδιωτικών βιλών σε τουρί-
στες, ο αριθµός των οποίων υπολογίζεται ότι είναι πέντε φορές
µεγαλύτερος από τις νόµιµες τουριστικές επαύλεις.

Θέλω να τονίσω ότι ο στόχος αυτής της διάταξης στη διαµόρ-
φωση της οποίας συνέβαλε µε τις προτάσεις του και το ΠΑΣΟΚ,
είναι µεταξύ άλλων οι επαύλεις αυτές να αποκτήσουν ένα πραγ-
µατικό τουριστικό περιεχόµενο. Γι’ αυτό και θα χορηγείται πλέον
ειδικό σήµα λειτουργίας µε βάση συγκεκριµένες προδιαγραφές.
Οι όποιες προδιαγραφές, θα είναι κοινές για όλους, όσοι κατέ-
χουν επαύλεις για εκµίσθωση, επαγγελµατίες και ιδιώτες.
Ωστόσο –κι εδώ βρίσκεται η µεγάλη διαφορά- οι ιδιώτες αυτοί
δεν αντιµετωπίζονται σε καµµία περίπτωση µε την ίδιο τρόπο που
αντιµετωπίζονται οι επαγγελµατίες. Οι ιδιώτες, σε αντίθεση µε
τους επαγγελµατίες, δεν µπορούν να νοικιάσουν την έπαυλή
τους, λιγότερο από µία εβδοµάδα, ενώ συνολικά µπορούν να τη
διαθέσουν µέχρι τρεις µήνες. Μάλιστα, φορολογούνται στο σύ-
νολο του εισοδήµατος που προκύπτει από την ενοικίαση, χωρίς
να εκπίπτουν από το εισόδηµα οι δαπάνες λειτουργίας ή διαφή-
µισης, όπως αναγνωρίζεται στους επαγγελµατίες. Είναι µία ση-
µαντική διαφορά.

Επιπλέον, σε µια τουριστική έπαυλη που µισθώνεται από επαγ-
γελµατία και λειτουργεί χωρίς σήµα επιβάλλονται περιορισµένες
κυρώσεις, ενώ ο επαγγελµατίας µπορεί να προσφύγει στην επι-
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τροπή του Υπουργείου, ζητώντας να ανασταλεί η εκτέλεση των
κυρώσεων. 

Αντίθετα, µε την παρούσα µίσθωση ο ιδιώτης εκµισθωτής δεν
έχει το δικαίωµα της προσφυγής. Εάν µάλιστα βρεθεί να λειτουρ-
γεί παράνοµα, θα καταβάλει γενναίο πρόστιµο 50.000 ευρώ. Σε
αυτό προσθέστε και τις φορολογικές κυρώσεις αλλά και την επι-
βολή προστίµου και στα µέσα που διαφηµίζουν τις παράνοµες
επαύλεις. 

Γνωρίζουµε καλά τις επιφυλάξεις φορέων της τουριστικής
αγοράς για το εάν, πράγµατι, µπορεί να περιοριστεί το φαινό-
µενο της παράνοµης µίσθωσης. Και εδώ το αποτέλεσµα θα κρι-
θεί από αυτό το νοµοθέτηµα στην πράξη. Γι’ αυτόν τον λόγο,
προτείναµε συγκεκριµένες προβλέψεις που ενσωµατώθηκαν
στην ρύθµιση. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι το ειδικό σήµα λειτουργίας θα
κοινοποιείται στην οικεία ΔΟΥ, ενώ το µισθωτήριο θα κατατίθεται
σε αυτήν µέχρι και την ηµέρα έναρξης της µίσθωσης. Επίσης,
απαγορεύεται να ενοικιάζονται περισσότερα από δύο ακίνητα
που ανήκουν σε έναν ιδιοκτήτη. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα άρθρα, θεωρούµε ότι έχει γίνει µια
σηµαντική συζήτηση. Έχουµε προτείνει βελτιωτικές προτάσεις
και έχουν υιοθετηθεί αρκετές από αυτές. Εάν χρειαστεί, κάποια
άλλη στιγµή θα επανέλθουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας ευχαριστούµε.
Tον λόγο έχει η Υπουργός κ. Κεφαλογιάννη. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Έγινε λόγος

για τα οχήµατα που λέγονται «γουρούνες». Θα ήθελα να σας ενη-
µερώσω ότι η Περιφερειακή Υπηρεσία Τουρισµού Κρήτης, ήδη
µε έγγραφό της από το Σεπτέµβριο του 2012, επισηµαίνει ότι
στην ευρύτερη περιοχή της Χερσονήσου δραστηριοποιούνται
µόνο τριάντα έξι επιχειρήσεις εκµίσθωσης µοτοσικλετών άνω των
50 κυβικών, οι οποίες είναι αυτές που αδειοδοτούνται τώρα από
το Υπουργείο και οι οποίες διαθέτουν επίσηµα καταγεγραµµένα
τριακόσια εβδοµήντα ενταγµένα δίτροχα και πενήντα εννέα τε-
τράτροχα οχήµατα. 

Αντιθέτως, ο αριθµός των κυκλοφορούντων οχηµάτων κάτω
των 50 κυβικών, που είναι τα οχήµατα που σήµερα αδειοδοτούν-
ται από το δήµο, υπολογίζονται από τους επαγγελµατίες της πε-
ριοχής σε πάνω από πέντε χιλιάδες. Για τον λόγο αυτό η
Περιφερειακή Υπηρεσία Τουρισµού ζήτησε επανειληµµένως, µε
έγγραφά της τον Ιούνιο του 2011 και του 2012, από τον οικείο
δήµο την αποστολή στοιχείων για τις επιχειρήσεις αρµοδιότητάς
του, χωρίς ωστόσο να έχει λάβει σχετική απάντηση. Επισηµαί-
νουµε δε ότι για τις παραβάσεις που σχετίζονται µε την κυκλο-
φορία των εν λόγω οχηµάτων και την παράνοµη συµπεριφορά
των οδηγών, αρµόδιο για τη λήψη µέτρων και τη διενέργεια ελέγ-
χων είναι το οικείο τµήµα της Τροχαίας. 

Θέλω να σας αναφέρω ενδεικτικά ότι ο Δήµος Χερσονήσου
στην Κρήτη, που επικαλείται λόγους δηµοσίου συµφέροντος,
ανακαλεί τη σύµφωνη γνώµη στις επιχειρήσεις εκµίσθωσης µο-
τοσικλετών άνω των 50 κυβικών που εµπίπτουν στα όριά του, κα-
λώντας την οικεία ΠΥΤ του ΕΟΤ να ανακαλέσει τα ειδικά σήµατα
λειτουργίας αυτών των επιχειρήσεων. Θυµάστε πόσα σας είπα
ότι είναι αυτά τα οχήµατα σε σχέση µε αυτά που αδειοδοτούνται
µε τους δήµους. Αφήνει, δηλαδή, ανέγγιχτες τις επιχειρήσεις
µέχρι 50 κυβικά, που είναι στην αρµοδιότητά του, µε χιλιάδες τέ-
τοια οχήµατα και θέλει να ανακληθούν τα σήµατα µόνο αρµοδιό-
τητας των ΠΥΤ που αφορούν ελάχιστα σήµατα. 

Η ίδια κατάσταση, στην οποία αναφερθήκατε εσείς, κύριε Κρι-
τσωτάκη, και αφορά την Χερσόνησο, επικρατεί ουσιαστικά σε
ολόκληρη τη χώρα εξαιτίας της ολιγωρίας των δηµοτικών αρχών
που ευθύνονται τόσο για την παντελή έλλειψη ελέγχων των επι-
χειρήσεων αυτού του είδους, των κάτω των 50 κυβικών, που εί-
παµε ότι είναι χιλιάδες αυτά που κυκλοφορούν κάτω των 50
κυβικών, όσο και για την ανυπαρξία περιοριστικών µέτρων κυ-
κλοφορίας κατά την τουριστική περίοδο, µε αποτέλεσµα την
όξυνση των κυκλοφοριακών προβληµάτων και την ανατροπή της
καθηµερινότητας των µόνιµων κατοίκων. 

Κατά συνέπεια, το πρόβληµα έχει δηµιουργηθεί κατ’ εξοχήν

από τους ΟΤΑ και µεταφέρεται στο πεδίο ευθύνης του Υπουρ-
γείου Τουρισµού, το οποίο έχει βάλει και την ποσόστωση του
20% που δεν υπάρχει για την αντίστοιχη αδειοδότηση από τους
ΟΤΑ για τα κάτω των 50 κυβικών. Δηλαδή, για τα άνω των 50 κυ-
βικών που αδειοδοτούνται από το Υπουργείο, υπάρχει ποσό-
στωση, ενώ για τα κάτω των 50 κυβικών δεν υπάρχει ποσόστωση.

Εµείς δεν θέλουµε να υπάρξουν αποσπασµατικές ρυθµίσεις.
Ξαναλέω ότι στη δηµόσια διαβούλευση ο νοµικός σύµβουλος της
ΚΕΔΕ ζήτησε να αποσυρθεί το σχετικό άρθρο. Βρισκόµαστε ήδη
σε συνεργασία µε το συναρµόδιο Υπουργείο Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων προς το σκοπό της συνολικής αντιµετώπισης
αυτού του προβλήµατος. Συµφωνούµε ότι είναι ένα πολύ µεγάλο
πρόβληµα για τις τουριστικές περιοχές. Όµως, εδώ υπάρχει και
µια πολύ µεγάλη ευθύνη των δήµων, οι οποίοι δεν µπορούν κάθε
φορά να µεταθέτουν τις ευθύνες τους στο κεντρικό κράτος. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Για ποιο θέµα; 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Γι’ αυτό ακριβώς που είπε η κυρία

Υπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν νοµίζω ότι χρει-

άζεται. Διευκρινιστικά µπορείτε να αναφερθείτε στη δευτερολο-
γία σας. Είναι κάτι σηµαντικό; Νοµίζω ότι βοήθησε η Υπουργός
σε αυτό που είπατε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Το αντίθετο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και µόνο που είπε στο

τέλος ότι βρίσκεται σε διαβούλευση και σε συνεννόηση, για να
έρθει ολοκληρωµένη πρόταση…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ξέρετε, θέλουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχετε τον λόγο, κύριε

Κριτσωτάκη, για ένα λεπτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ξέρετε, δεν αληθεύει ότι η ΚΕΔΕ έχει

πάρει ποτέ θέση. Αν έχει πάρει, να µου τη δώσετε γραπτώς. Δεν
µπορείτε να επικαλείστε τον νοµικό σύµβουλο, ενώ από την άλλη
πλευρά η ΚΕΔΕ θέλει να λυθεί το θέµα. 

Θέλω να σας πω ότι υπάρχουν οµόφωνες αποφάσεις των δη-
µοτικών συµβουλίων, όπως του Δήµου Χερσονήσου, που όταν
πάρθηκε, ήµουν παρών και έχω καταθέσει τα πρακτικά κατά τη
συνεδρίαση της επιτροπής. Σας λέω ότι υπάρχει τέτοιο µεγάλο
συµφέρον, που έχουν καταφέρει στη διάρκεια της διεκδίκησης
αυτού του αιτήµατος που κάνουν οι δήµοι να παίρνουν οι ενδια-
φερόµενοι, οι έχοντες συµφέροντα δηλαδή, αποφάσεις οι οποίες
παίρνουν τις αρµοδιότητες από τους δήµους, παίζοντας ανά-
µεσα στα πενήντα -πάνω ή κάτω από αυτά- κυβικά. 

Σας λέω λοιπόν, ότι δεν γίνεται να εξακολουθήσει αυτό το
πινγκ-πονγκ. Φταίει ο δήµος, φταίει ο τάδε, ο δείνα. Θα έπρεπε
να φέρετε το άρθρο, όπως το είχατε φέρει πολύ σωστά. Επανα-
φέρτε το. «Ναι» θα σας πει η ΚΕΔΕ, «ναι» θα σας πουν οι δήµοι
και εµείς. Γιατί, όµως, δεν το φέρνετε; Σε ποιον άλλον υπακούτε,
αφού δεν ακούτε ούτε την Αντιπολίτευση ούτε τους δήµους ούτε
την ΚΕΔΕ; Αυτό είναι ένα θέµα και εδώ νοµίζω ότι πρέπει να
απαντήσετε. Δεν λέω ότι είναι εύκολο θέµα, αλλά µπορεί να λει-
τουργήσει. Η πρόταση των δήµων είναι πολύ σηµαντική. Δεν σκο-
τώνει κανέναν. Αντιθέτως, αν δείτε την πρόταση, θα καταλάβετε
ότι είναι µια πρόταση που µπορεί να περπατήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αυτό δεν είπε και η
κυρία Υπουργός; 

Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Καταθέτω

στα Πρακτικά την απάντηση του νοµικού συµβούλου της Κεντρι-
κής Ένωσης Δήµων και Κοινοτήτων, του κ. Ζυγούρη, σε σχέση
µε τη µη αποδοχή της µεταβίβασης της αρµοδιότητας από το
κράτος προς τους ΟΤΑ. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Τουρισµού κ. Όλγα Κεφαλο-
γιάννη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το είχα καταθέσει και στην επιτροπή. Απορώ γιατί ο κ. Κριτσω-
τάκης, αφού τόσο πολύ ενδιαφέρεται, δεν µπήκε στον κόπο να
το ψάξει.

Επαναλαµβάνω, αντί να πάµε σε αποσπασµατικές ρυθµίσεις
για ένα θέµα για το οποίο έχει διαπιστωθεί ότι υπάρχει ολιγωρία
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και από τους δήµους, είµαστε σε συνεργασία µε το συναρµόδιο
Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, προκειµένου να
υπάρξει µια συνολική αντιµετώπιση ενός προβλήµατος, για το
οποίο και εγώ συνοµολογώ ότι και µας ενδιαφέρει και µας απα-
σχολεί και η αλήθεια είναι ότι έχουµε πολλές οχλήσεις από τους
τουριστικούς δήµους και τις τουριστικές επιχειρήσεις για την ενό-
χληση που υφίστανται από την κυκλοφορία αυτών των οχηµάτων. 

Ξαναλέω, όµως, ότι επειδή έχουν ζητήσει οι περιφερειακές
υπηρεσίες τουρισµού από τους δήµους να µας αποστείλουν
στοιχεία για τη δραστηριότητα αυτών των οχηµάτων συνολικά,
των κάτω των 50 κυβικών, τα οποία είναι στα όρια των δικών τους
αρµοδιοτήτων και δεν έχει γίνει κάτι τέτοιο, καλό θα ήταν να ενη-
µερωθείτε και εσείς και ίσως να ενηµερώσετε και εµάς. Χαίροµαι,
πάντως, που το µοναδικό άρθρο που βρήκατε σε ολόκληρο το
νοµοσχέδιο µε το οποίο θα συµφωνούσατε, ήταν το µοναδικό
άρθρο που απεσύρθη. Μάλλον, δεν θα µπορέσουµε ποτέ να συµ-
φωνήσουµε, ποτέ να βρεθούµε, κύριε Κριτσωτάκη! 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Το καταφέρατε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Πάντως, νοµίζω ότι

έχετε την ίδια άποψη. Η Υπουργός λέει ότι σε συνεννόηση µε το
συναρµόδιο Υπουργείο θα κατατεθεί…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Αν έφερνε το άρθρο, µπορεί να
υπήρχε η ίδια άποψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Νοµίζω ότι είναι η πιο
σωστή λύση. Δεν µπορεί µόνο του το Υπουργείο Τουρισµού να
πάρει µια τέτοια απόφαση και το ξέρετε. Απλώς, να λέτε αυτό να
γίνει όσο το δυνατόν συντοµότερα. 

Tον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια των Ανεξάρτητων Ελλήνων
κ. Έλενα Κουντουρά. 

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου για τον τουρι-

σµό που συζητούµε σήµερα επί των άρθρων, όπως είπαµε και
χθες, δεν έχει όραµα, δεν είναι ισορροπηµένο, δεν είναι αναπτυ-
ξιακό, δεν έχει µια ολοκληρωµένη εθνική στρατηγική. 

Χωρίζεται σε τρία µέρη. Πρώτον, ρυθµίσεις που αντικαθιστούν
ή συµπληρώνουν παλαιότερες νοµοθετικές διατάξεις, που σε
καµµία περίπτωση όµως δεν ανταποκρίνονται στις παρούσες
ανάγκες και απαιτήσεις, προκειµένου να αποτελέσει ο τουρισµός
αιχµή του δόρατος στη συνολική προσπάθεια για ανάπτυξη. 

Δεύτερον, πριµοδοτούνται µεγάλες επιχειρήσεις, χωρίς να
λαµβάνονται υπ’ όψιν οι περιβαλλοντικές µελέτες, οι ανάγκες
προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος, ενώ υποβαθµίζονται οι
µικροµεσαίες και οικογενειακές επιχειρήσεις. 

Τρίτον, αποδυναµώνεται και απαξιώνεται ο ΕΟΤ. 
Στα άρθρα 1 µε 13, παρατηρούµε ότι δεν προστατεύεται η συ-

νολική εικόνα και ο χαρακτήρας της τοπικής παραδοσιακής φι-
λοξενίας αλλά ούτε και δίνεται η δυνατότητα να περνάει το
τουριστικό εισόδηµα στις τοπικές οικονοµίες, στις τοπικές επι-
χειρήσεις και στην τοπική απασχόληση. 

Με το νόµο αυτό, καθίσταται δυνατό να υπάρχουν µέσα σε ένα
χώρο ενός οργανωµένου τουριστικού υποδοχέα, ιστορικοί, αρ-
χαιολογικοί χώροι, καθώς και δασικές εκτάσεις τις οποίες µπορεί
να εκµεταλλεύεται, όπως παραδείγµατος χάριν, ο ναός της Αρ-
τέµιδος στη Λήµνο, που έχει ενσωµατωθεί σε µεγάλη ξενοδοχει-
ακή εγκατάσταση καθώς και η Σάνη Χαλκιδικής, όπου το κάστρο
έχει επίσης ενσωµατωθεί σε ξενοδοχειακό συγκρότηµα.

Δεν λαµβάνεται δέσµευση ούτε τίθεται ασφαλιστική δικλείδα
ακόµα και για περιοχές «Natura». Υπάρχει µία αόριστη αναφορά
για µελέτη συµβατότητας και παραποµπής σε παλαιότερη νοµο-
θεσία. 

Στα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα παραχωρείτε µαρίνες,
γήπεδα γκολφ, συνεδριακά κέντρα, ιαµατικά λουτρά, spa, κατα-
δυτικά κέντρα, άµετρη δυνατότητα διάνοιξης δρόµων ακόµα και
εντός δασών και ό,τι άλλο θέλουν. Επίσης, δίνετε τη δυνατότητα
για εκµίσθωση ή πώληση κατοικίας εντός των ξενοδοχείων. Έτσι
απαξιώνεται, όµως, τελείως η τουριστική υποδοµή, νοθεύεται η
χρήση της, γίνεται αθέµιτη εκµετάλλευση προνοµίων -όπως και
οι επιδοτήσεις και οι τακτοποιήσεις αυθαιρεσιών- κι έτσι καλλιερ-
γείται και αθέµιτος ανταγωνισµός σε σχέση µε τα ιδιόκτητα ακί-
νητα που διατίθενται προς πώληση ή ενοικίαση. 

Ασάφειες αφήνονται και ως προς τα δικαιώµατα που δίνετε

αναφορικά µε τη λειτουργική ενοποίηση των ΠΟΤΑ, όπου επιτρέ-
πετε τεχνικές παρεµβάσεις πάνω σε φυσικά εµπόδια, πλήθος
προνοµίων και παρεµβάσεων, καθώς και ξενοδοχειακές, βοηθη-
τικές κατασκευές πάνω στις παραλίες, λίγα βήµατα από εκεί που
«σκάει» το κύµα. 

Στην αρµόδια επιτροπή που συζητήθηκε το νοµοσχέδιο, το τε-
χνικό επιµελητήριο εξέφρασε σαφείς αντιρρήσεις. Ο κ. Πρίτζης
µίλησε ξεκάθαρα για εκπτώσεις στη χωροταξική και στη περι-
βαλλοντική πολιτική της χώρας. Έδωσε, επίσης, έµφαση στο να
καταγγείλει εναρµονισµένες πρακτικές και αθέµιτο ανταγωνισµό
σε ό,τι αφορά –όπως είπαµε πιο πριν- την πώληση ξενοδοχει-
ακών χώρων ως κατοικία, αφού πρώτα ο πωλητής έχει επικαρ-
πωθεί όλα τα προνόµια για να χτίσει ένα ξενοδοχείο. 

Επίσης, λαµβάνουµε διαµαρτυρίες από ενώσεις και οργανι-
σµούς, όπως από την Πανελλήνια Ένωση Δασολόγων. 

Εδώ, θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά τις αντιρρήσεις τους.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έλενα Κουντουρά καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι όλοι αυτοί συνεννοηµένοι; Φυσικά και όχι. Σας θυµίζω ότι
τα στοιχεία του Ευρωβαρόµετρου λένε ότι πολλοί Ευρωπαίοι,
Αµερικάνοι, Ασιάτες και Ρώσοι έρχονται στην πατρίδα µας, γιατί
ακριβώς θέλουν να απολαύσουν τη φύση και τον πολιτισµό. Ας
τα προστατεύσουµε, λοιπόν, αυτά µε κάθε δύναµη. 

Σε σχέση µε τα νησιά, µας είπε χθες η Υπουργός ότι δεν έχουν
λάβει επιστολές αντιρρήσεων από τους δηµάρχους των νησιω-
τών.

Θα καταθέσω, λοιπόν, στα Πρακτικά τα συγκεκριµένα έγ-
γραφα, που δείχνουν ότι οι δήµαρχοι είναι πάρα πολλοί -στο σύ-
νολο περίπου είκοσι πέντε- και είναι από τη Μύκονο, τη Λήµνο,
τη Θάσο, την Ικαρία, τη Μήλο, τη Σύρο κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έλενα Κουντουρά καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε αυτήν τη σχέση µε τα νησιά δεν φαίνεται να έχει γίνει µία
σοβαρή µελέτη γι’ αυτό και διαµαρτύρονται ως προς τη φέρουσα
ικανότητά τους για το πόσο βαριές ή πόσο πολλές είναι οι του-
ριστικές επενδύσεις που µπορούν να σηκώσουν. 

Σε άλλο σηµείο, λέτε ότι θα µετατρέψετε υποβαθµισµένα ξε-
νοδοχεία του κέντρου σε ξενοδοχεία για νεαρούς επισκέπτες, τα
λεγόµενα youth hostels. Αυτό, επειδή είµαι Βουλευτής της Α’
Αθήνας, θα ήταν µεγάλη µου χαρά να το δω, όµως, ποιο είναι το
σχέδιο σας; Πώς θα καθαρίσετε το κέντρο από την εγκληµατικό-
τητα, από εµπόρους ναρκωτικών, κλέφτες, ληστές και από τους
εκατοντάδες χιλιάδες παράνοµους µετανάστες, όταν µέχρι σή-
µερα δεν έχετε καταφέρει τίποτα, αφού φυσικά δεσµεύεστε από
τη µνηµονιακή σας πολιτική; 

Πάµε τώρα στα επίµαχα άρθρα για τον ΕΟΤ. Στο άρθρο 14,
δηµιουργείται εντός του Υπουργείου υπηρεσία για τις αδειοδο-
τήσεις καταλυµάτων, αφαιρώντας κατά µεγάλο µέρος αυτήν την
αρµοδιότητα από τον ΕΟΤ. «Σπάτε» τις αδειοδοτήσεις σε δύο
κοµµάτια, κρατάτε τις µεγάλες µονάδες άνω των τριακοσίων κλι-
νών στο Υπουργείο και αφήνετε τις µικρές µονάδες στον ΕΟΤ. 

Για ποιο λόγο το κάνετε αυτό; Επειδή θεωρείτε µόνο τα µε-
γάλα ξενοδοχεία πρωτεύουσας σηµασίας και τις µικρότερες µο-
νάδες, που αποτελούν πνεύµονα για τον τουρισµό και την
οικονοµία, ελάσσονος σηµασίας; Διότι εάν δεν ισχύει αυτό, τότε
απλά επιχειρείτε να θέσετε υπό τον άµεσο έλεγχο του Υπουρ-
γείου τα λεγόµενα ξενοδοχειακά φιλέτα, τα οποία ελέγχονται
από µεγάλα συµφέροντα.

Επιπλέον, µε το προηγούµενο καθεστώς ο ΕΟΤ είχε ευθύνη
για τις άδειες αλλά υπόκειτο στον έλεγχο του Υπουργείου ως
προϊστάµενης αρχής. Ρωτώ ξανά. Σε αυτές τις περιπτώσεις το
Υπουργείο τι θα είναι; Ελέγχον και συνάµα ελεγχόµενο; Δεν τί-
θεται θέµα ηθικό και πολιτικό; 

Στα άρθρα 15 και 16, αποφασίζεται η καθιέρωση τουριστικών
ακολούθων εκεί που δεν υπάρχουν γραφεία εξωτερικού του
ΕΟΤ. Ποια είναι η ανάγκη πρόσληψης επιτόπιων τουριστικών
ακολούθων, από τη στιγµή που υπάρχουν ικανά, έµπειρα, γλωσ-
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σοµαθή στελέχη από το Υπουργείο και τον ΕΟΤ; Κάποια στελέχη
είναι µάλιστα απόφοιτοι της Ανώτατης Σχολής Δηµόσιας Διοίκη-
σης και ασχολούνται µε αλλότρια καθήκοντα. 

Σας προτείνουµε να µην κάνετε προσλήψεις εκτάκτων ακολού-
θων αλλά να βρεθεί λύση εκ των ενόντων, µε µία σωστή αξιολό-
γηση και αξιοποίηση του υπάρχοντος στελεχιακού δυναµικού. 

Σε σχέση τώρα µε την κατάργηση γραφείων εξωτερικού, βλέ-
πουµε πράγµατα ακατανόητα. Φτιάχνετε γραφείο ΕΟΤ στη Βρα-
ζιλία. Έχετε µελετήσει την αγορά; Υπάρχουν αεροπορικές
συνδέσεις; Καθιερώνετε ένα γραφείο για τα Δυτικά Βαλκάνια,
στο Βελιγράδι, κι ένα για τα Ανατολικά, στο Βουκουρέστι. Είναι
αναγκαία και τα δύο µαζί; Δεν γίνεται να υπάρχει ένα ενιαίο, από
τη στιγµή µάλιστα που υπάρχει ήδη σταθερό ρεύµα επισκεπτών; 

Και το πιο τραβηγµένο παράδειγµα απ’ όλα, είναι αυτό που
αναφέρεται στο Βέλγιο, στο Λουξεµβούργο και στις Κάτω
Χώρες. Όπως είναι γνωστό, το Βέλγιο είναι το κέντρο της Ευρώ-
πης, κέντρο του Μπενελούξ, βρίσκεται δίπλα σε Γαλλία, Γερµα-
νία, είναι εµπεδωµένη κι επίσηµη η πολυγλωσσία και φιλοξενεί
τριάντα πέντε χιλιάδες συµπατριώτες µας. Εκεί φιλοξενούνται,
επίσης, γραφεία µεγάλου αριθµού τουριστικών οργανισµών. 

Τι κάνετε, λοιπόν, εσείς; Καταργείτε το γραφείο στις Βρυξέλ-
λες, που στεγαζόταν δωρεάν σε εκατόν εβδοµήντα τετραγωνικά
στην ελληνική πρεσβεία, χωρίς ενοίκια, πάγια, έξοδα, φόρους,
δασµούς -γιατί έχουµε εξασφαλίσει διπλωµατική απαλλαγή- και
κρατάτε το γραφείο στο Άµστερνταµ που κοστίζει µόνο το ενοί-
κιό του 4.000 ευρώ το µήνα, σε µία πόλη όπου ακριβώς λόγω των
ακριβών ενοικίων την έχουν εγκαταλείψει ακόµα και οι Ολλανδοί
tour operators κι έχουν εγκατασταθεί σε διπλανά κράτη. Ακόµα
και οι Τούρκοι ή οι Ισπανοί, δεν έχουν γραφείο στο Άµστερνταµ
αλλά στη Χάγη, µαζί µε τις διπλωµατικές τους αποστολές.

Πώς δικαιολογείτε, λοιπόν, όλες αυτές τις επιλογές; Έχετε
κάνει µελέτη ή κινείστε µε βάση τις λίστες αφίξεων; Μα το κλειδί
είναι τα έσοδα. Θέλετε παράδειγµα; Τα έσοδα από ένα Βέλγο
τουρίστα στην ελληνική οικονοµία είναι πάνω από το µέσο ευρω-
παϊκό όρο και ισοδυναµούν µε έσοδα σχεδόν από τρεις Άγγλους. 

Τα γραφεία ΕΟΤ θα έπρεπε να έχουν διαφορετική προσέγγιση
σε κάθε αγορά για την προβολή της χώρας. Τα απόλυτα αριθµη-
τικά και στατιστικά στοιχεία, χωρίς τη σωστή ανάλυση της αγο-
ράς, δίνουν παραπλανητικές πληροφορίες στο στρατηγικό
τουριστικό σχεδιασµό, χωρίς να υπολογίζονται τα ποιοτικά χα-
ρακτηριστικά των τουριστών για τις οικονοµικές και καταναλωτι-
κές δυνατότητες κάθε αγοράς.

Σας υποβάλλω, λοιπόν, µία πρόταση, κυρία Υπουργέ, να προ-
χωρήσετε στην αλλαγή της έδρας Μπενελούξ στο Βέλγιο. Μι-
λάµε για µία αγορά εννιακοσίων χιλιάδων τουριστών, ιδιαίτερα
ευκατάστατων, που επαναλαµβάνουν τις επισκέψεις τους στην
Ελλάδα. Έχετε επιλέξει λάθος γραφείο. 

Γενικώς, παρατηρούµε ότι µε τον ΕΟΤ υπάρχει κάποια προκα-
τάληψη. Δεν καλέσατε την οµοσπονδία υπαλλήλων στην επι-
τροπή, του αφαιρείτε αρµοδιότητες σε µία παράλληλη
διαδικασία των δήθεν µεταρρυθµίσεων στη Δηµόσια Διοίκηση.
Επιχειρείτε επίσης να του αφαιρέσετε και τις τεχνικές του υπη-
ρεσίες, µε κίνδυνο να µείνουν ένα σωρό τρέχοντα τουριστικά
έργα στον αέρα. Νιώθουµε έκπληξη µε το γεγονός ότι έναν ορ-
γανισµό που έστησε το ελληνικό τουριστικό θαύµα και συντή-
ρησε τον τουρισµό µας επί σαράντα πέντε χρόνια, τον
αντιµετωπίζετε ως ένα ξοφληµένο γραµµάτιο. 

Στα άρθρα 17 µέχρι 20, καταργείτε τον ΟΤΕΚ και εντάσσετε
την τουριστική εκπαίδευση σε διεύθυνση του Υπουργείου. Εµείς
σας προτείνουµε να βαδίσετε ταχύτατα προς την αναβάθµιση και
ανωτατοποίηση της, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας,
γιατί το εκπαιδευτικό κοµµάτι είναι άρρηκτα συνδεδεµένο µε το
εργασιακό και την απασχόληση. 

Δηµιουργείτε, επίσης, το Παρατηρητήριο Τουρισµού, αδειοδο-
τείτε τις ιαµατικές πηγές και αν δεν τις περάσετε στο ΤΑΙΠΕΔ για
να ιδιωτικοποιηθούν κι αυτές, ελπίζουµε να γίνει µία ορθολογική
διαχείριση µε µακροχρόνια διαφύλαξη του φυσικού πόρου και
πρόσβαση στις διάφορες κοινωνικές οµάδες.

Στα επόµενα άρθρα, παρατηρούµε απουσία του τουριστικού
επιµελητηρίου, η δηµιουργία του οποίου είναι αναγκαία. Δεν
αρκεί µόνο το ξενοδοχειακό επιµελητήριο. 

Στο άρθρο 28 –όπως είπαµε- δίνετε υπερεξουσία στο Υπουρ-
γείο και στον Υπουργό, όταν ξέρουµε πολύ καλά ότι νοµοθε-
τούµε 95% µε τις υπάρχουσες ανάγκες και ο Υπουργός είναι εκεί,
για να δίνει λύσεις εκεί που χρειάζονται.

Στα άρθρα 31-33, δίνετε δικαίωµα να ενοικιάζουν από ταξιδιω-
τικά γραφεία και γραφεία ενοικιάσεως αυτοκινήτων ΙΧ µε οδηγό
µέχρι εννέα άτοµα αλλά υπάρχει ο περιορισµός των δώδεκα
ωρών κατ’ ελάχιστο. Γιατί να µην µπορεί µία παρέα από πέντε-
έξι άτοµα να νοικιάσει ένα βαν µε οδηγό, όπως συµβαίνει σε όλο
τον κόσµο, να κάνει µία περιοδεία, ένα τουρ στην Αθήνα, στη
Θεσσαλονίκη ή οπουδήποτε αλλού θέλει; Τα ταξιδιωτικά γραφεία
το ζητάνε επίµονα.

Στο άρθρο 34, στερείτε τα έσοδα από την ΚΕΔΕ. Ενώ µε το ν.
3342/2005 ήταν 2% από τα ακαθάριστα έσοδα των επιχειρήσεων,
τώρα επιστρέφετε σε παλαιότερο νόµο µειώνοντας στο 0,5% τα
έσοδά τους.

Και κλείνω λέγοντας ότι µε το άρθρο 42, στέλνετε τα πάντα -
λιµάνια, µαρίνες, ιαµατικά λουτρά και άλλα- στο ΤΑΙΠΕΔ προς
ιδιωτικοποίηση. Μιλάµε, δηλαδή, για άνευ όρων και ορίων ξεπού-
ληµα και στις τουριστικές υποδοµές µας, ενώ υπάρχουν βιώσι-
µες εναλλακτικές λύσεις.

Σας παραπέµπω σε ερώτηση που έχω υποβάλει για τα Λουτρά
Αιδηψού, για τα οποία ενδιαφέρεται ο τοπικός δήµος να τα πάρει
και να τα εκµεταλλευτεί, ο οποίος έχει υποβάλει και σχετική µε-
λέτη. 

Υπάρχουν αναρίθµητες τέτοιες περιπτώσει, αλλά εσείς κάνετε
πράξη το µνηµονιακό σχέδιο εκποίησης σε ιδιώτες κάθε κοµµα-
τιού της δηµόσιας περιουσίας.

Εδώ θέλω να σας πω ότι δεν έχετε κάνει ουσιαστική διαβού-
λευση ούτε µε τα κόµµατα ούτε µε τους φορείς. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά τις θέσεις της Συνοµοσπονδίας
Επιχειρηµατιών Ενοικιαζόµενων Δωµατίων, οι οποίοι λένε ότι δεν
λάβατε καθόλου υπ’ όψιν τίποτα από όλα αυτά τα οποία ήρθαν,
συζήτησαν, ζήτησαν. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έλενα Κουντουρά καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Νοµοθετήσατε, λοιπόν, πρόχειρα και αποσπασµατικά, χωρίς
σχέδιο και χωρίς να δίνετε ουσιαστικές λύσεις αλλά και προ-
οπτική, στα προβλήµατα.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες διαφωνούµε µε την κεντρική φιλοσο-
φία του νοµοσχεδίου. Είµαστε αντίθετοι. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες που έχουν έρθει, θα τοποθετη-
θεί ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, εφόσον ο Υπουργός
µας πει ποιες κάνει δεκτές και ποιες όχι. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Παρακαλώ τον κ. Ηλιόπουλο, ειδικό αγορητή της Χρυσής
Αυγής, να πάρει τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
υπάρχει ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται στη µέση ακριβώς της
τουριστικής περιόδου, οπότε εκ των πραγµάτων δεν µπορεί να
βοηθήσει αυτήν την τρέχουσα τουριστική περίοδο. Μιλάµε για
ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θα µπορούσε να είχε φτιαχτεί λίγο κα-
λύτερα, µε περισσότερη διαβούλευση και να ερχόταν µέσα στη
χρονιά για να περιλαµβάνει και πράγµατα τα οποία προσπάθησε
η κυρία Υπουργός να ενσωµατώσει την τελευταία στιγµή. 

Βλέπουµε ότι έχει µέσα µέχρι και εξήντα πέντε λάθη σε λέξεις.
Αυτό σηµαίνει ότι έγινε πολύ πρόχειρα. Και δεν υπήρχε κανένας
λόγος να κατατεθεί στη µέση της τουριστικής περιόδου από τη
στιγµή που δεν αφορά αυτήν την περίοδο. 

Στα άρθρα 18 και 19, βλέπουµε συστάσεις διάφορων επιτρο-
πών. Στο τέλος δηµιουργείται και µια επιτροπή διαχείρισης κρί-
σεων, προφανώς των κρίσεων που θα δηµιουργηθούν από τον
πολύ συντονισµό µεταξύ των επιτροπών, αφού καµµία απολύτως
αρµοδιότητα ή καθήκον δεν υπάρχει σε αυτές, πέρα από κάποια
ασυνάρτητα καθήκοντα για την εξέταση των προβληµάτων που
επηρεάζουν αρνητικά τον τουρισµό. Άλλα λόγια να αγαπιόµαστε!
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Δηλαδή, µε άλλες λέξεις, για έργο που θα µπορούσε χωρίς καµ-
µία δυσκολία να διεκπεραιωθεί από τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου, από έναν υπάλληλο, συνίστανται πολυµελείς επιτροπές
για να τα καταφέρουν. 

Στο άρθρο 20, περιέχονται οι προβλέψεις για τον ιαµατικό του-
ρισµό. Επί της ουσίας πρόκειται για ευχολόγιο µε αναφορά όλων
των ειδών ιαµατικού τουρισµού που περιέχει τους ορισµούς των
εννοιών. Γίνεται µια προσπάθεια κωδικοποίησης των διάσπαρτων
διατάξεων που βρίσκονται στη νοµοθεσία. Τα είπαµε και χθες για
τον ιαµατικό τουρισµό. Είµαστε µια πάρα πολύ τυχερή χώρα, η
οποία θα µπορούσε να αξιοποιήσει τον ιαµατικό τουρισµό, φτιά-
χνοντας σύγχρονες µονάδες -ακόµα και κρατικές, που θα µπο-
ρούσε να τις εκµεταλλευτεί- ώστε να εισρεύσουν χιλιάδες
τουρίστες. Διότι αυτός ο τουρισµός, των spa, είναι πάρα πολύ
ανεπτυγµένος και θα µπορούσαµε να πάρουµε και εµείς πολύ
µεγάλο µερίδιο από τον τουρισµό αυτόν που ανεβαίνει σε διε-
θνές επίπεδο.

Στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου, το οποίο περιλαµβάνει διά-
φορες διατάξεις ως λοιπές, στο άρθρο 21, δηµιουργείται στο Ξε-
νοδοχειακό Επιµελητήριο Ελλάδας, Υπηρεσία Γενικού
Εµπορικού Μητρώου, καθώς και Υπηρεσία Μιας Στάσης, κλπ..
Αυτή είναι τεχνική ρύθµιση. Δεν διαφωνούµε µε την καλύτερη
οργάνωση και την ενίσχυση του ΞΕΕ. Μένει να δούµε φυσικά εάν
αυτά που προβλέπονται, θα υλοποιηθούν σε λογικό χρόνο και
εάν, πράγµατι, θα µπορέσουν να βοηθήσουν.

Το άρθρο 23, έχει ενδιαφέρον, γιατί µε αυτό επιτρέπεται η µα-
κροχρόνια µίσθωση µέχρι και για ενενήντα εννέα χρόνια των ακι-
νήτων, των ιδρυµάτων που δηµιουργούνται από εκκλησιαστικά
ιδρύµατα, ιερές µονές και µητροπόλεις, καθώς και των ΟΤΑ -δη-
λαδή δήµους και περιφέρειες- για τουριστικούς σκοπούς κατά
παρέκκλιση των διατάξεων του άρθρου 6.10 του Αστικού Κώδικα
που επιτρέπουν τη λύση της µίσθωσης µε καταγγελία µετά την
παρέλευση τριάντα ετών που ισχύει για τα ακίνητα του ΕΟΤ, του
δηµοσίου, της εκκλησίας, κ.λπ..

Αυτό γίνεται για να είναι, υποτίθεται, πιο ελκυστική µια επέν-
δυση σε τέτοια ακίνητα. Διαφωνούµε ριζικά µε τη ρύθµιση αυτή.
Πρέπει η τριακονταετία να παραµείνει. Είναι χρονικό διάστηµα
µεγάλο και ικανοποιητικό. Τα ενενήντα εννέα χρόνια παραπέµ-
πουν σε πώληση -το καταλαβαίνει ο καθένας- και σε αποικιοκρα-
τικού τύπου συµβάσεις. Δεν χρειάζεται να γίνουµε αποικία για να
έρθουν επενδύσεις.

Το άρθρο 24, έρχεται να δώσει µια λύση σε ένα ζήτηµα που
πράγµατι υπάρχει, αφού θα επιτρέψει επιχειρήσεις επιπλωµένης
τουριστικής κατοικίας, που δεν πληρούν τις προϋποθέσεις τις
οποίες θέτει το σχετικό προεδρικό διάταγµα σχετικά µε την κα-
τάταξή τους σε κατηγορίες µε το σύστηµα των κλειδιών, να µπο-
ρούν να ενταχθούν στις επιχειρήσεις ενοικιαζόµενων
διαµερισµάτων ή τουριστικών επιπλωµένων κατοικιών.

Εδώ, βέβαια, θα µπορούσε να µας διαφωτίσει η κυρία Υπουρ-
γός. Λείπει όµως, όπως και ο ειδικός αγορητής της Νέας Δηµο-
κρατίας. Δεν έχουµε καταλάβει τι γίνεται µε το σήµα. 

Άρθρο 25: Μεταξύ των άλλων θα επιτρέπεται να χορηγείται το
ειδικό σήµα λειτουργίας κατηγορίας δύο κλειδιών κατά παρέκ-
κλιση του σχετικού προεδρικού διατάγµατος σε λειτουργούσες
επιχειρήσεις ενοικιαζόµενων δωµατίων ή ενοικιαζόµενων διαµε-
ρισµάτων σε νησιά και οικισµούς µε υψόµετρο άνω των οκτακο-
σίων µέτρων και πληθυσµό έως τρεις χιλιάδες εκατό κατοίκους. 

Με τον όρο «λειτουργούσες», λογικά δεν θα νοούνται µόνο οι
νοµίµως σε λειτουργία σχετικές επιχειρήσεις. Διότι αν η επιχεί-
ρηση λειτουργεί νόµιµα, γιατί να µπει στη διαδικασία, αφού είναι
ήδη κάτοχος του σχετικού σήµατος; Σ’ αυτό περιµένουµε µια
απάντηση από την κυρία Υπουργό.

Με το άρθρο 28, επιδιώκεται η αντιµετώπιση της έλλειψης νο-
µοθετικής εξουσιοδότησης για την επιβολή διοικητικών κυρώ-
σεων για παραβάσεις των όρων και προϋποθέσεων λειτουργίας
των επιχειρήσεων, οι οποίες δυνάµει της εξουσιοδοτικής διάτα-
ξης του πρώτου εδαφίου του ίδιου άρθρου, δύνανται να χαρα-
κτηρίζονται ως τουριστικές. Είναι µια θετική ρύθµιση.

Με το άρθρο 35, συµπληρώνεται το πλαίσιο σχετικά µε την
αδειοδότηση των προσωρινών και λυοµένων κατασκευών και εγ-
καταστάσεων στα Ολυµπιακά Συγκροτήµατα. Ρυθµίζεται πως θα

είναι άλλη η διαδικασία αδειοδότησης των ανωτέρω κατασκευών
για την εξυπηρέτηση βραχυχρόνιων εκδηλώσεων διάρκειας
µέχρι τέσσερις µήνες, από τη διαδικασία αδειοδότησης για εκ-
δηλώσεις διάρκειας πάνω από τέσσερις µήνες για τις οποίες θα
απαιτείται έγκριση µε κοινή υπουργική απόφαση των συναρµό-
διων Υπουργών.

Κύριε Πρόεδρε, για να µην καταχραστούµε το χρόνο, έχουµε
µοιράσει τα άρθρα µε τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο,
οπότε θα συνεχίσει ο κ. Αρβανίτης στην οµιλία του.

Ευχαριστούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Tον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Αριστε-

ράς, κ. Θωµάς Ψύρρας.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο λίγο διαθέσιµο χρόνο που έχω, δεν είναι δυνατόν, βέβαια,

να αναφερθώ στο σύνολο των άρθρων. Θα επιµείνω µόνο σε τέσ-
σερα. 

Ξεκινώ από το άρθρο 17, σχετικά µε τη ρύθµιση των θεµάτων
που αφορούν την τουριστική εκπαίδευση και την κατάρτιση. Με
το συγκεκριµένο άρθρο, εξαγγέλλεται η δηµιουργία διεύθυνσης
τουριστικής εκπαίδευσης εντός του Υπουργείου. Αυτή θα υπο-
καταστήσει τον καταργηθέντα ΟΤΕΚ. Η κατάργηση του ΟΤΕΚ
είναι ήδη ένα συντελεσµένο. Δυστυχώς, είναι ένα συντελεσµένο.
Ωστόσο, είναι απαραίτητο πλέον να υπάρξει ιδιαίτερη µέριµνα,
ώστε και να µη χαθεί η τεχνογνωσία και να µη χαθεί η ειδίκευση
που εδώ και πάρα πολλά χρόνια έχουν αποκτήσει τα στελέχη του
ΟΤΕΚ. Η νέα διεύθυνση θα πρέπει να έχει λειτουργική αυτοτέ-
λεια και κυρίως να επενδύσει πάνω στο κατάλληλο ανθρώπινο
δυναµικό. 

Πρέπει να παρατηρήσουµε ότι το συγκεκριµένο άρθρο εισάγει
στο οργανόγραµµα του Υπουργείου Τουρισµού υπερβολικά πολ-
λές υπηρεσιακές µονάδες σε σχέση µε τις πραγµατικές ανάγκες. 

Επίσης, το άρθρο ενέχει σηµαντικές αοριστίες. Για παρά-
δειγµα. Προβλέπεται στη συνιστώµενη διεύθυνση τουριστικής
εκπαίδευσης ένα τµήµα επαγγελµατικών σχολών και ινστιτούτο
επαγγελµατικής κατάρτισης ΕΠΑΣ – ΙΕΚ, µε αρµοδιότητα, µεταξύ
άλλων, το γενικό σχεδιασµό εκπαίδευσης σε επίπεδα ΕΠΑΣ και
ΙΕΚ, την εισήγηση για ίδρυση, κατάργηση και αναστολή λειτουρ-
γίας τµηµάτων ειδικοτήτων ΕΠΑΣ - ΙΕΚ.

Με τη διάταξη, δεν οριοθετούνται τα αντικείµενα ούτε οι ειδι-
κότητες. Δίνεται η εντύπωση ότι οι υπηρεσίες του Υπουργείου
θα µπορούν να ιδρύουν τµήµατα και ειδικότητες κατά βούληση
και ανεξέλεγκτα. Αυτό είναι ένα πρόβληµα.

Σε σχέση τώρα µε τους ξεναγούς. Είναι άκρως προβληµατική
η προσθήκη στο τέλος του άρθρου 17 του εξής εδαφίου: «Η
ισχύς των µε αριθµό 6209/29-3-2013 και 9212/25-4-2013 αποφά-
σεων Υπουργού Τουρισµού ανατρέχει από την ηµεροµηνία έκ-
δοσής τους». Με τη διάταξη αυτή, επιχειρείται η αναδροµική
κύρωση µε νόµο υπουργικών αποφάσεων, τις οποίες έχει προ-
σβάλει ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας η Πανελλήνια
Οµοσπονδία Ξεναγών. Η πρακτική της αναδροµικής κύρωσης δι-
οικητικών πράξεων, συνιστά ουσιαστικά παρέµβαση της νοµοθε-
τικής στη δικαστική εξουσία και έχει προ πολλού και µε
παγιωµένη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας κριθεί
απολύτως αντισυνταγµατική. Ζητάµε να αποσυρθεί αυτή η συγ-
κεκριµένη διάταξη.

Θα ήθελα να προσθέσω κάτι ακόµη για την τουριστική εκπαί-
δευση. Είπαµε ότι ο ΟΤΕΚ έχει καταργηθεί από τον Ιανουάριο.
Μέχρι σήµερα δεν έχει οργανωθεί το διάδοχο σχήµα. Η οργά-
νωση του διαδόχου σχήµατος επείγει. Η τουριστική εκπαίδευση,
είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό στοιχείο για την ανάπτυξη του
ελληνικού τουρισµού. Δεν είναι δυνατόν οι εκπαιδευτικές µονά-
δες να υπολειτουργούν ή να είναι κλειστές. 

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 18, που αφορά στο Παρατηρητήριο
Τουρισµού. Ήδη είναι καταγεγραµµένη η αντίθεσή µας από τις
παρεµβάσεις µας στις επιτροπές. Εκφράσαµε την αντίρρησή µας
για τη δηµιουργία µίας νέας επιτροπής, έστω και εάν αυτή η επι-
τροπή, όπως δηλώνεται από την κυρία Υπουργό, δεν θα κοστίσει
και δεν θα επιβαρύνει καν τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού, θα µπορούσε να στηρίξει έµπρακτα
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τη σηµαντική προσπάθεια του Ινστιτούτου Τουριστικών Ερευνών
και Προβλέψεων, του γνωστού ΙΤΕΠ, το οποίο πρόσφατα, σε συ-
νεργασία µε όλα τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα που ασχολούνται
άµεσα ή έµµεσα µε τον τουρισµό, όπως και µε την ΕΛΣΤΑΤ, την
Τράπεζα της Ελλάδος και ερευνητικούς φορείς, συνέστησε ένα
αντίστοιχο παρατηρητήριο, ένα κέντρο τεκµηρίωσης. Εφόσον
υπάρχει αυτό, γιατί να δηµιουργούµε άλλο ένα; Εξάλλου, δεν
είναι ξεκάθαρη η σύνδεση του συγκροτούµενου Παρατηρητηρίου
Τουρισµού µε τους δορυφόρους λογαριασµούς του τουρισµού.

Ένα άλλο σηµαντικό ζήτηµα, το οποίο πρέπει να σχολιάσω,
αφορά στο άρθρο 27, δηλαδή τον καθορισµό ανταλλάγµατος για
τη χρήση αιγιαλού. Με το άρθρο αυτό, προβλέπεται η παραχώ-
ρηση της απλής χρήσης αιγιαλού και παραλίας σε όµορα κύρια
ξενοδοχειακά καταλύµατα µε αντάλλαγµα που καταβάλλεται στο
δηµόσιο και το οποίο µειώνεται αισθητά από το µισό της τιµής
του δίκλινου δωµατίου στο 1/5 της τιµής αυτής. Μάλιστα, αλλάζει
ο προσδιορισµός της τιµής του δωµατίου και θεωρείται ως τιµή
δίκλινου, αυτή που δηλώνεται στο ΞΕΕ από κάθε ξενοδοχειακή
επιχείρηση. 

Η δυνατότητα παραχώρησης αιγιαλών σε κύρια ξενοδοχειακά
καταλύµατα µε τους όρους που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέ-
διο, δηλαδή µε αντάλλαγµα το 1/5 της τιµής δίκλινου δωµατίου
το οποίο καταβάλλεται στο δηµόσιο, µας βρίσκει αντίθετους. Η
συγκεκριµένη διάταξη, εισάγει ευνοϊκή µεταχείριση των ξενοδο-
χείων έναντι των µη κύριων ξενοδοχειακών καταλυµάτων, δη-
λαδή των ενοικιαζόµενων δωµατίων, των διαµερισµάτων και των
κέντρων εστίασης και αναψυχής, που µάλιστα, ενδέχεται να
έχουν µέτωπο στην ίδια παραλία. 

Με τον τρόπο αυτό, οι παραλιακοί δήµοι στερούνται ουσια-
στικά της χρήσης των παραλιών τους και έχουν σηµαντική απώ-
λεια εσόδων. 

Ας σηµειωθεί ότι η διαχείριση των παραλιών από τους δήµους
δεν συνεπάγεται µόνο σηµαντικά έσοδα -τα οποία στην παρούσα
συγκυρία δεν είναι δυνατόν να υποκατασταθούν µε έσοδα από
άλλες πηγές- αλλά και διατήρηση του ενιαίου και κοινόχρηστου
χαρακτήρα των παραλιών, καθώς και του ενιαίου ανά παραλία
ναυαγοσωστικού έργου –κάτι που δεν ισχύει προκειµένου για
τους ιδιώτες-, όπως και προστασία των παραλιακών οικοσυστη-
µάτων, τα οποία αποτελούν σηµαντικούς φυσικούς και τουριστι-
κούς πόρους.

Όσον αφορά τώρα στο άρθρο 42, δηλαδή τις ρυθµίσεις για το
ΤΑΙΠΕΔ, θέλω να αναφέρω τα εξής: Το άρθρο αναφέρεται µεν
στο ΤΑΙΠΕΔ αλλά θα πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι έχει
εφαρµογή και σε ιδιωτικές εκτάσεις, παραδείγµατος χάριν σε
ΕΣΧΑΣΕ.

Στην παράγραφο 1, δεν γίνεται κατανοητό ποιος είναι ο παρα-
χωρησιούχος, δεδοµένου ότι εύλογα θα είναι αυτός σε βάρος
του οποίου στρέφεται η καταγγελία της σύµβασης, καθώς αυτή
αποτελεί το αντικείµενο της παραγράφου 9 του άρθρου 2 του ν.
3986/2011, ενώ προφανώς η προτεινόµενη ρύθµιση αφορά σε
νέα παραχώρηση. 

Η διάταξη είναι ιδιαίτερα προβληµατική, εάν εφαρµοστεί σε
βάρος ΟΤΑ ή λιµενικών ταµείων, που µάλιστα µέχρι σήµερα
έχουν εκσυγχρονίσει ή κατασκευάσει εξ ιδίων κάποιες λιµενικές
εγκαταστάσεις, οι οποίες µε τα σηµερινά δεδοµένα τους αφαι-
ρούνται χωρίς καν να ερωτηθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού.)

Στην παράγραφο 2, προβλέπεται ούτε λίγο ούτε πολύ η δυ-
νατότητα ουσιαστικής έξωσης, χωρίς αποζηµίωση, των φορέων
-δηµόσιων ή κοινωνικών- που διαχειρίζονται αλιευτικά καταφύγια
και η χρήση των ακινήτων και κινητών πραγµάτων των αλιευτικών
καταφυγίων από το νέο παραχωρησιούχο ιδιώτη, προκειµένου
αυτός να αντικαταστήσει τους αλιείς µε δαπάνες του µέχρι 1,5
εκατοµµύριο ευρώ. Δεν υπάρχει µνεία, εάν η µετεγκατάσταση
θα γίνει εντός του ίδιου λιµενίσκου ή προϋποθέτει την κατασκευή
άλλου, τη συµµετοχή των ΟΤΑ, των λιµενικών ταµείων και των
οργανώσεων των αλιέων στη λήψη των αποφάσεων, του καθορι-
σµού των κριτηρίων χωροθέτησης του νέου καταφυγίου, του
χρόνου µετεγκατάστασης, του τρόπου προσωρινού ελλιµενι-
σµού των αλιευτικών σκαφών µέχρι τη µετεγκατάσταση κ.λπ.. Η

ρύθµιση θα προκαλέσει σοβαρότατες συγκρούσεις στις τοπικές
κοινωνίες.

Δυστυχώς, δεν έχω άλλο χρόνο. Πριν κατέβω από το Βήµα, θα
ήθελα να υπενθυµίσω ότι ως Δηµοκρατική Αριστερά έχουµε κα-
ταθέσει δύο τροπολογίες. Η µία, αφορά το επίδοµα ανεργίας των
εργαζόµενων στον τουρισµό. Η δεύτερη τροπολογία, είναι µία
προσθήκη που αφορά στη δηµιουργία αστικής παραλιακής
ζώνης. 

Ελπίζω να έχουµε τη δυνατότητα να επανέλθουµε, για να τις
εξηγήσουµε και αυτές αναλυτικά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Παρακαλώ να πάρει τον λόγο ο ειδικός αγορητής του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Κατσώτης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο έρχεται µε τα σαράντα τέσσερα άρθρα και µε

τις υπουργικές τροπολογίες, να ενισχύσει τα µονοπώλια, τις πο-
λυεθνικές, τον κοινό εχθρό των εργαζοµένων, των αυτοαπασχο-
λουµένων στον τουρισµό, των φτωχών αγροτών. Γι’ αυτό και το
καταψηφίζουµε.

Καµµία διόρθωση δεν παίρνει αυτό το φιλοµονοπωλιακό σχέ-
διο νόµου. Όποιος κάνει τέτοιες προτάσεις, κινείται στην ίδια
ρότα. Και τέτοιες προτάσεις ακούσαµε και από τα άλλα κόµµατα
στη διάρκεια της συζήτησης. 

Μας ρωτάτε. Μα, δαιµονοποιείτε την επιχειρηµατικότητα; Ναι,
δαιµονοποιούµε την επιχειρηµατικότητα. Η πηγή των αδιεξόδων
του λαού είναι η ιδιοκτησία στα µέσα παραγωγής. Αυτή είναι η
αιτία, η πηγή των αδιεξόδων για την πλειοψηφία του λαού µας,
για την ανεργία, τη φτώχεια, την εξαθλίωση, για τους µισθούς
πείνας, για τη µαύρη εργασία, που έχει πάρει τεράστιες διαστά-
σεις στον τουρισµό, στην Κέρκυρα, στη Ρόδο, στην Κρήτη, στη
Χαλκιδική. Αυτοί επιβάλλουν τη δουλειά ήλιο µε ήλιο, αυτοί επι-
βάλλουν το δουλεµπόριο. Αυτή είναι η πηγή όλων των βασάνων
που ζει σήµερα η εργατική τάξη, η πλειοψηφία του λαού µας. 

Καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου, γιατί ενισχύει αυτούς που
νέµονται τη γη, τον αέρα, τη θάλασσα, το φυσικό πλούτο, την
πολιτιστική κληρονοµιά και πάνω απ’ όλα την εργατική δύναµη,
για να θησαυρίζουν. Υλοποιείτε κάθε αίτηµά τους, που αποτελεί
αφαίρεση κάθε δικαιώµατος των εργαζοµένων, του λαού. 

Και µε αυτό το νοµοσχέδιο ενισχύεται ο αποκλεισµός της ερ-
γατικής τάξης, του λαού από την ανάγκη να αναπαράγουν την
εργατική τους δύναµη, να κάνουν διακοπές, αναψυχή. Η καπιτα-
λιστική τουριστική ανάπτυξη µε τη στήριξη του κεφαλαίου, των
κοµµάτων που κινούνται εντός των τειχών, έχει δηµιουργήσει
συνθήκες γαλέρας, δουλεµπορίου για χιλιάδες εργαζόµενους. 

Κυρία Υπουργέ, σε κάθε συµφωνία που έχετε υπογράψει ή
υπογράφετε - δεν µε ακούτε, συνήθως όµως δεν ακούτε- προ-
βλέπεται και η δήθεν πρακτική άσκηση των µαθητών. Αυτό κά-
νετε µε τη συµφωνία συνεργασίας µε τη Λετονία, τη Λιθουανία,
την Κίνα και άλλες χώρες. Οι περιοχές είναι ήδη γεµάτες από
νέους και νέες, διαλεγµένες όµορφες παρουσίες, για να είναι ευ-
χάριστες στο µάτι των πελατών υψηλής στάθµης, των παρασίτων
της πλουτοκρατίας. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τους µαθητές της χώρας µας. Δεν
είναι λίγοι οι έµποροι στην τουριστική εκπαίδευση που εκτός της
συνεργασίας -µε το αζηµίωτο- µε τους ξενοδόχους, είναι και οι
ίδιοι ιδιοκτήτες ξενοδοχείων και τα δουλεύουν την περίοδο του
καλοκαιριού µε τους µαθητές τους, µε τη δήθεν πρακτική
άσκηση. 

Το ξέρετε αυτό, κυρία Υπουργέ; Δεν ακούει η κυρία Υπουργός!
Όπως γίνεται στις κλασικές επιχειρήσεις, έτσι και στις ογκώ-

δεις υποδοµές -τα νέα προϊόντα, όπως τα παρουσιάζετε- θα ερ-
γάζονται τέτοιοι εργαζόµενοι, όσοι θα εργάζονται κανονικά, σε
εισαγωγικά βέβαια η λέξη κανονικά. Θα είναι εργαζόµενοι µε τέσ-
σερις, πέντε µήνες απασχόληση και µε ατέλειωτες ώρες δου-
λειάς την ηµέρα και µε µισθούς πείνας. 

Οι εποχιακά εργαζόµενοι, για να πιάσουν τη βασική προϋπό-
θεση των τεσσερισήµισι χιλιάδων ηµερών ασφάλισης για την κα-
τώτατη σύνταξη, µε απασχόληση τεσσάρων έως πέντε µηνών,
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πρέπει να εργάζονται σαράντα πέντε ηµερολογιακά έτη. Αν υπο-
θέσουµε ότι κάποιος µπαίνει στη δουλειά έστω στα είκοσί του
χρόνια, στα εξήντα πέντε θα µπορεί να συµπληρώσει αυτές τις
προϋποθέσεις. Όµως, µετά τα τριάντα πέντε µε σαράντα, ήδη
θεωρείται αντιτουριστικός και δύσκολα συνεχίζει. 

Σας µίλησε χθες ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος για τον
ηλικιακό ρατσισµό. Σ’ αυτήν την κρίσιµη ηλικία, πολλοί βρίσκον-
ται στα αζήτητα. Η κανονική σύνταξη είναι άπιαστο όνειρο για
τους εργαζόµενους του κλάδου. 

Ναι, ο τουρισµός είναι υπηρεσίες. Αυτές δεν προσφέρονται µε
τις πολυτελείς κτηριακές υποδοµές, δεν γίνονται χωρίς εργαζό-
µενους. Δεν ήταν λίγες οι διαφηµίσεις που έκαναν οι προκάτοχοί
σας, για να δηµιουργήσουν τουριστική συνείδηση, όπως έλεγαν
και απευθύνονταν στους εργαζόµενους. Να θυµίσουµε τα: «το
χαµόγελο αξίζει και δεν κοστίζει», «χαµογελάτε είναι µεταδοτικό»
και άλλα τέτοια. 

Για να χαµογελούν οι εργαζόµενοι, χρειάζεται να µπορούν να
ζουν µε αξιοπρέπεια, να µην είναι πεινασµένοι, να µην είναι
εξαντληµένοι, να µπορούν να πληρώνουν το ρεύµα, το νερό, το
ενοίκιο, να έχουν ελεύθερο χρόνο για ξεκούραση για να µπορούν
να συνεχίσουν. 

Όχι, δεν το αγνοείτε. Είναι επιλογή σας να ζουν οι εργαζόµενοι
σε καθεστώς γαλέρας µε µεσαιωνικές εργασιακές σχέσεις, να
βγάζουν όλο και περισσότερα για τον επιχειρηµατία, το σωτήρα
της οικονοµίας, όπως τον αποκαλείτε. Αυτοί είναι που οδήγησαν
στην κρίση και που θα ξαναοδηγήσουν στην κρίση το επόµενο
διάστηµα και βεβαίως στην επιδείνωση της ζωής του λαού. 

Αιτήµατα που δεν θέλετε να ακούσετε, γιατί δεν διευκολύνουν
την επιχειρηµατικότητα, είναι η ελάχιστη σύνθεση προσωπικού
των τουριστικών καταλυµάτων. Το έχετε ακούσει αυτό, κυρία
Υπουργέ; Έχετε ασχοληθεί ποτέ µε αυτό το αίτηµα, το οποίο σας
έχουν υποβάλει οι εργαζόµενοι στον τουρισµό; 

Εσείς, κυρία Γκερέκου, που θητεύσατε και Υπουργός Τουρι-
σµού, το ξέρετε; 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ: Το ξέρω πολύ καλά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι. Το ξέρετε αλλά δεν ασχοληθή-

κατε, γιατί η ελάχιστη σύνθεση προσωπικού προβλέπει ότι οι ίδιοι
οι εργοδότες πρέπει να προσλάβουν συγκεκριµένο προσωπικό. 

Επίσης, δεν έχετε ακούσει για τον καθορισµό καθηκόντων των
εργαζοµένων, γιατί θέλετε οι εργαζόµενοι να κάνουν όλες τις δου-
λειές, να είναι στη λάντζα και µετά να σερβίρουν και τον πελάτη. 

Όσον αφορά το θέµα του επιδόµατος ανεργίας, που έχει ανα-
δειχθεί από πολλές πλευρές, έχετε κάτι να πείτε; Ναι, έχετε να
πείτε. Προβάλλετε την κατάσταση της οικονοµίας, τα δηµοσιο-
νοµικά της χώρας. Κόβετε το επίδοµα από το ξενοδοχοϋπάλληλο
και το δίνετε στους ξενοδόχους. Για να µη σας πάρουν µε τις πέ-
τρες, το ονοµάζετε «ενίσχυση εργασίας, επιταγή εργασίας». 

Οι συνθήκες δουλειάς έχουν ξεπεράσει κάθε όριο. Είπαµε και
χθες ότι σ’ αυτές τις συνθήκες της µεγάλης ανεργίας έχουµε πα-
ραιτήσεις. Οι εργαζόµενοι κάνουν δυο και τρεις µήνες να ξεκου-
ραστούν, να µπορούν να έρθουν «στα ίσα» τους από την πολύ
σκληρή δουλειά. Στην Κέρκυρα, στη Ρόδο, στην Κρήτη, στη Χαλ-
κιδική, εργαζόµενοι πηγαίνουν στα νοσοκοµεία µε λιποθυµίες
από την εντατική δουλειά. 

Ο καθορισµός καθηκόντων και η ελάχιστη σύνθεση θα απάλυ-
ναν το πρόβληµα. Εσείς, όµως, όχι µόνο τα αγνοείτε επιδεικτικά
αλλά συντάσσεστε µε το µεγάλο κεφάλαιο στον τουρισµό, που
θέλει λίγο, ευέλικτο, φθηνό προσωπικό και να έχει ταυτόχρονα
καλές υπηρεσίες προς τους πελάτες. 

Αυτήν τη βαρβαρότητα υπηρετείτε και την ενισχύετε µε τη φι-
λοµονοπωλιακή σας πολιτική. Γι’ αυτό οι εργαζόµενοι, οι γυναί-
κες και οι νέοι του κλάδου, οι αυτοαπασχολούµενοι που κατα-
στρέφονται, οι αγρότες που ξεκληρίζονται, χρειάζεται να οργα-
νωθούν, να ισχυροποιήσουν τη συµµαχία τους, να δυναµώσουν
τον αγώνα για να ανατρέψουν αυτήν την πολιτική.

Θα σας καταθέσουµε κι εµείς µια τροπολογία και θέλουµε να
την ακούσετε. Λέµε, λοιπόν, µε ευθύνη του κράτους, να γίνουν
κοινωνικά προγράµµατα τουρισµού για όλους τους εργαζόµε-
νους. Όµως αυτό δεν σας αφορά. Λέµε, να αναπτυχθούν κρατι-
κές δοµές και δίκτυα ξενοδοχείων, κατασκηνώσεων, εγκατα-
στάσεων, µε απαλλοτρίωση όλων των µεγάλων µονάδων, ώστε

αυτές να αξιοποιηθούν για τις λαϊκές ανάγκες. Αυτό είναι σε άλλη
γραµµή. 

Λέµε, να εντείνουν την πάλη τους οι εργαζόµενοι για αποκλει-
στικά δηµόσιο φορέα στις µεταφορές, στις συγκοινωνίες, στη
ναυσιπλοΐα, να αναπτυχθούν µε ενιαίο δηµόσιο φορέα οι υποδο-
µές µε κριτήριο τις λαϊκές ανάγκες, να γίνουν λαϊκή περιουσία
τα λιµάνια, οι σιδηρόδροµοι, τα αεροδρόµια, που θα ανήκουν
αποκλειστικά στο κράτος. Η γη, τα νησιά, τα δάση, οι ιαµατικές
πηγές και τα λουτρά, οι ορεινοί όγκοι και οι αιγιαλοί, αποκλείον-
τας οποιαδήποτε επιχειρηµατική δράση, να βρίσκονται στην υπη-
ρεσία του λαού. 

Επίσης, να αναδειχθούν αποκλειστικά δηµόσιες και δωρεάν
τουριστικές σχολές. Να καταργηθούν τα διόδια. Να υπάρξει µέ-
τωπο και να µην προχωρήσουν οι ιδιωτικοποιήσεις, το πούληµα
των νησιών, των ιαµατικών πηγών, των παραλιών και των δασών.
Να σταµατήσει η επιχειρηµατική εκµετάλλευση είτε γίνεται από
τους καπιταλιστές είτε από τους φορείς της τοπικής διοίκησης. 

Να είναι ελεύθερη η είσοδος στα µουσεία, στους αρχαιολογι-
κούς χώρους, στις οργανωµένες πλαζ και τις πολιτικές δραστη-
ριότητες. Να ανήκουν σε ενιαίο δηµόσιο φορέα οι ιαµατικές
πηγές και τα λουτρά, ώστε να αξιοποιούνται δωρεάν για τους ερ-
γαζόµενους και τους συνταξιούχους που το έχουν ανάγκη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να αναπτυχθούν πολιτιστικές µορφωτικές εκδροµές από τα
σχολεία µε την κάλυψη των εξόδων από το κράτος. Να καταργη-
θεί ο ΦΠΑ στα είδη πλατιάς λαϊκής κατανάλωσης. Να υπάρξει
ολόκληρη καλοκαιρινή άδεια και ο δέκατος τέταρτος µισθός για
τις διακοπές. Να υπάρξουν προγράµµατα κοινωνικού τουρισµού
για τους άνεργους, τους φτωχούς και µεσαίους αγρότες χωρίς
όρους και προϋποθέσεις. 

Να υπάρξουν δηµόσιες δωρεάν παιδικές κατασκηνώσεις για
τα παιδιά όλων των εργαζοµένων και των ανέργων, που θα λει-
τουργούν όλο το καλοκαίρι. Επίσης, να υπάρχουν δωρεάν και δη-
µόσιοι χώροι αναψυχής µε ειδικό εξοπλισµό και υποδοµές και
εκπαιδευµένο προσωπικό για τα ΑΜΕΑ. 

Αυτή η τροπολογία, όµως, κυρία Υπουργέ, αφορά τον τουρι-
σµό ως κοινωνικό δικαίωµα. Όλες οι τροπολογίες και τα δικά σας
άρθρα, αφορούν τον τουρισµό ως πολυτελές εµπόρευµα. 

Γι’ αυτό εµείς λέµε, ότι στο πλαίσιο αυτού του δρόµου ανά-
πτυξης, πάντα θα στερείται ο εργαζόµενος το δικαίωµα στον του-
ρισµό, στην αναψυχή. Μόνο στο πλαίσιο των σοσιαλιστικών
σχέσεων παραγωγής, είναι δυνατόν να λυθεί προς όφελος του
λαού το ζήτηµα της ισόρροπης ανάπτυξης του τουρισµού, σε
συνδυασµό µε την ανάπτυξη όλων των παραγωγικών δυνάµεων
και µε ταυτόχρονη προστασία του περιβάλλοντος. 

Μόνο µε την κατάργηση της καπιταλιστικής εκµετάλλευσης
και ιδιοκτησίας στα µέσα παραγωγής, θα εξασφαλιστούν ο ελεύ-
θερος χρόνος και ο οργανωµένος κοινωνικός τουρισµός, θα εξα-
λειφθεί η αναρχία της καπιταλιστικής παραγωγής. 

Σ’ αυτά τα πλαίσια –και επειδή ο χρόνος τελειώνει- καλούµε
τους εργαζόµενους να αγωνιστούν για την ανατροπή αυτής της
πολιτικής. Η ανατροπή αυτή είναι µονόδροµος, για να ανοίξει ο
δρόµος για την ικανοποίηση συνολικά των αναγκών του λαού,
ώστε να υπάρχει δουλειά για όλους, υγεία και παιδεία, λαϊκή κα-
τοικία, πολιτισµός, αθλητισµός και βεβαίως διακοπές που θα
είναι κοινωνικό δικαίωµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κατσώτη. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Σταϊκούρας. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Θα κάνω µια ολιγόλεπτη παρέµβαση, προκειµένου να
υποστηρίξω την τροπολογία για την ΕΥΔΑΠ, την οποία προσ-
δοκώ να στηρίξουν όλες οι πτέρυγες της Βουλής για δυο πολύ
απλούς λόγους.

Πρώτα απ’ όλα, διότι µε την τροπολογία αυτή διευκολύνουµε
την αποπληρωµή των ληξιπρόθεσµων οφειλών στην ΕΥΔΑΠ και
τίποτα άλλο και δεύτερον, διότι άρουµε στρεβλώσεις, υπερβολές
και προνόµια στην ΕΥΔΑΠ. Θα ήθελα την άποψη όλων των πτε-
ρύγων της Βουλής επ’ αυτού του θέµατος. 
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Και εξηγούµαι. Η παρούσα τροπολογία, αφορά την απλού-
στευση και επιτάχυνση της διαδικασίας αποπληρωµής των ληξι-
πρόθεσµων υποχρεώσεων, των φορέων της γενικής κυβέρνησης
προς την ΕΥΔΑΠ, καθώς και των µη φορολογικών οφειλών της
ΕΥΔΑΠ προς το δηµόσιο, οι οποίες εξετάζονται από το αρµόδιο
Υπουργείο. 

Γιατί έρχεται αυτή η τροπολογία σήµερα; Γιατί θα πρέπει ως
προαπαιτούµενη ενέργεια, να αναληφθούν οι απαραίτητες νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες που θα διευκολύνουν την αποπληρωµή
των ληξιπρόθεσµων οφειλών προς την ΕΥΔΑΠ, όχι µέσω των φο-
ρέων που οφείλουν στην ΕΥΔΑΠ αλλά θα καλυφθούν από την ει-
δική πίστωση που έχει προβλεφθεί, τα περίφηµα 8
δισεκατοµµύρια της δανειακής σύµβασης, στον κρατικό προϋπο-
λογισµό για την εκκαθάριση των ληξιπρόθεσµων οφειλών της γε-
νικής κυβέρνησης.

Έτσι, µε την τροπολογία αυτή προβλέπονται δυο ουσιαστικά
πράγµατα. Παρέχεται η εξουσιοδότηση για τον προσδιορισµό, µε
κοινή υπουργική απόφαση, των ληξιπρόθεσµων οφειλών µέχρι 30
Ιουνίου της φετινής χρήσης του ελληνικού δηµοσίου προς την
ΕΥΔΑΠ, για έργα υποδοµής, για κατασκευή έργων ύδρευσης, κα-
τασκευή και συντήρηση έργων αντιπληµµυρικής προστασίας
κ.ο.κ..

Άρα, για πρώτη φορά καθορίζουµε πλήρως και οφείλουµε να
πληρώσουµε αυτά που χρωστάει το ελληνικό δηµόσιο στην
ΕΥΔΑΠ.

Παράλληλα, όµως, εξετάζουµε και καθορίζουµε ποιες είναι οι
µη φορολογικές οφειλές της ΕΥΔΑΠ προς το ελληνικό δηµόσιο,
κυρίως από τα επενδυτικά έργα. Τυχόν οφειλές που θα προκύ-
ψουν, το ύψος των οποίων θα προσδιοριστεί αναλυτικά κατ’ έτος
µε αυτήν την ΚΥΑ που ανέφερα προηγουµένως, θα καλυφθούν
από την ειδική πίστωση, όπως έχω πει, που έχει προβλεφθεί στον
κρατικό προϋπολογισµό για την εκκαθάριση των ληξιπρόθεσµων
υποχρεώσεων της γενικής κυβέρνησης. Άρα, ουσιαστικά µε
αυτήν την τροπολογία, διευκολύνουµε, επιταχύνουµε την απο-
πληρωµή των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων προς την ΕΥΔΑΠ. 

Κάνουµε όµως και κάτι ακόµη. Καταργούµε την προνοµιακή, θα
έλεγα, διάταξη, η οποία όριζε το έλλειµµα της ειδικής εφάπαξ
αποζηµίωσης, πέραν από τις προβλεπόµενες από τις διατάξεις
του νόµου, καλύπτεται από το ελληνικό δηµόσιο. Πλήρωνε δηλαδή
το ελληνικό δηµόσιο για ειδική εφάπαξ ρύθµιση στην ΕΥΔΑΠ.

Σχετικά µε ό,τι αφορά οφειλές του ελληνικού δηµοσίου προς
τους εργαζόµενους της ΕΥΔΑΠ, µέχρι τη µεταβίβαση των µετο-
χών της στο ΤΑΙΠΕΔ, που έγινε το 2012, αυτές καλύφθηκαν εξο-
λοκλήρου. Και ήρθε η ελληνική Κυβέρνηση -για πρώτη φορά, ο
υποφαινόµενος- στις 5 Ιουλίου µε ΦΕΚ και λέει το εξής: «Εγκρί-
νουµε την κάλυψη µέρους του ελλείµµατος του ειδικού λογαρια-
σµού της ΕΥΔΑΠ για την καταβολή εφάπαξ αποζηµίωσης στο
προσωπικό που υπηρετούσε µέχρι 25-10-1999, µε συµψηφισµό
των µερισµάτων που προέκυψαν από τις χρήσεις 2008, 2009 και
2010 της ΕΥΔΑΠ µε δικαιούχο το ελληνικό δηµόσιο, συνολικού
ποσού 11.387.789,6 ευρώ». Άρα το ελληνικό δηµόσιο είναι συνε-
πές στις υποχρεώσεις του.

Συµπερασµατικά, µε την εν λόγω νοµοθετική πρωτοβουλία -
την τροπολογία- δύο πράγµατα κάνουµε, αυτό που είπα στην
αρχή, διευκολύνουµε την αποπληρωµή των ληξιπρόθεσµων υπο-
χρεώσεων στην ΕΥΔΑΠ και άρουµε, όπως διαπιστώσατε, δια-
στρεβλώσεις, υπερβολές και ιδιαίτερα προνόµια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Tον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Λαφαζάνης. Για τι πράγµα θέλετε

να µιλήσετε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Για την τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχετε τον λόγο επ’

αυτού.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα, γί-

νονται κωµικοτραγικά πράγµατα. Έχετε εξευτελίσει τη Βουλή,
σχεδόν την έχετε ακυρώσει ή την έχετε καταργήσει. 

Αυτή η τροπολογία την οποία εισάγετε, τι σχέση έχει µε το νο-
µοσχέδιο για τον τουρισµό; Δεν ξέρετε τον Κανονισµό της Βου-
λής; Ο Κανονισµός της Βουλής λέει ότι δεν µπορούν να

εισαχθούν, έστω και εµπρόθεσµα, τροπολογίες οι οποίες είναι
άσχετες µε το νοµοσχέδιο το οποίο συζητείται. Εδώ είναι Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, εδώ είναι Υπουργείο Τουρισµού. Ποια η σχέση
τους; 

Εποµένως, έπρεπε να σεβαστείτε τον Κανονισµό της Βουλής
και να αποσύρετε αµέσως αυτήν την τροπολογία, διότι αυτή πα-
ραβιάζει κατάφωρα τον Κανονισµό. Δεν είναι δυνατόν να περι-
φρονείτε κατάφωρα τη Βουλή. Δεν είναι δυνατόν να τη θεωρείτε
ότι είναι ένα «ντεκόρ» απλώς για να εισάγετε εσείς ρυθµίσεις, οι
οποίες θα ψηφίζονται µε µία δεδοµένη κυβερνητική πλειοψηφία. 

Και είναι ντροπή για συναδέλφους να ψηφίζουν κατά τέτοιον
τρόπο, µε πρωτοβουλίες νοµοθετικές, οι οποίες δεν έχουν τύχει
καµµίας επεξεργασίας, δεν έχουν συζητηθεί από τους ενδιαφε-
ρόµενους, δεν έχει δοθεί ο λόγος καν στους ενδιαφερόµενους
να πουν την άποψή τους. Να ακούσουµε τι λέει η ΕΥΔΑΠ, να
ακούσουµε τι λένε οι εργαζόµενοι στην ΕΥΔΑΠ, να ακούσουµε
ευρύτερα κοινωνικούς φορείς τι λένε.

Εποµένως, εµείς θεωρούµε ότι δεν µπορεί να γίνει συζήτηση
επ’ αυτής της τροπολογίας και καλούµε τον κύριο Υπουργό να
την αποσύρει πάραυτα, πολλώ µάλλον, όχι ότι θα δικαιολογείτο,
που δεν έχει και κανέναν επείγοντα χαρακτήρα, εκτός αν σπεύ-
δετε για να πουλήσετε την ΕΥΔΑΠ, που είναι βεβαίως και ο υπο-
κρυπτόµενος στόχος αυτής της τροπολογίας, τον οποίο δεν το
λέτε. 

Από την µία, ήρθε η ΕΥΔΑΠ και καταργεί τη διάταξη στο κατα-
στατικό της για τη συµµετοχή του δηµοσίου στην επιχείρηση.
Από την άλλη, έρχεστε µε αυτές τις δύο τροπολογίες να διευθε-
τήσετε, υποτίθεται, προβλήµατα στην ΕΥΔΑΠ, προκειµένου να
δοθεί αυτή έτοιµη στον ιδιώτη αγοραστή. 

Αυτή η τροπολογία, λοιπόν, δεν είναι µόνο κατά παράβαση του
Κανονισµού και του Συντάγµατος αλλά υπηρετεί και ένα στόχο
ανίερο, να πουλήσετε το νερό, όταν ξέρετε ότι σε όλο τον κόσµο,
όπου έγινε απόπειρα να πουληθεί ειδικά το νερό, πέραν των
άλλων, αυτή ναυάγησε, δηµιούργησε εκτρώµατα και αναγκά-
στηκε το δηµόσιο να πάρει πίσω τις επιχειρήσεις που είχε εκποι-
ήσει, διότι δεν προσέφεραν υπηρεσίες και αντί να κάνουν καλό,
έκαναν πολύ µεγάλο κακό. 

Επί της ουσίας δύο µόνο λόγια να πω. Πώς θα καθορίσετε
εσείς; Είναι δυνατόν να καθορίσει αυτός που χρωστάει και τι
χρωστάει; Δηλαδή, θα βγάλετε µία υπουργική απόφαση που θα
λέει «εµείς οφείλουµε τόσα στην ΕΥΔΑΠ και θα τα αποπληρώ-
σουµε», χωρίς να λέτε πώς;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Αφού είναι µέσα στον ειδικό λογαριασµό. Τι πώς;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ για τον ειδικό
λογαριασµό. Θα δούµε τι θα έχει αυτός ο ειδικός λογαριασµός
στο επόµενο διάστηµα και πώς ακριβώς θα γίνει η εξόφληση,
διότι όλα αυτά θα γίνουν µε ΚΥΑ. Τι θα γράφει η ΚΥΑ; 

Και λέτε ότι θα γίνει εξόφληση, εφόσον η ΕΥΔΑΠ παραιτηθεί
από κάθε άλλη αξίωση και ένδικο µέσο, δηλαδή δεν θα ορίσετε
µόνο το χρέος αλλά θα απαγορεύσετε και σε αυτόν που του χρω-
στάτε -αν αµφιβάλλει για τον ορισµό του χρέους τον οποίο έχετε
κάνει- να προσφύγει κάπου µε ένδικα µέσα για να ζητήσει το
δίκιο του. Στην ουσία επιχειρείτε εδώ έναν ωµό εκβιασµό.

Επίσης για τη διαχείριση του λογαριασµού εφάπαξ προσωπι-
κού της ΕΥΔΑΠ, εδώ πρέπει να ακούσουµε και την άποψη των
εργαζοµένων. Και η Βουλή πρέπει να την ακούσει. Γιατί δεν πάτε
µε κανονικές διαδικασίες αυτήν τη ρύθµιση, ώστε να κληθούν
εδώ και οι εργαζόµενοι της ΕΥΔΑΠ να µας πουν την άποψή τους; 

Εδώ όµως βλέπω µε µια πρώτη µατιά ότι έρχεστε µε νόµο να
καταργήσετε συλλογική σύµβαση, διότι αυτά τα οποία καταρ-
γείτε είναι υπογεγραµµένα µε συλλογική σύµβαση, η οποία έχει
συνταγµατική κατοχύρωση. Δεν µπορεί διά νόµου, εσείς να έρ-
χεστε να καταργείτε τη συλλογική σύµβαση, η οποία έχει αυτού
του είδους την κατοχύρωση. Έχετε διαλύσει τις συλλογικές συµ-
βάσεις. Δεν έχετε αφήσει τίποτα όρθιο. Δεν µπορείτε να κάνετε
και αυτές τις ενέργειες και αυτές τις κινήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Να αποσύρετε, λοιπόν, αµέσως τη διάταξη. Δεν έχετε νόµιµο
δικαίωµα να την εισάγετε. Δεν παράγει έννοµα αποτελέσµατα.
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Εµείς δεν αναγνωρίζουµε τέτοιου είδους νοµικά τερατουργή-
µατα. Και ξεχάστε κάθε σκέψη να πουλήσετε την ΕΥΔΑΠ. Όλα
αυτά που κάνετε, είναι προεργασίες για να πουλήσετε την
ΕΥΔΑΠ. Θα αντιταχθούµε µε όλες µας τις δυνάµεις στην πώληση
του νερού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Και σας προκαλούµε, αν έχετε
την επιµονή να προχωρήσετε σε πώληση του νερού –άκουσον,
άκουσον- κάντε τουλάχιστον ένα δηµοψήφισµα για να δούµε τι
λέει και ο ελληνικό λαός, κάτι το οποίο νοµίζω έχει προτείνει και
ο Δήµος της Αθήνας, ο οποίος δεν είναι και αυτός στον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Tον λόγο έχει ζητήσει
και ο κ. Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητάµε
βεβαίως να αποσυρθεί η συγκεκριµένη τροπολογία, όχι µόνο µε
το πρόσχηµα ότι δεν είναι σχετική µε το συζητούµενο νοµοσχέ-
διο αλλά και µε βάση την ουσία την οποία επιφέρει. Βεβαίως θα
πει κάποιος ότι εδώ ολόκληρη Αίγινα και της έκοψαν το νερό,
που είναι τουριστικός προορισµός, θέρετρο για ορισµένους,
άσχετα αν είναι υποβαθµισµένη. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς λέµε πρέπει να αποσυρθεί, γιατί ακριβώς
θέλει να δροµολογήσει δύο πολύ συγκεκριµένα ζητήµατα. Το
πρώτο ζήτηµα, βεβαίως, είναι να διαµορφώσει την οικονοµική κα-
τάσταση της εταιρείας, ούτως ώστε να µπορέσει πολύ πιο εύ-
κολα να ιδιωτικοποιηθεί. Μέσα από αυτήν τη διαδικασία
προχωράτε στον προσδιορισµό των οφειλών του δηµοσίου και
στην αποπληρωµή τους.

Με αυτόν τον τρόπο, βεβαίως, θα γίνει πολύ πιο ελκυστική η
ΕΥΔΑΠ στην ιδιωτικοποίηση. Εφαρµόζετε µια πολιτική µε συνέ-
πεια και ευλάβεια. Εφαρµόζετε τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για απελευθέρωση των αγορών, για πώληση των
υδάτινων πόρων µέσα στο πλαίσιο της κοινοτικής πολιτικής για
τη διαχείριση των υδάτινων πόρων, που ακριβώς µετατρέπει
ακόµη περισσότερο το νερό σε εµπόρευµα. Άλλωστε στον καπι-
ταλισµό, εµπόρευµα είναι το νερό και η ίδια η ανθρώπινη ύπαρξη
µετατρέπεται σε εµπόρευµα.

Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο υπάρχει είναι ότι µέσα στο πλαί-
σιο της αντιµετώπισης του ειδικού λογαριασµού που λέτε ότι
υπάρχει για τους εργαζόµενους, προχωράτε στην κατάργηση
της συλλογικής σύµβασης των εργαζόµενων µε την παράγραφο
2 που καταργείται. Αυτό γράφει τουλάχιστον στις καταργούµε-
νες διατάξεις. Αν διαβάσετε στο πίσω µέρος της δεύτερης σελί-
δας, θα δείτε ότι καταργούνται οι διατάξεις της παραγράφου 2
του άρθρου 2, που αφορούν τις αποζηµιώσεις µε βάση την ειδική
συλλογική σύµβαση που έχουν υπογράψει και η οποία ισχύει.

Άρα, δηλαδή, σε αυτό προχωράτε, στην κατάργηση επί της
ουσίας της ειδικής συλλογικής σύµβασης που έχουν υπογράψει
οι εργαζόµενοι. Διαµορφώνεται ένα καθεστώς εργασιακών σχέ-
σεων που, βεβαίως, θα ωφελήσει επί της ουσίας τον ιδιώτη επι-
χειρηµατία που θα αγοράσει την ΕΥΔΑΠ, απαλλασσόµενος από
µια σειρά «βαρίδια», όπως τα θεωρείτε, που αφορούν την κατο-
χύρωση εργασιακών δικαιωµάτων στο χώρο της ΕΥΔΑΠ, ακόµα
πιο φτηνό εργατικό δυναµικό και διευκόλυνση στο να παίξει το
ρόλο µιας υγιούς καπιταλιστικής κερδοφόρας επιχείρησης σε
βάρος των εργαζόµενων σε αυτή αλλά και σε βάρος της ικανο-
ποίησης του λαϊκού δικαιώµατος για ύδρευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Καραθανασόπουλε.

Tον λόγο έχει ζητήσει η Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, κ. Βούλτεψη.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, βρισκόµαστε µπροστά
σε µία τροπολογία που είναι σαφής. Μιλά για εξόφληση ληξιπρό-
θεσµων χρεών προς την ΕΥΔΑΠ. Είναι γνωστά αυτά τα χρέη,
διότι προέρχονται από όλο το δηµόσιο τοµέα.

Έχει τεθεί ένα ζήτηµα µέσα στην Αίθουσα σχετικά µε τον υπο-
κρυπτόµενο στόχο. Δηλαδή, πληρώνετε τις ληξιπρόθεσµες οφει-
λές, ώστε να µπορέσει να γίνει η αποκρατικοποίηση της ΕΥΔΑΠ.
Νοµίζω ότι αυτά τα δύο, πολιτικά µπορούν να συνδέονται. Στην
πράξη, όµως, δεν µπορώ να καταλάβω πώς είναι δυνατόν να αφή-
νουµε απλήρωτες τις ληξιπρόθεσµες οφειλές, ώστε να µην απο-

κρατικοποιηθεί κάτι το οποίο ήδη δύο χρόνια είναι στο ΤΑΙΠΕΔ.
Εξ’ άλλου, δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να ανησυχείτε, κύριοι του

ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς έχετε πει -και το λέτε και στην τελευταία σας πο-
λιτική απόφαση- ότι θα ακυρώσετε τις ιδιωτικοποιήσεις. Δηλαδή,
έτσι και αλλιώς θα τα επανακτήσετε. Βέβαια, αλλού λέτε ότι
«υπάρχει πολιτική βούληση να προσπαθήσουµε να ανακτή-
σουµε». Δεν τα λέτε πολύ καθαρά.

Εποµένως, το µόνο που µένει είναι να πείσετε τους υπαλλή-
λους της ΕΥΔΑΠ ότι θα τους ξανακρατικοποιήσετε, αν πουλη-
θούν. Ως προς αυτό, επειδή και άλλοι µας το έχουν πει για τον
ΟΤΕ, ίσως χρειαστεί να κάνετε λίγο µεγαλύτερη προσπάθεια από
το προηγούµενο «λεφτά υπάρχουν».

Αυτό το οποίο συµβαίνει αυτήν τη στιγµή και έχουµε µπροστά
µας εµείς -και δεν εξευτελιζόµαστε καθόλου- είναι ότι το κράτος
πρέπει να πληρώσει τις ληξιπρόθεσµες οφειλές, όπως, επίσης,
πρέπει τα εφάπαξ τα οποία λάµβαναν οι εργαζόµενοι, να τα λά-
βουν. Από εδώ και πέρα, όµως, δεν µπορεί όταν υπάρχει έλ-
λειµµα σε ένα ταµείο, όπως συµβαίνει σε όλα τα ταµεία, να το
επιβαρύνεται όλος ο χειµαζόµενος ελληνικός λαός.

Είπατε, επίσης, να γίνει επεξεργασία. Τι επεξεργασία να γίνει;
Να καθόµαστε και να συζητάµε αν θα πληρωθούν οι ληξιπρόθε-
σµες οφειλές; Είπατε να πουν τη γνώµη τους οι εργαζόµενοι. Τι
να πουν; Μην πληρώσετε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές, διότι ο
υποκρυπτόµενος στόχος είναι να πουληθεί;

Αυτά δεν είναι σοβαρά, όπως επίσης δεν είναι σοβαρό να αµ-
φισβητείτε συνεχώς τη δεδηλωµένη. Υπάρχει δεδηλωµένη στην
Αίθουσα. Την έχετε δοκιµάσει πάρα πολλές φορές στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού ακτιβισµού και της κοινοβουλευτικής «γυ-
µναστικής». Μπορείτε να το δοκιµάσετε και πάλι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς.
Παρακαλώ τον κύριο Υπουργό να λάβει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Πολύ σύντοµα και µόνο επί της ουσίας θα µιλήσω.
Ρωτήσατε, κύριε Λαφαζάνη, πώς θα πληρωθούν. Όπως πλη-

ρώνονται σήµερα. Απλά, το πρόβληµα είναι ότι πληρώνεται πολύ
µικρό κοµµάτι των ληξιπροθέσµων. Πώς; Μέσω των φορέων. Πα-
ράδειγµα: Έρχονται οι δήµοι και λένε: «Έχουµε τόσα ληξιπρό-
θεσµα». Πληρώνουµε εµείς το Υπουργείο Εσωτερικών,
χρηµατοδοτούµε το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο
Εσωτερικών πληρώνει µε βάση τα αιτήµατα των δήµων, τις ληξι-
πρόθεσµες οφειλές που έχουν οι δήµοι.

Ένα κοµµάτι, συνεπώς, ήδη έχει πάει στην ΕΥΔΑΠ. Από ποιο
κοµµάτι; Από τον ειδικό λογαριασµό των 8 δισεκατοµµυρίων που
αµφισβητείτε. Ήδη σήµερα θα ανακοινωθεί ότι έχουν πληρωθεί
περίπου 4 δισεκατοµµύρια ληξιπρόθεσµες οφειλές από τη δα-
νειακή σύµβαση της χώρας.

Άρα, στο ερώτηµα «πώς θα πληρωθούν», η απάντηση ήδη έχει
δοθεί: Όπως στο πρώτο εξάµηνο, µε µεγαλύτερη ταχύτητα, πιο
ξεκάθαρα, στο σύνολό τους.

Δεύτερον, ρωτήσατε πώς θα βρεθούν τα ληξιπρόθεσµα. Ήδη
υπήρξαν δύο υπουργικές αποφάσεις πριν από δύο εβδοµάδες.
Επίσης, υπάρχει επικοινωνία -γραπτή, προφορική-, συναντήσεις
µε τη διοίκηση της ΕΥΔΑΠ και µε τα συναρµόδια Υπουργεία, γιατί
υπάρχει και το επενδυτικό κοµµάτι της ΕΥΔΑΠ που θα πρέπει να
διευκρινίσουµε. Φυσικά, υπάρχουν και οι ίδιες οι οικονοµικές κα-
ταστάσεις της ΕΥΔΑΠ, που θα πρέπει να συνεκτιµηθούν µε βάση
και τις εκθέσεις των ορκωτών ελεγκτών.

Τρίτο σχόλιο: Κατάργηση της συλλογικής σύµβασης. Για τα
προνόµια δεν άκουσα τίποτα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Οι συλλογικές συµβάσεις είναι
προνόµιο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Δεν καταργούµε τις συλλογικές συµβάσεις. Ίσα-ίσα που
εµείς πριν από δέκα ηµέρες ήρθαµε και πληρώσαµε -δηλαδή
πλήρωσε το ελληνικό δηµόσιο- από το µέρισµα αυτό το εφάπαξ.
Αυτό, όµως, που δεν είναι διατεθειµένη να κάνει η Ελληνική Κυ-
βέρνηση από εδώ και πέρα, είναι το ελληνικό δηµόσιο να πλη-
ρώνει αυτά τα ελλείµµατα. Δεν µπορεί οι Έλληνες φορολογού-
µενοι να πληρώνουν αυτά τα ελλείµµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όχι, κύριε Λαφαζάνη.
Σας παρακαλώ!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μόνο για ένα λεπτό. Μια διευκρί-
νιση θα ήθελα να δώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Θα το τηρήσετε το
λεπτό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μάλιστα, Κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Θα σας διακόψω στο

λεπτό. Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν είπατε απολύτως τίποτα -και

το καταλαβαίνω γιατί δεν είπατε- για το ότι η τροπολογία που ει-
σάγεται, παραβιάζει ωµά τον Κανονισµό και το Σύνταγµα και άρα,
δεν µπορεί να παράγει έννοµα αποτελέσµατα. Το αφήσατε ασχο-
λίαστο και οι δύο για προφανέστατους λόγους. Άρα, αυτό το
οποίο εισάγετε, δεν στέκει.

Δεύτερον, ΚΥΑ: Με ΚΥΑ εσείς θα καταγράψετε τις οφειλές.
Δεν υπάρχει πουθενά συµµετοχή της ΕΥΔΑΠ, ώστε µε συναίνεση
των δύο πλευρών να καθοριστούν οι οφειλές. Μονοµερώς θα τις
καθορίσετε εσείς και θα τις αποδεχτεί η ΕΥΔΑΠ. Και δεν θα µπο-
ρεί να ασκήσει επ’ αυτού ούτε καν ένδικο µέσο. Αυτό δεν µπορεί
να σταθεί πουθενά. Δεν µπορεί αυτός που χρωστάει να λέει και
πόσα χρωστάει και να λέει, «αυτά θα σας δώσω». Και δεν θα µπο-
ρεί αυτός που έχει δανείσει ή που του χρωστάτε να προσφύγει
σε οποιοδήποτε µέσο και να αµφισβητήσει τα ποσά. Αυτά δεν
στέκουν.

Τρίτον, οι συλλογικές συµβάσεις δεν είναι προνόµιο. Οι συλ-
λογικές συµβάσεις είναι συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου, είναι κα-
τοχυρωµένες απολύτως από το Σύνταγµα και δεν µπορεί
κανένας νόµος να τις καταργήσει. Δεν καταργούνται οι συλλογι-
κές συµβάσεις. Έχουν απόλυτη συνταγµατική κατοχύρωση. Λέτε
για τις συλλογικές συµβάσεις ότι κρύβουν προνόµια. Αυτό να το
λέτε σε αυτούς που υπογράφουν συλλογικές συµβάσεις. Διότι
οι συλλογικές συµβάσεις θέλουν δύο για να υπογραφούν. Δεν
υπογράφονται µόνο από τους εργαζόµενους.

Εποµένως, υπογράφουµε συλλογική σύµβαση στο δηµόσιο -η
ΕΥΔΑΠ κ.λπ.- και µετά λέµε: «Α, τι κάναµε;». Προνόµια µετά από
λίγο και ερχόµαστε και τα κουτσουρεύουµε και τα πετσοκόβουµε
ερήµην των εργαζοµένων, χωρίς να ερωτηθούν και χωρίς να
υπάρξει διάλογος µε αυτούς. Απαράδεκτα πράγµατα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού δώσω τον λόγο στον

πρώτο εκ των συναδέλφων οµιλητών που έχουν εγγραφεί, θα
ήθελα να συνεννοηθούµε και να συµφωνήσουµε σε δύο πράγ-
µατα. Έχει κατατεθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας εκ µέ-
ρους του ΣΥΡΙΖΑ. Στις 18.00’, όπως ξέρετε, ξεκινά η συζήτηση
του άλλου νοµοσχεδίου για τα αυθαίρετα. Άρα, λοιπόν, προτείνω
στις 15.00’ µε 15.30’ να έχουµε ολοκληρώσει τη συζήτηση για να
προχωρήσουµε στη διεξαγωγή της ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Tον λόγο έχει ο συνάδελφος Βουλευτής Δωδεκανήσου κ.
Μάνος Κόνσολας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προσοχή χθες τόσο

τον κ. Κωνσταντόπουλο να εισηγείται το νοµοσχέδιο όσο και την
οµιλία της κυρίας Υπουργού, καθώς επίσης και των εισηγητών
και των υπολοίπων συναδέλφων.

Θέλω ειλικρινά να καταθέσω ότι αυτή η συζήτηση του νοµο-
σχεδίου κινείται σε µία κατεύθυνση επιτυχίας, όπως είπε η κυρία
Υπουργός χθες. Είναι µια ιστορία επιτυχίας. Και αυτό θεµελιώ-
νεται τόσο από τις εισηγήσεις, µε τεκµήρια που κατέθεσαν οι οµι-
λητές όσο και από την περίοδο της διαβούλευσης που
προηγήθηκε πριν έρθει προς συζήτηση στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία.

Ξέρετε, αυτοί που δεν τολµούν να αλλάξουν τα πράγµατα, µέ-
νουν στάσιµοι. Αυτή δεν είναι µία λαϊκή ρήση, αλλά µία αποδεδειγ-
µένη, µία αυθεντική άποψη του λαού. Γι’ αυτό σήµερα δανείζοµαι
αυτήν τη ρήση, για να επικληθώ από τη µνήµη πολλών από εµάς,
ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι µία µεγάλη και σηµαντική καινοτόµα
προσπάθεια που ξεκινά το Υπουργείο Τουριστικής Ανάπτυξης,
προκειµένου να βάλει τη χώρα σε µία τροχιά ανάπτυξης, όταν ο

Πρωθυπουργός Αντώνης Σαµαράς προεκλογικά ακόµα είχε απο-
φασίσει την επανίδρυση του Υπουργείου Τουρισµού. 

Θέλω ειλικρινά να συγχαρώ τα στελέχη του Υπουργείου Του-
ριστικής Ανάπτυξης και την ίδια την Υπουργό. Συµµετείχα σε
αυτήν τη διαβούλευση -και πρέπει να πω µε ειλικρίνεια τη δική
µου εµπειρία- καταθέτοντας την όποια ένσταση, πρόταση ή ιδέα
των τουριστικών φορέων και των τουριστικών παραγόντων της
περιοχής µου. 

Αυτές οι προτάσεις, λοιπόν, συζητήθηκαν, ενσωµατώθηκαν και
τέλος, σήµερα, σ’ αυτήν τη συζήτηση συµµετέχουµε κι εµείς ως
Δωδεκανήσιοι, συµβάλλοντας έτσι σ’ αυτό το εθνικό σχέδιο ανα-
συγκρότησης του τουρισµού. Για µας είναι µία σηµαντική καινο-
τόµος προσπάθεια στην κατεύθυνση δηµιουργίας ενός νέου
θεσµικού πλαισίου για τη διαφοροποίηση του τουριστικού µας
προϊόντος, για να υπερβούµε τη γραφειοκρατία και να προχω-
ρήσουµε στην εισαγωγή και ενίσχυση νέων µορφών τουρισµού.

Είναι αλήθεια, βέβαια, ότι οι θεσµικές αλλαγές δεν ολοκληρώ-
νονται, όπως είπαν και οι εισηγητές της Αντιπολίτευσης. Αυτό
είναι αλήθεια. Όµως, µε την ψήφιση του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου θεµελιώνεται µία βάση προκειµένου να συνεχίσουµε να
νοµοθετούµε, για να ολοκληρώσουµε αυτήν την προσπάθεια.

Θεωρώ ότι υπάρχει ένα τεράστιο εύρος θεσµικών αλλαγών και
παρεµβάσεων που πρέπει να γίνουν άµεσα και στοχεύουν στην
ενίσχυση του συνολικού τουριστικού µας προϊόντος. Αυτές σε
πρώτη φάση πρέπει να αφορούν τον ιατρικό τουρισµό, αλλά και
την τουριστική εκπαίδευση και κατάρτιση. 

Ιδιαίτερα για την τουριστική εκπαίδευση χρειάζονται κι άλλες
θεσµικές αλλαγές. Αυτό είναι επιβεβληµένο, επειδή το διεθνές
περιβάλλον µάς έχει δείξει το δρόµο και έχουµε το παράδειγµα.
Υπάρχουν δύο σχολές µε ιστορία, η «ΑΣΤΕΡ» και η «ΑΣΤΕΑΝ»
στην Κρήτη. Αυτές πρέπει να τις θωρακίσουµε και να τις κάνουµε
ανταγωνιστικές. Η συνολική αναβάθµιση θα αποτελεί τη σηµαν-
τική αφετηρία, προκειµένου να µπορέσουµε να είµαστε ανταγω-
νιστικοί στην τουριστική εκπαίδευση σε διεθνές επίπεδο.

Πρέπει να µπορούµε µέσα απ’ αυτήν την εκπαίδευση να δί-
νουµε τη δυνατότητα στους αποφοίτους των δοµών τουριστικής
εκπαίδευσης να συµµετέχουν σε µεταπτυχιακά προγράµµατα
σπουδών, σε διδακτορικά. Πρέπει, δηλαδή, κι αυτοί να είναι ισό-
τιµοι µε εκείνες τις άλλες σχολές της Ευρώπης, αλλά και µε εκεί-
νες στη γειτονιά µας, στα Βαλκάνια.

Θα αναφερθώ, επίσης, σε µία άλλη προοπτική που σχετίζεται
µε τον τουρισµό µας και αποτελεί αντικείµενο συνεργασίας και
συνεννόησης µε το Υπουργείο Παιδείας. Χαίροµαι που η Υπουρ-
γός µάς είπε ότι υπάρχει µία στενή συνεργασία µε το Υπουργείο
Παιδείας, προκειµένου αυτές οι δοµές να γίνουν ακόµα πιο αντα-
γωνιστικές. Αναφέροµαι, συγκεκριµένα στην είσοδο του µαθήµα-
τος της τουριστικής εκπαίδευσης στην εκπαίδευση γενικότερα,
κάτι που είναι επιβεβληµένο για τη χώρα µας, η οποία στηρίζεται
στον τουρισµό και επενδύει σ’ αυτόν για το µέλλον.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, θεωρώ
ότι βρίσκονται προς τη σωστή κατεύθυνση διατάξεις όπως η
απλούστευση των διαδικασιών και των αδειοδοτήσεων για τις
τουριστικές επιχειρήσεις. Το µεγάλο ζητούµενο είναι η ενίσχυση
της επιχειρηµατικότητας και το µεγαλύτερο εµπόδιο σ’ αυτήν την
προοπτική παραµένει η γραφειοκρατία και οι αγκυλώσεις που
δηµιουργούνται απ’ αυτήν.

Μέσα από την ηλεκτρονική υποβολή δικαιολογητικών για την
αδειοδότηση και λειτουργία των τουριστικών επιχειρήσεων, πα-
ρακάµπτεται η γραφειοκρατία και ελαχιστοποιείται ο απαιτούµε-
νος χρόνος για την έκδοση αδειών. 

Επίσης, είναι θετική η εξέλιξη της δηµιουργίας «Υπηρεσίας
Μίας Στάσης». Είναι ένα αίτηµα που έχουν και οι τουριστικοί πα-
ράγοντες και οι άνθρωποι που σχετίζονται µε τον τουρισµό. 

Ένα νέο τουριστικό προϊόν που εισάγεται µ’ αυτό το νοµοσχέ-
διο είναι η δυνατότητα λειτουργίας ξενοδοχείων συνιδιοκτησίας
µε µίσθωση τµηµάτων τους. Αυτή είναι τεράστια καινοτοµία. 

Στις θετικές αναφορές προσµετράται και το νέο θεσµικό πλαί-
σιο για τις ιαµατικές πηγές, το οποίο πιστεύω ότι είναι µόνο η
αρχή. Πρέπει να ακολουθήσει και ένα νέο ολοκληρωµένο θε-
σµικό πλαίσιο ανάπτυξης του ιατρικού τουρισµού, που είναι ένας
τοµέας από τον οποίο µπορεί να περιµένει πολλά η χώρα µας. 

470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



Υπάρχουν και οι δυνατότητες αλλά και οι προοπτικές, για να
αναπτύξουµε αυτήν την εξαιρετικά προσοδοφόρα εναλλακτική
µορφή τουρισµού. Θέλω, µάλιστα, να επικαλεστώ και τη µνήµη
σας, όταν σε σχετική επίκαιρη ερώτηση που είχε κατατεθεί στη
Βουλή, ο τότε Υπουργός Υγείας είχε θέσει σε προτεραιότητα
αυτό το σχέδιο για τον ιατρικό τουρισµό. Νοµίζω ότι και η Υπουρ-
γός είναι έτοιµη να αντιµετωπίσει αυτήν την πρόκληση στο επό-
µενο διάστηµα, κάτι πολύ σηµαντικό για τη Δωδεκάνησο, για την
Ελλάδα, για όλη τη χώρα γενικότερα.

Είναι, επίσης, θετικό ότι µε τις τροπολογίες που κατατέθηκαν,
διευρύνεται το προϊόν σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων.
Πέρα από τις εγκαταστάσεις ειδικής υποδοµής, όπως είναι οι µα-
ρίνες, τα γκολφ ή τα συνεδριακά κέντρα, στα σύνθετα τουριστικά
καταλύµατα θα µπορούν να δηµιουργούνται και εγκαταστάσεις
ειδικών µορφών τουρισµού, όπως µονάδες ιαµατικής θεραπευ-
τικής, κέντρα ευεξίας, κέντρα καταδυτικού τουρισµού και άλλα.

Πιστεύω ότι µία τέτοια διάταξη πρέπει να συµπεριληφθεί και
στο θεσµικό πλαίσιο για τον εναλλακτικό τουρισµό. Διακρίνω,
ωστόσο, από κάποιες τοποθετήσεις συναδέλφων µία διάθεση
κινδυνολογίας. Όµως, πρέπει να θυµηθούµε ότι τα σύνθετα κα-
ταλύµατα αποτελούν ένα νέο τουριστικό προϊόν. Μπορούν να δη-
µιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας, νέες αναπτυξιακές
προοπτικές. Μάλιστα, δεν αφορούν µικρά ή µεσαίου µεγέθους
νησιά, αλλά νησιά µε έκταση µεγαλύτερη των ενενήντα τετρα-
γωνικών χιλιοµέτρων.

Είναι µία καινούργια προσπάθεια. Άκουσα µε προσοχή την έν-
σταση της εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ. Όµως, είναι µία προσπά-
θεια και σ’ αυτήν πρέπει να επενδύσουµε και ενδεχοµένως, να
το επεκτείνουµε και σε άλλες περιοχές της χώρας.

Υπάρχει, επίσης, η διάταξη που προβλέπει ότι οι φορείς διαχεί-
ρισης των σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων πρέπει να διατη-
ρούν το σύνολο των κοινόχρηστων χώρων και των εγκατα-
στάσεων που είναι απαραίτητες για την εξυπηρέτηση του τουρι-
στικών κατοικιών µε πλήρη λειτουργία όλο το χρόνο. Αυτό πρα-
κτικά σηµαίνει ότι µε τη διάταξη επιµηκύνεται η τουριστική
περίοδος, ενσωµατώνεται το τουριστικό προϊόν στην καθηµερι-
νότητα των πολιτών και διατηρούνται οι θέσεις εργασίας.

Επίσης, είναι σαφές ότι παραµένουν σε ισχύ και όλες οι περι-
πτώσεις που προβλέπουν ο ν. 3028/2002 για την προστασία της
πολιτιστικής κληρονοµιάς και ο ν. 998/1979 για τα δάση, που
όπως είπε ο κ. Κωνσταντόπουλος είναι σηµαντικότατο στοιχείο.
Πέρα απ’ αυτό, εξορθολογίζεται το θεσµικό πλαίσιο για την από-
σταση των τουριστικών εγκαταστάσεων από το γιαλό, η οποία
είναι ανάλογη µε το ύψος των κτηρίων.

Θέλω, επίσης, να σταθώ στα θετικά του νοµοσχεδίου, στα
οποία συµπεριλαµβάνεται και η δηµιουργία νέων ξενώνων φιλο-
ξενίας µε σύγχρονες προδιαγραφές στη θέση τουριστικών µο-
νάδων που έχουν απαξιωθεί ή λειτουργούν σε υποβαθµισµένες
περιοχές, όπως το κέντρο της Αθήνας και άλλες περιοχές. Στην
Ελλάδα υπάρχει µία πανσπερµία τέτοιων καταλυµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό είναι µία
ευκαιρία συζήτησης, µία ευκαιρία για ανοιχτό διάλογο, αλλά το
χρονικό πλαίσιο περιορίζει να αναπτυχθεί αυτή η συζήτηση.
Θέλω, λοιπόν, επιγραµµατικά να σταθώ σε τρία σηµεία. Η φέ-
ρουσα ικανότητα είναι περιορισµένη και οφείλουµε να είµαστε
διπλά προσεκτικοί στα νησιά. Εκτιµώ ότι στο ειδικό χωροταξικό
για τον τουρισµό που θα αναθεωρηθεί, θα πρέπει να υπάρχει
σχετική πρόβλεψη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, η απόφαση της Υπουργού χθες να αποσυρθεί
το άρθρο 24 που αφορούσε κατά κύριο λόγο τις προϋποθέσεις
νοµιµοποίησης των τουριστικών κατοικιών που σήµερα ενοικιά-
ζονται παράνοµα, ήταν ορθή. Να µου επιτρέψετε να πω ότι υπάρ-
χει ένα τεράστιο έλλειµµα στον τοµέα των ελέγχων των
τουριστικών παραθεριστικών κατοικιών που νοικιάζονται παρά-
νοµα. Υπάρχει εκτεταµένη φοροδιαφυγή αλλά και εισφοροδια-
φυγή. Δεν µπορεί να αναγκάζουµε µικροϊδιοκτήτες ενοικιαζο-
µένων δωµατίων να πληρώνουν εισφορές στον ΟΑΕΕ και την ίδια
στιγµή να επιχειρούµε τη νοµιµοποίηση αυτών των κατοικιών
χωρίς πρόβλεψη για ασφάλεια, µε την κατάθεση µόνο ενός µι-

σθωτηρίου συµβολαίου.
Θέλω να στρέψω το ενδιαφέρον σας στις ιστοσελίδες. Με µία

µικρή µατιά θα δείτε χιλιάδες παραθεριστικές κατοικίες να νοι-
κιάζονται. Αγαπητοί συνάδελφοι, ξέρετε πόσες τουριστικές κα-
τοικίες λειτουργούν σήµερα στην Ελλάδα; Λειτουργούν µόλις
δύο χιλιάδες εκατόν εξήντα. Πότε και µε ποια διαδικασία θα ελέγ-
ξουµε τις υπόλοιπες; Είναι καιρός να µιλήσουµε και γι’ αυτό.
Είναι µία καθολική απαίτηση όσων λειτουργούν νόµιµα, επιβαρύ-
νονται µε φόρους, ασφαλιστικές εισφορές, την ώρα που κάποιοι
φοροδιαφεύγουν. 

Μία δεύτερη αναφορά σχετίζεται µε το άρθρο 29.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τέλος, µε αφορµή τη συζήτηση που υπήρχε στην επιτροπή,

θέλω να υπενθυµίσω τη δυνατότητα λειτουργίας διεύθυνσης
τουρισµού στη Δωδεκάνησο και στη Ρόδο µε αφορµή το π.δ.
313/2001 και το άρθρο 15 που δίνει τη δυνατότητα να λειτουργεί
και στη Ρόδο και στη Σύρο. Θεωρώ ότι η κυρία Υπουργός έχει
ευαισθησία για την περιοχή και θα διατηρήσει τη λειτουργία και
στη Ρόδο.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να
σταθώ στην αναφορά της κυρίας Υπουργού στην πρωτολογία
της ότι ο τουρισµός είναι µία εθνική επιταγή. Αυτήν την εθνική
επιταγή νοµίζω ότι εγκαινιάζει το νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό θεωρώ ότι
είναι µία σηµαντική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης που όταν φθά-
σει η ώρα θα την υπερψηφίσουµε όλοι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω κάτι, για να κατα-

γραφεί. Όπως ξέρετε, στις 15.30’ το αργότερο θα έχουµε ολο-
κληρώσει. Κάθε συνάδελφος που υπερβαίνει το χρόνο που έχει,
στερεί τη δυνατότητα από κάποιον άλλο συνάδελφο να πάρει τον
λόγο.

Άρα, λοιπόν, αν θέλετε να µπορέσουµε να δώσουµε τη δυνα-
τότητα να µιλήσουν σε όσο το δυνατόν περισσότεροι συνάδελ-
φοι, φροντίστε να τηρείτε το χρόνο που έχετε στη διάθεσή σας.
Διαφορετικά, στερούµε το δυνατότητα από κάποιους άλλους συ-
ναδέλφους να µιλήσουν. Ήδη εγώ στέρησα ένα λεπτό από κά-
ποιον άλλον. 

Tον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Χατζηλάµπρου. 
Κύριε Χατζηλάµπρου, να σας βάλω επτά λεπτά για να µιλήσετε

οκτώ; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε καταθέσει µια τροπολο-

γία που αφορά το θαλάσσιο µέτωπο της Πάτρας. Ενώ ακούγεται
σαν επιµέρους θέµα µέσα στα θέµατα που συζητάµε, νοµίζω ότι
έχει έναν κεντρικό χαρακτήρα, αν σκεφτούµε ότι µιλάµε για την
ανάπτυξη περιοχών µε τουριστικό ενδιαφέρον και ότι µιλάµε για
την τρίτη πόλη της χώρας, η οποία σε όλο της βόρειο σύνορο,
δηλαδή στη θάλασσά της, δεν έχει πρόσβαση. 

Μπορείτε να φανταστείτε, κύριοι συνάδελφοι, ότι χωρίζουν
τους Πατρινούς από τη θάλασσα κάγκελα πρώτης και δεύτερης
σειράς και ότι εκεί ήταν οι λιµενικές εγκαταστάσεις οι οποίες σή-
µερα δεν χρειάζονται, γιατί έχει φτιαχτεί νέο λιµάνι και ότι παρ’
όλα αυτά σήµερα οι Πατρινοί δεν έχουν πρόσβαση στο λιµάνι
τους, στο θαλάσσιο µέτωπό τους; 

Νοµίζω ότι πρόκειται για ένα εξαιρετικά ώριµο αίτηµα να έρ-
θετε και να υιοθετήσετε, κυρία Υπουργέ, στη συζήτηση και επί
της ουσίας την τροπολογία µας. Άλλωστε, όλες οι πολιτικές δυ-
νάµεις έχουν εκφραστεί θετικά σ’ αυτό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι όλες, κύριε συνά-
δελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Για το συγκεκριµένο θέµα
έχουν υπάρξει κινητοποιήσεις του λαού της Πάτρας και αποφά-
σεις των δηµοτικών συµβουλίων. Έχει έρθει -εποχή κ. Πάγκαλου-
και ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, ενώ έχει υπάρξει και ειδικό
προσωρινό παραχωρητήριο υπογεγραµµένο από τον ΟΛΠΑ και
το Δήµο Πατρέων. Επίσης, έχει υπάρξει ειδική µνεία και του κυ-
ρίου Αντιπροέδρου της Κυβερνήσεως, ενώ και ο σηµερινός Πρω-
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θυπουργός σε κάθοδό του στην Πάτρα έχει δεσµευθεί και έχει
ψέξει τους προκατόχους του γι’ αυτήν την καθυστέρηση. Πρό-
κειται για ένα αίτηµα σαράντα χρόνων και µπορεί να υλοποιηθεί
σήµερα, αφού έγινε το νέο λιµάνι, ενώ το προσωρινό παραχω-
ρητήριο της λιµενικής ζώνης θα πρέπει να γίνει οριστικό. 

Όµως, αυτό µας βάζει κατευθείαν στο πώς εννοεί κάποιος τον
τουρισµό. Αν µια πόλη δεν µπορεί να είναι φιλόξενη για τους ίδι-
ους τους κατοίκους της, αν δεν µπορούν να έχουν δραστηριό-
τητα και να ορίζουν οι ίδιοι τη µοίρα τρεισήµισι χιλιοµέτρων
θαλασσίου µετώπου, πώς να είναι τόπος φιλόξενος για τους επι-
σκέπτες; Πώς να αναπτυχθούν δραστηριότητες και διαδικασίες
φιλοξενίας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για ένα πολύ µεγάλο
θέµα και συνεχίζω να πιστεύω ότι είναι πλέον ώριµο να λυθεί,
γιατί όλες οι πολιτικές δυνάµεις έχουν πει ότι είναι δίκαιο ο
Δήµος Πατρέων µε τις αποφάσεις του και τους τοπικούς του φο-
ρείς να µπορεί να διαχειρίζεται αυτό το χώρο. 

Και αυτό το θέµα είναι συναφές µε το νοµοσχέδιό σας και επεί-
γον, γιατί θα µπορούσε να δηµιουργήσει µια ισορροπία στο νο-
µοσχέδιό σας, δεδοµένου ότι σε µια ολόκληρη περίοδο δεν
τηρήθηκαν αυτές οι υποσχέσεις, για τις οποίες µίλησα πιο πριν,
και οι υπογραφές έχουν πέσει µέσα σε µια νύχτα. Εδώ στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο ζήσαµε µια µαύρη νύχτα, όταν ήρθε και ψηφί-
στηκε τροπολογία µε πεντακόσιες σελίδες και µε τετρακόσιες
νοµικές υποθέσεις, προκειµένου να παραχωρηθούν τριάντα λιµά-
νια και λιµενικά ταµεία όλα στο ΤΑΙΠΕΔ. Το ξεχνάτε; Δεν είχε
έρθει ούτε καν το κείµενο εδώ. Και σήµερα ερχόµαστε να το διορ-
θώσουµε αυτό µ’ αυτήν την τροπολογία, την οποία σας καλούµε
να υιοθετήσετε και να θέσετε σε συζήτηση και επί της ουσίας. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτή η τροπολογία έχει το στοιχείο του
επείγοντος, γιατί αν αύριο εµφανιστεί στην περιοχή ιδιώτης επεν-
δυτής µε προικοδότηση, αν εµφανιστεί µε ένα σχέδιο µιας ΕΣΑΛ
που προβλέπει µέσα στο χώρο των λιµενικών εγκαταστάσεων πε-
νήντα επτά στρέµµατα ανοικοδόµηση µε ύψος είκοσι εννέα
µέτρα, καταλαβαίνει κανείς ότι η Πάτρα από παραλιακή πόλη θα
αποκτήσει άλλα δύο, τρία τετράγωνα προς τα µέσα. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να υποστηριχθεί από το ελληνικό Κοινο-
βούλιο ότι τώρα είναι η στιγµή να σταµατήσει αυτό το οποίο µπο-
ρεί να εξιτάρει, τέλος πάντων, τα επιχειρηµατικά δαιµόνια
διαφόρων. Εδώ βρίσκεται και το επείγον στοιχείο της τροπολο-
γίας. Δεν µπορούµε να νοµοθετούµε συνέχεια υπέρ του ΤΑΙΠΕΔ
µε ασυλία και µε δικαιώµατα και να µη µπορούµε µια φορά να
νοµοθετήσουµε στο δικό µας Κοινοβούλιο κάτι το οποίο είναι
ώριµο για να γίνει. Και επαναλαµβάνω ότι τίθεται απ’ όλες τις
πτέρυγες ότι αυτό το θέµα θα έπρεπε να είχε λυθεί χθες. Και θα
είχε λυθεί αν έπεφταν και οι τελευταίες υπογραφές από το προ-
σωρινό παραχωρητήριο, το οποίο και σας ζητάµε να εγκρίνετε.
Σας ζητάµε το προσωρινό παραχωρητήριο να γίνει νόµιµο, ου-
σιαστικό και οριστικό προς το Δήµο Πατρέων.

Σε κάθε περίπτωση, λέω ότι θα µπορούσε να δηµιουργηθεί µια
ισορροπία στο νοµοσχέδιο και από εκεί που χαρακτηρίζεται από
ειδικά προνοµιακά άρθρα για τους ιδιώτες επενδυτές και το ΤΑΙ-
ΠΕΔ, θα µπορούσε να χαρακτηρίζεται και από ένα µέτρο ισορ-
ροπίας, όπου ο Δήµος Πατρέων και οι φορείς της Πάτρας να
µπορούν να γίνουν κύριοι της ανάπτυξης γενικά αλλά και της
τουριστικής τους ανάπτυξης ειδικότερα. 

Σε κάθε περίπτωση, οι Πατρινοί θα υπερασπιστούν το χώρο
τους. Αυτό θα πρέπει να το έχουν υπ’ όψιν τους οι όποιοι επεν-
δυτές εµφανιστούν να οικοδοµήσουν µέσα στο χώρο της θάλασ-
σας. Η αύρα που δέχεται από τη θάλασσα η Πάτρα δεν µπορεί
να κοστολογηθεί µε επιχειρηµατικά και άλλα κριτήρια. Δεν µπο-
ρεί να θεωρήσουµε ότι το ζωογόνο αεράκι που µπαίνει µέσα στην
πόλη και την κάνει να είναι βιώσιµη θα το αφήσουµε στα χέρια
κάποιου ιδιώτη και του ΤΑΙΠΕΔ. Και γιατί να έχει την ασυλία το
ΤΑΙΠΕΔ σε τέτοιες κινήσεις; 

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, νοµίζουµε ότι θα πρέπει να υπο-
στηριχθεί αυτή η τροπολογία, µε την οποία το νοµοσχέδιο αποκτά
ένα γενικότερο ενδιαφέρον για τον τρόπο µε τον οποίο νοµίζουµε
ότι δοµείται η ζωή στις ίδιες τις πόλεις. Από αυτήν την άποψη, νο-
µίζουµε ότι πρέπει να είναι ουσιαστική η συζήτηση. Δυστυχώς,
όµως, δεν ακούσαµε ούτε µία κουβέντα από την κυρία Υπουργό.

Επιπλέον, έχει και έναν επείγοντα χαρακτήρα, ώστε σήµερα µε
βάση αυτό το νοµοσχέδιο να χρωµατιστεί η συζήτηση και η από-
φαση του Κοινοβουλίου από την παραχώρηση αυτή, ώστε να
φύγει από το ΤΑΙΠΕΔ και να υπογραφεί το οριστικό σύµφωνο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. 

Tον λόγο έχει ο κ. Στρατούλης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Λίγο πριν ο κ. Σταϊκούρας είπε ότι η Κυβέρνηση καταθέτει την

τροπολογία για την ΕΥΔΑΠ –µια παντελώς άσχετη τροπολογία
σε ένα εντελώς άσχετο νοµοσχέδιο- για να ορθολογικοποιηθούν
κάποια πράγµατα σε σχέση µε τα χρέη του δηµοσίου, τα εφάπαξ
κ.λπ.. Πρόκειται για ένα ωµό ψέµα. Πρόκειται για µια προπαρα-
σκευαστική τροπολογία για το ξεπούληµα του νερού, για το ξε-
πούληµα της ΕΥΔΑΠ. Ήδη και την Παρασκευή πάρθηκε
απόφαση από τη γενική συνέλευση των µετόχων να αρθεί το εµ-
πόδιο που υπήρχε, το εµπόδιο δηλαδή που συνίστατο στο ότι το
51% των µετοχών της ΕΥΔΑΠ πρέπει να ανήκει στο δηµόσιο.
Αυτό το οποίο προετοιµάζεται µ’ αυτήν την τροπολογία είναι ένα
πολύ µεγάλο πολιτικό, οικονοµικό και κοινωνικό έγκληµα. 

Η διεθνής εµπειρία έχει καταδείξει ότι η ιδιωτικοποίηση του
νερού έχει σαν ένα συνηθισµένο αποτέλεσµα πρώτον, την αλµα-
τώδη αύξηση των τιµών, δεύτερον, την υποβάθµιση της ποιότη-
τας του νερού και τρίτον, το να βρίσκονται στην απόλυτη
απελπισία αυτοί που δεν έχουν να πληρώσουν τους λογαρια-
σµούς και τους κόβονται οι συνδέσεις ύδρευσης από τις ιδιωτι-
κές εταιρείες οι οποίες δεν επενδύουν στο νερό για την ψυχή του
πατέρα τους και της µάνας τους, αλλά για να βγάλουν κέρδη. 

Συγκεκριµένα, η ιδιωτικοποίηση του νερού οδήγησε σε τερά-
στιες αυξήσεις τιµών στην Πορτογαλία κατά 400%, στο Μαρόκο
κατά 300%, στην Αργεντινή κατά 100%, στη Μεγάλη Βρετανία
κατά 67%. Επίσης, ακατάλληλο, µολυσµένο πόσιµο και πολύς χα-
µηλής ποιότητας νερού δηµιουργήθηκε από τους ιδιώτες που
πήραν αυτές τις επιχειρήσεις στο Σίδνεΐ, στο Οντάριο, στου
Μπουένος Άιρες, στη Νότια Αφρική. 

Και το τρίτο, όπως σας είπα, είναι τι θα γίνουν αν ιδιωτικοποι-
ηθεί η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ -οι δύο εταιρείες νερού Αθήνας και
Θεσσαλονίκης αλλά και άλλες άλλων δήµων- µε όσους αυτήν την
περίοδο είναι άνεργοι, έχουν κοπεί οι µισθοί τους και δεν έχουν
δυνατότητα να πληρώσουν τους λογαριασµούς. Τι θα τους κά-
νουν οι ιδιώτες που έχουν αυτές τις επιχειρήσεις; Είναι σαφές
ότι θα τους κόψουν τις συνδέσεις. 

Μάλιστα, τα προεόρτια και η προειδοποίηση σε ιδιώτες –εντός
εισαγωγικών- «επενδυτές» που έλεγε «εδώ πουλάµε τα πάντα,
πουλιόµαστε, ελάτε να αγοράσετε» ήταν η κίνηση που έγινε πριν
από δύο µέρες στην Κυψέλη όπου κόπηκαν όχι µόνο οι συνδέ-
σεις νερού εκατόν είκοσι λαϊκών νοικοκυριών που δεν µπορού-
σαν να αποπληρώσουν τους λογαριασµούς, αλλά τους πήραν και
το ρολόι της ΕΥΔΑΠ, δίνοντας µήνυµα στις εταιρείες ότι ετοιµά-
ζουµε ιδιωτικοποίηση και θα έχετε τη δυνατότητα να κάνετε τέ-
τοια πράγµατα. 

Όλα αυτά έχουν οδηγήσει στο να έχει αναπτυχθεί σε ολό-
κληρη την Ευρώπη ένα πολύ µεγάλο κίνηµα, ώστε ο 21ος αιώνας
να βρει όλες τις ευρωπαϊκές χώρες µε τις επιχειρήσεις του
νερού, είτε σε δηµόσια είτε σε δηµοτική διαχείριση. Στη Γαλλία,
όπου έγινε η ιδιωτικοποίηση του νερού, οι εταιρείες νερού επα-
νήλθαν στο δηµόσιο την τελευταία πενταετία.

Στην Ιταλία το 2011, έγινε δηµοψήφισµα και µε 95% ο ιταλικός
λαός καταψήφισε την ιδιωτικοποίηση του νερού.

Στη Γερµανία, το σύνολο του τοµέα ύδρευσης ανήκει στους
δηµόσιους φορείς. 

Στην Ελλάδα, ζητούν από την Κυβέρνηση -και αυτή υποτάσσε-
ται- οι τοκογλύφοι-δανειστές της χώρας να κάνει το ακριβώς αν-
τίστροφο, δηλαδή να ξεπουλήσει το νερό. 

Διαφωνούµε ριζικά και µε αυτήν την τροπολογία και µε ό,τι προ-
ετοιµάζει αυτή η τροπολογία. Ζητάµε να την αποσύρετε. Το νερό
πρέπει να είναι δηµόσιο, γιατί συνιστά πολύ βασικό όρο ζωής για
όλους και όλες. Το καθαρό, το πόσιµο νερό αποτελεί ανθρώπινο
δικαίωµα και το ευρύτερο θέµα της διατήρησης των υδάτων για
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ιδιωτική και γεωργική χρήση πρέπει να παραµείνει δηµόσιο αγαθό. 
Η ιδιωτικοποίηση του νερού στη χώρα µας είναι και ζήτηµα δη-

µοκρατίας. Γι’ αυτό διαφωνούµε µε κάθε τρόπο και θα προσπα-
θήσουµε να αναπτύξουµε ή να στηρίξουµε παλλαϊκό κίνηµα, για
να µην ξεπουληθεί το νερό σε ιδιώτες. Εφόσον, βεβαίως, πραγ-
µατοποιηθεί µια τέτοια ιδιωτικοποίηση, ισχύει αυτό που έχουµε
πει, ότι δηλαδή µία κυβέρνηση της Αριστεράς θα ξαναπάρει πίσω
µε δηµόσιο χαρακτήρα και έλεγχο την αξιοποίηση και τη διαχεί-
ριση του νερού. 

Το δεύτερο που θέλω να πω για το νοµοσχέδιο του τουρισµού
είναι το εξής: Ακούσαµε την κυρία Υπουργό να µιλάει για δεκαε-
πτά εκατοµµύρια τουρίστες φέτος και για 11 δισεκατοµµύρια
τζίρο από την τουριστική δραστηριότητα στη χώρα µας. Πανη-
γυρίζει και η Υπουργός και η Κυβέρνηση. Πίσω, όµως, απ’ αυτό
και µε άλλοθι αυτό κρύβεται µία κατάσταση, η οποία υπάρχει σε
αυτήν την τουριστική ανάπτυξη όχι µόνο στις περιοχές της του-
ριστικής ανάπτυξης αλλά και µε τους εργαζόµενους στον τουρι-
σµό. Αναφέρει στην εισηγητική έκθεση ότι ο τουρισµός συνέβαλε
και συµβάλλει στο να αυξηθεί η απασχόληση και να καταπολε-
µηθεί η ανεργία. 

Όµως, κυρία Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα τέσσερα
τελευταία χρόνια, δηλαδή από το 2008 έως το 2012, δεν είχαµε
αύξηση της απασχόλησης. Είχαµε µείωση της απασχόλησης
στον τουρισµό κατά 15,5%, διότι οι µεγαλοξενοδόχοι και οι µε-
γαλοεπιχειρηµατίες του τουρισµού προτιµούν την εντατικοποί-
ηση της εργασίας των ήδη εργαζοµένων –και τις απολύσεις,
βεβαίως- και όχι νέες προσλήψεις. 

Επίσης, έχουν απορρυθµιστεί πλήρως οι εργασιακές σχέσεις
στο χώρο του τουρισµού. Είναι εργασία µε συνθήκες γαλέρας:
δώδεκα ώρες την ηµέρα, δεκαέξι ώρες την ηµέρα, χωρίς να πλη-
ρώνονται οι υπερωρίες και µε την απειλή της απόλυσης! Λιποθυ-
µίες από καµαριέρες, από µαγείρους, από σερβιτόρους
καταγγέλλονται κάθε µέρα στις εφηµερίδες και στις τηλεοράσεις. 

Επίσης, µειώθηκαν οι µισθοί. Η περσινή συλλογική σύµβαση
εργασίας µείωσε τους µισθούς κατά 15%. Όµως, οι περισσότε-
ρες τουριστικές επιχειρήσεις ούτε αυτήν τη συλλογική σύµβαση
µε το µειωµένο µισθό εφαρµόζουν. Μειώνουν το µισθό, ώστε να
προσεγγίζουν το µειωµένο κατώτερο µισθό και ο κατώτερος µι-
σθός των 500 ευρώ καθαρά να γίνει καθολικός µισθός και για τον
κλάδο του τουρισµού ολόκληρο και για όλη την Ελλάδα. 

Οι ελαστικές µορφές απασχόλησης -η µερική, η προσωρινή
και η εκ περιτροπής απασχόληση- φθάνουν το 80% της απασχό-
λησης σε αυτόν τον τοµέα σε ορισµένες περιοχές. 

Η µαύρη και ανασφάλιστη εργασία -χθες βγήκαν τα πορίσµατα
των ελεγκτικών µηχανισµών του κράτους, που αυτές τις µέρες κά-
νουν ελέγχους- φθάνει µέχρι και το 40%. Χιλιάδες εργαζόµενοι
στον τουρισµό έχουν έξι, δέκα, δεκαπέντε, δεκαέξι µήνες να πλη-
ρωθούν.

Έχουν µειωθεί οι έλεγχοι του Σώµατος Επιθεωρητών Εργα-
σίας -γίνονται µόνο µία περίοδο του καλοκαιριού και µόνο για βι-
τρίνα- γιατί ουσιαστικά η Κυβέρνησή σας το έχει διαλύσει. 

Το εποχικό επίδοµα που έπαιρναν οι εργαζόµενοι στον τουρι-
σµό, το χειµώνα το χάνουν πλέον, γιατί βάλατε προϋπόθεση από
1-1-2013 τα τέσσερα τελευταία χρόνια να µην έχουν πάρει πάνω
από τετρακόσια πενήντα ένσηµα επιδότησης και από 1-1-2014
πάνω από τετρακόσια. Αλλιώς δεν έχουν δικαίωµα νέας επιδότη-
σης. Είχαν και αυτό, για να στηριχθούν το χειµώνα. Χάθηκε και
αυτό. Μερικές φορές δουλεύουν µάλιστα και οι δύο σε µια οικο-
γένεια στον τουρισµό. 

Βεβαίως, το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι αφήνετε να
αξιοποιούν οι µεγαλοξενοδόχοι και οι µεγάλες επιχειρήσεις του
τουρισµού τους εκπαιδευόµενους σε τουριστικά επαγγέλµατα,
για να τους υπερεκµεταλλεύονται. Είτε αξιοποιούν τους εκπαι-
δευόµενους από Βουλγαρία και Ρουµανία µε µισθό 200 ευρώ,
στο όνοµα τού ότι κάνουν εκπαίδευση είτε τους εκπαιδευόµε-
νους από Ελλάδα. 

Οι µεγαλοξενοδόχοι έχουν δικαίωµα µέχρι και το 17% του προ-
σωπικού τους να το καλύπτουν µε εκπαιδευόµενους από τουρι-
στικές σχολές µε το 60% του βασικού µισθού -δηλαδή 300 ευρώ-
και ανασφάλιστους για σύνταξη. Έχουν µόνο ασφάλιση για
υγεία. Βέβαια, αυτό το καινούργιο πρόγραµµα, δηλαδή η επιταγή

εισόδου στην εργασία για νέα παιδιά µέχρι είκοσι εννέα χρονών
που απασχολούνται στον τουρισµό, ουσιαστικά είναι «επιταγή ει-
σαγωγής στην εκµετάλλευση» από την εργασία τους στους µε-
γαλοξενοδόχους, γιατί είναι µε µισθό 400 ευρώ το µήνα, µόνο
για πέντε µήνες και µε τους χειρότερους εργασιακούς όρους. 

Επίσης, για τον εσωτερικό τουρισµό θέλω να πω, κυρία
Υπουργέ, ότι ο εσωτερικός τουρισµός δέχθηκε το πλήγµα όχι
µόνο από τις µνηµονιακές πολιτικές -το 83% του λαού µας δεν
έχει λεφτά να κάνει φέτος διακοπές και απ’ όσους δηλώνουν ότι
θα κάνουν, το 80% λέει ότι θα πάει σε φιλικά σπίτια ή στο σπίτι
του στο χωριό- αλλά και από τη διάλυση του Οργανισµού Εργα-
τικής Εστίας, που διακινούσε µαζί µε τις οικογένειές τους περίπου
τριακόσιες χιλιάδες άτοµα, εργαζόµενους και συνταξιούχους, µε
το λεγόµενο «κοινωνικό τουρισµό» που καταργήθηκε. Θα τον
εφαρµόσουν –λένε- το Σεπτέµβριο, αφού λήξει η τουριστική πε-
ρίοδος και πολύ µειωµένο, δηλαδή αντί για τριακόσιες χιλιάδες
θα επωφελούνται είκοσι ή είκοσι δύο χιλιάδες. Αυτό ήταν σοβα-
ρότατο πλήγµα στον τουρισµό, διαλύοντας έναν οργανισµό, που
δεν χρειαζόταν καµµία κρατική επιχορήγηση. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, επειδή το νοµοσχέδιό σας, κυ-
ρίως, εξυπηρετεί τους ξενοδόχους, δεν εξυπηρετεί το λαό, την
πραγµατική τουριστική ανάπτυξη και τη διαφύλαξη της πολιτι-
στικής και της περιβαλλοντικής µας κληρονοµιάς, είµαστε αντί-
θετοι και θα το καταψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε. 

Παρακαλώ πολύ την κ. Νίκη Φούντα να πάρει τον λόγο. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιόµουν

ανεβαίνοντας σε αυτό το Βήµα πόσες φορές θα αναφερθώ στο
άρθρο 24 του Συντάγµατος και το χωροταξικό σχεδιασµό. 

Δυστυχώς, διαφεύγει ίσως από την πλειοψηφία των Βουλευ-
τών µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο ότι στο άρθρο 24 του Συντάγ-
µατος για το χωροταξικό σχεδιασµό ενυπάρχουν ανθρώπινα
δικαιώµατα και κοινωνικές κατακτήσεις. 

Φυσικά, περίµενα πως θα πρέπει να αναφερθώ σε αυτό το
άρθρο, δυστυχώς, σε νοµοσχέδια που θα φέρει το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, έστω το Υπουργείο Ανάπτυξης, τηρουµένων των ανα-
λογιών και της κρίσης, όπως κάποιοι την αντιλαµβάνονται. Όµως,
για ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού που θα έπρεπε
να σκέφτεται ότι είναι αδήριτη ανάγκη η προάσπιση του περιβάλ-
λοντος ως βάση ουσιαστικά για την εξέλιξη του τουρισµού στην
Ελλάδα, ειλικρινά δεν το περίµενα. 

Επίσης, δυστυχώς, ξαφνιάστηκα δυσάρεστα από την εισήγηση
της κυρίας Υπουργού. Και εξηγούµαι ότι επισήµανε ότι αυτό το
νοµοσχέδιο ουσιαστικά δεν απαγορεύει. Διορθώστε µε, αν συ-
νώνυµο του «δεν απαγορεύει» είναι το «επιτρέπει». Αυτό το νο-
µοσχέδιο επιτρέπει σε προστατευόµενες περιοχές, σε
αρχαιολογικούς χώρους και σε περιοχές ιδιαίτερου φυσικού κάλ-
λους τη δηµιουργία τουριστικών καταλυµάτων. 

Βεβαίως, υπάρχει µια επισήµανση στο άρθρο 1, η οποία λέει
ότι αυτές οι εκτάσεις διέπονται από τα υφιστάµενα ειδικά νοµικά
καθεστώτα προστασίας. Προσπάθησε να το δικαιολογήσει ο ει-
σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας αυτό. Με νοµοτεχνική βελτίωση
που φέρατε φροντίσατε να σβήσετε και το «υφιστάµενα». Δη-
λαδή µε µελλοντικά καθεστώτα προστασίας, που βγαίνουν ου-
σιαστικά µε υπουργικές αποφάσεις. Αυτό είναι πάρα πολύ
βολικό. 

Επίσης, να πω ότι κατατέθηκε στα Πρακτικά µια φωτογραφία
αυθαίρετης δόµησης τουριστικών καταλυµάτων. Ποιος κυβερ-
νούσε τόσα χρόνια και έχουµε αυθαίρετη δόµηση; Η Δηµοκρα-
τική Αριστερά σίγουρα όχι. Επίσης, σήµερα και αύριο υπάρχει
ένα νοµοσχέδιο πολύ µελετηµένο και τηρουµένων των αναλογιών
σωστό από το ΥΠΕΚΑ, το οποίο αναφέρεται ενδελεχώς στην αυ-
θαίρετη δόµηση. 

Μίλησε η κυρία Υπουργός για συνεργασία µεταξύ των Υπουρ-
γείων. Ποια συνεργασία; Το ΥΠΕΚΑ δεν συνυπογράφει καν αυτό
το νοµοσχέδιο. Αυτό το νοµοσχέδιο –να το ακούσουν όλοι- που
έχει τόσες πολεοδοµικές και χωροταξικές διατάξεις υπογράφε-
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ται µόνο από τον Υπουργό κ. Στουρνάρα και την κ. Κεφαλο-
γιάννη, πράγµα ανεπίτρεπτο. 

Επίσης, αυτή η εξαντλητική συνεργασία των Υπουργείων
εξαντλείται και σε κάποιο άλλο δεδοµένο, ότι αυτήν τη στιγµή
υπάρχει σε γενικότερη διαβούλευση το ειδικό χωροταξικό του-
ρισµού, που προηγείται και αυτό του εθνικού χωροταξικού.
Έχουµε δηλαδή και µια ανακολουθία χρονική, πέρα από θεσµική,
που για µένα είναι µη κατανοητή, µη αντιληπτή. 

Πού είναι ο σεβασµός προς το περιβάλλον και σε όλη αυτήν
την οµορφιά της χώρας µας; Γιατί η χώρα πρέπει να λειτουργεί
διαρκώς στον αυτόµατο πιλότο; Γιατί δεν µπορούµε να φέρουµε
ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θα έχει όραµα για τον τουρισµό, σε µια
χώρα σαν την Ελλάδα; Είναι τόσο δύσκολο;

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου περιλαµβάνει αποσπασµατικές
διατάξεις οι οποίες ουσιαστικά έχουν µία κατακερµατισµένη θε-
ώρηση. Υπάρχουν κάποια άρθρα, τα οποία είναι πολύ σηµαντικά
–και φυσικά τα υπερψηφίζουµε- και που έχουν να κάνουν µε µορ-
φές εναλλακτικού τουρισµού. Πρώτη φορά γίνεται λόγος –και
αυτό είναι φυσικά προς τιµήν του Υπουργείου- για τον ιαµατικό
τουρισµό, για τον ιατρικό τουρισµό ή για τον χειµερινό ουσια-
στικά τουρισµό σε κάποιες διατάξεις. 

Είναι δυνατόν, όµως, να µην γίνεται καµµία αναφορά στις υπο-
δοµές; Υπάρχει τουρισµός χωρίς υποδοµές; Υπάρχει τουρισµός
χωρίς κατάρτιση των ανθρώπων που ασχολούνται µε τον τουρι-
σµό; Και κυρίως, υπάρχει τουρισµός χωρίς ανθρώπους; Το � του
ελληνικού πληθυσµού ασχολείται άµεσα ή έµµεσα µε τον τουρι-
σµό. Καµµία αναφορά δεν υπάρχει σε αυτό το νοµοσχέδιο. Διε-
ρωτώµαι: Υπάρχει κάποιος σε αυτήν την Αίθουσα που θεωρεί ότι
αυτό το νοµοσχέδιο απολήγει σε µία συγκροτηµένη αντίληψη για
τον τουρισµό;

Στην αιτιολογική έκθεση το Υπουργείο δίνει προτεραιότητα σε
ό, τι αποκαλεί «δηµιουργία σύνθετων και οργανωµένων τουριστι-
κών αναπτύξεων». Κεντρική ιδέα; Το τουριστικό προϊόν πρέπει
να συνιστά µια συνολική πολυτελή εµπειρία κατανάλωσης. Αυτό
είναι ένα µοντέλο που υπήρχε το 1990. Έχει καταγραφεί πανευ-
ρωπαϊκά και έχει καταρρεύσει. Τα all inclusive, αποκοµµένα εν-
τελώς από τις τοπικές κοινωνίες, δεν λειτουργούν. Δεν
λειτουργούν για τον τουρισµό. Και κυρίως, δεν λειτουργούν σε
µία χώρα σαν την Ελλάδα.

Επίσης, αυτές οι αποκοµµένες µονάδες δεν έχουν µπει χωρο-
ταξικά. Και δεν έχει ληφθεί καθόλου υπ’ όψιν ο κορεσµός και η
φέρουσα ικανότητα των διπλανών τοπικών κοινωνιών και οικονο-
µιών. Πώς γίνεται να λειτουργήσει ή να το θεωρούµε αυτό του-
ριστικό κατάλυµα, ανεξάρτητα του πού βρίσκεται, σε ποιον
αναφέρεται και κυρίως, στο πού στοχεύει; Πώς θα έχουµε πλη-
ρότητα; Πώς θα ενισχύσουµε ουσιαστικά την τουριστική επιχει-
ρηµατικότητα;

Υπάρχει, λοιπόν, ένα πλέγµα διατάξεων πολεοδοµικής και χω-
ροταξικής υφής, που λειτουργεί κατά παρέκκλιση των ισχυουσών
διατάξεων. Και πέρα από αυτά που είπε η κυρία Υπουργός, δη-
µιουργείται ένα ειδικό χωροταξικό τουρισµού, το οποίο δεν συ-
νάδει µε το γενικό χωροταξικό και µε το Σύνταγµα. Και πολλές
από αυτές τις διατάξεις θα καταπέσουν στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Το ξέρετε. Είτε διάσπαρτη είτε ουσιαστικά νοµιµοποι-
ηµένη, η αυθαιρεσία είναι αυθαιρεσία.

Να ολοκληρώσω, µιλώντας για το άρθρο 5, που αφορά σε δια-
τάξεις για οργανωµένους υποδοχείς τουριστικών δραστηριοτή-
των. Κατά τη γνώµη µου, πρέπει να αποσυρθεί ολόκληρο. Είναι
µία σειρά κατ’ εξαίρεση παρεκκλίσεων υπέρ ΠΟΤΑ, σύνθετων
τουριστικών καταλυµάτων και καταλυµάτων πέντε αστέρων. Δια-
µορφώνεται ένα ειδικό πλαίσιο αυθαιρεσιών, το οποίο µε ειδικό
καθεστώς ρυθµίζει –κατ’ εξαίρεση φυσικά πολεοδοµικών διατά-
ξεων- τοποθέτηση κτισµάτων τριάντα µέτρα από τον αιγιαλό, ει-
δικές εγκαταστάσεις δέκα µέτρα από τον αιγιαλό -πρώτη φορά
εισάγεται τέτοιο νοµοθέτηµα στην ελληνική νοµοθεσία, στο Κοι-
νοβούλιο- όπως και ρυθµίσεις για τη χωροθέτηση Σύνθετων Του-
ριστικών Καταλυµάτων σε δάση και δασικές εκτάσεις, όπως οι
περιοχές «Natura», κ.λπ.. Ευτυχώς, αποσύρθηκε το άρθρο για τα
ιδιωτικά δάση. Είναι οµολογουµένως µια πρόοδος.

Στο άρθρο 9 –και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- γίνεται η χωρο-
θέτηση των λιµένων. Είναι δυνατόν, σε µία ακτογραµµή τόσων χι-

λιοµέτρων, που τη θεωρείτε -ορθά στο νοµοσχέδιο- ως συγκριτικό
πλεονέκτηµα της χώρας µας, να πάµε πάνω στους αρχαιολογι-
κούς χώρους και στις προστατευόµενες περιοχές και να δίνουµε
τη δυνατότητα να υπάρχει λιµένας; Από πού προκύπτει αυτή η δυ-
νατότητα; Γιατί δεν ενισχύουµε τους παραδοσιακούς οικισµούς;
Γιατί συµβάλλουµε στην αλλοίωση αυτών των περιοχών;

Θα κλείσω την οµιλία µου, λέγοντας ότι έχω ζήσει στο εξωτε-
ρικό και συγκεκριµένα στην Ιταλία. Εκεί, παίρνουν µία πέτρα και
την αναδεικνύουν σε µνηµείο. Και την αναδεικνύουν σε µνηµείο,
χωροθετώντας ένα ιστορικό κέντρο, κύριοι του Υπουργείου,
γύρω από αυτό το µνηµείο. Και δηµιουργούν απαγορεύσεις. Να
το ακούσει το Υπουργείο. Δηµιουργούν περιορισµούς και απα-
γορεύσεις. Έτσι αναδεικνύονται τα τοπία. Και έτσι αναδεικνύον-
ται τα µνηµεία: Με απαγορεύσεις και προστασία.

Να πω και κάτι άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ολοκληρώστε, κυρία

συνάδελφε.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, συγνώµη, είναι σηµαντικό.
Ήµουν στην εκλογική µου περιφέρεια, στο Μύτικα, απέναντι

από το Μεγανήσι και το Σκορπιό. Ο Ρώσος µεγιστάνας του Σκορ-
πιού έχει βάλει µπαλόνια γύρω-γύρω από το Σκορπιό και δεν επι-
τρέπεται η πρόσβαση των Ελλήνων πολιτών στο νησί. Με αυτό
το νοµοσχέδιο απαγορεύουµε την πρόσβαση όλων στις παρα-
λίες. Αυτήν την Ελλάδα θέλουµε; 

Τουρισµός για µας είναι απαγορεύσεις και δικαιώµατα. Τουρι-
σµός για µας είναι σχεδιασµός. Και αυτό το νοµοσχέδιο, δυστυ-
χώς, δεν έχει τίποτα από τα δύο.

Ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κι επειδή ζήσατε στην Ιταλία, ξέρετε ότι και κοντά στη θά-
λασσα υπάρχουν παρεµβάσεις, µε κανόνες που τηρούνται, όµως
και όπου χρειάζεται. Αυτή είναι η ειδοποιός διαφορά.

Ο κ. Κέλλας έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητούµε σήµερα αφορά τον σηµαντικότατο πυλώνα, τον
κλάδο-ατµοµηχανή της εθνικής µας οικονοµίας, τον τουρισµό.

Στη δύσκολη συγκυρία που ζούµε, έχουµε εναποθέσει ένα
πολύ µεγάλο µέρος των ελπίδων µας για ανάπτυξη και έξοδο
από το µνηµόνιο στην πορεία του τουρισµού µας. Όλοι προσδο-
κούµε ότι φέτος θα έχουµε νέο ρεκόρ αφίξεων τουριστών στη
χώρα µας, µε ό, τι αυτό συνεπάγεται για την εισροή συναλλάγ-
µατος, το ΑΕΠ της χώρας, την αγορά εργασίας, κ.λπ..

Η Κυβέρνηση και προσωπικά ο Πρωθυπουργός, Αντώνης Σα-
µαράς, κάνει ό, τι είναι δυνατόν προς την κατεύθυνση τόνωσης
του τουρισµού µας: Και το Υπουργείο Τουρισµού επανασύστησε,
µε διευρυµένες, µάλιστα, αρµοδιότητες και πρόσφατα σηµείωσε
σηµαντική επιτυχία µε τη µείωση του ΦΠΑ στην εστίαση. 

Η προσπάθεια αυτή, όµως, θα κινδυνεύσει αν οι απασχολού-
µενοι στην εστίαση και στον τουρισµό γενικότερα συνεχίζουν να
αντιµετωπίζουν τον τουρίστα µε την ίδια νοοτροπία, όπως µέχρι
τώρα. Δηλαδή, ευκαιριακά και στη λογική του εύκολου κέρδους.

Τολµώ να πω ότι όλοι µας, απασχολούµενοι και µη στον του-
ρισµό, πρέπει να αποκτήσουµε τουριστική συνείδηση και να συµ-
βάλλουµε σε αυτήν την εθνική υπόθεση, γιατί η εικόνα της χώρας
µας βασίζεται στη γενικότερη συµπεριφορά µας ως λαού. Η αει-
φορία, λοιπόν, στον τουρισµό εξαρτάται από όλους µας. 

Γύρω µας υπάρχει σφοδρός ανταγωνισµός σε όλη τη Μεσό-
γειο. Το τουριστικό προϊόν δεν βασίζεται πλέον µόνο στον ήλιο
και στη θάλασσα, αλλά πρέπει να αναβαθµιστεί µε έµφαση στην
ποιότητα, στη µείωση του κόστους και στην αναβάθµιση των
υποδοµών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο ύστερα
από τρεισήµισι χρόνια, έρχεται ως αρωγός, για να δώσει λύσεις
τόσο προς την κατεύθυνση νέων επενδύσεων όσο και προς τον
εµπλουτισµό και µετασχηµατισµό του τουριστικού µας προϊόν-
τος. Είναι αποτέλεσµα σκληρής και µεθοδικής δουλειάς, εξαντ-
λητικών συζητήσεων και διαβουλεύσεων µε τους εµπλεκόµενους
φορείς και περιλαµβάνει σαράντα πέντε άρθρα. Ας δούµε µερικά
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από αυτά.
Τα άρθρα 1 έως 8 αναφέρονται σε θεσµικές ρυθµίσεις µε

στόχο την προσέλκυση και τη διευκόλυνση επενδύσεων κάτω
από αυστηρό περιβαλλοντικό έλεγχο. Εισάγεται η έννοια του ορ-
γανωµένου υποδοχέα τουριστικών δραστηριοτήτων µε σκοπό
την ανάπτυξη στρατηγικών επενδύσεων και τη διευκόλυνση της
επιχειρηµατικότητας και προσδιορίζονται κανόνες χωροθέτησής
τους. Η Αντιπολίτευση εγείρει επιφυλάξεις για τους υποδοχείς
αυτούς, χωρίς λόγο, καθώς δεν αφορά τα νησιά µας µε έκταση
κάτω από ενενήντα τετραγωνικά χιλιόµετρα. Όταν δε, πρόκειται
για χώρους µε ιστορικό ή αρχαιολογικό ενδιαφέρον, προστα-
τευόµενα δάση, κ.λπ., απαιτείται ως δικλίδα ασφαλείας η έκδοση
υπουργικών αποφάσεων και προεδρικών διαταγµάτων, µετά από
σύµφωνη γνώµη του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Διευρύνεται, επίσης, το τουριστικό προϊόν των σύνθετων του-
ριστικών καταλυµάτων µε εγκαταστάσεις γκολφ, µαρίνες, συνε-
δριακά κέντρα αλλά και µονάδες ιαµατικής θεραπείας, κέντρα
αναζωογόνησης, ευεξίας και καταδυτικού τουρισµού. 

Εισάγεται, επίσης, ένα νέο τουριστικό προϊόν: Τα ξενοδοχεία
συνιδιοκτησίας, τα λεγόµενα «condo hotels» και ρυθµίζεται ο
τρόπος λειτουργίας τους. Συγκεκριµένα, επιτρέπεται η σύσταση
οριζοντίων και καθέτων ιδιοκτησιών σε ξενοδοχεία τριών, τεσσά-
ρων και πέντε αστέρων εντός σχεδίου πόλεως. Και αυτό είναι νο-
µίζω σηµαντικό.

Στη λογική δηµιουργίας νέου τύπου καταλυµάτων εισάγονται
οι ξενώνες φιλοξενίας νέων. Οι ξενώνες αυτοί µπορούν να προ-
κύψουν από µετατροπή απαξιωµένων τουριστικών µονάδων,
ώστε να δώσουν ώθηση σε επιβαρυµένα αστικά κέντρα.

Τα άρθρα 9 έως 13 αφορούν τους τουριστικούς λιµένες και τα
χιονοδροµικά κέντρα. Προβλέπονται ρυθµίσεις για τη λειτουρ-
γική τακτοποίηση και χωροθέτηση αυτών.

Προβλέπεται επίσης εξαίρεση από το ωράριο λειτουργίας των
εµπορικών καταστηµάτων που βρίσκονται στη χερσαία ζώνη του-
ριστικών λιµένων, ώστε να λειτουργούν όλες τις µέρες, εργάσι-
µες και εξαιρέσιµες. 

Για δε τα χιονοδροµικά κέντρα τα οποία µέχρι σήµερα δεν
έχουν άδεια λειτουργίας, απλοποιούνται τα απαιτούµενα δικαιο-
λογητικά και τίθεται αυστηρή προθεσµία για την προσκόµιση της
απόφασης έγκρισης των περιβαλλοντικών όρων. Έτσι θα µπορέ-
σουν να εκµεταλλευθούν πόρους από το ΕΣΠΑ. 

Τα άρθρα 14 έως 16 αφορούν την κατανοµή των νέων ρόλων
µεταξύ του Υπουργείου και του ΕΟΤ µε γνώµονα την καλύτερη
εξυπηρέτηση του στρατηγικού σχεδίου της χώρας για τον του-
ρισµό. Έχουµε τερµατισµό του µοντέλου όπου ο ΕΟΤ και αδει-
οδοτούσε και ήλεγχε τις τουριστικές επιχειρήσεις. Έτσι ένας
«θύλακας» διαφθοράς καταργείται. Η ειδική υπηρεσία προώθη-
σης και αδειοδότησης τουριστικών επενδύσεων του ΕΟΤ µετα-
φέρεται στο Υπουργείο Τουρισµού όπου θα λειτουργεί σαν
υπηρεσία µιας τάσης ώστε να µειωθεί η γραφειοκρατία. Ο ΕΟΤ
θα έχει σαν αποκλειστικό στόχο τη συστηµατική και έγκαιρη προ-
βολή του ελληνικού τουριστικού προϊόντος προς τις διεθνείς
αγορές καθώς και το άνοιγµα νέων δυναµικών αγορών. Όπου
στο εξωτερικό δεν υπάρχουν γραφεία του ΕΟΤ ή έχουν καταρ-
γηθεί, προβλέπεται η στελέχωση των πρεσβειών µας µε τουρι-
στικούς εντεταλµένους, κίνηση απολύτως λογική. Δεν
καταλαβαίνω τους φόβους της Αντιπολίτευσης περί δήθεν δυαρ-
χίας ή έλλειψης συντονισµού, αφού οι τουριστικοί εντεταλµένοι
ιεραρχικά µεν θα υπάγονται στον πρέσβη ή στον πρόξενο, λει-
τουργικά δε στον ΕΟΤ. 

Τα άρθρα 17 έως 20 ενισχύουν τον επιτελικό ρόλο του Υπουρ-
γείου Τουρισµού. Δηµιουργείται διεύθυνση τουριστικής εκπαί-
δευσης µε αρµοδιότητες τη διαµόρφωση εκπαιδευτικών
προγραµµάτων, τη διοικητική µέριµνα και την αξιολόγηση του
εκπαιδευτικού έργου. Επίσης, συστήνεται το Παρατηρητήριο
Τουρισµού µε αντικείµενο την αξιοποίηση των στοιχείων του δο-
ρυφόρου λογαριασµού τουρισµού, ώστε να σχεδιάζονται απο-
δοτικές πολιτικές.

Τα άρθρα 24 έως 29 αφορούν την λειτουργία των τουριστικών
καταλυµάτων και την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητάς τους.
Προβλέπεται η δηµιουργία ξενοδοχειακών clusters, όπου µικρές
επιχειρήσεις που βρίσκονται σε απόσταση µέχρι τριακόσια µέτρα

από µία κεντρική ξενοδοχειακή µονάδα θα µπορούν να ενσωµα-
τωθούν σ’ αυτή µε το ίδιο brand name. Καταλαβαίνουµε όλοι µας
τι δυνατότητες δίνει αυτή η καινοτοµία στους µικρούς και ξεχα-
σµένους ξενοδόχους ή ιδιοκτήτες ενοικιαζοµένων. Ξαναµπαίνουν
στο παιχνίδι. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνοντας την τοποθέτησή µου
θα πω ότι δύσκολα µπορεί και ο πιο κακόπιστος να ισχυριστεί ότι
το νοµοσχέδιο δεν κινείται στη σωστή κατεύθυνση, δηλαδή ότι
δεν βοηθάει στις επενδύσεις, δεν ρυθµίζει µακροχρόνιες εκκρε-
µότητες, δεν εισάγει καινοτοµίες, δεν δηµιουργεί νέα σύγχρονα
τουριστικά προϊόντα, δεν σέβεται το περιβάλλον, δεν βοηθά τις
µικρές επιχειρήσεις κ.λπ.. 

Μου έκαναν ιδιαίτερη εντύπωση, αγαπητοί συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης, οι τοποθετήσεις ορισµένων συναδέλφων εξ υµών
χθες. Αν χθες άκουγε κάποιος και δεν γνώριζε πρόσωπα και
πράγµατα, δεν θα καταλάβαινε ποιος µιλούσε εκ µέρους ποίου
κόµµατος. Ήταν της Χρυσής Αυγής, ήταν του ΣΥΡΙΖΑ, ήταν των
Ανεξάρτητων Ελλήνων; Στείρα αντιπολίτευση, «όχι» σε όλα. Σε
κάποιο σηµείο αργά χθες το βράδυ, ο κ. Αρβανίτης, ο συνάδελ-
φος της Χρυσής Αυγής, σχεδόν «παρεξηγήθηκε» γιατί –λέει- ο
προλαλήσας κ. Μαριάς των Ανεξάρτητων Ελλήνων πρόλαβε και
µίλησε για αφελληνισµό του τουρισµού. Απόλυτη σύµπνοια Χρυ-
σής Αυγής και ΣΥΡΙΖΑ, µε «ολίγη» βέβαια από Ανεξάρτητους Έλ-
ληνες. Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες πάνε παντού. Εντυπωσιακό µεν,
λυπηρό δε, διότι ο τουρισµός είναι εθνική υπόθεση.

Κυρία Υπουργέ, θα υπερψηφίσω το νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Tον λόγο έχει ο Βου-

λευτής Ρεθύµνου κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να ξεκινήσω µε
µία ευρύτερη αναφορά του πλαισίου µέσα στο οποίο καλούµα-
στε να ψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο. Αν αναλογιστούµε ότι
πριν από ένα χρόνο κάποια πρακτορεία συµβούλευαν τους επι-
σκέπτες της χώρας µας να φέρουν µαζί τους τρόφιµα, έχοντας
ήδη εξοπλιστεί µε λογισµικό συναλλαγών σε δραχµή, τότε οφεί-
λουµε όλοι µας να παραδεχτούµε ότι το Υπουργείο Τουρισµού
τον προηγούµενο χρόνο κινήθηκε σωστά και συστηµατικά, δεδο-
µένου ότι το σηµερινό πλεόνασµα στο ταξιδιωτικό ισοζύγιο ανέρ-
χεται στα 879 εκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένο κατά 300
εκατοµµύρια σε σχέση µε το Μάιο του 2012. Τα πρώτα αποτελέ-
σµατα είναι πλέον ορατά: Αύξηση των αφίξεων, αύξηση των κρα-
τήσεων, αύξηση των θέσεων εργασίας κ.ο.κ.. 

Οφείλουµε όµως να µην θριαµβολογούµε, καθώς αυτά είναι
µόνο η αρχή. Πρέπει να καταπολεµήσουµε τα δεινά του παρελ-
θόντος και να καλύψουµε όλα τα κενά των προηγούµενων χρό-
νων τα οποία εµπόδιζαν ένα σταθερό, ρεαλιστικό και
υλοποιήσιµο σχεδιασµό και τη δηµιουργία ενός επιτυχηµένου
εθνικού τουριστικού προτύπου. 

Η διόγκωση των προβληµάτων αυτών την τελευταία τριακον-
ταετία, σε συνδυασµό µε την ευκαιριακή αντιµετώπιση –πλην κά-
ποιων εξαιρέσεων- του τουρισµού ως πεδίου εύκολου και
άµεσου πλουτισµού, δηµιούργησε σοβαρές παθογένειες και
στρεβλώσεις, κυρίως γιατί, τόσο κατά το σχεδιασµό όσο και κατά
την υλοποίηση πολιτικών για τον τουρισµό, αγνοήσαµε το γεγο-
νός ότι απευθυνόµαστε σ’ ένα ευρύ κοινό, σε µία εκ φύσεως παγ-
κοσµιοποιηµένη και ανταγωνιστική αγορά η οποία αναζητά
συνεχώς νέους τρόπους αναψυχής και ψυχαγωγίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω αναφερθεί πολλάκις εντός
και εκτός της παρούσης Αιθούσης στην ανάγκη για την «ανά-
νηψη» της ελληνικής οικονοµίας προκειµένου να αντιστρέψουµε
τις δυσµενείς χρηµατοπιστωτικές συνθήκες που επικρατούν στη
χώρα µας. Οποιοσδήποτε εξορθολογισµός του κράτους και οι
κάθε είδους µεταρρυθµίσεις απαιτούν την επένδυση κεφαλαίων
και ανθρώπινου δυναµικού, προκειµένου να έχουν την ευκαιρία
να στεριώσουν και να αφοµοιωθούν από το σύνολο του κρατικού
µηχανισµού αλλά και της ελληνικής κοινωνίας. Προκειµένου να
µπορέσουµε να βοηθήσουµε και να στηρίξουµε την ανάκαµψη
της ελληνικής τουριστικής βιοµηχανίας, πρέπει να θέσουµε συγ-
κεκριµένους στόχους, ο βασικότερος εκ των οποίων είναι η θε-
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σµοθέτηση νέων τύπων τουριστικών προϊόντων που ανταπο- κρί-
νονται στις τάσεις της διεθνούς ζήτησης. Επιπλέον, θα πρέπει
να εξασφαλίσουµε τη διευκόλυνση υλοποίησης µεγάλων τουρι-
στικών σχεδίων στον τουρισµό και τη βελτίωση του συντονισµού
µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού και των συναρµόδιων φο-
ρέων σε κεντρικό και περιφερειακό επίπεδο.

Ωστόσο, η αναβάθµιση της ποιότητας των υποδοµών και µόνο
δεν εξασφαλίζει τη βιωσιµότητα της ελληνικής τουριστικής βιο-
µηχανίας. Μόνο η αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών για
την προσέλευση περισσότερων επισκεπτών µε µεσαία και ανώ-
τερα εισοδήµατα θα εξασφαλίσει σε όσους δραστηριοποιούνται
στο χώρο του τουρισµού την επιστροφή των επισκεπτών µας ή
έστω τη διαφήµιση της χώρας µας από στόµα σε στόµα.

Τέλος, απαιτείται ολοκληρωµένος χωροταξικός σχεδιασµός
και προστασία του φυσικού περιβάλλοντος, προκειµένου οι επι-
σκέπτες της χώρας µας να έρχονται σε επαφή µε το ελληνικό
στοιχείο και την ελληνική φύση. 

Δεν είναι λοιπόν τυχαία η γνωµοδότηση της Οικονοµικής και
Κοινωνικής Επιτροπής ότι το παρόν νοµοσχέδιο κινείται προς τη
σωστή κατεύθυνση, καθώς έχει καλύψει τα υφιστάµενα κενά, επι-
φέροντας ριζικές αλλαγές στο νοµοθετικό πλαίσιο και στην ποι-
οτική αναβάθµιση του τουρισµού, καθώς διευρύνει το εθνικό
τουριστικό προϊόν µε τη στήριξη νέων προϊόντων και βελτιώνον-
τας σε σηµαντικό βαθµό τη σχέση µεταξύ τουρισµού και περι-
βάλλοντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τη θεσµοθέτηση
νέων τύπων τουριστικών προϊόντων που ανταποκρίνονται στις τά-
σεις της διεθνούς ζήτησης, το παρόν νοµοσχέδιο διευρύνει το
πεδίο εγκαταστάσεων ειδικής τουριστικής υποδοµής µε την έν-
ταξη σ’ αυτές και εγκαταστάσεων ειδικών µορφών όπως κέντρα
ιαµατικής θεραπείας, καταδυτικού τουρισµού, ιστορικών, θρη-
σκευτικών ή πολιτικών στοιχείων και άλλα, εφόσον ενσωµατώ-
νονται λειτουργικά στο τουριστικό κατάλυµα. Εισάγεται ο θεσµός
αυτός στο σύνολο των τουριστικών καταλυµάτων. Δίνεται η δυ-
νατότητα λειτουργίας ξενοδοχείων συνιδιοκτησίας, condo hotels,
ενώ η χρονικό µίσθωση επεκτείνεται και για τα καταλύµατα που
υπάρχουν σε εγκαταστάσεις γκολφ.

Επιπλέον, σηµαντική τοµή αποτελεί η εισαγωγή του προϊόντος
των ξενώνων φιλοξενίας νέων. Πρόκειται για κύρια ξενοδοχειακά
καταλύµατα εντός συγκεκριµένων σχεδίων πόλεων και οικισµών
που θα αποτελούν χώρους διαµονής προσώπων εφοδιασµένων
µε ειδική κάρτα διεθνών οµοσπονδιών νέων και διεθνών ενώσεων
νέων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο σηµαντικό είναι το να µπο-
ρούµε να ανταποκριθούµε στις ανάγκες των επισκεπτών µας
τόσο σηµαντικό είναι και να τους παρέχουµε τις κατάλληλες υπο-
δοµές.

Σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να αναφερθώ στην ανάγκη διευ-
κόλυνσης της προώθησης µεγάλων επενδυτικών σχεδίων στον
τουρισµό µέσω της βελτίωσης του συντονισµού µεταξύ του
Υπουργείου Τουρισµού και των συναρµόδιων φορέων σε κεν-
τρικό και περιφερειακό επίπεδο. Στόχος µας είναι να βρεθούν τα
χρήµατα χωρίς να καταφύγουµε και πάλι σε παλαιές πρακτικές,
καθώς όλοι αντιλαµβανόµαστε τους κινδύνους αλλά και το
φόρτο που συνεπάγεται ο εξωτερικός δανεισµός της χώρας µας. 

Προκειµένου όµως να ξεπεράσουµε τα όποια προβλήµατα και
τις όποιες προκλήσεις, είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να προωθή-
σουµε ένα ενιαίο πλαίσιο των οργανωµένων υποδοχέων τουρι-
στικών δραστηριοτήτων, ανατρέποντας τη σηµερινή χαοτική
κατάσταση όπου συνυπάρχουν διαφορετικοί φορείς και διαφο-
ρετική νοµοθεσία για καθέναν. Με τον τρόπο αυτό δηµιουργούµε
µία ενιαία κατάσταση που θα διευκολύνει σηµαντικά τις επενδυ-
τικές πρωτοβουλίες. 

Επιπρόσθετα, µε το άρθρο 8 το Υπουργείο προχωρά στον ανα-
σχεδιασµό των παρεχόµενων υπηρεσιών αδειοδότησης των του-
ριστικών εγκαταστάσεων, καθιστώντας εφικτή την ηλεκτρονική
υποβολή των φακέλων, µε αποτέλεσµα να απλοποιείται η διαδι-
κασία και να µειώνεται αισθητά η γραφειοκρατία.

Ωστόσο, η µεγαλύτερη µεταρρυθµιστική τοµή που εισάγεται
µε το παρόν νοµοσχέδιο είναι η δηµιουργία Παρατηρητηρίου
Τουρισµού µε σκοπό την υποβοήθηση του σχεδιασµού της προ-

ώθησης του τουριστικού µας προϊόντος και την ανάλυση των
στατιστικών δεδοµένων, ώστε να παραχθεί µια µακρόπνοη και
επιστηµονικά τεκµηριωµένη τουριστική πολιτική, κάτι που θα µας
βοηθήσει να ανταποκρινόµαστε καλύτερα στις ανάγκες και στις
επιθυµίες των επισκεπτών µας προκειµένου να εξασφαλίσουµε
την επιστροφή ή την παραµονή τους για µεγαλύτερα χρονικά
διαστήµατα.

Ένας ακόµη, όµως, παράγοντας που συµβάλλει στην επιτυχία
κάθε ολοκληρωµένης τουριστικής περιοχής, είναι και η αναβάθ-
µιση της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών, για την προ-
σέλκυση περισσότερων επισκεπτών µε µεσαία και ανώτερα
εισοδήµατα. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση, θα ήθελα να σταθώ στη δηµιουρ-
γία Διεύθυνσης Εκπαίδευσης του Υπουργείου Τουρισµού, η
οποία θα καλύψει το κενό του πρώην ΟΤΕΚ, σχεδιάζοντας την
εκπαιδευτική διαδικασία για τις ανάγκες των σπουδαστών που
θα κληθούν να στελεχώσουν τις τουριστικές επιχειρήσεις, από-
φαση που δηµιουργεί ουσιαστικές προοπτικές βελτίωσης της
τουριστικής εκπαίδευσης.

Τέλος, επιβάλλεται ο χωροταξικός σχεδιασµός στην προστα-
σία του φυσικού περιβάλλοντος. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται η ρύθµιση θεµάτων χαρα-
κτηρισµού οριοθέτησης, χωροθέτησης και ανάπτυξης περιοχών
ολοκληρωµένης τουριστικής ανάπτυξης, που πλέον θα πρέπει να
λειτουργούν σε εκτάσεις άνω των οκτακοσίων στρεµµάτων.

Επιτέλους, ρυθµίζονται εκκρεµότητες χρόνων όσον αφορά τα
θέµατα των τουριστικών λιµένων, των χιονοδροµικών κέντρων
και των ορεινών καταφυγίων. Άλλωστε, είχε προαναγγελθεί ήδη
από τον Δεκέµβριο του 2012 σε µια κοινή συνέντευξη τύπου της
κυρίας Υπουργού Τουρισµού µαζί µε τον Αναπληρωτή Υπουργό
Περιβάλλοντος. 

Με τον εκσυγχρονισµό του πλαισίου λειτουργίας των ΠΟΤΑ,
τον καθορισµό των ζωνών ανάπλασης της χρήσης γης καθώς και
τους γενικούς όρους και περιορισµούς δόµησης, επιχειρείται να
δοθεί ένα τέλος σε πρακτικές που κοστίζουν στην Ελλάδα και
την αποτρέπουν από να δηµιουργήσει µια ελκυστική εικόνα για
τους τουρίστες και τους επενδυτές. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέ-
διο παρέχει ένα αυστηρό νοµικό πλαίσιο, το οποίο θα σέβεται
τόσο τον επισκέπτη όσο και τον απλό πολίτη, ενώ απλοποιεί τις
διαδικασίες αδειοδότησης έναρξης της λειτουργίας και λειτουρ-
γίας των βασικών τουριστικών υποδοµών. 

Με τον τρόπο αυτό επιχειρούµε να δηµιουργήσουµε όλες εκεί-
νες τις προϋποθέσεις για την ανάνηψη, αλλά και ανάπτυξη της
ελληνικής τουριστικής βιοµηχανίας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους σας καλώ να το υπερψηφίσετε. 
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Tον λόγο έχει η Υπουργός Τουρισµού κ. Όλγα Κεφαλογιάννη. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, όπως αναλυτικά περιγράψαµε στη χθεσινή
συνεδρίαση, µε το σχέδιο νόµου που καταθέσαµε, επιδιώκουµε
τη δηµιουργία ενός νέου πλαισίου τουριστικής πολιτικής. Λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τα δεδοµένα που έχουν διαµορφωθεί στην
παγκόσµια τουριστική αγορά, στοχεύουµε στη βελτίωση της αν-
ταγωνιστικότητας και την εξασφάλιση της βιωσιµότητας του του-
ριστικού µας προϊόντος. 

Το προτεινόµενο σχέδιο µεριµνά για τη διαφοροποίηση του
προϊόντος µας. Μεριµνά για τη µέγιστη δυνατή ποιοτική αναβάθ-
µισή του, για την απόδοσή του προς όφελος των τοπικών κοινω-
νιών, της απασχόλησης και τελικά προς όφελος της εθνικής
οικονοµίας. 

Θεωρούµε ότι η νοµοθετική µας πρωτοβουλία επιφέρει καίριες
παρεµβάσεις στο υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο, εισάγει θε-
σµούς που θα διαµορφώσουν µια νέα πραγµατικότητα για την
τουριστική επιχειρηµατικότητα, επεµβαίνει διορθωτικά στον
τρόπο λειτουργίας των οργανισµών που έχουν αναλάβει τη δια-
µόρφωση και εκτέλεση της τουριστικής πολιτικής µας. 

Προτού αναφερθώ αναλυτικά στις επιµέρους ρυθµίσεις του
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νοµοσχεδίου, θα ήθελα για άλλη µια φορά να αναφέρω ότι οι
δράσεις και οι πρωτοβουλίες του Υπουργείου Τουρισµού προς
το σκοπό της υλοποίησης των προγραµµατικών µας δεσµεύσεων
και της πραγµατοποίησης του στρατηγικού µας σχεδίου για τον
τουρισµό, προφανώς δεν εξαντλούνται µε το νοµοσχέδιο. Προ-
φανώς είναι ευρύτερες ή σε πολλές περιπτώσεις δεν µπορούν
να αποτυπωθούν σε νοµοθετικά κείµενα.

Ενδεικτικά αναφέρω –και µάλιστα καταθέτω και για τα Πρα-
κτικά της Βουλής- την έγκριση της απόφασης για την υλοποίηση
του προγράµµατος «Τουρισµός Για Ολους 2013-2014», το οποίο
είναι ένα πρόγραµµα για την ενίσχυση του εσωτερικού τουρισµού,
που δίνει τη δυνατότητα σε συµπολίτες µας να κάνουν διακοπές. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Τουρισµού κ. Όλγα Κεφαλο-
γιάννη καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα από-
φαση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για σηµαντικές ειδικές µορφές τουρισµού δεν χρειάζεται θε-
σµοθέτηση, αλλά συντονισµένες δράσεις, τις οποίες ήδη έχουµε
προχωρήσει σε δύο πολύ σηµαντικές ειδικές µορφές τουρισµού,
όπως είναι ο θρησκευτικός τουρισµός και ο συνεδριακός τουρι-
σµός. 

Επανέρχοµαι στο σχέδιο νόµου. Στο πρώτο µέρος του νοµο-
σχεδίου δίνεται έµφαση στη δηµιουργία ενός πιο ελκυστικού πε-
ριβάλλοντος για την προώθηση των τουριστικών επενδύσεων. 

Έχουµε επισηµάνει πώς η θεσµοθέτηση ζωνών είναι ουσιώδης
για την υλοποίηση ενός νέου σχεδιασµού για την τουριστική πο-
λιτική. Είναι απαραίτητη η δηµιουργία των κατάλληλων συνθη-
κών, η δηµιουργία των τουριστικών προϊόντων που θα
προσελκύσουν επισκέπτες υψηλών απαιτήσεων, που θα αναβαθ-
µίσουν ποιοτικά τον τουρισµό. 

Είναι βέβαιο, επίσης, ότι πρέπει να απορριφθεί το µοντέλο κα-
τακερµατισµού των τουριστικών περιοχών σε χιλιάδες εκµεταλ-
λεύσεις χαµηλών προσδοκιών. Μόνο έτσι η χώρα θα µπορέσει να
ξεπεράσει τον ανταγωνισµό και να κατακτήσει τους στόχους της. 

Με τα άρθρα, λοιπόν, του πρώτου κεφαλαίου εισάγονται νέοι
θεσµοί τουριστικής επιχειρηµατικότητας. Ταυτόχρονα γίνονται
κατάλληλες παρεµβάσεις, µε στόχο την προσέλκυση κα τη διευ-
κόλυνση νέων επενδύσεων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Με το πρώτο άρθρο εισάγεται η έννοια του οργανωµένου υπο-
δοχέα τουριστικών δραστηριοτήτων µεγάλης κλίµακας και εν-
τάσσεται στον ευρύτερο χωροταξικό σχεδιασµό. 

Ο θεσµός των οργανωµένων υποδοχέων θα περιλαµβάνει σε
µια ενιαία κατηγορία όλα τα ήδη θεσµοθετηµένα εργαλεία του-
ριστικής ανάπτυξης, µε το θεσµικό πλαίσιο που αυτά λειτουρ-
γούν σήµερα. 

Στο νέο ειδικό χωροταξικό σχέδιο για τον τουρισµό, για το
οποίο συνεργαζόµαστε πολύ στενά µε το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, θα δοθούν ειδικότερες κατευθύνσεις και προτεραιότητες
για τους οργανωµένους υποδοχείς σε αναπτυγµένες και ανα-
πτυσσόµενες περιοχές καθώς και σε µητροπολιτικά κέντρα. 

Οι πιθανές επενδύσεις σε οργανωµένους υποδοχείς θα πρέπει
βεβαίως να είναι συµβατές µε αυστηρούς περιβαλλοντικούς και
αρχιτεκτονικούς κανόνες. Για παράδειγµα, για τις νησιωτικές πε-
ριοχές δεν θίγεται το σηµερινό όριο των ενενήντα τετραγωνικών
χιλιοµέτρων, ενώ ο ανώτατος επιτρεπόµενος µεικτός συντελε-
στής δόµησης προσδιορίζεται στο 0,05. Διατηρούνται ακόµη
όλες οι προβλεπόµενες διαδικασίες προστασίας της πολιτιστικής
µας κληρονοµιάς και των υπόλοιπων προστατευόµενων περιο-
χών. Ειδικά δε, για την προστασία των δασών, θα ήθελα να ενη-
µερώσω το Τµήµα ότι η σχετική διάταξη αποσύρθηκε από το
παρόν σχέδιο νόµου, προκειµένου να ενταχθεί σε ειδικό σχέδιο
νόµου που επεξεργάζεται το Υπουργείο Περιβάλλοντος. 

Σε επόµενο άρθρο συµπληρώνεται το θεσµικό πλαίσιο σύνθε-
των τουριστικών καταλυµάτων, δηλαδή επενδύσεων που εκτός
του κλασικού τύπου ξενοδοχείου, µπορούν να φιλοξενούν και
άλλες ειδικές τουριστικές υποδοµές. Με τη νοµοθετική παρέµ-
βαση απλοποιούνται οι προϋποθέσεις µετατροπής υφιστάµενου
συµβατικού ξενοδοχείου σε σύνθετο τουριστικό κατάλυµα. Επι-
πλέον παρέχονται κίνητρα για τη φιλοξενία εγκαταστάσεων

γκολφ, τουριστικών λιµένων, συνεδριακών κέντρων αλλά και κέν-
τρων ευεξίας, ιαµατικής θεραπείας και θερµαλισµού. 

Με τροπολογία που έχουµε καταθέσει προβλέπουµε ακόµα,
εντός των σύνθετων καταλυµάτων, τη δυνατότητα ανάπτυξης
χιονοδροµικών κέντρων, θεµατικών πάρκων, κέντρων προπονη-
τικού αθλητικού τουρισµού και κέντρων καταδυτικού τουρισµού. 

Επίσης, µε την τροπολογία για την προστασία του τουριστικού
προϊόντος εξασφαλίζεται ότι για την εξυπηρέτηση των επιπλω-
µένων κατοικιών, οι φορείς διαχείρισης των σύνθετων τουριστι-
κών καταλυµάτων οφείλουν να διατηρούν το σύνολο των
κοινοχρήστων χώρων και εγκαταστάσεων σε πλήρη λειτουργία
καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους. 

Σε ό,τι αφορά τη φέρουσα ικανότητα ευαίσθητων περιοχών, θα
εξετάζεται µε την ειδική έκθεση χωροταξικής θεώρησης, η οποία
θα εξετάζει τα κατά τόπους τουριστικά µεγέθη, σε σχέση µε τις
επιπτώσεις στο φυσικό οικιστικό και πολιτιστικό περιβάλλον. 

Τα ξενοδοχεία συνιδιοκτησίας, τα condo hotels του άρθρου 3,
είναι µια νέα έννοια καταλύµατος που θα µπορεί να αναπτυχθεί
εντός σχεδίων πόλεων. 

Στους ιδιοκτήτες καταλυµάτων τριών αστέρων και άνω, θα
δοθεί η δυνατότητα µακροχρόνιας εκµίσθωσης ή µεταβίβασης
της κυριότητας τµηµάτων τους σε τρίτους. Δίνεται µε αυτόν τον
θεσµό µια διέξοδος, ειδικά στις µικρές και µεσαίες ξενοδοχει-
ακές επιχειρήσεις των αστικών κέντρων, να επεκτείνουν τις δρα-
στηριότητές τους και να ενισχύσουν τη ρευστότητά τους. 

Σε ό,τι αφορά τον θεσµό των ΠΟΤΑ του άρθρου 4, γίνονται εκ-
συγχρονιστικές παρεµβάσεις στο θεσµικό πλαίσιο, προκειµένου
να εναρµονίζεται µε το πλαίσιο για τα σύνθετα τουριστικά κατα-
λύµατα. Εισάγονται κατευθύνσεις και προϋποθέσεις για την
ίδρυση ΠΟΤΑ, όπως η ελάχιστη απαιτούµενη έκταση, το ελάχιστο
απαιτούµενο ποσοστό ιδιοκτησίας, ο αριθµός κλινών και άλλα. 

Θεωρούµε ότι µε τις ρυθµίσεις αυτές διαµορφώνεται ελκυστι-
κότερο περιβάλλον για δηµιουργία και νέων ΠΟΤΑ. 

Τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα εντάσσονται στο θεσµικό
πλαίσιο για τη λειτουργική αδειοδότηση τουριστικών καταλυµά-
των και ορίζονται τα απαιτούµενα πρόσθετα δικαιολογητικά. 

Στη λογική δηµιουργίας νέων τύπων καταλυµάτων επαναπροσ-
διορίζουµε το πλαίσιο λειτουργίας των ξενώνων φιλοξενίας νέων.
Απαξιωµένες σήµερα αστικές τουριστικές µονάδες, θα µπορούν
να µετατραπούν σε ξενώνες φιλοξενίας νέων. Οι ξενώνες αυτοί
θα πληρούν όλες τις σύγχρονες απαιτήσεις και προδιαγραφές
και θα µπορούν να δώσουν ώθηση στο κέντρο των πόλεων, όπως
στο κέντρο της Αθήνας που έχει πληγεί από την οικονοµική κρίση.
Προσφέρεται ταυτόχρονα µια νέα προοπτική στις µικρές ή µε-
σαίες επιχειρήσεις που συνήθως διαχειρίζονται αυτές οι µονάδες. 

Με τη λειτουργία των ηλεκτρονικών υποβολών αρχείων και µη-
τρώων του άρθρου 8, κάνουµε ένα βήµα παραπάνω για την ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση και τη διαφάνεια των διαδικασιών.
Προβλέπεται, λοιπόν, έκδοση πράξης, ώστε σύντοµα να επικρα-
τήσει η ηλεκτρονική υποβολή όλων των απαιτούµενων δικαιολο-
γητικών στοιχείων και µελετών που προβλέπονται για την
έγκριση καταλληλότητας γηπέδου, την έγκριση αρχιτεκτονικών
µελετών και τη χορήγηση ειδικού σήµατος λειτουργίας. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου επιχειρείται ο εκσυγ-
χρονισµός του πλαισίου λειτουργίας των ειδικών τουριστικών µο-
νάδων. 

Για τους τουριστικούς λιµένες αντιµετωπίζονται τα προβλή-
µατα χωροθέτησης και προβλέπεται η δυνατότητα λειτουργικής
τακτοποίησής τους. Σε περίπτωση που δεν υφίσταται απόφαση
έγκρισης περιβαλλοντικών όρων θα χορηγείται αυστηρή προθε-
σµία για να την προσκοµίσουν. 

Επίσης, προβλέπεται αύξηση του καταβαλλόµενου τιµήµατος,
εφόσον διαπιστώνεται απόκλιση από την αρχικά εγκεκριµένη χω-
ροθέτηση του τουριστικού λιµένα. Με σκοπό την ενοποίηση της
διαδικασίας χωροθέτησης και περιβαλλοντικής αδειοδότησης του
έργου καθορίζεται στη συνέχεια η διαδικασία χωροθέτησης των
λιµένων σε επιµέρους στάδια. Επιδιώκουµε την ορθολογική οργά-
νωση κάθε επιµέρους δραστηριότητας επί του τουριστικού λιµένα. 

Επίσης, ρυθµίζονται ειδικά ζητήµατα κατασκευής και λειτουρ-
γίας τουριστικών λιµένων. Για παράδειγµα, προβλέπονται κανο-
νισµοί ελλιµενισµού σκαφών αναψυχής µε την απαγόρευση
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ελλιµενισµού σκαφών αναψυχής σε εµπορικούς, εκτός από αλι-
ευτικούς λιµένες ή καταφύγια, εφόσον σε απόσταση µικρότερη
των πέντε ναυτικών µιλίων λειτουργεί χωροθετηµένος και αδει-
οδοτηµένος τουριστικός λιµένας σκαφών αναψυχής.

Σε ό,τι αφορά τα χιονοδροµικά κέντρα εισάγεται διοικητική
διαδικασία οριοθέτησής τους, προκειµένου να αντιµετωπιστούν
προβλήµατα αδειοδότησής τους και αποτύπωσης των εκτάσεων.
Το ζήτηµα της έλλειψης οριστικής αδειοδότησης αντιµετωπιζό-
ταν έως σήµερα µε προσωρινά µέτρα και διαδοχικές αναστολές
των προβλεπόµενων διοικητικών πράξεων. Στο σχέδιο νόµου επι-
χειρούµε να επιλύσουµε οριστικά το πρόβληµα της λειτουργικής
αδειοδότησης, απλοποιώντας τα απαιτούµενα δικαιολογητικά µε
την εισαγωγή ειδικής διαδικασίας λειτουργικής τακτοποίησης.
Παράλληλα, θα χορηγείται ειδική προθεσµία για την προσκόµιση
της απόφασης έγκρισης περιβαλλοντικών όρων. 

Για τα ορειβατικά καταφύγια, τα οποία µπορούν να στηρίξουν
ουσιαστικά τον τουρισµό υπαίθρου, προβλέπεται απόφαση που
θα διέπει τη λειτουργία τους και θα καθορίζει τους όρους από-
κτησης ειδικού σήµατος λειτουργίας.

Στο δεύτερο µέρος του σχεδίου νόµου στοχεύουµε στην ορθή
κατανοµή ρόλων µεταξύ Υπουργείου Τουρισµού και ΕΟΤ. Με
γνώµονα πάντα την εξυπηρέτηση του σχεδίου µας για την του-
ριστική πολιτική γίνονται τροποποιήσεις στη δοµή και στον τρόπο
λειτουργίας του Υπουργείου Τουρισµού και του ΕΟΤ. Με στόχο
το συνολικό σχεδιασµό, τη διαχείριση και αδειοδότηση των σχε-
δίων τουριστικών επενδύσεων µεταφέρουµε την Ειδική Υπηρεσία
Προώθησης και Αδειοδότησης Τουριστικών Επενδύσεων από τον
ΕΟΤ στο Υπουργείο Τουρισµού. Η υπηρεσία θα λειτουργεί ως
γραφείο µίας στάσης, προκειµένου να απλουστευθούν οι διαδι-
κασίες για την υλοποίηση µεγάλων επενδυτικών σχεδίων. 

Εν συνεχεία, τροποποιούµε τη δοµή του δικτύου γραφείων
εξωτερικού. Καταθέσαµε τροπολογία και λαµβάνουµε υπ’ όψιν
τη διεθνή τουριστική ζήτηση και την ανάγκη για εξοικονόµηση
πόρων. Δηµιουργούµε, λοιπόν, γραφεία µε ευρύτερες χωρικές
αρµοδιότητες και άλλα γραφεία που καταργείται η αρµοδιότητά
τους, µεταφέρονται σε άλλη έδρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Με επόµενες παραγράφους ρυθµίζονται γενικότερα ζητήµατα
βέλτιστης στελέχωσης και λειτουργίας των γραφείων του εξω-
τερικού του ΕΟΤ. Προβλέπουµε, επίσης, τη δηµιουργία θέσεων
τουριστικών εντεταλµένων στα γραφεία ελληνικών αποστολών
στο εξωτερικό. Στόχος αυτής της κίνησης είναι η αναβάθµιση
της εκπροσώπησης και η προβολή του τουριστικού προϊόντος
της χώρας σε αγορές-στόχους και συγκεκριµένα σε χώρες, όπου
δεν υπάρχει γραφείο εξωτερικού. Προβλέπεται, επίσης, σε ειδι-
κές περιπτώσεις γι’ αυτές τις θέσεις η πρόσληψη επιτόπιου προ-
σωπικού µε ειδικές γνώσεις για την εκάστοτε αγορά.

Σε ό,τι αφορά την τουριστική εκπαίδευση και κατάρτιση, το
Υπουργείο Τουρισµού καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για
την οµαλή λειτουργία των σχολών και την εξυπηρέτηση των
σπουδαστών µας. Στόχος µας είναι η αναβάθµιση των τουριστι-
κών σπουδών σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας και ο εµ-
πλουτισµός τους µε νέα προγράµµατα.

Με το άρθρο 17 δηµιουργείται στο Υπουργείο Τουρισµού Δι-
εύθυνση Τουριστικής Εκπαίδευσης µε αρµοδιότητες, όπως η δια-
µόρφωση εκπαιδευτικών προγραµµάτων, η διοικητική µέριµνα
και η αξιολόγηση εκπαιδευτικού έργου. 

Στο πλαίσιο ενίσχυσης του επιτελικού ρόλου του Υπουργείου
συστήνεται, επίσης, το Παρατηρητήριο Τουρισµού. Το Παρατη-
ρητήριο Τουρισµού θα στελεχώνεται από υπαλλήλους του
Υπουργείου, καθηγητές ανωτάτων ιδρυµάτων, στελέχη της ΕΛ-
ΣΤΑΤ και εµπειρογνώµονες, µε αντικείµενο την αξιοποίηση των
στοιχείων του δορυφόρου λογαριασµού τουρισµού. Αξιοποιών-
τας τις πληροφορίες που θα έχει στη διάθεσή του, το Παρατη-
ρητήριο Τουρισµού θα µπορεί να προβεί σε έγκυρη τεκµηρίωση
των προτάσεων σχετικά µε την εξέλιξη της τουριστικής αγοράς,
την υποστήριξη παρεµβάσεων αναπτυξιακού χαρακτήρα και τον
αποδοτικότερο και πλέον ρεαλιστικό σχεδιασµό πολιτικών. 

Θέλω να τονίσω εδώ ότι δεν απαιτείται επιπλέον δαπάνη, η
οποία θα επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό. Η λειτουργία

του δεν συνεπάγεται περαιτέρω πρόσληψη προσωπικού, καθώς
η διοικητική υποστήριξη θα γίνεται από τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Τουρισµού. 

Δηµιουργούµε, επίσης, Ειδική Συντονιστική Επιτροπή υπό τον
Υπουργό Τουρισµού µε συµµετοχή των γενικών γραµµατέων του
Υπουργείου Τουρισµού και γενικών γραµµατέων άλλων συναρ-
µοδίων Υπουργείων, µε στόχο την αξιοποίηση της πληροφόρη-
σης και το συντονισµό των διαφόρων εµπλεκοµένων φορέων
στον τοµέα του τουρισµού. Παράλληλα, θα συσταθούν επιτρο-
πές µε αντικείµενο την καταγραφή των προβληµάτων και τη δια-
χείριση κρίσεων σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο.

Στο τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου εισάγουµε τροποποιήσεις
που θεωρούµε ότι ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις της σύγχρο-
νης πραγµατικότητας στον τουρισµό. 

Με το άρθρο 21 δίνεται η δυνατότητα στο Ξενοδοχειακό Επι-
µελητήριο Αθηνών να µπορεί να παρέχει υπηρεσία γενικού εµ-
πορικού µητρώου και υπηρεσία µιας στάσης, προκειµένου να
εξυπηρετήσει τα µέλη του. Αυτό το γεγονός θα απαλλάξει τις
υπό ίδρυση ξενοδοχειακές επιχειρήσεις από πρόσθετες γραφει-
οκρατικές διαδικασίες και δαπάνες.

Δίνεται, επιπλέον, στο Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο η δυνατό-
τητα ένταξης µελών επιχειρήσεων και φυσικών προσώπων, τα
οποία µπορούν να συνεισφέρουν ουσιαστικά µε την επιχειρη-
σιακή εµπειρία που διαθέτουν στην αναβάθµιση των υπηρεσιών
του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Κύριε Πρό-
εδρε, δεν θα δευτερολογήσω. Οπότε, µου επιτρέπετε να ολοκλη-
ρώσω στην πρωτολογία µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πόσο χρόνο θα χρει-
αστείτε; 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Τέσσερα
λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 

Με τα επόµενα άρθρα φέρνουµε ρυθµίσεις που αφορούν τη
λειτουργία των τουριστικών καταλυµάτων. Το σχέδιο νόµου στο-
χεύει αφ’ ενός στο να παρέµβει και να επιλύσει λειτουργικά προ-
βλήµατα σε αυτόν τον τοµέα και αφ’ ετέρου να ενισχύσει την
αναπτυξιακή προοπτική του κλάδου. 

Για την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των τουριστικών κα-
ταλυµάτων παρέχονται κίνητρα για τη δηµιουργία συστάδων ξε-
νοδοχειακών επιχειρήσεων. Θα χορηγείται ενιαίο ειδικό σήµα
λειτουργίας σε όµορα ή τεµνόµενα από φυσικά εµπόδια τουρι-
στικά καταλύµατα, µε στόχο την τουριστική ενοποίησή τους.

Η λειτουργική ενοποίηση θα αφορά τόσο σε υφιστάµενες όσο
και σε µελλοντικές επενδύσεις. Θα επιτρέπεται δε είτε µεταξύ
κύριων τουριστικών καταλυµάτων είτε µη κύριων καταλυµάτων
της ίδιας κατηγορίας ή ίδιας κατάταξης σε κλειδιά. 

Στη συνέχεια παρεµβαίνουµε για να προσαρµόσουµε τα µι-
σθώµατα χρήσης του αιγιαλού για τις ξενοδοχειακές επιχειρή-
σεις στα δεδοµένα της οικονοµικής δυσπραγίας. Το ύψος του
µισθώµατος θα υπολογίζεται για το έτος 2013 -και µόνο επί πο-
σοστού- µε βάση τη µέση τιµή δίκλινου δωµατίου επί των αριθ-
µών των κλινών.

Σε επόµενο άρθρο γίνονται τροποποιήσεις που αφορούν τα δι-
καιολογητικά για τη χορήγηση προέγκρισης του ειδικού σήµατος
λειτουργίας, όπως σε αυτά που αφορούν την καταβολή παραβό-
λων. 

Με στόχο την ισόρροπη και ισόνοµη αντιµετώπιση των δηµο-
σίων ακινήτων φέρνουµε τροποποιήσεις στο καθεστώς λειτουρ-
γίας των πρώην ολυµπιακών εγκαταστάσεων. Ξαναλέω ότι µε το
σχετικό άρθρο επιδιώκεται η εξοµοίωση των τελών παρεπιδη-
µούντων των καταστηµάτων υγειονοµικού ενδιαφέροντος και
τουριστικών καταλυµάτων µε το γενικότερο καθεστώς. Επίσης,
προβλέπεται η κατάργηση του ειδικού τέλους επί των εµπορικών
χρήσεων σε αυτές. 

Για αυτά τα ακίνητα βελτιώνεται, επίσης, το πλαίσιο αδειοδό-
τησης των προσωρινών και λυοµένων κατασκευών και εγκατα-
στάσεων µε ταυτόχρονη διαφοροποίηση της διαδικασίας
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αδειοδότησης εκδηλώσεων άνω ή κάτω των τεσσάρων µηνών. 
Για τη µαρίνα Ζέας προβλέπεται µετά από µακροχρόνιες αντι-

δικίες και διαβουλεύσεις η οριστική ένταξή της στο δίκτυο του-
ριστικών λιµένων της χώρας. Το φάκελό της θα διαχειρίζεται
πλέον η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου Τουρισµού. Ήδη µε
τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που καταθέσαµε χθες έχουµε απα-
λείψει από τη διάταξη οποιαδήποτε αναφορά στο παλαιότερο θε-
σµικό πλαίσιο της Ζέας, όπως άλλωστε είχε ζητήσει ο κ. Δρίτσας,
ενώ ακολουθούµε τη νοµιµοποίηση της υφιστάµενης κατάστα-
σης, όπως προκύπτει από τα τοπογραφικά διατάγµατα τα οποία
καταθέσαµε στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής στη δεύτερη
ανάγνωση του νοµοσχεδίου.

Σε ό,τι αφορά τις ειδικές µορφές τουρισµού, προβλέπεται
κοινή υπουργική απόφαση που θα ρυθµίζει ζητήµατα του ιατρι-
κού τουρισµού, µία θεµατική µορφή του τουρισµού που σύµ-
φωνα µε όλες τις µελέτες µπορεί να δώσει πολλά στην εθνική
οικονοµία και την απασχόληση. 

Στο θεσµικό πλαίσιο που διέπει τον ιαµατικό τουρισµό ρυθµί-
ζονται ειδικότερα ζητήµατα σχετικά µε την άρση χαρακτηρισµού
φυσικού πόρου ως ιαµατικού, καθώς και την υποβολή επενδυτι-
κών σχεδίων για την περαιτέρω αξιοποίηση φυσικών ιαµατικών
πόρων. 

Επίσης, παρατείνεται η προθεσµία που είχε δοθεί για τις επι-
χειρήσεις υδροθεραπευτηρίων, ώστε να εξακολουθήσουν να λει-
τουργούν µε τις σχετικές βεβαιώσεις που τους έχουν χορηγηθεί
από τον ΕΟΤ.

Για τον αλιευτικό τουρισµό και µε επιπλέον στόχο την υποστή-
ριξη του εισοδήµατος των αλιέων, τροποποιούµε τον αρχικό ν.
4070, ώστε τα έσοδα απ’ αυτήν τη δραστηριότητα να εισφέρον-
ται υπέρ του κλάδου. 

Τέλος, επιδιώκουµε τον έλεγχο της βραχυχρόνιας µίσθωσης
ακινήτων για τουριστικούς σκοπούς, µίας δραστηριότητας που
αναπτύσσεται διαρκώς, στο περιθώριο όµως της νοµιµότητας.
Σύµφωνα µε εκτιµήσεις του Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου Ελ-
λάδας, ξεπερνούν τα 500 εκατοµµύρια ευρώ τα διαφυγόντα
έσοδα για τον τουρισµό της χώρας και το ελληνικό δηµόσιο από
την παράνοµη µίσθωση εξοχικών και πολυτελών κατοικιών ετη-
σίως, οι οποίες υπολογίζονται σε εβδοµήντα χιλιάδες. Τα κατα-
λύµατα αυτά ενοικιάζονται µέχρι και 15.000 ευρώ την εβδοµάδα,
χωρίς τα εισοδήµατα να δηλώνονται, να εκδίδονται παραστατικά
και να πληρώνονται οι σχετικοί φόροι.

Σύµφωνα µε υπολογισµούς, µε βάση τον προβλεπόµενο ΦΠΑ
και το φόρο εισοδήµατος ανά µονάδα κατοικίας, η φοροδιαφυγή
ξεκινάει από τις 6.700 και σε ορισµένες περιπτώσεις µπορεί να
φτάσει τις 90.000 ευρώ. Έχουν εντοπιστεί τουλάχιστον πενήντα
µεγάλα ξένα sites µίσθωσης κατοικιών και τουλάχιστον διακόσια
εγχώρια sites ιδιοκτητών κατοικιών και µεσιτών, µέσω των οποίων
διατίθενται στη διεθνή αγορά ιδιωτικές κατοικίες.

Το Υπουργείο Οικονοµικών πρόσφατα επεσήµανε ότι βάσει
σχετικής εισαγγελικής παραγγελίας διεξάγονται έλεγχοι πολυ-
τελών καταλυµάτων σχετικά µε την ιδιοκτησία, τις δαπάνες ανέ-
γερσης, τη δήλωση της πραγµατικής επιφάνειας σε τετραγωνικά
µέτρα, την ύπαρξη δεξαµενών κολύµβησης καθώς και του πραγ-
µατικού τιµήµατος ενοικίασης.

Στο πλαίσιο των ελέγχων πολυτελών καταλυµάτων σε Πάρο,
Αντίπαρο, Μύκονο και Παξούς, διαπιστώθηκε ότι ενοικιαζόµενες
κατοικίες δεν δηλώνονταν, πολυτελείς κατοικίες δηλώνονταν ως
µικρές αγροικίες, ενώ εντοπίστηκε και ταξιδιωτικό γραφείο το
οποίο ενοικίαζε βίλες µέσω διαδικτύου, χωρίς να το δηλώνει στην
εφορία.

Με βάση, λοιπόν, την κατάσταση που έχει διαµορφωθεί τα τε-
λευταία χρόνια, η ελληνική πολιτεία οφείλει να παρέµβει ουσια-
στικά και θεσµικά. Τη στιγµή που χιλιάδες συµπατριώτες µας
πλήττονται από την οικονοµική κρίση, δεν µπορούµε να ζητάµε
µόνο από αυτούς να πληρώνουν φόρους, ενώ κάποιοι άλλοι να
κερδίζουν χωρίς να φορολογούνται. Δεν µπορεί να απαξιώνεται
το τουριστικό προϊόν της χώρας µας, να µην υπάρχει έλεγχος
ως προς τις προδιαγραφές λειτουργίας τους, να εθελοτυφλούµε
απέναντι σε µία πραγµατική κατάσταση η οποία παγιώνεται ανε-
ξέλεγκτα κι επικίνδυνα, χωρίς να θέτουµε πλαίσια νόµιµης λει-
τουργίας τους.

Η ρύθµιση αυτή που εισάγεται, έλαβε σοβαρότατα υπ’ όψιν
της όλες τις παρατηρήσεις των φορέων και υιοθέτησε το µεγα-
λύτερο µέρος από αυτές. Με αυτόν τον τρόπο, βάζουµε τέλος
σε ένα απίστευτο πάρτι ασυδοσίας.

Κυρίες και κύριοι, θεωρούµε ότι µε τη νοµοθετική αυτή πρω-
τοβουλία, που σήµερα ψηφίζεται από τη Βουλή των Ελλήνων, κά-
νουµε ένα σηµαντικό βήµα για τη στήριξη του τουρισµού. 

Νοµίζω ότι οι περισσότεροι συµφωνούµε πως η χώρα µπορεί
και πρέπει να στοχεύσει µε τους καλύτερους δυνατούς όρους
στον τουρισµό υψηλών απαιτήσεων και υψηλότερης οικονοµικής
απόδοσης. 

Με τις παρεµβάσεις στο υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο, µε την
εισαγωγή νέων δεδοµένων για την τουριστική επιχειρηµατικό-
τητα και τη δηµιουργία κατάλληλων και αποτελεσµατικών κρατι-
κών δοµών, ένα ευνοϊκό επενδυτικό περιβάλλον, µπορούµε
ρεαλιστικά να προσβλέπουµε σε µία συνολική αναβάθµιση του
τουριστικού µας προϊόντος. Ο ελληνικός τουρισµός βρίσκεται
επιτέλους στο δρόµο της µακροχρόνιας, βιώσιµης, υγιούς ανά-
πτυξης. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Για το µέλλον θέλω να υπενθυµίσω ότι δεν προβλέπεται από

τον Κανονισµό συµψηφισµός του χρόνου της πρωτολογίας µε το
χρόνο της δευτερολογίας.

Tον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Λαφαζάνης για οκτώ λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κάτι είχα πει χτες για την ΕΡΤ.
Δεν άκουσα, όµως, κανένα σχόλιο από την κυρία Υπουργό. Η
ΕΡΤ ήταν και είναι ο µεγάλος πρέσβης της χώρας στο εξωτερικό.
Από πού περιµένετε να προβληθεί η Ελλάδα; Από το «MEGA»;
Από τον «ANT1»; Από πού; Αν θέλαµε να προβάλουµε την ελλη-
νική παράδοση στις πέντε ηπείρους, ο µόνος που το έκανε ήταν
η ΕΡΤ. Αν θέλαµε να προβάλουµε τη σύγχρονη τέχνη, τη σύγ-
χρονη καλλιτεχνική δηµιουργία στην Ελλάδα, το σύγχρονο πολι-
τισµό της, η µόνη που το έκανε ήταν η ΕΡΤ. 

Αυτή η ΕΡΤ τέλειωσε τώρα. Και αυτή η νέα ΕΡΤ –η ΝΕΡΙΤ όπως
τη λέτε- θα είναι µία υποβαθµισµένη, παρακµιακή τηλεόραση,
της χειρότερης µορφής, παραπαίδι των ιδιωτικών καναλιών. Αυτό
πάτε να κάνετε. Δεν έχει καµµία σχέση µε τη παλιά ΕΡΤ, µε τα
µουσικά της σύνολα, µε τις ορχήστρες της, µε τη διαφήµιση των
Ελλήνων καλλιτεχνών, της ελληνικής καλλιτεχνικής δηµιουργίας,
µε την προσφορά στην ιστορική παράδοση. 

Το λέω αυτό, γιατί είναι κοµβικό σηµείο. Αποκόπτεται η Ελ-
λάδα, σαν εικόνα και σαν δηµιουργία, από τον ελληνισµό των
πέντε ηπείρων. Αποκόπτεται ακόµα και από πολλούς που παρα-
κολουθούσαν τα προγράµµατα της ΕΡΤ και δεν ήταν ελληνικής
καταγωγής. Αν αποκοπούµε, όµως, από κει, χάνουµε την κοιτίδα
πάνω στην οποία στηρίζεται ο ελληνικός τουρισµός. 

Το πρώτο πράγµα που έπρεπε να κάνει το Υπουργείο Τουρι-
σµού ήταν να ανασυγκροτήσει και να αναβαθµίσει µία πραγµα-
τική ελληνική δηµόσια τηλεόραση που θα έπαιζε έναν κεντρικό
ρόλο, ενηµερωτικό και κυρίως πολιτιστικό, που θα αναδείκνυε
την Ελλάδα στις πέντε ηπείρους. Δεν αξίζει να το σχολιάσετε,
διότι δεν κατανοείτε καν το πρόβληµα. Και αυτό είναι το χειρό-
τερο απ’ όλα. Τουριστική αποικία ΕΛΛΑΣ! 

Η Ελλάδα είναι µία τουριστική αποικία, όπως σε τουριστική
αποικία εξελίσσεται συνολικά όλος ο ευρωπαϊκός νότος. Σε λίγο
θα προσοµοιάζουµε µε τις χώρες της Βορείου Αφρικής, όπου τις
χρησιµοποιούν οι πρώην αποικιοκράτες για να πηγαίνουν να κά-
νουν φθηνό, πάµφθηνο, τουρισµό και να έχουν δουλικές εξυπη-
ρετήσεις, χωρίς να πληρώνουν κιόλας. 

Αυτή είναι η σύγχρονη Ελλάδα. Ένας µαζικός τουρισµός ο
οποίος δεν κοστίζει τίποτα, δεν αποφέρει τίποτα ουσιαστικό στην
Ελλάδα, παρά µόνο κέρδη στις µεγάλες πολυεθνικές που οργα-
νώνουν αυτόν τον τουρισµό. Τίποτε άλλο. Αυτή είναι η τουριστική
αποικία. Είναι αδιανόητο σε έναν Έλληνα πολίτη να κάνει διακο-
πές σε ένα νησί του ανατολικού Αιγαίου, γιατί το κόστος µετα-
φοράς της οικογένειάς του είναι τεράστιο. Από κει και πέρα, τα
έξοδα που θα κάνει εκεί, είναι στα ύψη. Ποιος θα τα καλύψει
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αυτά; Για δείτε πόσο θα του κοστίσει η ίδια διαµονή, εάν κλείσει
δωµάτιο από το Λονδίνο. Σχεδόν τζάµπα. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η τουριστική αποικία στην οποία µετατρέ-
πεται ταχύτατα η Ελλάδα, διότι δεν έχει καν ένα εθνικό στρατη-
γικό τουριστικό σχέδιο να αντιδράσει σε αυτές τις καταστάσεις,
να µας δείξει µία άλλη κατεύθυνση στον τουρισµό. 

Δεν ξέρω τι κάνατε µε το άρθρο 14. Πάντως, το άρθρο αυτό
είναι η αρχή διάλυσης του ΕΟΤ. Δεν ακούει, όµως, η κυρία Υπουρ-
γός. Στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας γράφετε και την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση και όλους εδώ µέσα. Δεν πειράζει όµως!

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Καλά τώρα! Εντάξει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, αλλά αυτή είναι

η εικόνα. Δεν ακούει τίποτα.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Θα τα διαβάσει στα Πρακτικά αυτά που

λέτε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ναι, αυτή τη δουλειά θα κάνει,

θα διαβάσει τα Πρακτικά. Αυτή είναι η Βουλή, δυστυχώς!
Στο άρθρο 14 µιλάτε για τον ΕΟΤ. Μα, δεν καταλαβαίνω τι θα

κάνει ο ΕΟΤ αν του αφαιρέσετε την πιο βασική και θεµελιώδη αρ-
µοδιότητά του.Όταν, δηλαδή, του πάρετε την Ειδική Υπηρεσία
Προώθησης και Αδειοδότησης Τουριστικών Επενδύσεων και την
πάτε στην κεντρική διοίκηση. Πολιτικό θέµα είναι η αδειοδότηση
των τουριστικών επενδύσεων; Πολιτικό αλισβερίσι θα γίνεται
ανάµεσα στον Υπουργό και τους επενδυτές; Έχουµε ένα νοµικό
πλαίσιο και από κει και πέρα υπάρχουν τεχνικά θέµατα. 

Πρέπει να στηρίξουµε και να αναβαθµίσουµε τον ΕΟΤ για να
παίξει αυτόν το ρόλο στις τουριστικές επενδύσεις και όχι να του
παίρνετε αυτήν την κεντρική αρµοδιότητα. Αν του πάρετε αυτήν
την κεντρική αρµοδιότητα, ασφαλώς αφαιρείτε την καρδιά του
ΕΟΤ. Ο στόχος σας, όµως, απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι, είναι η στα-
διακή συρρίκνωση του ΕΟΤ, αντί της στήριξης και αναβάθµισής
του. Διότι ο ΕΟΤ, παρ’ όλα τα προβλήµατα που έχει -κι έχει αρ-
κετά προβλήµατα που οφείλονται στη διαχείριση όλων των κυ-
βερνήσεων µέχρι τώρα- έχει παίξει ένα κρίσιµο ρόλο στην
προώθηση της τουριστικής πολιτικής. 

Αυτήν τη στιγµή κάνετε µία κίνηση η οποία οδηγεί µε µαθηµα-
τική ακρίβεια στη σταδιακή διάλυση, µέχρι εκµηδενίσεως, του
ΕΟΤ. Και φοβούµαι ότι αυτή είναι ειληµµένη πολιτική απόφαση,
ειληµµένη πολιτική κατεύθυνση. 

Όσον αφορά τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα, δεν κατάλαβα
τι αφαιρέσατε. Αφαιρέσατε τη δυνατότητά τους να συµπεριλαµ-
βάνουν ιδιωτικά δάση και δασικές εκτάσεις; Αυτό κάνατε; Διάνοιξη
οδών διαµέσου των δασών και δασικών εκτάσεων; Το αφαιρέσατε
αυτό; Γιατί πρέπει να συνεννοούµαστε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα
και όχι να βγαίνετε εδώ και να µας λέτε, αφαιρώ εκείνο ή κάνω κά-
ποια αλλαγή. Να µας τα διανέµετε, για να ξέρουµε. 

Εν πάση περιπτώσει, αυτή η διάταξη –εάν δεν την έχετε αφαι-
ρέσει- πρέπει να αφαιρεθεί, διότι…

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Έχω κατα-
θέσει από χθες τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, στις οποίες εντάσ-
σεται αυτό. Εάν δεν διαβάζετε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, δεν
φταίω εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Υπουργέ, ζη-
τάτε τον λόγο για κάποια διακοπή που θέλετε να κάνετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Νοµοτεχνική βελτίωση είναι
αυτό; 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Αυτό δεν ζη-
τήσατε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αν κάνετε τέτοιου είδους νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, δεν είναι βελτιώσεις. Πρέπει να ξέρετε ότι
αυτές…

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Να απαλεί-
ψουµε το άρθρο δεν ζητήσατε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε. Λέτε ότι είναι νο-
µοτεχνική βελτίωση. 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Η απάλειψη
πώς γίνεται;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μια στιγµή για να συνεννοη-
θούµε. Αν είναι νοµοτεχνική βελτίωση, είναι άλλο πράγµα. Η νο-
µοτεχνική βελτίωση διορθώνει φράσεις, εκφράσεις, κ.λπ.. Αυτό
είναι ουσιώδης τροποποίηση διάταξης. Εποµένως, µιλάµε για

τροποποίηση.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Με νοµοτε-

χνική βελτίωση γίνεται η απάλειψη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Καλά κάνατε και την αφαιρέσατε

αυτήν τη διάταξη. Μην την παραπέµπετε, βέβαια, στη Χωροταξία
και το Περιβάλλον, διότι είναι κατάφωρα αντισυνταγµατική. Δεν
µπορεί στα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα να συµπεριλαµβά-
νονται ιδιωτικά δάση και δασικές εκτάσεις. Τα σύνθετα τουρι-
στικά καταλύµατα αποβλέπουν σε κερδοσκοπικούς στόχους. Η
αφαίρεση που κάνατε είναι για να το αναπέµψετε σε άλλο νοµο-
σχέδιο. Δεν νοµίζω ότι κάνατε την αφαίρεση για να είναι ως τε-
λεσίδικη απόφαση, πολιτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας λέω τι λέει και η Επιστηµονική Υπηρεσία. Τα δάση και οι
δασικές εκτάσεις στα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα έχουν
κερδοσκοπικούς στόχους. Απαγορεύεται η χρήση τους για κερ-
δοσκοπικούς στόχους. Επιτρέπεται µόνο σε έκτακτες περιπτώ-
σεις για λόγους αιτιολογηµένου δηµοσίου συµφέροντος. Είναι
δηµόσιο συµφέρον η επέκταση των σύνθετων τουριστικών κατα-
λυµάτων; Με συγχωρείτε!

Επίσης, δεν κάνατε τίποτα για το άρθρο 5, για τους οργανω-
µένους υποδοχείς τουριστικών δραστηριοτήτων και τα σύνθετα
τουριστικά καταλύµατα. Εδώ παραµένουν όλες οι κατοικίες στα
τριάντα µέτρα από τις παραλίες, παραµένουν οι χώροι εστίασης
στα τρεισήµισι µέτρα από την παραλία και δέκα µέτρα από τον
αιγιαλό, οι ξύλινες εξέδρες τριάντα µέτρα µέσα στη θάλασσα και
εκατό µέτρα έκταση µε πέργκολες και στέγαστρα για αναψυχή,
κ.λπ.. Δηλαδή, εδώ η αυθαιρεσία πάει σύννεφο. Και την επιτρέ-
πετε όταν βλέπετε ότι και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής
υπογραµµίζει πως όλα αυτά δεν έχουν καµµία σχέση µε το Σύν-
ταγµα και δεν µπορείτε να τα κάνετε, πέραν της καταστροφής,
βεβαίως, την οποία επιφέρετε στο περιβάλλον και πέραν της δυ-
νατότητας που δίνετε σε µεγάλες ξενοδοχειακές µονάδες να
έχουν το ειδικό προνόµιο να έχουν πρόσβαση στις ακτές και στις
παραλίες. Και ούτε διανοείστε ότι µπορεί να υπάρχουν ανάλογα
προνόµια -δεν θέλουµε να υπάρχει αυτό το προνόµιο γενικώς-
αν υπάρχει µια µικρή και µια µεσαία τουριστική επιχείρηση, µια
µικρή και µεσαία εκµετάλλευση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, να ολο-
κληρώσετε, κύριε Λαφαζάνη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ολοκληρώνω µε τη φράση αυτή.
Άλλωστε, αν κατάλαβα καλά, είπατε ότι µε το νοµοσχέδιο σας

θέλετε να αποτρέψετε τον κατακερµατισµό σε χιλιάδες εκµεταλ-
λεύσεις. Δηλαδή, τι θέλετε να κάνετε; Να συγκεντρώσετε την
τουριστική δραστηριότητα σε λίγα χέρια; 

Μα, αν υπάρχει τουρισµός σ’ αυτήν τη χώρα, τουριστική εκµε-
τάλλευση και όποια ανάπτυξη, δεν οφείλεται στις µεγάλες ξενο-
δοχειακές µονάδες κατά κύριο λόγο, αλλά στη µικρή και µεσαία
τουριστική επιχείρηση. Αυτή είναι που συµβάλλει τα µέγιστα και
στον εσωτερικό και στον εξωτερικό τουρισµό -και µάλιστα ποι-
ότητας- διότι προσφέρει προσωπικές υπηρεσίες µε οικογενειακή
εκµετάλλευση και προσφέρει και απασχόληση. 

Αυτόν, όµως, τον τουρισµό τον γράφετε στα παλιά σας τα πα-
πούτσια. Όλο το νοµοσχέδιο είναι αρθρωµένο για τις µεγάλες
ξενοδοχειακές µονάδες και τους µεγάλους επενδυτές. Δεν έχει
το παραµικρό που να αφορά τη µικρή και µεσαία τουριστική εκ-
µετάλλευση, τη στήριξή της και τις δυνατότητές της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Κύριε Πρό-
εδρε, µε συγχωρείτε. Θα µπορούσα να καταθέσω για την ενηµέ-
ρωση των συναδέλφων κάποιες µικρές νοµοτεχνικές βελτιώσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Βεβαίως, να κατατε-
θούν και να διανεµηθούν στους Βουλευτές.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Τις κατα-
θέτω για τα Πρακτικά.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Τουρισµού κ. Όλγα Κεφαλο-

γιάννη, καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 

480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Tον λόγο έχει η κ.
Σοφία Βούλτεψη.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι για
άλλη µια φορά και στη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου επικρά-
τησε µια εντελώς σουρεαλιστική κατάσταση µέσα στην Αίθουσα. 

Κατ’ αρχάς, δεν αντιλαµβάνοµαι πώς συνδέεται η ΕΡΤ µε τον
τουρισµό. Δηλαδή, θέλετε να πείτε ότι τα τρία εκατοµµύρια των
τουριστών που ήρθαν το πρώτο πεντάµηνο, έβλεπαν ΕΡΤ -αυτό
µου λέτε- και ότι τώρα τα υπόλοιπα δεκατέσσερα δεν θα έρθουν,
διότι δεν υπάρχει ΕΡΤ. 

Το πρόβληµα της ΕΡΤ είναι άλλο και το έχουµε συζητήσει. Μην
επιµένουµε τώρα να λέµε πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν, διότι
αν έβλεπαν αυτά τα τρία εκατοµµύρια ΕΡΤ και ήρθαν, τότε η ΕΡΤ
θα ήταν στον πέµπτο ουρανό τώρα, θα την είχαµε «enfant gâté».

Επίσης, τα νοµοσχέδια έρχονται στις επιτροπές. Βλέπουµε,
λοιπόν, το δεύτερο σουρεαλιστικό. Στην επιτροπή που συνε-
δρίασε ξανά και ξανά ακούστηκαν όλοι, εισακούστηκαν όλοι, µί-
λησαν οι Βουλευτές, µίλησαν οι φορείς. Ο καθένας ζήτησε κάτι
το οποίο µπήκε στο νοµοσχέδιο. Εκ των υστέρων έγιναν νέες
διορθώσεις. Ήταν όλοι ευχαριστηµένοι. Δηλαδή, εγώ που παρα-
κολούθησα τις επιτροπές, οι συνάδελφοι από όλα τα κόµµατα
δεν είπαν, «Αµάν, µας καταστρέφετε». Είπαν το εξής: Μήπως η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου µπορεί να κάνει και αυτό που
ενδιαφέρει την περιοχή µου; Μήπως η πολιτική ηγεσία τού
Υπουργείου µπορεί να κάνει δεκτό και αυτό; 

Έρχεται, λοιπόν, η πολιτική ηγεσία τού Υπουργείου και τα
κάνει δεκτά όλα αυτά. Φτάνει, µάλιστα, στο σηµείο να φέρνει ένα
διαφορετικό από το αρχικό νοµοσχέδιο. 

Κι εδώ ερχόµαστε στο άλλο σουρεαλιστικό: δεν µας αρέσει
γιατί τα δέχτηκε. Επίσης, δεν το ψηφίζουν κάποιοι. 

Έχετε ξανακούσει Βουλευτές να ζητούν κάτι, αυτό να µπαίνει
σε ένα νοµοσχέδιο και µετά να έρχονται και να µην το ψηφίζουν; 

Πραγµατικά αυτά είναι απίθανα πράγµατα! Δεν γίνεται να
ζητάς κάτι, να µπαίνει στο νόµο και µετά να λες: «Δεν ψηφίζω τί-
ποτα, διότι δεν µου αρέσει εκείνο, δεν µου αρέσει το άλλο». 

Επίσης, επειδή έχουν γίνει τόσες αλλαγές, πρέπει να τις πα-
ρακολουθούµε. Αν δεν τις παρακολουθούµε για να δούµε αν
έγινε δεκτό αυτό, απαλείφθηκε εκείνο, συζητάµε τσάµπα και
τρώµε χρόνο εδώ. 

Τι θέλουµε να πούµε τώρα µε το θέµα του τουρισµού, του µα-
ζικού τουρισµού, κ.λπ.; Εδώ στην Κούβα –και νοµίζω ότι το έχω
ξαναπεί- τον περασµένο Μάιο ο ίδιος ο Βρετανός πρέσβης στην
Κούβα ανακοίνωσε ότι δόθηκε άδεια σε βρετανική τουριστική
εταιρεία να φτιάξει ένα γκολφ µε κλαµπ πολυτελείας, µεγάλης
αξίας, εκατοντάδων εκατοµµυρίων δολαρίων. Μάλιστα, σε αυτήν
την επένδυση παίρνει µέρος η περίφηµη Λέσχη «Carbonara» της
Κούβας. Και ανακοινώθηκε επίσηµα από την κουβανική κυβέρ-
νηση, από τον Κάστρο, το εξής: «Παρά το γεγονός ότι το γκολφ
είναι ένα αστικό άθληµα, το οποίο εµείς δεν προκρίνουµε, δεν
µας αρέσει και προτιµούµε να ασχολούνται µε άλλα αθλήµατα
οι πολίτες µας, παρ’όλα αυτά, επειδή ο τουρισµός είναι αναγκαία
πηγή εσόδων…» -για την Κούβα ξαναλέω!- «…δεχόµαστε και
λέµε στη Λέσχη «Carbonara» να παραχωρήσει εκατόν εβδοµήντα
στρέµµατα.» Μιλάµε για ιστορική Λέσχη, εργατική. Έρχεται, λοι-
πόν, και παραχωρεί εκατόν εβδοµήντα στρέµµατα. Και έρχονται
οι Βρετανοί αποικιοκράτες. Και το ανακοινώνει και ο Βρετανός
πρέσβης. Και αυτά στην Κούβα!

Κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν θέλω να πάρω πολύ χρόνο, γιατί
πραγµατικά δεν µίλησαν οι συνάδελφοι. Είχε ενδιαφέρον η συ-
ζήτηση και πιστεύω ότι όσο το δυνατόν λιγότερο µιλούµε, τόσο
περισσότεροι συνάδελφοι παίρνουν τον λόγο. Κοιτάξτε να δείτε.
Έτσι δεν πάµε πουθενά. Αυτήν τη στιγµή συζητάµε το θέµα του
τουρισµού που είναι το κατ’ εξοχήν εθνικό µας θέµα. Δεν έχουµε
να πάρουµε, όπως είπα και χθες, από πουθενά αλλού. Εάν δεν
µπορούµε να συνεννοηθούµε και να συµφωνήσουµε σ’ αυτό,
τότε δυστυχώς έχουµε πρόβληµα.

Στις 23 Ιουλίου, τώρα τις προάλλες, παραµονή της επετείου
της Ηµέρας Αποκατάστασης της Δηµοκρατίας, οι δύο µεγάλοι
αντίπαλοι στην Κύπρο –και θα σας πω γιατί το λέω αυτό- το ΔΗΣΥ
και το ΑΚΕΛ, οι Αρχηγοί τους, ο Αβέρωφ Νεοφύτου και ο Κύπρος
Αντριανού, συναντήθηκαν. Έκανε την πρόσκληση ο Πρόεδρος

του ΔΗΣΥ, ο Νεοφύτου, και την αποδέχτηκε ο Πρόεδρος, ο
Γραµµατέας του ΑΚΕΛ. Και η συνάντηση έγινε στα γραφεία του
ΑΚΕΛ στις 23 Ιουλίου. Είπε ο ένας, ο Νεοφύτου, ότι εδώ έχουµε
υποχρέωση για υγιή διάλογο τα µεγάλα κόµµατα, διότι αλλιώς,
µε εσωτερικά διασπασµένο µέτωπο, δεν µπορούµε να λύσουµε
ούτε το πρόβληµα της οικονοµίας του τόπου, ούτε το Κυπριακό,
που είναι δύο εθνικά θέµατα. Και βγαίνει ο Κυπριανού και λέει
επί λέξει: «Το ΑΚΕΛ δεν θα παραµείνει πεισµατικά στη δική του
πρόταση, ούτε θα πυροβολεί καθηµερινά την κυβέρνηση, αδια-
φορώντας για το ποιες θα είναι οι εξελίξεις.» 

Άρα οι Κύπριοι θα την βρουν την άκρη, διότι από ό,τι ξέρω εδώ
µέσα στην Αίθουσα υπάρχουν πάρα πολύ φίλοι του ΑΚΕΛ, οι
οποίοι στεκόντουσαν στο πλευρό του και στα «ΟΧΙ» και σε όλα
αυτά.

Βλέπετε, όµως, τώρα; Λέει: Έχω εθνικό θέµα και πρέπει η
χώρα µου να βγει από την περιπέτεια και το ΑΚΕΛ δεν πρόκειται
να πυροβολεί για να πυροβολεί για να χαλάει σφαίρες, αδιαφο-
ρώντας για τις εξελίξεις.

Δυστυχώς στην Ελλάδα οι οµοιότητες µε την Κύπρο σταµα-
τούν εκεί που ξέρετε, στο ότι έχουµε έναν επιθετικό γείτονα και
στο ότι έχουµε το ΔΝΤ. Από εκεί και πέρα σταµατούν όλες οι
οµοιότητες. Βλέπετε ότι εκεί πάνε προς την εθνική ενότητα και
κοιτάνε να αντιµετωπίσουν τα θέµατα όλοι µαζί. Και εάν εµείς
δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε σε ένα θέµα, όπως ο τουρι-
σµός, συγγνώµη πού θα συµφωνήσουµε; Πουθενά; Και αυτό
είναι η πολιτική ζωή του τόπου; Δεν υπάρχει αυτήν τη στιγµή
χώρα στον κόσµο στην οι πολιτικές δυνάµεις να διαφωνούν στα
πάντα. Κάπου συµφωνούν. Αυτό που συµβαίνει στην Ελλάδα δεν
συµβαίνει πουθενά. Εποµένως, εάν δεν αλλάξουµε αυτήν τη νο-
οτροπία και κάνουµε αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση, λυπά-
µαι που σας το λέω, η Κύπρος θα βγει από την περιπέτεια, εµείς,
όµως, θα δυσκολευτούµε πάρα πολύ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Υπάρχει άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που θα ήθελε

να πάρει τον λόγο τώρα;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Αρβανίτη, θέ-

λετε τώρα τον λόγο ή αργότερα; 
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ – ΑΒΡΑΜΗΣ: Είναι η σειρά µου, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε Αρβα-

νίτη, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μετά εγώ, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Βεβαίως.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ – ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κατά τη διάρκεια της υπερτριακονταετούς θητείας µου στα δι-

καστήρια, ασκών ποινική δικηγορία, δύο πράγµατα εµίσησα
πραγµατικά: πρώτον, µία κατηγορία ασυνειδήτων δικαστών και,
δεύτερον, µία κατηγορία συναδέλφων, οι οποίοι δεν ασκούσαν
δικηγορία αλλά δικολαβία.

Εδώ, λοιπόν, αυτό το οποίο διαπίστωσα αυτές τις δύο ηµέρες
είναι ότι οι αγορητές της Κυβερνήσεως δεν έκαναν τίποτα άλλο
παρά δικολαβικώ τω τρόπω να επιχειρούν να καλύψουν και να
δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα. Αυτό χωρίς άλλο σχόλιο.

Περαιτέρω, ακούστηκε εδώ, µετά από πάρα πολύ καιρό, η
λέξις «δηµοψήφισµα». Την ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ κόντεψα να την ξεχάσω αυτήν τη λέξη.
Έχει διαγραφεί –δεν είναι κανείς τώρα στα έδρανα τα κυβερνη-
τικά- από το λεγόµενο «δηµοκρατικό λεξικό» σας η λέξης «δηµο-
ψήφισµα» όλα αυτά τα χρόνια.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Το δηµοψήφισµα έχει γίνει.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ – ΑΒΡΑΜΗΣ : Θέλετε να κάνουµε διά-

λογο, κύριε συνάδελφε; Εγώ αυτήν τη στιγµή αγορεύω και έχω
συνηθίσει να σέβοµαι τους αγορητάς και να µην επεµβαίνω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Με συγχωρείτε.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ – ΑΒΡΑΜΗΣ: Παρακαλώ.
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Δηµοψήφισµα, λοιπόν, για σοβαρότατα κοινωνικά θέµατα,
όπως είναι το θέµα της αλλοιώσεως του πληθυσµού µας. Δεν ρω-
τήθηκε ο λαός εάν αυτήν τη στιγµή µπορεί να συµβιοί µε δυόµισι
εκατοµµύρια αλλοδαπούς. Δεν ρωτήθηκε. Είναι ένα ουσιώδες
κοινωνικό θέµα, το οποίο προκάλεσε διάρρηξη της κοινωνικής
συνοχής και πέραν αυτού ανεργία.

Για θέµατα, επίσης, οικονοµικά δεν ηρωτήθη ο ελληνικός λαός
εάν ήθελε να µας βάλουν, να µας εισαγάγουν στο στόµα του τέ-
ρατος που λέγεται «Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο», όπως µας ει-
σήγαγε χωρίς να ρωτήσει µε δηµοψήφισµα τον ελληνικό λαό
αυτό το πολυ-υβρίδιο, που ακούει στο όνοµα Γεώργιος Παπαν-
δρέου και ο οποίος καµµία σχέση δεν έχει µε την Ελλάδα µας,
την πατρίδα µας, την πολυβασανισµένη πατρίδα µας. 

Για θέµατα εθνικά δεν έγινε ποτέ δηµοψήφισµα. Αυτή είναι η
δηµοκρατία; Όχι. Αυτό είναι πελατειακός κοινοβουλευτισµός,
όπου δικτατορικώ τω τρόπω νοµοθετεί η εκτελεστική εξουσία.

Επίσης, ηκούσθη η λέξις «δεδηλωµένη». Υπάρχει δεδηλω-
µένη, είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Ναι, τυπικά υπάρχει δεδηλωµένη της Βουλής. Ερώτησε,
όµως, αν υπάρχει η δεδηλωµένη του λαού; Υπάρχει απόλυτη δυ-
σαρµονία του φρονήµατος, της πίστεως και των προσδοκιών του
λαού µε τις πράξεις της Κυβερνήσεως. Ας αφήσει, λοιπόν, αυτά
τα τυπικά περί δεδηλωµένης. Να κατέβει κάτω στο λαό να ρωτή-
σει εάν υπάρχει δεδηλωµένη ή όχι. 

Όσον αφορά εις την εµβόλιµον τροπολογία, οπωσδήποτε ορ-
θότατα υπεστηρίχθη ότι πάσχει από δικονοµική ακυρότητα ως
αντιβαίνουσα τας σχετικάς διατάξεις του Κανονισµού της Βου-
λής και του Συντάγµατος. Πρέπει να αποσυρθεί πάραυτα. Επα-
ναλαµβάνω: πάσχει από τυπική δικονοµική ακυρότητα. 

Σε αυτήν την Αίθουσα θα περάσουν δύο πράγµατα: πρώτον,
το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο –είναι βέβαιο αυτό, όπως είπα και
χθες- και, δεύτερον, ο χρόνος µας, ο οποίος είναι πολύτιµος και
όχι το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο. Αυτά τα δύο θα περάσουν σή-
µερα.

Επιτελώντας, όµως, το τυπικό µου καθήκον θα αναφερθώ σε
ορισµένα άρθρα κατ’ επιλογήν, όλως ενδεικτικώς. 

Στο πρώτο άρθρο ορίζεται ο οργανωµένος υποδοχέας τουρι-
στικών δραστηριοτήτων. Στην ουσία οριοθετείτε τους συντελε-
στές δόµησης και επαναλαµβάνετε διατάξεις που ισχύουν. Κανείς
στα κυβερνητικά έδρανα! Επισηµαίνουµε στο εδάφιο δ’ την
ανάγκη προστασίας των προστατευόµενων περιοχών, δασικών
εκτάσεων, χώρων αρχαιολογικής σηµασίας ή ιστορικού ενδιαφέ-
ροντος. Εννοείται ότι δεν υπάρχει κανενός είδους τουριστική ανά-
πτυξη όταν δεν έχουµε περιβάλλον, όταν δεν προστατεύουµε τα
δάση και την πολιτιστική και ιστορική κληρονοµία µας. 

Στο άρθρο 2 απλώς προσθέτετε –πρέπει να υπάρχουν µικρό-
φωνα στα κενά κυβερνητικά έδρανα, ώστε να ακούνε µέσα εκεί
που βρίσκονται- συγκεκριµένες εγκαταστάσεις ειδικών µορφών
τουρισµού, ιαµατικές θεραπείες, καταδυτικός τουρισµός, στα
σύνθετα τουριστικά καταλύµατα, που έχουν ήδη προβλεφθεί µε
τον ν. 4002/2011. Και εδώ υπάρχουν διάφορες ποσοστώσεις για
συντελεστές κ.λπ..

Στην παράγραφο 6 ορίζεται στην ουσία ότι εάν κάποιος θέλει
από εδώ και στο εξής να έχει τουριστικές κατοικίες επιπλωµένες
θα πρέπει να έχει τουλάχιστον εκατό τετραγωνικά µέτρα χώρο.
Θεωρούµε ότι είναι υπερβολικό κάτι τέτοιο και στην ουσία µε
αυτόν τον τρόπο αποδυναµώνετε την τουριστική ανάπτυξη, αφού
στερείτε το δικαίωµα από ένα µεγάλο ποσοστό να µπορεί να νοι-
κιάζει σπίτια. Το αυτό ισχύει βέβαια και για τις επιπλωµένες κα-
τοικίες που υπάρχουν, οι οποίες θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν.

Στο άρθρο 3 προσθέτετε τα ξενοδοχεία συνιδιοκτησίας και ου-
σιαστικά θέτετε τις προϋποθέσεις λειτουργίας τους. Το µόνο θε-
τικό είναι ότι µε την επιστροφή της επιδότησης –όπου αυτό
µπορεί να υλοποιηθεί στην πράξη-ενισχύονται τα δηµόσια έσοδα,
τα οποία δηµόσια έσοδα ξέρουµε σε ποια ταµεία θα καταλήξουν.
Έχουν όνοµα αυτά τα ταµεία και µάλιστα όχι ελληνικά -έχουν και
ελληνικά βέβαια, γιατί έχουν ιστορία αυτοί, ξέρουν να αλλάζουν
ονόµατα αυτοί που κρατάνε τα «χρυσά» ταµεία. Πιστεύω ότι γί-
νοµαι αντιληπτός για να µην προχωρήσω ειδικότερα.

Στο άρθρο 4, που αφορά στις περιοχές ολοκληρωµένης του-
ριστικής ανάπτυξης, στην πράξη φαίνεται ότι θα υπάρξει ένα ζή-

τηµα προστασίας περιβάλλοντος, έτσι τουλάχιστον όπως είναι
διαµορφωµένο το άρθρο. Και βέβαια βάζετε τη δυνατότητα λει-
τουργίας καζίνου, ως µία προσπάθεια ενίσχυσης των εσόδων.
Εµείς είµαστε κατά της λειτουργίας καζίνων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα συντοµεύσω. Εξάλλου ενδεικτικώς θα ανα-
φερθώ. Θα παραλείψω κάποια πράγµατα.

Στο άρθρο 5 ρυθµίζετε θέµατα και καταστάσεις στις διάφορες
τουριστικές υποδοµές σε σχέση µε τον αιγιαλό. Καθορίζετε όρια
αποστάσεων από τον αιγιαλό και βάζετε προϋποθέσεις για το
πώς θα κατασκευάζονται εξέδρες και στέγαστρα, που εν πολλοίς
περιλαµβάνονται ήδη στις υφιστάµενες διατάξεις. 

Θα συντοµεύσω, γιατί πιστεύω ότι οποιαδήποτε επισήµανση
και αν κάνω θα απευθύνεται εις ώτα µη ακουόντων και θα περά-
σει το νοµοσχέδιο αυτό.

Θα ήθελα να πω µόνο –το επανέλαβα και χθες- το εξής: Στον
αγροτικό τουρισµό δεν γίνεται καµµία αναφορά. Και ξέρετε γιατί
δεν γίνεται κουβέντα για τον αγροτικό τουρισµό; Γιατί ξέρουν οι
κυβερνητικοί ότι αυτό, εάν τυχόν αναπτυχθεί κατά τον προσή-
κοντα τρόπο, θα αποτελέσει την αφετηρία, το προοίµιο που θα
δώσει το κίνητρο στους νέους µας, ώστε να συντελέσουν στην
ανάπτυξη της πρωτογενούς παραγωγής και οπωσδήποτε θα µει-
ώσει την ανεργία. 

Γι’ αυτό ακριβώς δεν αναφέρετε τίποτα για τον αγροτικό του-
ρισµό. 

Περαιτέρω δεν αναφέρετε τίποτα για το παραεµπόριο, την πα-
ραοικονοµία που πλήττουν τις µικρές τουριστικές επιχειρήσεις
µας. Οι άνθρωποι αυτοί κοιτάνε να βγάλουν ένα κοµµάτι ψωµί να
θρέψουν τις οικογένειές τους και πάνε διάφοροι έγχρωµοι και
πουλάνε απ’ έξω -χωρίς να έχουν καµµία κύρωση, χωρίς να πλη-
ρώνουν κανένα φόρο- τα εµπορεύµατα που έχουν κι αυτοί στα
µαγαζάκια τους, οι οποίοι πληρώνουν ενοίκιο, φόρο και όλα τα
συµπαροµαρτούντα ή και κάποιον υπάλληλο. Δεν προβλέπετε τί-
ποτα γι’ αυτό.

Τέλος, ο εσωτερικός τουρισµός επλήγη βαναύσως όπως
επλήγη και πλήττεται και η µεσαία τάξη. Χωρίς τη µεσαία τάξη
δεν µπορούµε να έχουµε εσωτερικό τουρισµό, γιατί οι λεγόµενοι
προύχοντες, οι µεγιστάνες πάνε όπου θέλουν όποτε θέλουν. 

Όπως προσφυώς είπε και ένας προηγούµενος οµιλητής –δεν
συγκράτησα ποιος ήταν, νοµίζω ο κ. Λαφαζάνης- ποιος θα πάει,
ποιος µεσαίος ή συνταξιούχος θα τολµήσει να πάει σε νησί του
ανατολικού Αιγαίου; Κανείς. Μας απαγορεύσατε δηλαδή και τη
διακίνηση στην ίδια τη χώρα µας κατά παράβαση του Συντάγµα-
τος. Αυτό είναι οιονεί απαγόρευση διακινήσεως στην ίδια µας τη
χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ για την ανοχή
σας, κύριε Πρόεδρε. Τελείωσα. 

Δεν εκφράζω καν τη λύπη µου για όσα συµβαίνουν, µόνο
θυµός υπάρχει. Να ξέρετε, όµως, ότι «έσσεται ήµαρ». Θα λογο-
δοτήσουν κάποια στιγµή αυτοί που εµµέσως ή αµέσως, µε πρά-
ξεις ή µε παραλείψεις, εγκληµατούν κατά του έθνους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Tον λόγο έχει ο κ. Οικονόµου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ακόµη και τη

στιγµή που κάποιος νοµίζει ότι ασκόπως µιλάει σ’ αυτήν την Αί-
θουσα, δεν είναι έτσι. Και το κενό του λόγου έχει σηµασία και γι’
αυτόν που το εκφράζει, αλλά και για την πολιτική του παράταξη
που του έχει δώσει το δικαίωµα να το εκφράσει. 

Οι συνεδριάσεις αυτές µεταδίδονται και πρέπει πολλές φορές
ο ελληνικός λαός να αντιλαµβάνεται και το κενό. Άρα, λοιπόν, για
τους δυσανασχετούντες µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα ως προς το
βαρετό ή το ανούσιο των τοποθετήσεων, πρέπει να πω ότι είναι
ωφέλιµο και αυτό. 

Εγώ θα προσπαθήσω να πιάσω το νήµα από τη χθεσινή µου
τοποθέτηση και να τη συνδέσω µε τη σηµερινή. Λείπει ο αγαπη-
τός κ. Κωνσταντόπουλος, ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας
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που µε απορία απευθύνθηκε σε µένα, θέτοντας νοµίζω ένα ρη-
τορικό ερώτηµα. Πιστεύω ότι ήταν και µελετηµένος στην εισή-
γησή του και έµπειρος είναι. Έχει άλλωστε θητεύσει και ως
Υφυπουργός. 

Νοµίζω ότι υπό άλλες συνθήκες δεν δικαιούται να απευθύνει
τέτοια ερωτήµατα, όσον αφορά αυτά που ανέγνωσα για τα all in-
clusive, δηλαδή τις µονάδες που η Κυβέρνηση, διά του νοµοσχε-
δίου αυτού, έρχεται να τις προτάξει στην τουριστική βιοµηχανία
που έχουµε διαµορφώσει µε άναρχο τρόπο, όπως είπα και χθες.
Η κυρία Υπουργός το είπε καλύτερα από µένα. Εγώ δεν χρειάζε-
ται να το επαναλάβω. Νοµίζω, όµως, ότι αυτή η φιλοσοφία φά-
νηκε καθαρά από το Βήµα.

Άρθρο 1, οργανωµένοι υποδοχείς τουριστικών δραστηριοτή-
των. Άρθρο 2, σύγχρονα τουριστικά καταλύµατα. Άρθρο 3, ξε-
νοδοχεία συνιδιοκτησίας. Άρθρο 4, περιοχές ολοκληρωµένης
τουριστικής ανάπτυξης. Το λέω περισσότερο γι’ αυτούς που µας
παρακολουθούν που µάλιστα είναι αρκετοί. Προς έκπληξή µου
βλέπω ότι ειδικό κοινό παρακολουθεί τις συνεδριάσεις µας. 

Τι καταδεικνύεται, λοιπόν, σ’ αυτά τα άρθρα; Η προτίµηση της
Κυβέρνησης στο πώς θα οργανωθεί από εδώ και πέρα το τουρι-
στικό προϊόν της χώρας. Εγώ, κυρία Υπουργέ, δεν έρχοµαι να
σας µαλώσω ή για να σας ζητήσω «τα ρέστα», όπως λέµε, γιατί
έχετε αυτήν την προτίµηση. Δικαίωµά σας είναι και ο καθένας θα
κριθεί, όπως δικαίωµα και της Δηµοκρατικής Αριστεράς είναι να
στηρίξουµε και να επενδύσουµε στο µικρό και στο µεσαίο µέγε-
θος, δηλαδή στη µικροµεσαία τουριστική επιχείρηση, ξενοδο-
χείο, αν θέλετε, κατάλυµα, εστιατόριο. Όπως και να το κάνουµε,
είναι οι επιχειρήσεις που εµείς πολιτικά στοχεύουµε να εκφρά-
σουµε. 

Αυτές οι διαφορετικές προσεγγίσεις δεν είναι απαραίτητο να
δηµιουργούν ένταση, ανησυχία ή αµηχανία, όπως είδα χθες εδώ
στην Αίθουσα, γιατί εµείς υποστηρίζουµε τη µικρή και τη µεσαία
τουριστική επιχείρηση. 

Η κυρία Υπουργός νοµίζω σήµερα –δεν της ξέφυγε- αναφέρ-
θηκε στις χιλιάδες επιχειρήσεις που αποµυζούν το τουριστικό
προϊόν. Απαξιωτικά, σε µια αποστροφή του λόγου της κατέδειξε
τον προσανατολισµό της Κυβέρνησης. Η Κυβέρνηση προσανα-
τολίζεται καθαρά στους µεγάλους τουριστικούς, οικονοµικούς
παίκτες που θα µπουν σ’ αυτήν την τουριστική βιοµηχανία.

Η Δηµοκρατική Αριστερά δεν λέει «όχι» στην ύπαρξη τέτοιων
µεγάλων τουριστικών µονάδων. Η Δηµοκρατική Αριστερά λέει
κάτι άλλο, «ναι, θα οργανώσω το µεγάλο συγκρότηµα, θα οργα-
νώσω και το ΠΟΤΑ, θα οργανώσω τη σύνθετη τουριστική µο-
νάδα, αλλά αυτό δεν θα είναι το κυρίαρχο τουριστικό προϊόν της
χώρας, διότι έχω χιλιάδες αξιόλογες επιχειρήσεις, µε ποιότητα
που απευθύνονται στο πλούσιο βαλάντιο». 

Προσέξτε, στην καλή τουριστική επιχείρηση µικροµεσαίας δυ-
ναµικότητας δεν θα πάει αυτός που δεν έχει να πληρώσει. Συνή-
θως απευθύνονται σε εξειδικευµένα κοινά, σε υψηλού επιπέδου
κοινά. Αυτό για µας πρέπει να οργανωθεί. Αυτή η οργάνωση ση-
µαίνει ότι πρέπει να µπουν κανόνες. Θέλετε περιβαλλοντικούς,
αναπτυξιακούς; Θέλετε να υπάρξει συνεννόηση µε την περιφέ-
ρεια και το δήµο; 

Σας είπαµε ότι αρχίζει και µαζεύεται πάλι σε ένα συγκεντρω-
τικό κράτος η υπόθεση του τουρισµού. Εµείς, όµως, θέλουµε
αυτές τις διαβαθµίσεις, τη διαβάθµιση δηλαδή της περιφέρειας
και του δήµου. Ποιος ξέρει καλύτερα την περιοχή του από ένα
δήµο ή την περιφέρεια από το περιφερειακό συµβούλιο; Αυτοί
θα κάνουν δική τους πολιτική; Όχι. Σε συντονισµό µε το κεντρικό
κράτος µπορούν και φυσικά έχουν τη δυνατότητα –γιατί µπορούν
να έχουν καλύτερη εποπτεία του χώρου τους- να συνδιαµορφώ-
σουν την τουριστική πολιτική. 

Ξέρετε είναι εύκολο να πούµε ότι κάνουµε µια κεντρικής κα-
τεύθυνσης πολιτική αξιολόγηση του τουριστικού προϊόντος.
Πολύ εύκολα ερχόµαστε σ’ αυτήν την Αίθουσα και λέµε ότι τα
δεκαεπτά εκατοµµύρια ως αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής απέ-
δωσαν τα 30 δισεκατοµµύρια, όπως λέει και η αιτιολογική εκθεση
και σωστά το λέει. Αυτή τη στιγµή τα 30 δισεκατοµµύρια είναι
σχεδόν το 20% του ΑΕΠ. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, γιατί οκτα-
κόσιες χιλιάδες άνθρωποι εργάζονται σ’ αυτόν τον τοµέα. 

Όταν, όµως, λέτε ότι το 2020 ο στόχος είναι τα 50 δισεκατοµ-

µύρια και το ένα εκατοµµύριο εργαζόµενοι, αυτή η αναβάθµιση
και η εξέλιξη της οικονοµικής, κοινωνικής, πολιτιστικής -ή όπως
αλλιώς θέλετε να το πείτε- δραστηριότητας, που ουσιαστικά απο-
τελεί την αιχµή του δόρατος του αναπτυξιακού µοντέλου της
χώρας µας, µπορεί και πρέπει να δοµηθεί σε µια βάση που θα τη
συµφωνήσουν όλες οι πτέρυγες. Μετά από τρία χρόνια όταν έρ-
χεται ένα νοµοσχέδιο, αυτό σηµαίνει ότι εκπέµπει τους συµβολι-
σµούς και τις αιχµές που θέλει να κάνει στην πολιτική της µια
κυβέρνηση ή ένα κόµµα. 

Η διαφορά µας είναι σηµαντική γι’ αυτό άλλωστε και δεν ψη-
φίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο. Εσείς προτείνετε και προτάσσετε
το µεγάλο µέγεθος. Φοβούµαι ότι σε όλες τις τουριστικές περιο-
χές ή και γενικότερα σε όλη την Ελλάδα η µεγάλη σύγχρονη του-
ριστική µονάδα εγκλωβίζει το τουριστικό προϊόν και δεν αφήνει
τη µικροµεσαία επιχείρηση να αναπνεύσει και να ζήσει, είτε αυτό
γίνεται στην Αττική, είτε στην Εύβοια ή σε οποιαδήποτε άλλη πε-
ριοχή που περιµένει το πεντάµηνο –όπως έχει γίνει τώρα η του-
ριστική περίοδος- ή το οκτάµηνο ή ακόµα και το δωδεκάµηνο
που εµείς θέλουµε. Αυτός είναι ο τροφοδότης που θα µπορέσει
να αναπτύξει την τοπική κοινωνία και την τοπική οικονοµία. Όταν
αυτό δεν γίνει, ποιο θα είναι το όφελος; Δηµοσιονοµικό µόνο, λο-
γιστικό;

Μιλάµε για το ένα εκατοµµύριο εργαζόµενους που προσδο-
κούµε να διαµορφώσουµε, δηλαδή έναν πολύ ουσιαστικό και βα-
σικό άξονα της οικονοµικής µας ανάπτυξης, όπως επίσης τα 30
δισεκατοµµύρια να τα κάνουµε 50 δισεκατοµµύρια στα επόµενα
επτά, οκτώ χρόνια. Αυτό σηµαίνει ότι εδώ υπάρχει σοβαρός
λόγος να οργανώσουµε µε άλλον τρόπο την πολιτική µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε -ο εισηγητής µας κ. Ψύρρας
ήταν κατατοπιστικός και αναλυτικός σε σχέση µε τα άρθρα και
δεν χρειάζεται να επανέλθω- θα ήθελα να κάνω ένα τελευταίο
σχόλιο για την τροπολογία για την ΕΥΔΑΠ. 

Κύριοι της Κυβερνήσεως, όταν φτιάχτηκε η κυβέρνηση της τρι-
κοµµατικής συνεργασίας πριν από έναν χρόνο, υπήρξε µία δέ-
σµευση και µία προγραµµατική συµφωνία, η οποία έλεγε: «Τα
δίκτυα κοινωνικής ωφελείας, είτε είναι στην ενέργεια είτε είναι
στο νερό, δεν πωλούνται». Το είχε συµφωνήσει τότε ο Σαµαράς,
ο Βενιζέλος και ο Κουβέλης. Ήταν µία βασική πολιτική γραµµή
της κυβέρνησης τρικοµµατικής συνεργασίας, που λέγαµε τότε. 

Σήµερα βλέπουµε µε απορία τα εξής: Πρώτο βήµα, να πωλεί-
ται η ΔΕΗ και τα δίκτυα. Δεύτερο βήµα, µε την τροπολογία που
φέρνετε, να πωλείται το νερό, η ΕΥΔΑΠ. Και ρωτάµε: Η συµφω-
νία που τότε υπήρξε –αφήστε το αν ο ένας εταίρος αυτήν τη
στιγµή δεν συµµετέχει στην Κυβέρνηση- είναι µία πολιτική συµ-
φωνία ουσίας και βάθους; Υποτίθεται ότι η συµφωνία είχε γίνει,
γιατί ξέρουµε πού πάµε κι έχουµε κατασταλάξει. Γιατί αλλάζει;
Φέρνετε µία τροπολογία και πάτε µέσω αυτής να πουλήσετε τα
δίκτυα της ΕΥΔΑΠ. 

Πραγµατικά, αυτή η µεταστροφή της πολιτικής του ΠΑΣΟΚ και
της Νέας Δηµοκρατίας είναι εντυπωσιακή. Και αν η Νέα Δηµο-
κρατία, τέλος πάντων, είναι πιο κοντά στην πολιτική της πραγµα-
τικότητα και στην ιδεολογική της αναφορά -και κανένα
πρόβληµα, δεν θα τσακωθούµε εδώ πέρα- ειλικρινά -επειδή δεν
βλέπω και κανέναν συνάδελφο του ΠΑΣΟΚ στην Αίθουσα- ανα-
ρωτιέµαι αν το ΠΑΣΟΚ, ως πολιτικός φορέας, θα συνηγορήσει,
θα υπογράψει και θα ψηφίσει την πώληση δικτύων της ΕΥΔΑΠ
και της ΔΕΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ολοκληρώνω κύριε Πρόεδρε.
Τι συµφωνούσαµε πριν ένα χρόνο, ότι εκεί θα είναι µία «κόκ-

κινη γραµµή»; Αυτές οι «κόκκινες γραµµές» πολλές φορές δεν
κρατιούνται. Και είναι λογικό αυτό να γίνεται στην πολιτική. Όµως
πρέπει να ξέρουµε ποια είναι τα όρια.

Εµείς, λοιπόν, εδώ λέµε -και τελειώνω µε αυτό- ότι τα όρια
αυτά είναι πολύ βασικά. Παραβιάζονται, πλέον, βασικές αρχές
και βασικές θέσεις κοµµάτων. Εµείς καλούµε ειδικά τους εκπρο-
σώπους του ΠΑΣΟΚ να εξηγήσουν αν αυτή η µεταστροφή πλέον
για την πώληση των δικτύων ΕΥΔΑΠ και ΔΕΗ –της ΕΥΔΑΠ έρχε-
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ται σήµερα ως τροπολογία- είναι συνυφασµένη µε την πολιτική
τους θέση, για να τους κρίνει αναλόγως και ο ελληνικός λαός. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Τµήµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερι-
κών Υποθέσεων καταθέτει την εκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Μακεδονίας και Θράκης: «Αντικατάσταση και συµ-
πλήρωση διατάξεων για τη Ζώνη Καινοτοµίας Θεσσαλονίκης». 

Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κατα-
θέτει την εκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων:«Κύρωση της Συµφωνίας Αερο-
πορικών Μεταφορών µεταξύ της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας
της Ζάµπια και της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας».

Tον λόγο έχει ο κ. Μαριάς για οκτώ λεπτά.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία

Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, θα αρχίσω από την τελευταία παρα-
τήρηση του συναδέλφου της ΔΗΜΑΡ. Η ΔΗΜΑΡ έφυγε από την
Κυβέρνηση, έσπασε τη συµφωνία, οπότε δεν καταλαβαίνω για
ποιο λόγο ανησυχεί για τη µη εφαρµογή µίας συµφωνίας η οποία
ήταν για τρικοµµατική Κυβέρνηση. Αφού, όµως, εσείς αποχωρή-
σατε, προφανώς σπάσατε και τη συµφωνία. Εκτός αν δεν κατα-
λάβαµε καλά. Αν, δηλαδή, θεωρείτε ότι ισχύει η συµφωνία και
θέλετε να την τηρήσετε και απλά φύγατε από την Κυβέρνηση. 

Η δική µου αίσθηση, όµως, είναι ότι εσείς σπάσατε τη συµφω-
νία. Άρα γιατί ανησυχείτε τι θα κάνει το ΠΑΣΟΚ;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Για την πατρίδα και το λαό.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Για την πατρίδα, λοιπόν,

και τον ελληνικό λαό διαβάστε το νέο µνηµόνιο που βγήκε σή-
µερα, για να καταλάβετε τα αποτελέσµατα και της δικής σας πο-
λιτικής, που συµµετείχατε επί ένα έτος. Το νέο µνηµόνιο λέει
αυτά τα οποία δεν λέγονταν τόσο καιρό. 

Κατ’ αρχάς λέει ότι θα έχουµε καινούργιο µνηµόνιο. Διότι ήρ-
θατε εδώ όλοι και είπατε, το µνηµόνιο τέλος το 2014. Το είπε και
ο Σαµαράς. Θα υπάρξει, λοιπόν, και νέο µνηµόνιο 2014-2017,
επειδή δηµιουργείται δηµοσιονοµικό κενό 4 δισεκατοµµύρια του-
λάχιστον. 

Προϊδέασε γι’ αυτό που θα συµβεί, λέγοντας ο ίδιος ο Σόιµπλε
ότι θα χρειαστεί η Ελλάδα ένα δάνειο ύψους 11 δισεκατοµµυρίων
για να σωθεί από τη «µεγάλη πολιτική» την οποία έχει κάνει η τρι-
κοµµατική Κυβέρνηση. Πολλοί το ανεβάζουν σε 20 δισεκατοµµύ-
ρια. 

Άρα, λοιπόν, αυτά που µας λέγατε µέχρι χθες -ανέβαιναν εδώ
διάφοροι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και Υπουργοί και
έλεγαν ότι τελείωσε το µνηµόνιο και από το 2014 αρχίζουµε- δεν
ισχύουν. 

Αυτά λέει το νέο µνηµόνιο που έδωσε σήµερα η Κοµισιόν στη
δηµοσιότητα. 

Ξέρετε τι άλλο λέει; Διότι σχεδιάζετε µία πολιτική για τον του-
ρισµό, η οποία σε όλα τα κράτη πάντοτε στηρίζεται, κατά κύριο
λόγο, στην εσωτερική κατανάλωση και συµπληρώνεται από ξένο
τουρισµό. Εκτός κι αν έχει διαλυθεί ο κοινωνικός ιστός µίας
χώρας, όπως γίνεται σε αποικίες. Και σωστά αναφέρθηκε από
τον κ. Λαφαζάνη µία νέα έκφραση, «η αποικία τουρισµού», διότι
δείχνει ότι αν δεν υπάρχει τίποτα σε µία χώρα, αν υπάρχει κοι-
νωνικό νεκροταφείο -έτσι όπως έχετε καταντήσει την Ελλάδα-
προφανώς πρέπει να κοιτάξετε να φέρετε τουρίστες από το εξω-
τερικό. 

Να σας θυµίσω, λοιπόν, ότι θα διατηρηθεί η δήθεν αλληλεγ-
γύη, η έκτακτη εισφορά τής δήθεν αλληλεγγύης και το 2016, ότι
θα έχουµε να χαράτσια, ότι οι φόροι στα ακίνητα είναι 2,5 δισε-
κατοµµύρια. Αυτό που σας έδειξα χθες και δεν σας άρεσε, αλλά
το έλεγε η «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ», είναι ότι 28 δισεκατοµµύρια ανα-
ζητούνται από σήµερα µέχρι το τέλος του χρόνου. Αυτό σηµαίνει
4,7 δισεκατοµµύρια το µήνα. Γι’ αυτό κουράστηκε πλέον όχι µόνο
η Κυβέρνηση αλλά και ο κ. Στουρνάρας. Και βλέπω ότι όχι την
τετραετία αλλά ούτε την τετραµηνία δεν θα βγάλει η Κυβέρνησή
σας, διότι έχει φέρει πλέον σε οικονοµικά αδιέξοδα τη χώρα. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η καινούργια κατάσταση, το νέο µνηµόνιο,
αυτά που απαιτούν οι δανειστές. 

Εποµένως εδώ συζητούµε το θέµα της τουριστικής πολιτικής. 
Να επισηµάνω, επίσης, ότι επειδή η συνεδρίαση είναι µακρο-

χρόνια, καλό θα είναι η συνάδελφοι που θέλουν να κάνουν κριτική
για το τι έχει ειπωθεί στη συνεδρίαση, να την παρακολουθούν
µέχρι αργά, να µείνουν µέχρι τη 1:00’ η ώρα που τελειώσαµε
εχθές. Γιατί άκουσα κάποιον συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας
που έκανε κριτική στις απόψεις των Ανεξάρτητων Ελλήνων, αλλά
εκείνη την ώρα που µιλήσαµε, κατά τα µεσάνυχτα, δεν τον είδα
στην Αίθουσα. Και επειδή προφανώς δεν την παρακολουθούσε
και από το µόνιτορ, δεν έχει εικόνα του τι έγινε. 

Διότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες κατέθεσαν ένα αναλυτικό πρό-
γραµµα και µία στρατηγική για τον τουρισµό, µε πιστωτικά εργα-
λεία, µε το πού πρέπει να δοθεί έµφαση, µε το ότι πρέπει να
υπάρξουν συνέργειες του πρωτογενούς τοµέα, του δευτερογε-
νούς τοµέα, του τοµέα του τουρισµού, µε το ότι εµείς είµαστε
υπέρ της αποκέντρωσης και όχι της συγκεντροποίησης, µε το ότι
εµείς έχουµε κάνει την επιλογή µας υπέρ της µικρής και µεσαίας
οικογενειακής επιχείρησης στον τουρισµό που πρέπει να στηριχ-
θεί. 

Αντίθετα, το δικό σας σχέδιο νόµου στηρίζει τους δέκα, είκοσι,
τριάντα µεγαλοξενοδόχους, οι οποίοι, βεβαίως, µε τις πολιτικές
που έχετε, θα πάρουν το µεγαλύτερο κοµµάτι της πίτας και θα
διαλύσουν τους µικρούς. 

Ούτε, όµως, και την οµιλία της κ. Κουντουρά, της ειδικής αγο-
ρήτριας, που ήταν πάνω από τέσσερα λεπτά οµιλία, άκουσε ο
συνάδελφος. Και µας κατηγόρησε ότι παλινδροµούµε µεταξύ της
άλφα ή της βήτα πολιτικής δύναµης. 

Έχουµε συγκεκριµένο πρόγραµµα. Έχουµε τις απόψεις µας.
Και τις αναλύουµε. Μάλιστα, σας εξηγήσαµε λίγα, απλά πράγ-
µατα. Διαβάζετε τα νούµερα χωρίς να καταλαβαίνετε πώς λει-
τουργεί η ίδια η οικονοµία και το πώς συµβάλλουµε όλοι µας.
Διότι για να έχουµε δρόµους, για να έχουµε αεροδρόµια, για να
υπάρχουν παροχές, για να υπάρχει Αστυνοµία, για να υπάρχει
σύστηµα υγείας, για να λειτουργεί το ΕΚΑΒ, πληρώνουµε όλοι
οι φορολογούµενοι, δηλαδή το 55% των φόρων οι µισθωτοί και
οι συνταξιούχοι. Η είσπραξη, όµως, των κερδών του all inclusive
πάει στους δέκα, είκοσι µεγαλοµετόχους. 

Να, λοιπόν, πώς κοινωνικοποιούνται οι δαπάνες για τον τουρι-
σµό, αλλά ιδιωτικοποιούνται στις τσέπες ολίγων τα κέρδη από
τον τουρισµό. 

Αν, λοιπόν, δεν διαβάσετε µε αυτόν τον τρόπο τους αριθµούς,
δεν θα µπορέσετε να καταλάβετε τι γίνεται. 

Εγώ, όµως, πιστεύω ότι τα ξέρετε. Τα ζείτε. Είστε οι ίδιοι αυτοί
που επί χρόνια ακολουθείτε αυτήν την πολιτική. Απλά εδώ υπάρ-
χει µία διγλωσσία για το θεαθήναι. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Και φυσικά, από εκεί και πέρα, έχουµε και το µεγάλο εγχείρηµα
που είναι το ΤΑΙΠΕΔ. Διότι διαλύσατε τη χώρα και πρέπει τώρα
να βρείτε έσοδα. Και τα έσοδα είναι από τη λειτουργία του ΤΑΙ-
ΠΕΔ, το οποίο µε το άρθρο 40 παίρνει τεράστια δικαιώµατα. Όσοι
είναι παραχωρησιούχοι από το ΤΑΙΠΕΔ, δηλαδή πάνε να πάρουν
µία επιχείρηση, αυτοί -αν έχουν πολλούς χώρους στους οποίους
έχουν εκµισθώσει µικρές επιχειρήσεις- µε µία απόφασή -σε ένα
αεροδρόµιο, για παράδειγµα, εκτός από τα αφορολόγητα που
εξαιρούνται, υπάρχει και µία σειρά άλλων επιχειρήσεων, οι οποίες
έχουν κάνει κάποιες µισθώσεις- του παραχωρησιούχου -σε αυτόν
που θα δώσει το ΤΑΙΠΕΔ τη δουλειά- αµέσως θα φύγουν έξω.

Αν ζητήσουν αποζηµίωση, θα την πληρώσει το ελληνικό δηµό-
σιο, δηλαδή, οι φορολογούµενοι -µπράβο!- και θα µείνει καθαρός
ο χώρος για να αποφασίσει αυτός που θα πάρει τη δουλειά τι θα
κάνει.

Όλα αυτά είναι και αντισυνταγµατικά και το αναφέρει η Επι-
στηµονική Επιτροπή της Βουλής, αλλά νοµίζω ότι αυτά δεν σας
ενδιαφέρουν.

Εποµένως, εδώ έχουµε ένα ολόκληρο σύστηµα όπου ενι-
σχύονται οι µεγάλοι, χτυπιούνται όσοι πραγµατικά αγωνίζονται
για τη λειτουργία του χώρου του τουρισµού και στηρίζονται οι
δανειστές µέσω της υπόθεσης του ΤΑΙΠΕΔ. Εποµένως είναι συγ-
κεκριµένες οι πολιτικές επιλογές που έχετε κάνει.

Τέλος, ως προς την τροπολογία για την ΕΥΔΑΠ, κατ’ αρχάς τι
αποδεικνύεται; Από τα δανεικά που πήραµε αποδείξαµε χθες ότι
το 98% ξαναγύρισαν στους δανειστές. Υπήρξαν κάποια ποσά για
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να πληρωθούν τα ληξιπρόθεσµα χρέη του δηµοσίου, όπου υπάρ-
χουν πολλαπλοί πιστωτές του δηµοσίου. Εσείς ποιους προτιµή-
σατε να εξοφλείτε; Όχι τους µικρούς, όχι εκεί που υπάρχουν
µικροοφειλές του δηµοσίου, αλλά προτιµήσατε να εξοφλήσετε
εδώ την ΕΥΔΑΠ µε 1,5 δισεκατοµµύριο -εγώ αυτό διαβάζω στην
τροπολογία- για να µπορεί πλέον για όποιον την αγοράσει για
ένα κοµµάτι ψωµί να είναι όλα αυτά καθαρά.

Δεύτερον, για ποιο λόγο λέτε στο άρθρο ότι θα προσδιοριστεί
µε υπουργική απόφαση τι θα πληρώσει το δηµόσιο; Αν το δηµό-
σιο χρωστάει, θα του ζητήσει η ΕΥΔΑΠ τα λεφτά. Τι χρειάζεται η
υπουργική απόφαση;

Τρίτον, προσέξτε το δηµόσιο τι θα πληρώσει. Θα πληρώσει
έργα υποδοµής, δηλαδή, θα πληρώσει το δηµόσιο έργα υποδο-
µής που έκανε η ΕΥΔΑΠ. Όλα αυτά έχουν σχέση µε το πώς θέ-
λετε πλέον να κάνετε τις αποκρατικοποιήσεις -βλέπε ξεπούληµα-
και της περίπτωσης της ΕΥΔΑΠ, γι’ αυτό και φέρνετε αυτήν την
τροπολογία. Πρέπει να έχετε και κάποιο λάθος, γιατί λέτε στη
δεύτερη σελίδα «προς κάλυψη του ελλείµµατος των χρήσεων
µέχρι 31-12-2001». Δεν ξέρω τι εννοείτε. Μήπως εννοείτε κάτι
άλλο; Το δηµόσιο θα πληρώσει 1,5 δισεκατοµµύριο µέχρι το
2001; Μήπως είναι λάθος εδώ πέρα; Διότι έτσι βιαστικά όπως τα
γράφετε, προφανώς κάνετε και διάφορες γκέλες και θα πρέπει
να ψηφίσετε καινούργιο νόµο για να διορθώσετε τα προβλήµατα
που υπάρχουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι εµείς
εξηγήσαµε αναλυτικά τις θέσεις µας. Η ειδική αγορήτρια και επί
των άρθρων τοποθετήθηκε αναλυτικά. Τα πράγµατα είναι ξεκά-
θαρα. Υπάρχει πλήρης αποτυχία της Κυβέρνησης. Θα πείτε ότι
εδώ είναι ανίκανοι να προσδιορίσουν το ΦΠΑ. Την τυρόπιτα που
θα φας στο σπίτι σου θα την πληρώσεις µε άλλο ΦΠΑ, ενώ την
τυρόπιτα που θα φας όρθιος εκεί που την αγοράζεις θα την πλη-
ρώσεις µε ΦΠΑ 13%. Άµα σου στείλουν το σουβλάκι στο σπίτι,
θα πληρώσεις 23%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Εποµένως αυτά δεί-
χνουν την απίθανη προχειρότητα µε την οποία βγήκε η εγκύ-
κλιος, αλλά -φευ!- ο Γενικός Γραµµατέας Εσόδων έβγαλε twitter
και µας έσωσε. Λέει ότι το ΦΠΑ θα είναι συνολικά 13%.

Δεν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, αν το twitter παράγει έννοµες συνέ-
πειες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Καραθανασό-
πουλος έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αν για κάτι δεν µπο-
ρούµε να κατηγορήσουµε την Κυβέρνηση, είναι για την προχει-
ρότητα και την ασυνέπειά της. Έχει σαφές στόχαστρο, σαφές
πλαίσιο και στο ζήτηµα του τουρισµού. Το είπε πολύ καθαρά η
κυρία Υπουργός: «Θέλω να αλλάξω την κατάσταση και να ευ-
νοήσω τις µεγάλες επενδύσεις, γιατί οι µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις δεν είναι αποδοτικές». Σε αυτό το πλαίσιο δουλεύει.

Άρα, λοιπόν, ποιο είναι το πρόβληµα; Από αυτή την άποψη και
για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το βασικό ερώτηµα είναι ποιος
θα ωφεληθεί από αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο θα ψηφιστεί από
την Πλειοψηφία. Ποιος θα ωφεληθεί; Ποιος θα κερδίσει; Ποιος
θα χάσει; Κατά τη γνώµη µας, αυτό πρέπει να αναδείξουµε.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, η Κυβέρνηση το λέει πολύ κα-
θαρά ότι αυτούς που θα επιδιώξουµε να ωφελήσουµε είναι οι µε-
γάλες επενδύσεις οι οποίες σχεδιάζονται να γίνουν, τα υπερσυσ-
σωρευµένα κεφάλαια, τα οποία είναι σε κάποιες περιοχές των φο-
ρολογικών παραδείσων, για να επενδυθούν σε σύνθετες, σε ολο-
κληρωµένες τουριστικές επενδύσεις, σε ΠΟΤΑ, σε περιοχές
ολοκληρωµένης τουριστικής ανάπτυξης και, βεβαίως, να επιβά-
λουµε τη διαφοροποίηση του τουριστικού εµπορεύµατος.

Άρα, λοιπόν, η κρατική παρέµβαση την οποία κάνει το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο κατευθύνεται προς όφελος των µεγάλων
επιχειρηµατικών οµίλων που δραστηριοποιούνται ή φιλοδοξούν
να δραστηριοποιηθούν και στη χώρα µας στο χώρο του τουρι-

σµού. Από αυτήν την άποψη επιταχύνει την αντικειµενική στο κα-
πιταλιστικό σύστηµα διαδικασία συγκέντρωσης και συγκεντρο-
ποίησης των κλάδων. Αυτό επιταχύνει. Η κρατική παρέµβαση
στοχεύει να επιταχυνθεί αυτή η διαδικασία. Μέσα από αυτήν τη
δραστηριότητα θέλουν να µπορέσει να υποταχθεί το σύνολο των
οικονοµικών δράσεων σε αυτές τις ανάγκες.

Έτσι λοιπόν -εµείς το λέµε καθαρά, παρ’ όλες τις διαψεύσεις
τις οποίες έκανε εδώ η κυρία Υπουργός- υποτάσσεται το σύνολο
του χωροταξικού σχεδιασµού στις ανάγκες αυτών των επενδύ-
σεων.

Ως προς αυτά τα οποία λέει ότι θα ελέγχονται, υπάρχει άλλος
νόµος ο οποίος ισχύει, κυρία Υπουργέ, ο νέος επενδυτικός
νόµος, που δίνει τη δυνατότητα στις στρατηγικού χαρακτήρα
επενδύσεις -και τέτοιου στρατηγικού χαρακτήρα επενδύσεις
είναι και τα σύνθετα και τα ολοκληρωµένα τουριστικά καταλύ-
µατα, είναι και οι περιοχές ολοκληρωµένης τουριστικής ανάπτυ-
ξης- στον ίδιο τον επενδυτή να καθορίσει τον ιδιωτικό
χωροταξικό σχεδιασµό. Μάλιστα, σε τέτοιο σηµείο του αφήνεται
το έδαφος ανοιχτό, ώστε να µπορέσει να είναι ο ίδιος ελεγκτής
και ελεγχόµενος στο κατά πόσο θα εφαρµόσει αυτόν το νέο χω-
ροταξικό σχεδιασµό που θα ταιριάζει γάντι στις ανάγκες υποτα-
γής του περιβάλλοντος, της χρήσης γης και αξίας όσον αφορά
στους σχεδιασµούς τους οποίους έχει.

Από αυτήν την άποψη, βεβαίως, αλλάζετε χρήση γης, συγκεν-
τρώνεται η γη σε όλο και λιγότερα χέρια, παραχωρείτε τα δάση,
τις ακτές, τους αιγιαλούς, τα λιµάνια, αλλά ακόµη και αρχαιολο-
γικούς χώρους και πολιτιστικούς χώρους που ενδέχεται να βρί-
σκονται στις συγκεκριµένες εκτάσεις πάνω στις οποίες θα
αναπτυχθούν αυτές οι ολοκληρωµένες τουριστικές δραστηριό-
τητες.

Άρα, λοιπόν, είναι φανερό ποιος βγαίνει ωφεληµένος από
αυτήν τη διαδικασία. Αυτό που θέλετε να δηµιουργήσετε -και δεν
αµφισβητούµε ότι θα δηµιουργηθεί- θα ωφελήσει σε κάτι, θα εξυ-
πηρετήσει σε κάτι το δικαίωµα της λαϊκής οικογένειας να πάει
στον τουρισµό; Αυτό είναι το ζητούµενο για µας, ως ΚΚΕ. Προ-
σεγγίζουµε τον τουρισµό όχι απλά και µόνο ως οικονοµική δρα-
στηριότητα, αλλά ως δικαίωµα του λαού, της εργατικής τάξης,
των αυτοαπασχολούµενων, της νέας γενιάς να µπορεί να πηγαί-
νει διακοπές. Θα βελτιωθεί αυτή η κατάσταση; Θα έχει συγκεκρι-
µένα αποτελέσµατα; Θα µπορούν να κάνουν διακοπές;

Όχι, βέβαια. Θα είναι ακόµη µεγαλύτεροι οι αποκλεισµοί,
ακόµη µεγαλύτερη η ψαλίδα ανάµεσα στις τεράστιες, τις ανε-
πτυγµένες, τις χλιδάτες, τις πανέµορφες εγκαταστάσεις στο
χώρο του τουρισµού και στη δυνατότητα που θα έχει ο άλλος να
µπορεί να πάει έστω και δύο-τρεις µέρες διακοπές. Γιατί γίνεται
αυτό το πράγµα; Διότι ακριβώς το σύνολο της πολιτικής την
οποία εφαρµόζετε, το σύνολο της ανάπτυξης της καπιταλιστικής
οικονοµίας έχει ως αποτέλεσµα να εµπορευµατοποιείται αυτή η
δυνατότητα. Και, βεβαίως, η χειροτέρευση των συνθηκών δια-
βίωσης των λαϊκών στρωµάτων και ως αποτέλεσµα των πολιτικών
που εφαρµόζονται -ανατροπές στις εργασιακές σχέσεις, µει-
ώσεις στους µισθούς, ενάµισι εκατοµµύριο άνεργοι, χρεοκοπία
των επαγγελµατιών και των αυτοαπασχολούµενων, κατάργηση
εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων- έχουν οδηγήσει σε
αυτό το αποτέλεσµα, στο να µην µπορεί πλέον η εργατική τάξη
και η λαϊκή οικογένεια να πάει διακοπές.

Δηλαδή είναι πολυτέλεια τον 21ο αιώνα να πάει κάποιος δια-
κοπές; Ο λαός, η καθαρίστρια δεν πρέπει να κάνει διακοπές;
Πολύ δε περισσότερο όταν αυτά τα οποία θέλετε να κάνετε, η
διανυκτέρευση σε µια σουίτα µπορεί να είναι το ετήσιο εισόδηµα
µιας καθαρίστριας. Αυτό είναι πρόκληση, η ηµερήσια διανυκτέ-
ρευση σε µια σουίτα να ισούται µε το ετήσιο εισόδηµα µιας κα-
θαρίστριας που µατώνουν τα χέρια της και τα πόδια της για να
καθαρίσει τη συγκεκριµένη σουίτα.

Βεβαίως, όµως, δεν σας απασχολεί αυτό και το ξέρουµε πάρα
πολύ καλά, γιατί ακριβώς είναι ταξικός ο χαρακτήρας της πολι-
τικής σας.

Δεν σας απασχολεί η καθαρίστρια, η σερβιτόρα και οι υπόλοι-
ποι εργαζόµενοι που δουλεύουν εκεί. Απ’ αυτήν την άποψη, τα
µέτρα τα οποία παίρνετε συνολικά κινούνται προς αυτήν την κα-
τεύθυνση. Ο κοινωνικός τουρισµός που υποτίθεται ότι στήριζε
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κάτι –αν και τους ξενοδόχους στήριζε επί της ουσίας, γιατί η κρα-
τική χρηµατοδότηση πήγαινε στους ξενοδόχους από τα χρήµατα
των εργαζόµενων µέσω της Εργατικής Εστίας- τουλάχιστον βοη-
θούσε κάποιους να πάνε διακοπές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Το 2011, εν µέσω κρίσης και µνηµονίου, απ’ αυτούς πήγαν δια-
κοπές πεντακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες. Το 2013, µε τα νέα προ-
γράµµατα, πήγαν διακοπές µόνο εκατόν δέκα χιλιάδες.
Εξαιρούνται, βέβαια, από χέρι οι συνταξιούχοι, γιατί είναι προ-
νοµιακή κατηγορία!

Όλα αυτά, λοιπόν, τα ωραία πράγµατα, τα οποία θα φτιάξετε,
θα έχουν θετικές επιπτώσεις στην κατάσταση των εργαζοµένων
στο χώρο του τουρισµού; Σας ρωτήσατε και εχθές γι’ αυτά. Οι
συνθήκες εργασίας θα βελτιωθούν; Δηλαδή, θα αντιµετωπίσετε
τον ηλικιακό ρατσισµό; Τη «µαύρη» ανασφάλιστη εργασία, η
οποία είναι χαρακτηριστικό στοιχείο στα ξενοδοχεία –και τα µε-
γάλης κατηγορίας- θα την αντιµετωπίσετε; 

Κυρία Υπουργέ, θα δώσετε κάποια λύση στο θέµα των εργα-
σιακών σχέσεων «λάστιχο» µε ηµερήσιες συµβάσεις; Τι θα γίνει
µε τη µαθητεία, δηλαδή την ανασφάλιστη επίσηµη εργασία; Θα
απαντήσετε; Όχι. Αντίθετα, µε την πολιτική σας διαµορφώνετε
και νοµιµοποιείτε το σύγχρονο σκλαβοπάζαρο που επιβάλλουν
οι µεγαλοξενοδόχοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Απ’ αυτήν την άποψη, εµείς δεν θεωρούµε ότι ο τουρισµός και
η ανάπτυξη είναι ένας εθνικός στόχος. Αυτά τα οποία κάνετε
είναι ταξικός στόχος των µεγαλοξενοδόχων, των µεγάλων επι-
χειρηµατικών οµίλων που δραστηριοποιούνται στο χώρο του του-
ρισµού και είναι σε αντίθετη κατεύθυνση µε τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων στον τοµέα του τουρισµού, µε την ικανοποίηση του
λαϊκού δικαιώµατος για διακοπές και αναψυχή. 

Άρα, λοιπόν, δεν µπορεί να υπάρξει κοινή συνισταµένη. Δεν
µπορούµε να περπατήσουµε µαζί και να σας κάνουµε προτάσεις.
Γι’ αυτόν τον λόγο ακριβώς και η µικροβελτίωση ή τα ψευτοδι-
λήµµατα που τίθενται, είναι αποπροσανατολιστικά. Δηλαδή, µι-
λάµε για το εάν –λέει- θα είναι µαζικός ή ποιοτικός ο τουρισµός.
Αλλάζει κάτι σ’ όλα αυτά που είπαµε προηγουµένως; Αλλάζει κάτι
µε το αν θα στηριχθεί η µικρή ή η µεσαία επιχείρηση και όχι η µε-
γάλη; Εδώ διακρίνεται ένας ανορθολογισµός, ότι δήθεν δηλαδή
η µικρή επιχείρηση θα σώσει και θα βελτιώσει κάτι. Ποιο πράγµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Αυτή είναι µία ανορθολογική αντίληψη, γιατί η πορεία εξέλιξης
του καπιταλισµού έχει ακριβώς αυτήν την τάση της συγκέντρω-
σης και της συγκεντροποίησης και, βεβαίως, δεν µπορεί µία
µικρή ξενοδοχειακή µονάδα να αντιµετωπίσει την κατάσταση.

Εµείς λέµε πολύ καθαρά ότι µ’ αυτήν τη λογική η εργατική
τάξη και τα λαϊκά στρώµατα πρέπει να συγκρουστούν. Ο εισηγη-
τής µας έθεσε ολοκληρωµένες προτάσεις, στόχους πάλης για
το δικαίωµα του άλλου στον τουρισµό και την αναψυχή, για τη
βελτίωση της θέσης των εργαζοµένων. Αυτά, βεβαίως, θα προ-
κύψουν µόνο µέσα από την ανατροπή αυτού του καπιταλιστικού
εκµεταλλευτικού συστήµατος και την οικοδόµηση της οικονοµίας
που προβάλλει το ΚΚΕ, της σοσιαλιστικής, λοιπόν, κοινωνίας και
οικονοµίας, όπου θα είναι κοινωνικοποιηµένα και συγκεντρωµένα
τα βασικά µέσα παραγωγής. Τότε θα επιτευχθεί το δικαίωµα του
άλλου στις διακοπές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, προχωρούµε στον κατάλογο των οµιλητών. 

Προτείνω ο χρόνος να είναι πέντε λεπτά. Επισηµαίνω ότι οι πε-
ρισσότεροι οµιλητές είναι του ΣΥΡΙΖΑ.

Tον λόγο έχει η κ. Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Τουρισµού για την ενίσχυση της τουριστικής επι-
χειρηµατικότητας και η µόνη ενίσχυση που προκύπτει από τις

διατάξεις του είναι η ενίσχυση των µεγάλων ξενοδοχειακών µο-
νάδων, των µεγάλων τουριστικών επιχειρήσεων και των πολυε-
θνικών που διαχειρίζονται τα τουριστικά πακέτα.

Συζητάµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο για την απλοποίηση των
διαδικασιών της τουριστικής επιχειρηµατικότητας και στην πραγ-
µατικότητα αντιµετωπίζουµε ένα πλήθος διατάξεων που προ-
ωθούν την υπερδόµηση και τη µαζική δόµηση, ακόµα και σε
ευαίσθητες περιοχές, εξυπηρετώντας τα συµφέροντα των µεγά-
λων παικτών της τουριστικής αγοράς σε βάρος του περιβάλλον-
τος, των τοπικών κοινωνιών και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
του κλάδου.

Για όλους αυτούς τους λόγους ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ήδη από εχθές
καταψηφίσει επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

Με τις ρυθµίσεις, λοιπόν, περί οργανωµένων υποδοχέων του-
ριστικών δραστηριοτήτων και περί σύνθετων τουριστικών κατα-
λυµάτων, η Κυβέρνηση επιµένει στην εύνοια ενός µοντέλου
τουρισµού, όπου κυριαρχούν τόσο επί του περιβάλλοντος όσο
και επί της τοπικής οικονοµίας και κοινωνίας στις τεράστιες του-
ριστικές µονάδες, ενώ ανοίγει το δρόµο για τη µαζική κατασκευή
τουριστικών κατοικιών.

Μάλιστα, αν αυτό συνδυαστεί µε σχέδιο νόµου του ΥΠΕΚΑ
περί αυθαιρέτων που ξεκινά στο Τµήµα σήµερα το απόγευµα,
τότε θα πω υποψιασµένη πως η Τράπεζα Γης, που δηµιουργείται
και δίνει τη δυνατότητα µεταφοράς δόµησης ή ακόµα και πώλη-
σης άυλων δικαιωµάτων, µπορεί να συµβάλει στην περαιτέρω κα-
ταστροφή του περιβάλλοντος και υπερδόµηση σε επιλεγµένες
τουριστικές περιοχές, αν αυτές οριστούν από την Κυβέρνηση ως
ζώνες υποδοχής της µεταφοράς συντελεστών δόµησης και πι-
θανόν να συµπίπτουν µε τις ζώνες οργανωµένων υποδοχέων. Δεν
σας είναι πρόβληµα να αλλάξετε αύριο το ανώτατο όριο δόµη-
σης σ’ αυτά τα τουριστικά καταλύµατα σ’ αυτές τις τουριστικές
περιοχές. Το έχουµε δει άπειρες φορές.

Οι επιλογές της Κυβέρνησης αναφορικά µε την τουριστική
ανάπτυξη πριµοδοτούν επί της ουσίας την κτηµατοµεσιτική δρα-
στηριότητα, ενώ µπορούν να επιφέρουν µη αναστρέψιµη υπο-
βάθµιση του περιβάλλοντος, του τουριστικού προϊόντος, των
τοπικών κοινωνιών και οικονοµιών, κάτι που έχει γίνει σε χώρες
που ακολούθησαν αυτό το µοντέλο, µε δραµατικότερο το παρά-
δειγµα της Ισπανίας. 

Το νοµοσχέδιο επιτρέπει τη δηµιουργία οργανωµένων Υποδο-
χέων σε ορεινές, δασικές, µητροπολιτικές περιοχές, περιοχές
«Natura», αρχαιολογικούς χώρους, χωρίς κανένα χωροταξικό
σχεδιασµό. Η κυρία Υπουργός µάς είπε εδώ ότι απέσυρε ένα
κοµµάτι για τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα, αλλά εγώ θέλω
να σας θυµίσω ότι ήδη εδώ και τρία χρόνια έχουν χτιστεί πεντα-
κόσιες δεκαέξι πολυτελείς βίλες στο «PORTO CARRAS» του κ.
Στέγγου. Βέβαια, εσείς µας λέτε ότι πήρατε πίσω αυτήν τη διά-
ταξη, αλλά αυτό που σας αναφέρω συµβαίνει και υπάρχει µέσα
σε ένα δάσος και σε έναν αρχαιολογικό χώρο δεκαεπτά χιλιάδων
στρεµµάτων.

Αυτό το νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα ανάπτυξης κατοικιών
και εγκαταστάσεων εντός δασικών εκτάσεων, αλλά ακόµα και τη
δυνατότητα ενσωµάτωσης µνηµείων και διατηρητέων, χωρίς κα-
νέναν έλεγχο από τις αρχαιολογικές υπηρεσίες και βεβαίως
χωρίς κανένα αντίτιµο.

Επίσης, επιτρέπει τη χωροθέτηση οργανωµένων υποδοχέων
τουριστικής δραστηριότητας σε περιοχές που έχουν ήδη κορε-
στεί, γεγονός που έχει µάλιστα προκαλέσει θύελλα αντιδράσεων
από τις τοπικές κοινωνίες. Παράλληλα, µειώνει το όριο δόµησης
από τον αιγιαλό στα είκοσι µέτρα.

Όλα αυτά γίνονται, βεβαίως, προς όφελος των µεγάλων σύν-
θετων τουριστικών επενδύσεων.

Την ίδια στιγµή που οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και οι αυτο-
απασχολούµενοι του κλάδου στην κυριολεξία στενάζουν, η Κυ-
βέρνηση επιλέγει τη στρατηγική της δόµησης σύνθετων
τουριστικών καταλυµάτων και τη λογική των πολυτελών τουρι-
στικών εγκαταστάσεων, των µεγάλων επενδύσεων και του all in-
clusive, στο οποίο έχω ήδη αναφερθεί.

Όµως, το σύστηµα του all inclusive -τα γνωστά σε όλους µας
«βραχιολάκια»- που προωθείται από το πνεύµα και τις διατάξεις
του νοµοσχεδίου, αποτελούσε και προ κρίσης µάστιγα για το βα-
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σικό πυλώνα της ελληνικής τουριστικής βιοµηχανία, δηλαδή τη
µικρή οικογενειακή επιχείρηση.

Τα τελευταία χρόνια της ύφεσης εκτιµάται ότι γύρω στο 30%
των εισερχοµένων τουριστών χρησιµοποιούν τις εν λόγω υπηρε-
σίες, µε το ποσοστό να εκτοξεύεται σε περιοχές, όπως η Κρήτη
–εκεί νοµίζω ότι το ποσοστό είναι 80%- η Κέρκυρα, η Ρόδος, η
Χαλκιδική.

Το all inclusive στερεί από τις τοπικές οικονοµίες, από τις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις τουρισµού, εστίασης και διασκέδασης,
το εισόδηµά τους, ενώ και εντός του ξενοδοχείου τη µερίδα του
λέοντος τη νέµεται το τουριστικό πρακτορείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστό ότι στην αγορά των τουριστικών πακέτων επικρα-

τούν ολιγοπωλιακές συνθήκες. Τρεις πολυεθνικές εταιρείες κο-
λοσσοί διαχειρίζονται τη συντριπτική πλειοψηφία των τουριστικών
πακέτων στις ευρωπαϊκές χώρες. Το αποτέλεσµα είναι να υπάρ-
χουν ελάχιστα περιθώρια διαπραγµάτευσης στους επιχειρηµατίες
ως προς την τιµή του προϊόντος. Οι επιχειρηµατίες µε τη σειρά
τους µετακυλίουν το κόστος είτε στους εργαζόµενούς τους, είτε
στην τοπική κοινωνία µέσω της ενσωµάτωσης υπηρεσιών που
προηγουµένως προσφέρονταν έξω από τις µονάδες.

Ακριβώς γι’ αυτούς τους λόγους, χώρες όπως η Γαλλία, στον
αντίποδα του παραδείγµατος της Ισπανίας η οποία καταστρά-
φηκε από τη µαζική δόµηση τουριστικών καταλυµάτων, έχουν
εδώ και χρόνια θεσµοθετήσει πλαφόν στο ποσοστό των κλινών
που προσφέρονται µε το σύστηµα all inclusive σε κάθε περιοχή.
Η Γαλλία, µάλιστα, είναι η χώρα µε τον υψηλότερο αριθµό του-
ριστών στη Μεσόγειο.

Επειδή υπάρχει πρόβληµα χρόνου, θέλω να πω για ένα λεπτό
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει καταθέσει µία τροπολογία µε θέµα «Χορήγηση
Ειδικού Σήµατος Λειτουργίας σε επιχειρήσεις ενοικιαζόµενων
δωµατίων-διαµερισµάτων». 

Σήµερα πολλές κατοικίες και δωµάτια που επιθυµούν να λά-
βουν ειδικό σήµα λειτουργίας, αποκλείονται µε το υπάρχον πε-
ριοριστικό πλαίσιο και δεν µπορούν να λειτουργήσουν νόµιµα,
καθώς υποχρεώνονται να πληρούν µόνο τις προϋποθέσεις της
κατηγορίας των τεσσάρων κλειδιών. 

Το άρθρο 24 του παρόντος νοµοσχέδιο επιχειρεί να καλύψει
αυτό το κενό, επιτρέποντας, όµως, την ένταξη σε αυτές τις προ-
ϋποθέσεις για κατοικίες σε νησιά και οικισµούς µέχρι τρεις χιλιά-
δες εκατό κατοίκους. Με την τροπολογία µας προτείνεται να
επεκταθεί η ρύθµιση σε όλη τη χώρα για επιχειρήσεις που πλη-
ρούν τις προϋποθέσεις των δύο και των τριών κλειδιών. 

Επιπλέον, προτείνεται η χορήγηση ειδικού σήµατος λειτουρ-
γίας να επιτρέπεται όχι µόνο σε ανεξάρτητες αλλά και σε µεικτού
τύπου επιχειρήσεις ενοικιαζόµενων δωµατίων, ενοικιαζόµενων
διαµερισµάτων και τουριστικών επιπλωµένων κατοικιών και επαύ-
λεων. 

Είναι µία τροπολογία που απαντά σε χρόνιες στρεβλώσεις και
νοµίζουµε ότι πρέπει να γίνει αποδεκτή, για να µην κλείσουν πε-
ραιτέρω οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς, κυρία συνάδελφε.
Tον λόγο έχει για πέντε λεπτά η κ. Βαµβακά.
ΕΥΓΕΝΙΑ (ΤΖΕΝΗ) ΒΑΜΒΑΚΑ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, είναι τέλος Ιουλίου και βρισκόµαστε στο Κοινο-
βούλιο της Ελλάδας, µιας χώρας µε πολλά νησιά και χιλιάδες
παραλίες που έρχονται τουρίστες από την άλλη άκρη του κό-
σµου για να επισκεφτούν τη χώρας µας και να κλέψουν λίγο από
την οµορφιά της. 

Καταλαβαίνετε ότι οποιαδήποτε νοµοθετική ρύθµιση που
αφορά τον τουρισµό δεν πρέπει να είναι πρόχειρη ούτε κοντό-
φθαλµη αλλά να προσφέρει µακροπρόθεσµα οφέλη στην Ελ-
λάδα. Βέβαια, αυτό θεωρούµε ότι δεν µπορεί να γίνει από µία
Κυβέρνηση που ακολουθεί πιστά τη µνηµονιακή πολιτική, η οποία
εξαφανίζει τις δοµές και τις υποχρεώσεις του κράτους και τα πα-
ραχωρεί όλα στους ιδιώτες. 

Ένα χρόνο τώρα ετοιµάζατε το πρώτο σας νοµοσχέδιο για τον

τουρισµό. Πέρασε µισός χρόνος από τη δηµόσια διαβούλευση
αυτού του νοµοσχεδίου. Τι µας φέρατε, λοιπόν, για ψήφιση; Μας
φέρατε ένα συνονθύλευµα πρόχειρων διατάξεων και ρυθµίσεων
οι οποίες είναι ασύνδετες µεταξύ τους και χωρίς προσανατολι-
σµό. Αυτό φαίνεται και από τις τροπολογίες που φέρατε την τε-
λευταία στιγµή, από τις προσθέσεις, αφαιρέσεις και επαναφορές
ρυθµίσεων. Όλα έγιναν στο γόνατο, όπως και η τελευταία τρο-
πολογία ξεπουλήµατος της ΕΥΔΑΠ, η οποία και πρέπει να απο-
συρθεί. 

Αυτές είναι οι βαθιές επεξεργασίες σας και οι θέσεις σας για
την ανάπτυξη του τουρισµού; Αυτές είναι οι θέσεις σας και οι
προτάσεις σας για την αλλαγή του ξεπερασµένου, όπως λέγατε,
µοντέλου τουριστικής ανάπτυξης; Αυτές είναι οι θέσεις σας και
οι προτάσεις σας για την ενίσχυση και την ποιοτική αναβάθµιση
του εσωτερικού τουρισµού; Αυτές είναι οι θέσεις σας και οι προ-
τάσεις σας για τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας των εργα-
ζοµένων στον τουρισµό; Αυτές είναι οι θέσεις σας και οι
προτάσεις σας για την ουσιαστική αναβάθµιση της τουριστικής
εκπαίδευσης και επαγγελµατικής κατάρτισης; 

Αν η Ελλάδα επιθυµεί πραγµατικά µακροχρόνια οφέλη από την
ανάπτυξη του τουρισµού, τότε πρέπει να δώσει ιδιαίτερα έµφαση
στην τουριστική εκπαίδευση. Εµείς θεωρούµε πως το οικοδό-
µηµα της τουριστικής εκπαίδευσης και κατάρτισης χαρακτηρίζε-
ται από ασυνέχειες. Η µεν επαγγελµατική κατάρτιση καλύπτει
συγκεκριµένο εύρος ειδικεύσεων και περιορισµένο πρόγραµµα
σπουδών, ενώ η δε ανώτατη εκπαίδευση παρουσιάζει ελλείψεις
σε προπτυχιακά προγράµµατα, σε εκπαιδευτικό προσωπικό,
αλλά και µονοδιάστατο επιστηµονικό προσανατολισµό προς τον
ευρύτερο κλάδο των οικονοµικών επιστηµών.

Στο άρθρο 17 του νοµοσχεδίου προβλέπεται η µεταφορά σχο-
λών του πρώην ΟΤΕΚ στο Υπουργείο, στις νέες διοικήσεις που
δηµιουργούνται. Πρόκειται σαφώς για µία δυσµενή εξέλιξη για
την επαγγελµατική τουριστική εκπαίδευση, καθώς η οργανική
δοµή του Υπουργείου Τουρισµού εξ ορισµού δεν δύναται να αν-
ταποκριθεί στο τιτάνιο έργο σχεδιασµού και υλοποίησής της,
καθώς και της διαχείρισης των εκπαιδευτικών υποδοµών του
ΟΤΕΚ. Προφανώς, απώτερος στόχος είναι να εκχωρηθεί η αρ-
µοδιότητα της επαγγελµατικής τουριστικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης εξ ολοκλήρου στον ιδιωτικό τοµέα, οι συναφείς
επιχειρήσεις του οποίου θα κάνουν ακόµα και χρήση δηµόσιων
υποδοµών του ΟΤΕΚ. 

Έστω ότι διατείνεστε πως το άρθρο 17 έχει µία βάση ορθολο-
γικής ανασυγκρότησης της τουριστικής εκπαίδευσης και ότι επι-
χειρηµατολογείτε υπέρ του. Τότε, θα πρέπει να µου απαντήσετε
στο γιατί πουθενά στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει αναφορά για τα
ΑΜΕΑ. Δεν υπάρχει ούτε µία αναφορά στα ΑΜΕΑ! Δεν έχουν δι-
καιώµατα τα ΑΜΕΑ να αποκτήσουν εκπαίδευση στον τουρισµό;
Σε όλο το εύρος του νοµοσχεδίου δεν υπάρχει µνεία για την προ-
σβασιµότητά τους, τόσο στις δοµές του τουρισµού όσο και στην
εκπαίδευση. Ποια είναι η µέριµνά σας, ώστε στο άρθρο 17 να εν-
τάξετε σε όλα τα προγράµµατα εκπαίδευσης και κατάρτισης την
εκπαίδευση των ατόµων µε ειδικές ανάγκες; Αυτό το είχα ανα-
φέρει και στην επιτροπή αλλά κανείς από τους συναδέλφους της
Κυβέρνησης δεν εκδήλωσε ενδιαφέρον, όπως και η κυρία Υπουρ-
γός. Δεν αξίζει τον κόπο να ασχοληθούµε µε αυτά τα άτοµα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου, σας παρακαλώ, λίγο χρόνο. 
Ποια είναι η µέριµνά σας, ώστε η υπόθεση για αδειοδότηση

ξενοδοχειακών µονάδων και τουριστικών καταλυµάτων, να είναι
και η εξασφάλιση πλήρους προσβασιµότητας των ΑΜΕΑ στις
υποδοµές τους; 

Στο άρθρο 30, που αφορά τα τουριστικά λεωφορεία, δεν προ-
βλέπεται τουριστικό λεωφορείο που να έχει προδιαγραφές για
ΑΜΕΑ. Δεν πρέπει να προβλεφθεί αυτό; Τα ΑΜΕΑ δεν έχουν δι-
καίωµα να πάνε διακοπές στην Ελλάδα, να δουλέψουν ή να εκ-
παιδευτούν; Μάλλον, αυτό δεν σας ενδιαφέρει και αυτό που σας
ενδιαφέρει κατά κύριο λόγο και αυτό το οποίο προωθείτε µ’ αυτό
το νοµοσχέδιο είναι η υπεράσπιση και προάσπιση των συµφε-
ρόντων του µεγάλου κεφαλαίου στον τοµέα του τουρισµού και
η εξυπηρέτηση των ξενοδοχείων, κυρίως των µεγάλων ξενοδο-
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χειακών επιχειρήσεων. 
Και, τέλος, έρχοµαι στο άρθρο 40, που είναι το αποκορύφωµα,

προκειµένου να µην έχει κανείς αµφιβολίες για την τουριστική
πολιτική του Υπουργείου Τουρισµού αλλά και της Κυβέρνησης.
Με το άρθρο αυτό το ΤΑΙΠΕΔ κάνει κουµάντο σε όλα και παντού.
Ολόκληρο αυτό το άρθρο αποτελεί ένα σκανδαλώδες πλέγµα
παραχωρήσεων και ρυθµίσεων µε µοναδικό στόχο τη διευκό-
λυνση της διαδικασίας ξεπουλήµατος της δηµόσιας περιουσίας
µέσω ΤΑΙΠΕΔ. 

Η νέα τουριστική πολιτική του Υπουργείου σας, κυρία
Υπουργέ, είναι όλα στους µεγαλοξενοδόχους, όλα στο µεγάλο
κεφάλαιο του τουρισµού. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ δεν στηρίζει αυτήν την πολιτική και φυσικά κα-
ταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Χαϊκάλης και µετά ο κ. Λεονταρίδης και ο κ.
Ξανθός. 

Ορίστε, κύριε Χαϊκάλη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως αναφέρεται και στην αιτιολογική έκθεση, το Υπουργείο

Τουρισµού µε το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύει στην αναβάθµιση
της ποιότητας του τουριστικού προϊόντος που θα απευθύνεται
σε κοινό µε υψηλότερες απαιτήσεις. 

Εγώ αυτό που βλέπω είναι µία αγωνία να δοθεί έµφαση σε µία
τουριστική οικονοµία µεγάλης κλίµακας, σε ένα υπερµεγέθες
τουριστικό επιχειρείν, επιτρέποντας, ωστόσο, παράλληλα παρεµ-
βάσεις οποιουδήποτε τύπου στο περιβάλλον από µεγαλοξενο-
δόχους µε καταστροφικές συνέπειες για το περιβάλλον και τα
οικοσυστήµατα των γύρω περιοχών, αντί να δοθεί έµφαση κυ-
ρίως στη βελτιωµένη ποιότητα υπηρεσιών και στην πραγµατική
αναβάθµιση των υποδοµών. 

Το οδικό δίκτυο που είναι πρωταρχικής σηµασίας για την του-
ριστική ανάπτυξη, παραµένει ανεπαρκές και προβληµατικό. Πο-
λιτισµό θα προβάλλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µαζί µε
ήλιο και θάλασσα, που θα πρέπει να συνοδεύονται όχι από τα-
λαιπωρία, ανοργανωσιά, καθυστερήσεις και επικινδυνότητα αλλά
από υψηλής ποιότητας υπηρεσίες, όχι µόνο στο σέρβις και στη
διαµονή αλλά και στη µετακίνηση και την ασφάλεια. 

Φτιάξτε πρώτα το οδικό δίκτυο, ενοποιείστε τους αρχαιολογι-
κούς χώρους µέσω ενός σύγχρονου και ασφαλούς δικτύου, ενο-
ποιείστε πόλεις µε ιστορική και τουριστική σηµασία µε το
αεροδρόµιο της χώρας, όπως είναι το Λαύριο και ο Μαραθώνας,
ώστε να εκµεταλλευόµαστε ακόµα και τις ώρες αναµονής. Ενο-
ποιείστε τουριστικές περιοχές, όπως είναι το Κατάκολο και τους
ιστορικής σηµασίας αρχαιολογικούς χώρους, όπως είναι η Αρ-
χαία Ολυµπία. Μάλιστα, στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να επιση-
µάνω ότι το Κατάκολο είναι το τρίτο λιµάνι προσέλευσης
τουριστών και τα έργα από το ΕΣΠΑ για την αναβάθµιση του λι-
µένος λήγουν το 2014 και έχει γίνει µόνο το 2%. 

Μετά από όλα αυτά, ελάτε, λοιπόν, να µας πείσετε ότι πάτε να
αλλάξετε συλλήβδην το µοντέλο τουριστικής ανάπτυξης. Πώς
είναι δυνατόν, για παράδειγµα, να µιλάµε για τουρισµό και να ξέ-
ρουµε ότι η Ολυµπία Οδός δεν θα φτάσει ποτέ µέχρι την Ολυµ-
πία;

Το παρόν νοµοσχέδιο εστιάζει κυρίως στη δόµηση σύνθετων
τουριστικών καταλυµάτων που θα απλώνονται σε µεγάλες εκτά-
σεις µε γήπεδα γκολφ, δίνει τη δυνατότητα δόµησης εντός πε-
ριοχών «Natura», κάνει λόγο για «λειτουργική ένταξη» αρχαιο-
λογικών περιοχών, ενώ απαξιώνονται πλήρως οι µικρές τουριστι-
κές µονάδες και οι παρεχόµενες υπηρεσίες και πλήττονται οι µι-
κροϊδιοκτήτες που σχετίζονται µε το τουριστικό προϊόν και τις
τοπικές οικονοµίες. 

Καταλύµατα αυτού του τύπου που το νοµοσχέδιό σας προωθεί
απευθύνονται µόνο σε προνοµιούχους, υπονοµεύοντας την αει-
φορία του φυσικού περιβάλλοντος της χώρας µας που αποτελεί
το σηµαντικότερο συγκριτικό πλεονέκτηµα της τουριστικής µας
ταυτότητας, µαζί µε τον αρχαιολογικό θησαυρό.

Επιπλέον, απαξιώνετε έναν οργανισµό, όπως ο ΕΟΤ, µε ιστο-

ρία και τεχνογνωσία του προσωπικού του άνω των εξήντα ετών
και µε επιτυχηµένα προγράµµατα σπουδών στο χώρο της τουρι-
στικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, ανοίγοντας
εµµέσως την πόρτα της τουριστικής επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης στον ιδιωτικό τοµέα, που όλοι αντιλαµβανόµαστε πόσο κερ-
δοφόρος είναι και τι πηγή φθηνού εργατικού δυναµικού µπορεί
να αποτελέσει. 

Απευθύνεστε –λέτε- σε κοινό µε υψηλότερες απαιτήσεις. Θέ-
λετε να προσελκύσετε επισκέπτες υψηλότερης αγοραστικής ικα-
νότητας που απαιτούν προϊόντα, υπηρεσίες και υποδοµές
υψηλών προδιαγραφών. Προφανώς εννοείτε τους ξένους τουρί-
στες, γιατί δεν είδα πουθενά καµµία κίνηση προς την προώθηση
µέτρων για την ενίσχυση του εσωτερικού τουρισµού. 

Για τους Έλληνες οικογενειάρχες θα υπάρχει κάποιο όφελος;
Όχι, βέβαια, εφόσον ό,τι έχετε υπ’ όψιν σας να κάνετε θα αφορά
κυρίως τους έχοντες και όχι τον απλό λαό. Συνεχίζεται η λογική
του µαζικού τουρισµού, της φθηνής πρόσβασης των ξένων πο-
λιτών, η πολιτική του all inclusive στους τουριστικούς πόρους της
πατρίδας µας, χωρίς να προσφέρεται στον Έλληνα η δυνατότητα
για οικονοµικές διακοπές και αναψυχή. 

Και ενώ κάνετε όλα αυτά, µε ΚΥΑ των Υπουργών Εσωτερικών,
Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης και Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών, που συντάχθηκε στις 26-3-2013, ουσιαστικά δίνετε αντι-
κίνητρα στους πολίτες αλλά και σε επιχειρήσεις να λειτουρ-
γήσουν οµαλά, µε αποτέλεσµα και οι δήµοι να χάνουν έσοδα.
Αναφέροµαι συγκεκριµένα στο Δήµο Μαραθώνα και την επιστολή
που σας κοινοποίησε την 12-7-2013, η οποία αναφέρει τον τρα-
γέλαφο των αποφάσεων σας. 

Τι ίσχυε µέχρι πρότινος; Τα καταστήµατα που ήθελαν να µε-
γαλώσουν το χώρο εξυπηρέτησής τους και να βάλουν τραπεζο-
καθίσµατα επί της παραλίας έπαιρναν άδεια και απέφεραν στον
δήµο επιπλέον έσοδα. Με την εν λόγω ΚΥΑ, όµως, εφόσον ανά-
µεσα στον αιγιαλό και στο κατάστηµα περνάει δρόµος, ο δήµος
υποχρεούται να βάλει σε διαγωνισµό τον συγκεκριµένο χώρο
στον οποίο δύναται να τοποθετηθούν τραπεζοκαθίσµατα. Θα
µπορεί, δηλαδή, κάποιο κατάστηµα που απέχει δύο τετράγωνα
από το συγκεκριµένο σηµείο να βάλει τα τραπεζάκια του εκεί,
επειδή κέρδισε στο διαγωνισµό! Αυτό προφανώς δεν θα γίνει,
γιατί δεν συµφέρει και τον επιχειρηµατία, αλλά η ουσία είναι ότι
εν µέσω καλοκαιρινών διακοπών βάζετε τους επιχειρηµατίες που
δραστηριοποιούνται κοντά σε αιγιαλό να σφαχτούν κυριολεκτικά
µεταξύ τους, ενώ και οι ανάγκες τους δεν εξυπηρετούνται, ούτε,
βέβαια, περισσότερους πελάτες µπορούν να καθίσουν µέχρι το
πέρας του διαγωνισµού. Και βέβαια ο δήµος πάλι χάνει έσοδα.
Ο απόλυτος παραλογισµός!

Μάλιστα όχι µόνο δεν προσφέρετε κίνητρα στους απλούς πο-
λίτες, προκειµένου να επισκεφτούν τουριστικά µέρη ανά τη
χώρα, αλλά δίνετε και ένα καίριο χτύπηµα στις νόµιµες µικροµε-
σαίες τουριστικές επιχειρήσεις, που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά
του τουρισµού και προσδίδουν αυτόν τον ιδιαίτερο χαρακτήρα
του ελληνικού τουρισµού και της παραδοσιακής ελληνικής φιλο-
ξενίας σε αντιδιαστολή µε την τουριστική «σουπερµαρκετοποί-
ηση» άλλων προορισµών. 

Επιτρέπετε στα µεγάλα ξενοδοχειακά συγκροτήµατα να εκµε-
ταλλευτούν παροχές φυσικού κάλλους προς ίδιον όφελος, ενώ
ουσιαστικά επιβραβεύετε τους παραβάτες που εκµεταλλεύτηκαν
για χρόνια τα κενά της νοµοθεσίας και λειτουργούσαν παράνοµα
εις βάρος τουριστικών καταλυµάτων της περιοχής δραστηριότη-
τας της επιχείρησής τους. 

Κορυφαίο παράδειγµα στο άρθρο 32 αποτελεί η περίπτωση
των ακινήτων της Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής, οι κτηρια-
κές εγκαταστάσεις της οποίας είχαν ανεγερθεί χωρίς οικοδοµική
άδεια. 

Οι εν λόγω εγκαταστάσεις, λειτουργώντας παράνοµα όλα
αυτά τα χρόνια, διενεργούσαν σεµινάρια και φιλοξενούσαν στις
παράνοµες εγκαταστάσεις τους συµµετέχοντες στα σεµινάρια
αυτά, προκαλώντας τη σφοδρή αντίδραση των τουριστικών κα-
ταλυµάτων της περιοχής, δυστυχώς, χωρίς αποτέλεσµα. 

Τώρα µε το παρόν νοµοσχέδιο νοµιµοποιείτε τις εγκαταστά-
σεις, πράγµα που αποτελεί το «κερασάκι» στην τούρτα, αν θέ-
λετε, για τους επιχειρηµατίες της περιοχής. Επτά µηνύσεις και
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εξώδικα έχουν γίνει προς τον φορέα από την Ένωση Ξενοδόχων
Αρχαίας Ολυµπίας και περιχώρων προς τον Δήµο Αρχαίας Ολυµ-
πίας για το συγκεκριµένο θέµα και όλα αυτά µε το παρόν πάνε
στον κάλαθο των αχρήστων. 

Ακόµη ανοίγετε το δρόµο για τη µαζική ανοικοδόµηση τουρι-
στικών κατοικιών, ξεπερασµένο και αποτυχηµένο µοντέλο που
δεν αποδίδει οικονοµικά οφέλη διαχρονικά και έχει εγκαταλει-
φθεί από άλλα κράτη, όπως άλλωστε καταγγέλλει και η Ελληνική
Εταιρεία Περιβάλλοντος και Πολιτισµού. 

Στο νοµοσχέδιο δεν αποτυπώνεται εθνική στρατηγική τουρι-
στικής ανάπτυξης και προβολής της χώρας µας, δεν γίνεται ανα-
φορά στα ζητήµατα προστασίας του περιβάλλοντος, ενώ
αντιµετωπίζεται ο τουρισµός ως ένα είδος κτηµατοµεσιτικής
δραστηριότητας και ξεπουλήµατος. 

Ταυτόχρονα δεν γίνεται καµµία αναφορά στις εργασιακές σχέ-
σεις του κλάδου, που είναι ένας ιδιαίτερος κλάδος όχι µόνο γιατί
απασχολεί µεγάλο ποσοστό ανθρώπινου δυναµικού, αλλά και
γιατί έχει υψηλά ποσοστά αυτοαπασχολούµενων, καθώς και ανα-
σφάλιστης και αδήλωτης εργασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη του τουρισµού είναι
πολύ σοβαρή υπόθεση για τη χώρα µας, αλλά όχι προωθώντας
άρον-άρον το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας, υποβαθµί-
ζοντας τους φυσικούς, πολιτισµικούς και τουριστικούς πόρους
της χώρας µας, παραχωρώντας βασικά αναπτυξιακά εργαλεία
σε ιδιώτες, συνθλίβοντας τη µικρή επιχειρηµατικότητα, ισοπεδώ-
νοντας τις εργασιακές σχέσεις στον τουρισµό και απαξιώνοντας
τις δοµές τουριστικής εκπαίδευσης, που τόσο ουσιαστική και
απαραίτητα είναι για τη χώρα µας. 

Και κλείνοντας να σηµειώσω ότι κάνετε και κινητικότητα στους
εκατό υπαλλήλους του Υπουργείου Τουρισµού, που τόσο έχουµε
ανάγκη, και δεν ξέρετε πού να τους πάτε. Το Υπουργείο Τουρι-
σµού, τον ΕΟΤ, τι άλλο θα αποδοµήσετε σε µια χώρα που θέλετε
να αναπτύξετε; 

Εκείνο που θέλω να επισηµάνω µονάχα είναι ότι απαξιώνοντας
το δυναµικό της χώρας, θα οδηγήσουµε τη χώρα όχι σε έναν
πόλο έλξης αλλά σε ένα ευρωπαϊκό κοινωνικό νεκροταφείο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς. 

Tον λόγο έχει ο κ. Λεονταρίδης. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε

το σχέδιο νόµου «Απλούστευση διαδικασιών για την ενίσχυση
της τουριστικής επιχειρηµατικότητας, αναδιάρθρωση του Ελλη-
νικού Οργανισµού Τουρισµού και λοιπές διατάξεις» επιδιώκεται
η αναβάθµιση της ποιότητας του τουριστικού προϊόντος και η
βελτίωση της σχέση µεταξύ του ευρύτερου τουρισµού, του πε-
ριβάλλοντος και του τοπίου. 

Βασικά εργαλεία για την επίτευξη της πολιτικής αυτής είναι το
ειδικό πλαίσιο χωροταξικού σχεδιασµού για τον τουρισµό που
παρέχει τις προτεραιότητες και τις κατευθύνσεις της τουριστικής
ανάπτυξης, η εισαγωγή νέων τουριστικών προϊόντων, η διευκό-
λυνση και η αναβάθµιση διαδικασιών αδειοδότησης τουριστικών
επενδύσεων. 

Επίσης, ρυθµίζονται µία σειρά από χρονίζοντα ζητήµατα του
τουρισµού λόγω της διάσπαρτης νοµοθεσίας και των αλληλοε-
πικαλύψεων. Έτσι, πρώτον, τίθεται ένα ενιαίο πλαίσιο για πρώτη
φορά στις διάφορες µορφές οργανωµένης ανάπτυξης. 

Δεύτερον, βελτιώνεται η λειτουργική ενοποίηση των τουριστι-
κών καταλυµάτων. 

Τρίτον, εισάγονται νέα τουριστικά προϊόντα, όπως οι ξενώνες
φιλοξενίας νέων. 

Τέταρτον, αναβαθµίζεται η διαδικασία χωροθέτησης και αδει-
οδότησης τουριστικών λιµένων. 

Πέµπτον, τακτοποιούνται λειτουργικά οι υφιστάµενοι τουριστι-
κοί λιµένες. 

Έκτον, εισάγεται ειδική διαδικασία οριοθέτησης των υφιστά-
µενων χιονοδροµικών κέντρων της χώρας, προκειµένου να διευ-
κολυνθεί το χρονίζον διοικητικό πρόβληµα της αποτύπωσης των
εκτάσεων, της οριοθέτησης και αδειοδότησής τους. 

Έβδοµον, βελτιώνεται το πλαίσιο για εναλλακτικές µορφές

τουρισµού, όπως ο ιαµατικός, ο αλιευτικός. Αυτό βοηθάει την πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, την οικολογική συνείδηση και την αειφόρο
ανάπτυξη. 

Θα ήθελα να επικεντρωθώ σε τρία ζητήµατα που αφορούν τα
χιονοδροµικά κέντρα, τους τουριστικούς λιµένες και τον ιαµατικό
τουρισµό.

Για πολλές ορεινές περιοχές της χώρας µας ο χειµερινός του-
ρισµός µπορεί να αποτελέσει τον κινητήριο µοχλό στην τοπική
οικονοµία. Σε ό,τι αφορά στα χιονοδροµικά κέντρα εισάγεται ει-
δική διοικητική διαδικασία οριοθέτησης των υφιστάµενων χιονο-
δροµικών κέντρων της χώρας, προκειµένου να αντιµετωπιστούν
προβλήµατα αποτύπωσης των εκτάσεων και αδειοδότησής τους. 

Όπως είναι γνωστό, κανένα χιονοδροµικό κέντρο δεν έχει
σήµα λειτουργίας λόγω του ότι οι προδιαγραφές τους θεσπίστη-
καν πολλά χρόνια µετά την έναρξη λειτουργίας τους. Το πρό-
βληµα µέχρι σήµερα αντιµετωπίζεται µε προσωρινά µέτρα και
αναστολή των προβλεπόµενων διοικητικών κυρώσεων σε ετήσια
βάση. 

Στο σχέδιο νόµου επιχειρούµε να επιλύσουµε οριστικά το χρο-
νίζον αυτό πρόβληµα µε την απλοποίηση των δικαιολογητικών
για τη λειτουργική αδειοδότηση. Συγκεκριµένα εισάγεται η δια-
δικασία λειτουργικής τακτοποίησης των χιονοδροµικών κέντρων
της χώρας και χορηγείται ειδική προθεσµία για την προσκόµιση
της απόφασης έγκρισης περιβαλλοντικών όρων. Με αυτόν τον
τρόπο χιονοδροµικό κέντρο, όπως είναι στις Σέρρες ο Λαϊλιάς,
εντάσσεται στο σχέδιο νόµου. Με την υποβολή των απαραίτητων
δικαιολογητικών εκδίδεται η άδεια λειτουργίας του και έτσι θα
µπορούν να αναπτυχθούν επενδύσεις και υποδοµές που θα συµ-
βάλουν στην τουριστική ανάπτυξης της περιοχής. 

Όσον αφορά στον ιαµατικό τουρισµό που αναπτύσσεται σε
πολλές περιοχές, αξιοποιώντας αυτό το δώρο που µας χάρισε η
φύση, χρόνια τώρα η συστηµατική και οργανωµένη αξιοποίηση
των ιαµατικών πηγών σκόνταφτε στη γραφειοκρατία και χρει-
άστηκαν πολλά χρόνια, για να πάρουν κάποιες λίγες την αναγνώ-
ρισή τους ως φυσικού ιαµατικού πόρου. 

Με το άρθρο 20 ρυθµίζονται ζητήµατα για την πραγµατοποί-
ηση τεχνικών υποστηρικτικών έργων από τους φορείς διαχείρι-
σης των φυσικών πόρων και επιφέρονται διορθωτικές παρεµ-
βάσεις στον ιαµατικό τουρισµό. Επίσης, ρυθµίζονται ειδικότερα
θέµατα σχετικά µε την υποβολή επενδυτικών σχεδίων για την πε-
ραιτέρω αξιοποίηση φυσικών ιαµατικών πόρων, των οποίων η
διαχείριση ανήκει σε ΟΤΑ.

Όσον αφορά στη χωροθέτηση λιµένων, αντιµετωπίζονται προ-
βλήµατα χωροθέτησης και προβλέπεται η δυνατότητα λειτουρ-
γικής τακτοποίησης τουριστικών λιµένων µε χορήγηση αυστηρής
προθεσµίας για τη χορήγηση της απόφασης έγκρισης περιβαλ-
λοντικών όρων σε περίπτωση που αυτή δεν υφίσταται ή πρέπει
να προσαρµοστεί στην υφιστάµενη κατάσταση. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να αναφερθώ στο λιµάνι της Αµφίπο-
λης στο Νοµό Σερρών. 

Πρόκειται για ένα έργο που θα δώσει προοπτικές ανάπτυξης,
εάν η πολιτεία και οι φορείς δώσουν τη δέουσα βαρύτητα για την
υλοποίησή του. Μέχρι τώρα µε πολλά χρόνια καθυστέρησης έχει
γίνει το αλιευτικό καταφύγιο και παρ’ όλες τις προσπάθειες που
έγιναν µεµονωµένα το τελευταίο διάστηµα, παραµένει «στον
αέρα» η χωροθέτηση τουριστικού λιµένα και η προοπτική κατα-
σκευής εµπορικού λιµένα. Δεν µπορεί από µόνος του ο Δήµος
Αµφίπολης, χωρίς τη συνδροµή της πολιτείας, να υλοποιήσει ένα
τέτοιο σηµαντικό έργο που θα δώσει νέες προοπτικές στην πε-
ριοχή, συνδυαζόµενο µε την ανάδειξη του αρχαιολογικού χώρου
της Αµφίπολης και µε τη σύνδεση µέσω του κάθετου άξονα Προ-
µαχώνα -Σερρών µε το λιµάνι της Αµφίπολης στο σηµείο τοµής
της Εγνατίας Οδού Θεσσαλονίκης-Καβάλας, απ’ όπου διέρχεται. 

Επίσης, πιστεύω ότι στο σχέδιο νόµου πρέπει να δοθεί βαρύ-
τητα στην οργανωµένη τουριστική ανάπτυξη προστατευόµενων
περιοχών µε σπάνιο φυσικό περιβάλλον, όπως είναι η λίµνη Κερ-
κίνη, οι οποίες θα υπόκεινται σε αυστηρό περιβαλλοντικό έλεγχο
ως προς τη λειτουργία τους µε γνώµονα το σεβασµό στο φυσικό
και πολιτιστικό περιβάλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι πιστεύουµε ότι ο τουρι-
σµός εξακολουθεί να διατηρεί τη δυναµική του ως ένας από τους
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βασικότερους «πυλώνες» της ελληνικής οικονοµίας και είναι η
«βαριά βιοµηχανία» της χώρας µας. Στηρίζει σταθερά την απα-
σχόληση, καλύπτει σχεδόν το 40% του εξωτερικού ελλείµµατος
της χώρας, έχει τη δυνατότητα να αυξήσει τη συµβολή του στο
ΑΕΠ και την απασχόληση κατά 50% µέχρι το 2020. Με το σχε-
διασµό και την εφαρµογή ολοκληρωµένης στρατηγικής και πο-
λιτικής για την ανάπτυξη των τουριστικών περιοχών που γίνεται
από το Υπουργείο Τουρισµού και µε την τουριστική συνείδηση
που πρέπει να διακατέχει όλους τους εµπλεκόµενους µε τον του-
ρισµό, µε σεβασµό στο περιβάλλον, στο τοπίο, στον τουρίστα,
κάνουµε την Ελλάδα έναν ελκυστικό προορισµό για όλο τον
κόσµο. 

Από αύριο, 1η Αυγούστου και µετά από πολλές προσπάθειες
της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού Αντώνη Σαµαρά, µει-
ώνεται ο ΦΠΑ στην εστίαση από 23% στο 13%. Είµαστε στη µέση
µιας πολύ καλής τουριστικής περιόδου. Είναι ευκαιρία, λοιπόν,
όλοι οι εµπλεκόµενοι στην εστίαση να δείξουν επαγγελµατική συ-
νείδηση για να επιτευχθεί και ο στόχος της µείωσης των τιµών σ’
αυτήν τη δύσκολη εποχή που έχει µεγάλη σηµασία για τον κατα-
ναλωτή αλλά και τον τουρίστα, αλλά και της αύξησης των εσό-
δων του κράτους από τη µεγαλύτερη καταγεγραµµένη
κατανάλωση και τη φορολογική συνείδηση όλων µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Ολοκληρώνουµε µε τον κ. Ξανθό και τον κ. Αναγνωστάκη.
Ορίστε, κύριε Ξανθέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι ο τουρισµός

µέσα στο κλίµα της γενικότερης παραγωγικής κατάρρευσης είναι
ίσως ο µοναδικός τοµέας της οικονοµίας που αυτήν την περίοδο
καταγράφει θετικό πρόσηµο. Σ’ αυτό το περιβάλλον συγκρατη-
µένης αισιοδοξίας -το οποίο είναι προφανώς καλοδεχούµενο για
µια κοινωνία και µια οικονοµία που χειµάζεται- η Κυβέρνηση προ-
σπαθεί να καλλιεργήσει ένα κλίµα αναπτυξιακής ευφορίας και επί-
τευξης στόχων, ενώ ταυτόχρονα βρήκε βέβαια την ευκαιρία να
προωθήσει ένα νέο σχέδιο για τον τουρισµό, βασισµένο στην
προοπτική της διαρκούς επένδυσης σε µεγάλης δυναµικότητας
υποδοµές και εγκαταστάσεις. 

Κατά την Κυβέρνηση, το έδαφος είναι ευνοϊκό για νέες οργα-
νωµένες και σύνθετες τουριστικές επενδύσεις και µάλιστα κατά
παράβαση κάθε ισχύουσας χωροταξικής και περιβαλλοντικής νο-
µοθεσίας. Είναι πεδίο δόξης λαµπρόν για να δηµιουργηθούν ορ-
γανωµένοι υποδοχείς τουριστικών δραστηριοτήτων, υπερπο-
λυτελείς εγκαταστάσεις, γήπεδα γκολφ που ξέρουµε πόσο υδρο-
βόρα και αντιοικολογικά είναι, καζίνο, δραστηριότητες και υπο-
δοµές ακόµα πιο κοντά στον αιγιαλό. 

Το σχέδιο αυτό, όµως, παραγνωρίζει ή αγνοεί εγκληµατικά µια
βασική πτυχή για τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη, την αρχή της
φέρουσας ικανότητας κάθε περιοχής που, αν ξεπεραστεί, θέτει
σε δοκιµασία τη λειτουργικότητα, την ποιότητα και τελικά την επι-
βίωση όλης της τουριστικής δραστηριότητας. 

Με άλλα λόγια, η λογική της αέναης τουριστικής ανάπτυξης
χωρίς όρια, χωρίς περιττούς φραγµούς και κυρίως χωρίς όραµα
αειφορίας και κοινωνικής ανταποδοτικότητας, θα αποδειχθεί µα-
κροπρόθεσµα καταστροφική, θα µετατραπεί στην καλύτερη πε-
ρίπτωση –γιατί τίποτα δεν είναι δεδοµένο µε τη σηµερινή
επενδυτική «άπνοια»- σε µια ακόµα επενδυτική «φούσκα» όπως
αυτές που γνωρίσαµε στο παρελθόν και οδήγησαν σε χρεοκοπία
το αναπτυξιακό µοντέλο των τελευταίων δεκαετιών.

Αυτό που χρειαζόµαστε σήµερα δεν είναι για µια ακόµα φορά
η εξαγγελία κάποιων εναλλακτικών µορφών τουρισµού που,
όπως ξέρουµε από το παρελθόν, δεν πρόκειται να προωθηθούν
επειδή είναι ασύµβατες µε το µοντέλο του µαζικού τουρισµού
και των all inclusive ξενοδοχείων που έχει επιβληθεί από τη µόνη
και ακλόνητη συντεχνία στο χώρο, δηλαδή τους µεγαλοξενοδό-
χους και τα πολυεθνικά τουριστικά γραφεία που, ελέγχοντας το
80% της αγοράς, διαµόρφωσαν τους όρους στα µέτρα τους.
Αυτός είναι τουρισµός επικεντρωµένος σε λίγους προορισµούς,
µε οµαδικό χαρακτήρα, χαµηλού κόστους αλλά και ποιότητας

και συρρικνωµένου χρονικά µόνο τους καλοκαιρινούς µήνες.
Αυτό το µοντέλο, ακόµα και µε αυξηµένες αφίξεις, όπως φέτος,
δεν πάει µακριά. Ήδη καταγράφεται µείωση 15% στην απασχό-
ληση στον κλάδο στο πλαίσιο της εργασιακής «ζούγκλας» και της
υπερεκµετάλλευσης των εργαζοµένων που επικρατεί στο χώρο.
Ο εσωτερικός τουρισµός έχει καταρρεύσει, η εξευτελιστική συµ-
πίεση των τιµών στα «πακέτα» καθιστά µη βιώσιµες πολλές ξε-
νοδοχειακές µονάδες και η µικροµεσαία τουριστική και
επισιτιστική επιχείρηση φυτοζωεί. Δεν έχει προοπτική ένας του-
ρισµός που φέρνει ταξιδιωτικό συνάλλαγµα αλλά, επειδή «τρέ-
φεται» µε εισαγόµενα προϊόντα, αυξάνει το εµπορικό έλλειµµα
γιατί δεν έχει γίνει ούτε ένα βήµα συνέργιας του πρωτογενούς
και του τουριστικού τοµέα.

Για το ΣΥΡΙΖΑ η µεγάλη πρόκληση για την τουριστική πολιτική,
ειδικά την περίοδο της κρίσης, είναι να υπάρξει αυξηµένο κοινω-
νικό µέρισµα από τον τουρισµό. 

Το νοµοσχέδιό σας κινείται στην ακριβώς αντίθετη κατεύ-
θυνση. Ενισχύει τα ισχυρά επιχειρηµατικά συµφέροντα, τη συγ-
κεντροποίηση και την ολιγοπωλιακή διάρθρωση της τουριστικής
αγοράς. Για να αυξηθεί η κοινωνική ανταποδοτικότητα του του-
ριστικού προϊόντος, χρειάζεται συνολική αλλαγή υποδείγµατος,
άλλη φιλοσοφία για το τουριστικό µέλλον της χώρας µε έµφαση
στη µικρή κλίµακα και όχι στο γιγαντισµό των τουριστικών µονά-
δων, µε έµφαση στην ανάπτυξη της συνέργειας και της συλλογι-
κής επιχειρηµατικότητας στο πλαίσιο της κοινωνικής και
αλληλέγγυας οικονοµίας, µε επένδυση στο καταρτισµένο ανθρώ-
πινο δυναµικό, στις ανθρώπινες συνθήκες δουλειάς και στα ερ-
γασιακά δικαιώµατα των ξενοδοχοϋπαλλήλων, µε απόλυτο
σεβασµό στο περιβάλλον και την οικολογική ισορροπία σε δια-
σύνδεση µε την παραγωγή τοπικών αγροτικών προϊόντων ποι-
ότητας και τη µεταποίηση και µε τελικό στόχο την ποιότητα των
υπηρεσιών και την επιβίωση της υπαίθρου. 

Ένα άλλο πρότυπο για τον τουρισµό, φιλικό προς την κοινω-
νία, τη φύση και τον πολιτισµό, απαιτεί ειδική µέριµνα για την
ανάδειξη και τη διατήρηση όλων των σηµείων υπεροχής της
χώρας µας. Απαιτεί ενίσχυση του εσωτερικού τουρισµού και της
δυνατότητας έστω και µικρών διακοπών ως κοινωνικού δικαιώ-
µατος µεγάλης αξίας για τη σωµατική και ψυχική υγεία των αν-
θρώπων, αλλά και ως µέσου στήριξης των τουριστικών µονάδων
της ενδοχώρας και επιµήκυνσης της τουριστικής περιόδου.

Ο εναλλακτικός τουρισµός, ο τουρισµός της θεµατικής εµπει-
ρίας και των πολλαπλών δραστηριοτήτων που στηρίζεται στην
ποιότητα και όχι µόνο στην πολυτέλεια χαµηλού κόστους, απαιτεί
άλλες ισορροπίες και άλλες προτεραιότητες. Χρειάζεται αλλαγή
γραµµής και από την κυριαρχία του µαζικού τουρισµού τής επι-
βολής που συνεπάγονται τα φθηνά «πακέτα» και το all inclusive,
να πάµε σταδιακά στον τουρισµό της επιλογής όπου ο επισκέ-
πτης έχει τη δυνατότητα να απολαύσει διαφορετικά τουριστικά
προϊόντα και µια σύνθετη τουριστική εµπειρία. Ο εναλλακτικός
τουρισµός απαιτεί εναλλακτικούς τρόπους οργάνωσης των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών, απαιτεί κοινωνική και αλληλέγγυα οικο-
νοµία και όχι κυριαρχία της ασύδοτης αγοράς και της κερ-
δοσκοπίας.

Επειδή µας ενδιαφέρει ως ΣΥΡΙΖΑ να υπάρχει απασχόληση και
εισόδηµα από τον τουρισµό, µε σεβασµό όµως στον εργαζόµενο,
στο περιβάλλον και το δηµόσιο συµφέρον, είµαστε αντίθετοι σ’
ένα νοµοσχέδιο-επέλαση του συµπλέγµατος µεγαλοξενοδόχων,
µεγαλοκατασκευαστών και τουριστικών πρακτόρων. Είµαστε αν-
τίθετοι επειδή µας ενδιαφέρει και η αναδιανοµή του πλούτου, η
διάχυσή του στον κόσµο της εργασίας, στην τοπική κοινωνία, στη
µικροµεσαία επιχείρηση, στην οικοτουριστική µονάδα της υπαί-
θρου, στο σωστό ελεύθερο επαγγελµατία που σέβεται τη δου-
λειά του.

Συµπερασµατικά, είµαστε αντίθετοι στο νοµοσχέδιο επειδή µια
αξιόπιστη και βιώσιµη τουριστική πολιτική προϋποθέτει άλλο
στόχο για την οικονοµία και την κοινωνία που υπερβαίνει το µνη-
µονιακό πλαίσιο, αλλά και άλλον τρόπο οργάνωσης των τουρι-
στικών υπηρεσιών, πιο συλλογικό, πιο συνεργατικό, πιο
αλληλέγγυο και πιο δηµοκρατικό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Ο κ. Αναγνωστάκης έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι αλήθεια ότι εάν κάποιος πα-

ρακολουθούσε µε συνέπεια τα όσα έχουν κατατεθεί από την
πλευρά όλων των συναδέλφων που πήραν τον λόγο, θα διαπί-
στωνε ότι υπάρχει ένας κοινός τόπος.

Αυτός ο κοινός τόπος είναι για το πού µπορεί να βασιστεί από
εδώ και πέρα η ανάπτυξη της χώρας, σε ποιους πυλώνες, δη-
λαδή, µπορεί να στηριχθεί, έτσι ώστε να έχουµε την εκκίνηση,
για να βάλουµε µπρος σ’ αυτό που λέµε µηχανές και να ξεπερά-
σουµε την κρίση.

Τρεις, λοιπόν, είναι οι πυλώνες µε βάση τα όσα εγώ έχω στα-
χυολογήσει από τις τοποθετήσεις. 

Πρώτος κυρίαρχος πυλώνας ο τουρισµός. Δεύτερον πυλώνας
η ναυτιλία και τρίτος ο πολιτισµός. Με αυτό συµφωνούµε όλες
οι πολιτικές δυνάµεις. Το ζήτηµα είναι πώς µπορούµε να αξιοποι-
ήσουµε στο µέγιστο δυνατό βαθµό, έτσι ώστε να έχουµε τα
προσδοκώµενα αποτελέσµατα. 

Η αγαπητή κ. Βούλτεψη µίλησε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος και περιέγραψε ένα σουρεαλιστικό σενάριο-σκηνικό, το
οποίο πολλές φορές διαδραµατίζεται εντός της Αιθούσης.

Θέλω να αποκρούσω αυτόν το χαρακτηρισµό, λέγοντας ότι η
κάθε τοποθέτηση, από όπου και αν προέρχεται, έχει τη δική της
αξία, τη δική της σηµασία και τη δική της συµβολή σε έναν δη-
µοκρατικά οργανωµένο διάλογο. 

Δεύτερον, αυτό που θα ήθελα να παρατηρήσω είναι ότι η
κυρία Υπουργός ως εκπρόσωπος της νέας γενιάς είχε γεννήσει
προσδοκίες. Προσδοκίες για κάτι καινοτόµο, για κάτι φρέσκο,
για κάτι που θα έδινε τη δυνατότητα, η ατµοµηχανή να πάρει
µπρος.

Με τη δική µου, υποκειµενική, πάντα, κρίση, δυστυχώς, αυτές
οι προσδοκίες διαψεύστηκαν.

Αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο µπορεί
συνολικά να απαντήσει στη συγκυρία την κοινωνική, την οικονο-
µική, αλλά και στην πρόκληση να γίνουµε ως χώρα ανταγωνι-
στική, µε ό,τι γύρω µας συµβαίνει.

Μάλιστα, έχουν υιοθετηθεί κακά παραδείγµατα τουριστικής
πολιτικής –βλέπε Ισπανία- και αυτό το κακό παράδειγµα, δυστυ-
χώς, εµείς το εξωραΐζουµε και το προβάλλουµε ως µία νέα πα-
ρέµβαση στον τουριστικό τοµέα.

Άρα, λοιπόν, απουσιάζει δυστυχώς αυτό που λέµε εθνική
στρατηγική για τον τουρισµό και µόνο γίνονται εµβαλωµατικές
παρεµβάσεις. Και δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακόµη και αυτού του τύπου οι παρεµβάσεις, αντί να αµβλύνουν
προβλήµατα –παραδείγµατος χάριν, χωροταξία- τα διογκώνουν,
αν όχι δεν τα φέρνουν σε αντίθεση µε το ό,τι σχεδιάζει το αντί-
στοιχο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής, το
ΥΠΕΚΑ.

Και προσέξτε ένα παράδοξο. Σήµερα που µιλάµε για τον του-
ρισµό, κλείνει η διαδικασία και αµέσως µετά ανοίγει η διαδικασία
για την αυθαίρετη δόµηση που εισηγείται το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος. Και κοιτάξτε το παράδοξο. 

Το πρώτο κεφάλαιο του παρόντος νοµοσχεδίου που συζητεί-
ται, ενώ θα έπρεπε να έχει αντιµετωπιστεί στο συνολικότερο σχε-
διασµό, δυστυχώς, έρχεται αποσπασµατικά, για να υπηρετήσει
δήθεν την τουριστική µας πολιτική. 

Τρίτο χαρακτηριστικό. Ειπώθηκε από πολλούς συναδέλφους,
θέλω να το επισηµάνω κι εγώ. Δυστυχώς, µε το παρόν νοµοσχέ-
διο δεν στηρίζονται οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις τουρισµού. Δεν
στηρίζονται αυτές οι οικογενειακές επιχειρήσεις που προσφέ-
ρουν και ποιοτικό τουρισµό και προάγουν την ελληνική µεσογει-
ακή διατροφή, αλλά, δυστυχώς, στηρίζονται τα µεγάλα
συµφέροντα, οι µεγάλες επενδύσεις, οι µεγάλες επιχειρήσεις.

Τέταρτο χαρακτηριστικό. Δεν υπάρχουν συνέργειες κι επειδή
ίσως ακούγεται και λίγο υπερβολικό, να κάνω αναφορά στο έγ-
γραφο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας.

Είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µιλάµε για
ένα µοντέλο τουριστικής ανάπτυξης, τουριστικής πολιτικής και

να µην υπάρχει µία αναφορά στον Α’και στον Β’ βαθµό τοπικής
αυτοδιοίκησης; Και όχι µόνο, κύριε Πρόεδρε, αλλά ενώ όλοι συ-
νοµολογούµε –δυστυχώς λείπει ο κ. Μιχελάκης- ότι οι περικοπές
στην τοπική αυτοδιοίκηση ξεπερνούν το 55%, τους στερούµε και
τα όποια έσοδα είχαν για να στηρίξουν την όποια κοινωνική πο-
λιτική παράγουν στους δήµους τους, εφόσον στερούνται έσοδα
αφού εκχωρούνται πλέον στα ιδιωτικά συµφέροντα και η µείωση
του τέλους παρεπιδηµούντων δεν εξυπηρετεί στην ουσία το του-
ριστικό προϊόν, αλλά το µεγάλο κεφάλαιο, τη µεγάλη επιχείρηση
και στερεί τη δυνατότητα στους δήµους να αξιοποιήσουν αυτές
τις δυνατότητες. 

Τέλος, θέλω να πω ότι υπάρχει το πρωθύστερο, δηλαδή, προ-
ηγείται το ειδικό χωροταξικό. Το είπε τόσο ο κ. Ψύρρας ως ειδι-
κός αγορητής, αλλά και η συνάδελφος κ. Φούντα και δυστυχώς
δεν πήραµε κάποια απάντηση από την κυρία Υπουργό στην πρω-
τοµιλία της.

Θέλω να πιστεύω ότι αν κάνει χρήση της δευτερολογίας της
θα δώσει κάποιες απαντήσεις.

Δύο τροπολογίες έχουµε κάνει. Η µία τροπολογία έχει να κάνει
µε τη στήριξη όλων αυτών των ανθρώπων που µένουν άνεργοι
µετά την εποχική τους απασχόληση και θα πρέπει, όπως είχε δε-
σµευθεί η κυρία Υπουργός, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, να δοθεί λύση.

Η δεύτερη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, είναι η τροπολογία µε
την οποία ζητούµε να υπάρχει οπωσδήποτε ουσιαστική θεσµική
παρέµβαση, για να µη νοµιµοποιηθεί µία κατάσταση που παρα-
τηρήθηκε, ιδιαίτερα το 2012, όταν πολλοί εύποροι κυρίως ιδιο-
κτήτες εκµίσθωναν τις βίλες τους σε τουρίστες, χωρίς ειδικό
σήµα λειτουργίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η κυρία Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι τα νοµοσχέ-

δια δεν είναι ευχολόγια και επίσης είναι προφανές ότι σε ένα νο-
µοσχέδιο δεν ερχόµαστε να καταγράψουµε όλες τις δράσεις, τις
ενέργειες και τις πρωτοβουλίες που αναλαµβάνουµε.

Όποιος παρακολουθεί το έργο και τις δράσεις του Υπουρ-
γείου Τουρισµού, θα δει ότι αυτόν το χρόνο έχουµε δώσει λύσεις
και έχουµε αναλάβει δράσεις σε πάρα πολλά από τα θέµατα στα
οποία αναφέρθηκαν οι συνάδελφοι, οι οποίοι όµως, εξακολου-
θούν να µην παρακολουθούν και να µην ενηµερώνονται για τις
δράσεις αυτές.

Αναφέρω, λοιπόν, και πάλι ότι για το θέµα της στήριξης του
εσωτερικού τουρισµού, το Υπουργείο Τουρισµού και ο Ελληνικός
Οργανισµός Τουρισµού και φέτος από τον προϋπολογισµό του
ΕΟΤ επιδοτούν εβδοµήντα δύο χιλιάδες συµπολίτες µας, για να
κάνουν διακοπές µε κοινωνικά κριτήρια. 

Υπάρχουν κριτήρια και προβλέψεις για τα άτοµα µε αναπηρία
και υπάρχει και ένα ειδικό πρόγραµµα για τους συµπολίτες µας
τρίτης ηλικίας, πρόγραµµα το οποίο είδαµε και πέρυσι ότι είχε
µία πάρα πολύ καλή απορρόφηση. 

Επίσης, το Υπουργείο Τουρισµού σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης έχει αναπτύξει πάρα πολλές συνέρ-
γειες µεταξύ του πρωτογενούς και του τριτογενούς τοµέα, τόσο
σε επίπεδο προβολής και προώθησης των προϊόντων µας µέσω
του τουρισµού όσο και πολύ πρακτικές δράσεις και συνέργειες
που κάνουµε µε το Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο Ελλάδος, µε το-
πικά σύµφωνα που γίνονται µε ξενοδόχους, έτσι ώστε στα ελλη-
νικά ξενοδοχεία να ενταχθεί ως πρόγραµµα το ελληνικό πρωινό
που περιλαµβάνει αποκλειστικά και µόνο προϊόντα της κάθε πε-
ριοχής. 

Για τα θέµατα της προσβασιµότητας στον τουρισµό θέλω να
σας πω ότι είµαστε σε συνεργασία µε τα σωµατεία και θα υπάρ-
ξει πολύ σύντοµα και µια επιτροπή στο Υπουργείο Τουρισµού,
ακριβώς για να επεξεργαστούµε περαιτέρω τα θέµατα της προ-
σβασιµότητας στον τουρισµό. 

Επίσης, έχει λεχθεί από πολλούς συναδέλφους ότι το νοµο-
σχέδιο στηρίζει τα µεγάλα συµφέροντα. Προφανώς πρόκειται για
ένα αστήρικτο επιχείρηµα. Είναι µια εύκολη συκοφαντική καρα-
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µέλα µιας στείρας αντιπολίτευσης άλλων εποχών. 
Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε άλλη αντίληψη

για τα πράγµατα. Σχεδιάζουµε και εργαζόµαστε για έναν κλάδο
που θα βασίζεται αποκλειστικά στους δύο κεντρικούς του πυλώ-
νες: Στους εργαζοµένους που δουλεύουν σκληρά και στους επι-
χειρηµατίες που ξοδεύουν και χρόνο και θέληση και χρήµα, σε
όλους εκείνους που αγωνίζονται για την έξοδο της χώρας από
την κρίση. 

Επειδή ειπώθηκε ότι δεν υπάρχει πρόβλεψη για τις µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις, θέλω να σας πω ότι έχει υπάρξει µέριµνα,
για να δώσουµε προοπτική και διέξοδο στο µικρό και µεσαίο επι-
χειρηµατία του τουρισµού µε τα condo hotels, µε τους ξενώνες
νεότητας, µε τη λειτουργική ενοποίηση. Έχουµε, µάλιστα, από
τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ προτάσεις για το πώς θα µπορέ-
σουµε να ενισχύσουµε τη ρευστότητα των µικρών και µεσαίων
επιχειρήσεων στον τουρισµό, προτάσεις που θα εξετάσουµε και
θα επανέλθουµε µε νέα νοµοθετική πρωτοβουλία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού) 

Αναφέρθηκε πολλές φορές το θέµα του all inclusive. Εάν
βρείτε στο νοµοσχέδιο έστω και µια αναφορά στο all inclusive,
παρακαλώ πολύ να µας τη δείξετε. Και ο εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας σας είπε πολλές φορές ότι δεν υπάρχει πουθενά τέ-
τοια αναφορά στο νοµοσχέδιο. 

Ακούστηκαν επιχειρήµατα, όπως ότι στηρίζονται οι διαδικασίες
και όχι οι τοπικές αγορές. Αυτά τα επιχειρήµατα πραγµατικά είναι
τελείως ανορθολογικά. Το all inclusive σε κάθε περίπτωση δεν
θεσµοθετείται, το επιλέγει ο ξενοδόχος. Και αν δεν το επιλέξει,
θα το επιλέξουν άλλες αγορές εκτός Ελλάδος που το προσφέ-
ρουν και θα το προσφέρουν. Άλλωστε, το µοναδικό πρόγραµµα
ΠΟΤΑ που υπάρχει αυτήν τη στιγµή στην Ελλάδα κάθε άλλο
παρά all inclusive είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κυρία Υπουργέ. 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Έχω το σχέ-
διο της γνώµης της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επιτροπής, το
οποίο αναφέρει ότι θετικά αξιολογείται η ρύθµιση για την τουρι-
στική κατοικία, όπου οι συντελεστές δόµησης και οι πυκνότητες

δεν έχουν καµµία σχέση µε το µοντέλο της Ισπανίας που βασί-
στηκε σε δεκαπλάσιους συντελεστές, πολυώροφα και πυκνά κτί-
σµατα. 

Κλείνοντας, αντί να πω κάτι που εµείς έχουµε βάλει στην αι-
τιολογική έκθεση για το νοµοσχέδιο, θα σας διαβάσω πάλι από
το σχέδιο της γνώµης της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επιτρο-
πής, την οποία και θα καταθέσω στα Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Υπουργέ, να
συνεννοηθούµε. Δεν προβλέπονται δευτερολογίες, γιατί θα πρέ-
πει να δώσω δευτερολογία και σε όλους τους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους. Καταθέστε ό,τι έχετε, για να ολοκληρώσουµε. 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Τριάντα
δευτερόλεπτα ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 

Διαβάζω: «Επιδιώκεται η ποιοτική αναβάθµιση του τουρισµού,
εξορθολογίζεται το ρυθµιστικό πλαίσιο της τουριστικής κατοι-
κίας, διευρύνεται το τουριστικό προϊόν µε τη στήριξη νέων µορ-
φών τουρισµού και βελτιώνεται σε σηµαντικό βαθµό η σχέση
µεταξύ τουρισµού αφ’ενός, περιβάλλοντος και κατοικίας αφ’ετέ-
ρου, στην κατεύθυνση της βιώσιµης ανάπτυξης». Το καταθέτω
στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Τουρισµού κ. Όλγα Κεφαλο-
γιάννη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κηρύσσεται περαι-

ωµένη η συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Απλούστευση
διαδικασιών για την ενίσχυση της τουριστικής επιχειρηµατικότη-
τας, αναδιάρθρωση του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού και
άλλες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ-
ΕΚΜ έχουν υποβληθεί δύο αιτήσεις για να διεξαχθεί ονοµαστική
ψηφοφορία επί των άρθρων 1, 2, 5, 10, 14, 21, 25, 26, 28, 33, 35,
40 και επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 692 και ειδικό
αριθµό 20, των οποίων τα κείµενα έχουν ως εξής:. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θα αναγνώσω και
τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση της ονοµαστικής
ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαιτούµενος από
τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της. 

Ο κ. Λαφαζάνης Παναγιώτης. Παρών. 
Ο κ. Κριτσωτάκης Μιχαήλ. Παρών. 
Ο κ. Αλεξόπουλος Απόστολος. Παρών. 
Ο κ. Συρµαλένιος Νικόλαος. Παρών. 
Η κ. Βαµβακά Ευγενία. Παρούσα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(Κατά τη διάρκεια της διακοπής την Προεδρική Έδρα κατα-

λαµβάνει ο Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝ-
ΤΖΗΣ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση. 
Θα συµπτύξουµε τις προβλεπόµενες ονοµαστικές ψηφοφο-

ρίες για τα άρθρα 1, 2, 5, 10, 14, 21, 25, 26, 28, 33, 35, 40 και για
την τροπολογία µε γενικό αριθµό 692 και ειδικό 20 του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Τουρισµού, για τα οποία έχει ζητηθεί ονο-
µαστική ψηφοφορία, σε µία. Συµφωνεί το Τµήµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το Τµήµα συνεφώ-

νησε οµοφώνως.
Οι αποδεχόµενοι τα άρθρα και την τροπολογία του νοµοσχε-

δίου λέγουν «ΝΑΙ».
Οι µη αποδεχόµενοι τα άρθρα και την τροπολογία του νοµο-

σχεδίου λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου ο κ. Γιάννης Πασχαλίδης από τη

Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Απόστολος Αλεξόπουλος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΕΚΜ.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου αργά για να
είναι ευκρινής και η ψήφος των συναδέλφων, επειδή η πρόταση
συµπεριλαµβάνει περισσότερα του ενός άρθρα και για διευκο-
λυνθεί και το έργο των ψηφολεκτών στην καταµέτρηση των
ψήφων.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Υπάρχει συνάδελφος,
ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψη-
φοφορία και παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν
στην καταµέτρηση των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµα-
τος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Για την οικονοµία του χρόνου εισερχόµαστε στην ψήφιση των

υπολοίπων άρθρων του νοµοσχεδίου.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Παρών.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17, όπως τροπο-



ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Παρών.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 30
έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ερωτάται το Τµήµα:
Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 32

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 34

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 36

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 37

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ερωτάται το Τµήµα:

Γίνεται δεκτό το άρθρο 38, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 38

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 39

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο

41, έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 42

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 43

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ερωτάται το Τµήµα:
Γίνεται δεκτό το άρθρο 44, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 44

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ερωτάται το Τµήµα:
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 671 και ειδικό 11;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 671 και ειδικό 11 έγινε δεκτή κατά πλειοψη-
φία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 691 και ειδικό 19;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 691 και ειδικό 19 έγινε δεκτή κατά πλειοψη-
φία.

Η τροπολογία 692 έχει υποβληθεί σε ονοµαστική ψηφοφορία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 694 και ειδικό 21;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 694 και ειδικό 21 έγινε δεκτή κατά πλειοψη-
φία.

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα το αποτέλε-
σµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας. 

Επί του άρθρου 1 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 52 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 42 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 2 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 52 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 42 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 2 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 5 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 52 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 42 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 5 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.

Επί του άρθρου 10 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 52 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 42 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 10 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 14 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 52 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 42 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 14 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 21 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 56 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 38 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 21 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 25 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 52 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 42 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 25 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 26 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 52 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 42 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 26 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 28 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 52 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 42 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 28 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 33 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 56 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 38 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 33 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 35 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 52 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 42 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 35 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 40 εψήφισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 56 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 38 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 2 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 40 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 692 και ειδικό 20 εψή-

φισαν συνολικά 96 Βουλευτές. 
Υπέρ της τροπολογίας, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 51 Βουλευ-

τές. 
Κατά της τροπολογίας, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 44 Βουλευ-

τές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 692 και ειδικό 20

έγινε δεκτή, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Το πρωτόκολλο της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας
επί των άρθρων 1,2,5,10,14,21,25,26,28,33,35,40 και επί της τρο-
πολογίας 692/20/26-7-13 καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει
ως εξής:
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού: «Απλού-

στευση διαδικασιών για την ενίσχυση της τουριστικής επιχειρη-
µατικότητας, αναδιάρθρωση του Ελληνικού Οργανισµού Τουρι-
σµού και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί της

αρχής και επί των άρθρων. 
Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 15.43’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα, Τετάρτη 31 Ιουλίου 2013 και ώρα 18.00’ µε
αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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